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and final day for the City Commission. We do hope that

day we add a néw*challenge and we can meet it with great

Clearwater, Florida
Morning Session

MR. LeCHER: Commissioners, staff, consultants,
members of the audience, those at home, welcome to the
fourth day of the heérings,lthe public hearings, with

respect to'Scientology. " This will probably be our fourth

the Scientologists will-take advantage of their time,
starting Monday, anq give theirkside of_thé issue and,
also, their witnesses. We will be here Monday, antici-
pating their prasencs hers.

Before we start, I would like to -- I would like
to start this meéﬁing with a prayer given by Commissioner
Jim Calderbank and then, rise, for the Pledge of
Allegiance led by Police Chief, Sidney Kléin.

MR; CALDERBANK: Dear Father, we ask you for the
strength and the ability to get through these very diffi-
cult times. We ask for your love and also your help in
deciding what is the best for the people ‘and the citizens
of the City of Clearwater. o

We hope that we follow your way, and that'eVery

minds and with conviction. Amen.
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MR. LeCHER: Okay.
(Whereupon, the Pledge of Allegianca
was recited.)

MR. LeCHER: Mr. Flynn, do you have any comments

you'd like to make before we start these proceedings?

MR. FLYNN: I do, Mayor.

Mayor LeCher and members of the Commission, I'd
like to make some brief comments about some of the things
I stated in my opéniné that are particularly applicable
to the evideﬁce today. And that‘-- these coﬁments,
basically, rslata to the purposes of thase hearings whichi
are not prosecutorial. We're not here to colle¢t>criminal
evidence concérning the Church of Sciéntology in terms of
trying to obtain indictments against individuals or of
the'organization. What we're here to do is to determine
whether or not there've been deceptive salgs and trade
practices in connection with a number of different items
of evidence that have been adduced already before thié
Commission and will continue to be presented today.

And those, basically, involve: deception concern-
ing Mr. Hubbard's background upon which members have
relied or would not have joined if they had known about
it; confidentiality of auditing information; deception

of purposes, goals, and actions of the organization;
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deception concerning the article or device warning in

be getting in today; ancd- deception concerning legal

documents and the legal status of individuals who are

~that those practices have been taking place, the policies

 cross_section,of-people by which this Commission can draw

]

the case that I referred to in my opening, which we will

entering or leaving the Church; the conditions at the
Fort Harrison, both as they actually exist and as they
arégrepresented to individuals who are coming to the
éity; and some issues pertaining to the education of
children. | |

With regard toc aXl of those issues, it is_importént ,
to keép in mind that; in order tovprove that the =-- or

to present sufficient evidence befors this Commission

of the corporation have got to be examined and they have
got to be examined over a iong period of time to determins
whether»théy are sustained poiicies, policies that not
only appear in writing but in pragtice. And the only
appropriate procedure for this Commission to follow to
determine whether orjnot those practices -- or those
policies are actually pfacticgd is to determine whether
they'fevstandardized'and ﬁﬁiform; And'the»focus of ﬁhat
inguiry is ﬁhether or nét they have-beenrtaking plécé

over a long period of ﬁime_as applied to a different R
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the inference that; in fact, they are uniform policies;
they're uniformly practiced in many different locations,
including the City of Clearwater; and that they do
involve - excuse me - they do involve the deceptive prac-
tices about which this Commission is concerned.

Thank you.

MR. LeCHER: Thank you, Mr. Flynn.

Do you have a witness?

Will you please be sworn in by the Clerk?

LavVENDA VAN SCHAIC

Fyd
l)"

he City of

ct

having first been duly sworn by a Clerk for
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: What is your name, piease?r

MS. VAN SCHAICK: LaVenda Van Schaick.

MR. LeCHER: Miss Van Schaick, I'm going to ask
you the same basic, five standard questions I will ask
every witqess.that we will hear in these proceedings.

Number one: Are you appearing today to testify

- under oath voluntarily?

MS. VAN SCHAICK: Yes, I am.
MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than your expenses coming to Clearwater?

MS. VAN SCHAICK: No.

y & WiITNeSss nersin, l
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MR. LeCHER; Do you have a lawsuit against the
Church of Scientology? .

MS. VAN SCHAICK: Yes, I do.

MR. LeCHER: Does thé Church of Scientology have
a lawsuit against you?

MS.,VAN>SCHAICK: Several.

MR. LeCHER: Several.

Has anyéne suggested to you ﬁhat you should state
anything but the truth or has anyone suggested that you
change your testimony for any reason?

MS. VAN SCHAICX: XNc.

MR. LeCHER: Thank you.

Would you like to make a statement or would you
like to go over what your story is?

MS. VAN SCHAICK: I'd like to start -- I don't
want to get into the organization, basically, as to what

L. Ron Hubbard is because there's a lot of testimony

‘that's already been done on that.

Basically, what I want to get into is a brief

history. I started in Scientology when I was sixteen

years old. I started on staff when I was twenty-one

Years old. ~Approximately, nine years'of my life went

into Séientology. I currently do have a lawsuit against__

. Sdientology and they have had several lawsuits against me
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which are s£;ll pending.

Fair Game: I've had my house bugged, my telephone
bugged. 1I've had several episodes that have happened to
me since I started the lawsuit.

My origination of why I got basically into the
léwsuitris tecause: One, the cover up of Quentin's deatt!
in Las Vegas, which was L. Ron Hubbard's son, which is

still a mystery; two, my brother-in-law shot his brains

e

out with 2 gun. Thére ars other c that are similar

fu

se

w

[

to that. Three, the misrepresentation of what, actually,

Scientology is doing.

MR. LeCHER: Would you like to expound on any oI
these particular points?

MS. VAN SCHAICK: Oh, basicélly, what I relied on
when I got into Scientology -- I thought it was like a
Vista organization. I was recruited under the deception
that we were going to do exploration in Egypt. I thought
it was a'scientific thing that we were involved in. The
fraud that Hubbard was a nuclear physicist and a scientist
we were recruited in.

There was quite a few of us at that time that were
going to school at the University of Las Vegas, and we
thought that, basically, what the group was was like

Vista, some kind of help organization-that'was doing
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- proceedings, my PC folders were sent to the press, plus

lie since day one that your PC folders are confidential.:

‘you wouldh't even, maybe, tell Mom and Dad. 1It's kind of

not. It is pﬁblic information.

,actually,startedvit.'-It {s>not sbmething -~ people that._/

fesearch in different areas. We didn't realize what we
were getting into.

MR. LeCHER: Can you tell us a little more about
the misuse of aﬁditing --

MS. VAN SCHAICK: The first day that I was --

MR. LeCHER: - severing family relations?

MS. VAN-SCHAiCK: The first day I startéd court

proceedings -- well, actually, before I started court

all the information in my PC folders was sent as-public
xnowledge for anyone to have access to. It has been a
MR.‘ LeCHER: Excuse me. What's a PC folder?
MS. VAN SCHAICK: PC folders -- any information
that you personally -- if you're upset with your husband,
something you did when you were younger, somethiﬁg very --

it's anything personal that you have in your life that

like sitting down and doing a confession to a Catholic

priest, and it's supposed to be very confidential. It is
And that was anothervone of the originations. that

are in Scientology get the:idea that your PC folder is
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‘parents - a child, who is now eleven and stabilized, who

for so many years, it took me a long time to kind of

confidential; it is not.

MR. LeCHER: What kind of relationship did ﬁhis
have on your family?

MS. VAN SCHAICK: Divorce, split between the
parents - of course, they had me disconnect from .my
Qas very unstable, which ié my d;ughter; relationships

between my family -- I was disconnected from my family

build it back up-again.

Oh, how I was made to disconnect is: I was *aken
by a lady named Pam Bevin to a room and put under audit-
ing processes with another gentleman, and it was like -
what you would be called -'kidnapped. Apd after thorough
processing and getting out of the room that I was in - and
this was two weeks, no one else was there but these two
people - I disconnected from my entire family. I was
told that this was the next éfocess. I removed my money
from the bank accounts and gawve them all the money that
I had. |

Oh, I signed waivers like mosf everyone else d4id,
waivers that I would not attack, threaten, or sue Scien-
toiogy.

Because I fel that my parents were enemies, I was
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éut thfough an auditing process to -- my parents were‘”
not the kind of peqplé tﬁat I wanted around me; And I'd
like to also state,vwith that fact, my mothef is a
counselor and a psychologistland my father is a retired
Methodist-minister. And my.father had, when he was in
the mlnlstry, very brlefly, a cllett come to/hlm that
was involved with Mayor Cazares' set up, that told him --

MR. LeCHER: That may be considered hearéay.

MS. VAN SCHAICK: .All right. |

We can't use that:fcr legal reasons.

MR. LeCHER: That's a separate issue, and we're nc
hefe today to discuss that.

~MR. FLYNN: It's not only a-question of hearsay,

 but it could be a question of confidentiality of the

priest/penitént privilege that is present in the State’df
Florida.

MR. LeCHER: We will not hear that.

Cantyou téll mersoﬁething about living -- YOu were
in ClearWatef at‘one time, living here?

MS. VAN SCHAICK: Yes, I was.

MR. LeCHER: Can you tell me about éanita:y con-
ditions ahd_tﬁe-- they had children and adults, and
téil me about how -- what it was like to —- especially, s

young children, like infantsr in the City of Clearwater

R

e
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in the hotel,rand conditions of the RPF and the EPF?

MS. VAN SCHAICK; At the time I was in Clearwater,
there was a hepatitis epidemic that was being covered
up, contagious.

MR. LeCHER: When was that, please?

MS. VAN SCHAICK: 1977.

Through 1976 and '77, people that were coming from
California énd the Las Vegas area to Clearwater were
coming back'Very ill;-vAnd at that timé I had no idea of
why, until'I got to Clearwater myself.

I was in Clearwater for eight weeks. The first day
that I got to Clearwater, I became ill because of the
food conditions that they had in the hotel. I reported
to what they call the Medical Officer, and néticea that
downstairs people were getting innoculations for different
things. At that time, that second day -- I didn't know
until, actually, about three weeks later that there was
aétually a hepatitis cover up going on.

MR. LeCHER: All right, what-about the children? -

MS. VAN SCHAICK: fhe children were kept -- my room
happenea to be next to the nursery. And the nursery
was -- there were two young kids that were, like, thir-
teen and fourteen that were watching the children.

Because I could hear crying -- the children were separated
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-moved:most of the children off of the base at that timé

ihad to move the children: one, because of the publicity

- move of getting’the childreh'outvof'the Fort Harrison.

.And the parents that had babies were very upset with the -/

4-14 _
from the parents and I could -- crying ail night long.
And beiqg a mother, I made it a habit to look into those
things. |

There was -~ the kids were sick: thqrg was £lu,
there waé no ——.there wasn't any kind of clean area. The
conditions were that all bébies tha£ were crying were
left in one room to cry because they had :eaétivé minds;
and they were considered suppressive babiesi And all kids
that smiled and that were nice were left in another room.
And--- which was really kind of a horrible experience for

S

The other incident was -- another reason why they

is there was a child -- Becausé of where‘the parking lot
was situated at the back of the-Fort Harrison, the chil-
dren wefe right next to the parking lot. And a,child got
out of that area and wa§ kilied behind that parking lot

area. And that's when they made the decision that they

that -- and the children are still in the city somewhere.

At the time I was there they were making the big

fact, because they only'héd an hcur for lunch and would
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not be able to see their children because where they were
putting ;he child;en was an hour and-a-half- to two-hour
drive and they couldn’t-have tha£ hour -- see, parents
were allowed one hour for their children at lunchtime,
and that was it. And that hour meant that, by tﬁe time
they got there ané had to be back on post again, they
couldn't see their children.

So, the big upset was that the parents wanted to
do something abEut it, but they actually couldn't. There
wasn'; -- 1t wasn't -- the pérents got off -- when a lot of
the Sea Org.vmembers<got off the ship, they started havinq
babies becauss they were not allowed to have babies when '
they were on the ship. And as a consequent, you had this
overpopulation of small children. There were at least
fifteen small babies that were ranged between three or
four weeks 0ld and, I thihk} the oldest was, like, two
years old. Ahd there were all young children in one con-
fined area.

MR. LeCHER: Why were the parents separated from
their children? How can a -- I'm not sure I can under-
stand a suppréssive iﬁfant. How - do you know =--

MS. VAN SCHAICK: Parents --

MR. LeCHER: -- an infént is suppressive, simply

because he cries?
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- it's nothing but work, work, work at the Fort Harrison,

break and that's it. And then, if they had liberty on

—yoﬁr family. And if you have children and you have that

~years old, did they attend school, at least the public

MS. VAN SCHAICK: Yeah. Or they're.going through‘-
what's éalled.a Pfs; it's called Potential Trouble Sburce
Restimulation. And the way theyvaudit the process‘is
that there -~ the child must have somebody suppressive';-
if it's not the parents, someone in fhe immédiate area
that is suppressive to the child. So; he is being
restimulated. And so, those children were put into
separate rooms and just left to cry. And the basis of it
is -- is that the children -- the babies had to handle
their own type of‘thing.

aAnd the reason the parents were split is becaﬁse

RN

and the time that they saw their children was dinner

Saturday. You're talking about workihg fifteén, twenty
hours a day, and that's it. And there is no- human rela=-
tionship between the parents, basically. And then, they

got separated and -- the idea is to separate you from
instinct — the children are little LRHs as someone pre-
viously said.

MR. LeCHER: AsrtheSe children got to be five or six

school system as we know it?
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MS. VAN SCHAICK: Some do, scme don't.

MR. LeCHER: Did they ever, the authoritie§ from
the Board of Education, ever guestion or come by and check
on the educational opportunities or mandatory requirements
for the children?

MS. VAN SCHAICK: Not while I was there. And I did
speak to kids that were the Commodore Messengers that had
not attended school.

| And one of the things why they were ramoving the
children from the area is so the city, particula?ly,
couldn't keep a handle on how many children were being

born in Scientology, so, when they became school age,

no one would be able to find out whether they should be

attending school or not.

MR. LeCHER: How was that small child killed that
you said was killed in the back --

- MS. VAN SCHAICK:‘ It was accidentally run over by

a car.

MR. LeCHER: 7What about the RPF aﬁd the EPF? What
was --

MS. VAN SCHAICK: I mean, the twé were at the
Fort Harrison while I was there, and I saw every single
pgri'of the building.

The RPF was at -- in the stairwells, the floors, at
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at the very far end. It's like a closet cubicle that

concentration camp.

" And that was the big project at that particular time. It

But the conditions were really gross. No cleanliness,

‘and I remember that really stuck out in my mind - and

conditions.

the very end, not on the upper floors becéuse all the

public was on the upper floors, but on the bottom floors

ten to fifteen people were stacked up on each other.

It smelled; it's like a sweatbox; it looked like a small

There was, basically -- I tried to talk to someone
that was in the RPF - we were old friends - and he
couldnft talk to me. They're not allowed to talk, con-
stant running, chipping paint -- at that‘timé they were
chipping paint off of cement. And when they finished
that, soméone would come down and drop some more paint

on the cement and they would chip paint cff of the cement.

was how much paint they could chip off the sidewalks. 2and
this was their major project.
And as far as -- it didn't matter whether they were

female or men, it was -- the same thing was going on.
smelled bad. At that time they were wearing all green -

dark blue to signify that we were not allowed as public

people toitalk to these people. It was just one of the

S
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We were screened when we came in, and we were told
tﬁat anybody in the RPF was géing through heavy condi-
tioﬂs' orders and were not allowed communication. I had
beeé through a similar thing called EPE in Las Vegas. So,
I'm ver& familiar with this whole érocess.

MR. LeCHER: You were here from almost the
beginning -- from the beginnin§ of the existence of the
Church of Scienfolog? in Clearwater.

MS. VAN SCHAICK: ©No. I was in Las Vegasvat the
time that Clearwater wés set up. I was not hers at --
when Clearwater was -- began.

MR. LeCHER: _You say, "set up."” That was --

MS. VAN SCHAICK: I was in Las Vegas when -- when
the Fort Harrison was put here, we got orders in La§'
Vegas that Fort Harrison was here.

MR. LeCHER: 1I'll ask you the same question I
asked at least one other. Maybe you can answer it.

why Elearwaterrand why did they come under the
United Churches of Florida and not what they really are?

MS. VAN SCHAICK: One of thé reasons is you have to
look at the areé, It';‘basically an elderly area, very
quiet. They figure that the people over a certain age
bracket would not sténd up and oppose what they were

doing. Plus, the area is kind of, you know, a quiet,




4-20

10

11

12

13

14

15

16 .

17

19-

21

24

. not going ﬁo be here and they wouldn't really have to deal

_bank.

You're very courageous to come here.

little city, and they figured that no one in the city
would make any kind of outcry. And that, if they did,
you know, they could deal with someone over fifty because

they think,, you know, a few,years down the line they were

with_it;

MR. LéCHER: Tﬁey didn‘t realize that all these
peoplerere conservative in.nature?
| MS. VAN SCHAICK: They didn't realize the conserva- |
tiveness that was really in the area. -

MR. LeCHER: They thought they'd be gquiet? ,

_ ‘ L

MS. VAN SCHAICK: Yeah. They diédn't actually‘see
that they would have any problems»in this.area;

MR. LeCHER: Okay .

I have a lot more Questions, but i would like to
ask my colleagues so_they have a.chance; too. Who did I
leave -- who do I start withAthié morning? Is it Mrs. |
Garve??

-MR. HATCHETT: I was the last one.

MR. LeCHER: You were the last one, all right, that

I started with? Then, I'll start with you, Mr. Calder-

- MR. CALDERBANK:  LaVenda, thank you for coming. -
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On the bugging, you said that your phone was

bugged?

MS. VAN SCHAICK: Yes, it was.

MR. CALDERBANK: Fair Game Policy?

MS. VAN SCHAICK: 1It's called Fair Game. It's the

MR. CALDERBANK: When was that?

MS. VAN SCHAICK: Well, since '79, '80, and 'S81.

MR. CALDERBANK: '79, 'S80, and '81? How do you knowj

that they were bugged?

times.

the telephone man just take the bugs out of the telephone.

7iS. VAN SCHAICK: My husband was a cop.

MR. CALDERBANK: And he swept the lines?

MS. VAN SCHAICK: >Mm-mm.

MR. CALDERBANK: Was it ever reported?

MS. VAN SCHAICK: Yes, it was reported several

In fact, at one point in time in Boston we had

MR. CALDERBANK: Did they -- did the Church ever

tell you that any of this was going on when you came in

or while you were a member?

MS. VAN SCHAICK: Oh, that they were bugging?

MR. CALDERBANK: Or that the GO was -- or where

anybody was involved in this in the Church?

MS. VAN SCHAICK: I am very aware of it because I
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worked in

office of

N

the Hubbard Communication Office, and I came

'in to publically tell -- but I was aﬁare through my

operations happening.

There is a witness here that was in the Guardian's

- Office when they'did'what's called Operation Shake and

Bake against me after I got out. She will be testifying

of actual

Fair Game that they actually did. She was

still into Scientology at the time that they decided to

is in the
. MR.

And

Hubbard?
Ms.
MR.

a nuclear
MS.

folder of

different

at him as

what we'd

MR.

- MS.

do Fair Game. This is very recent; this is not -- this

last two vears.

CALDEREBANKX: OQOkay.

during your stay in Scientology, and when you

_'first went in,‘you believed what you had read about Mr.

VAN SCHAICK: As being very sincere.

CALDERBANK: You believed he was a sciéntist,
physicist -~

VAN SCHAICK: .Oh, absolutely. We had a full
background.thét he had:a degree from, you know,v
plaées and that the guy was -- well, I looked
an educated, quaiified person. I realize that
gotten is falsified information.

c:ALbERBANK:, What v}as that? , S~

VAN SCHAICK: Oh, basically, when we -- this is
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. to be researched about L. Ron Hubbard's degrees. And we

quite a few years ago. They've gotten rid of most of

this information because -- since the cases have started

found out it wés -=- oh, in fhe early years in the brief-
ing courses.

In the early years, we were told that Ron had a
degree as a physicist, that he was a scientist.s We
found -- I found out later, through doing a lOt‘OEmf
research on different universitiss, that the information

3 b=t
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that we were told -- that thi
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finally came up with an affidavit, w n he nacd ¢

I believe it's called, and I nay nave to correct this -
Sequoia University, that'he had a degrée that he gave
himself, which he was notoriously'known for giving himself
his own certifiéations. ~

But we were briefed out'of the fact -- during those
days we were getting -- in every single part of the old
books, the old Scientology Eooks, you will find back-
grounds on LRH of all these wonderful things that he did.
If you notice_the new books that are coming out, it's
no longer being printed because we became aware, by doing
our researdﬁ,_that he did not have these degrees that he
professed to have. And those are being eliminated out of

the front covers of the books now. They are changing that
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‘whole process, and we can put that into evidence. if you

Vwant to see it; we have the old books here that show that

. book have --

A into,

. the lnference of deception can be drawn from the fact thad
“made, such as holding‘himself out as a nuclear physicist

‘Commission that the Church of ‘Scientology has entered

'-.ihto a process whereby'they have attempted to alter the

he was supposed to have all these Master degrees -

MR. LeCHER: Mr. Calderbank, I'd like -- does that

MR. CALDERBANK: Yeah. This book was bought 5/6/82,

ahd for the record, it's Exhibit 28, All About Radiation,

where it still has hisebackground, bibliography, olaiming
his degrees and his education as the major selling point
of the book.

MR. FLYNN: The witness is getting into some legali

conclusions which would probably be better not to get

But in any event, when we tie all the eﬁidence
together at the end With regard to comparison between the
old biographies and the-ﬁew.biographies, the representa-
tions that are still made and the representatlons as they

have been changed I believe the evidence will show that
some  of the changes - and some changes that have not been

on the cover of the new books - will indicate to this‘

|
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draw legal conclusions from the evidence, we will point

language to some degree to cover the basic facts. But
the inferen¢es tﬁat people lik§~LaVenda Van Schaick and
anyone coming to Scientology -- anyone coming to Clear-
water can see is that he still has all those degrees,
al@hough some of the language has been changed.

‘And when we begin, at the end of these hearings, to

those documents out o the Commission.
MR. CALDERBANK: Well, then, I guess to sum up

Mr. Hubbard's background: 1Isn't hishbackground.a major

He]

oin gamsnt, representation, for you

ot

§

Or a major =2ncour:
T0 spend money on courses?

MS.‘VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. CALDERBANK: Did it, in your mind, give
credence to the theories and the things that you Qere
going to éay money for?

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. CALDERBANK; Would you have spent that money
if you had known that the book was written in three monthsg
without research, this --

MS. VAN SCHAICK: ©No, I would not.
MR. CALDERBANK: Okay.

You talked about the auditing process and how it

was used.
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'_Wéreryou told it was_undér confidence?
MS. VAN SCHAICK: Absolutely. I found out that it
was blackmail.
MR. CALDERBANK: Strictest confidence is how it wa
sold to you? .And what was sold to you --

MS. VAN SCHAICK: Absolutely. And it's absolutely

blackmail.

MR. CALDERBANK: And you said about disconnect,

breaking up your family: Were any of these confidential

facts used in that process?

MS. VAN SCHAICX: Y=as, they wersa.
MR. CALDERBANK: Were there any scientific guaran-

tees given to you about auditing as to what it could

- cure? Did you -- was it sold to you as helping any of

your problems?
MS. VAN SCHAICK: VYes. And also medical at that
time.

MR. CALDERBANK: Can you give me a specific medica

problem?

MS. VAN SCHAICK: Headaches.
' MR. CALDERBANK: Headaches.
Did it cure your headaches?
'MS. VAN SCHAICK: No. It ga&e me more headaches.

‘MR. CALDERBANK: When you -- when you were in

N

S

1
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auditing, did the auditor ever tell you that it could not
cure -- specifically tell you that it could not cure any
mediéal illnesses?

- MS. VAN SCHAICK: 1In 1979, when my auditor found
out that I was leaving Scientology, she made me aware
that it did not cure any kind of medical representations.

MR. CALDERBANK: But while you were spending money,
before in the previous vesars --

-

MS. VAN SCHAICKX: It was after I ran out of money.

MR. CALDERBANK: A

b

r vou ran out Of money.

Al

-

Hh
.

Bl SR

The Qéivers: D1d vOou understand them when vou
signed them?

MS. VAN SCHAICK: No.

MR. CALDERBANK: Did tﬁey méke them out to you to
be very legal documents?

MS. VAN SCHAiCK: Yes.

MR. CALDERBANK: That would be upheld in a court of
law if‘you left -- |

MS. VAN SCHAICK: No, not in that sense. Legal
documents as to -~ basically, for me to go into the
Sea Organization, I had to sign a waiver. It was a con-
ditional right to jo;n staff in Las Vegas at that time.

Oh, yeah, this is really cute. I signed a billion-

year contract and another contract, and they're suing me
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their approach would be if I offered to go back on staff.

for contraét deception.
MR. CALDERBANK: Théy're now trying to sue --

MS. VAN SCHAICK: Yeah. 1I'd like -- I wonder what

MR. CALDERBANK: So, you are now being threatened --
MS. VAN SCHAICK: I'm being --
MR. CALDERBANK: -- on these waivers --
MS. VAN SCHAICK: -- sued for breach of contraqt
that I siéned. |
‘. MR. CALDERBANK: Now, you said thgt living con-
ditions in the Fert Harrison, while you were there in
'77, had a hepatitis epidemic?
MS. VAN SCHAICK: Absolutely.
MR. CALDERBANK: How did ydu know it was hepatitis?
- MS. VAN SCHAICK: Well, one was in the innoculation;
that they were giving -
MR. CALDERBANK: Who gave the innoCulaiiQns?
MS. VAN SCHAICK:. The Medical Officer did it down-
stairs. | |
MR. CALDERBANK: Did you see any degrees on the
wall?
| MS. VAN SCHAICK: No. There —
MR. CALDERBANK:  Did_you see any certificates? ~

MS. VAN SCHAICK: No. Absolutely, she has none
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whatsoever. She was not a nurse.

MR. CALDERBANK: What was her name?

MS. VAN SéHAICK: I want to say Mary Jane, but it
was Ma;y Ann something.

MR. CALDERBANK: Mary Ann something, okay.

_And you also said there was an a;tempt to cover up
this epidemic from health officials in the city? How do --

‘MS. VAN SCHAICK: Absolutaly.

MR. CALDERBANK: How d¢ vou Xnow that?
MS. VAN SCHAICK: 1It's a comcination of things.

sy P o= T = Veoras witna
Our S£D came back from Las Vegas with o

(]

— 4= N - < -
Tatltls, anc s

was put in an arsa where -- well, sha -- one, she didn'=®

stay SED. She was put -- kind of confined over to another]

-area. At that time she had lost an extreme lot of welght.

And I wasn't really aware of what the pfoblem was until

I got to Clearwater. .And I have seen hepatitis before.
MR. CALDERBANK: Okay.
You have firsthand --
MS. VAN SCHAICK: Yes. I know what hepatitis léoks

like. 1I've seen people go through that condition of

exXtreme contagious hepatitis.

And there was fifteen people downstairs in the
Medical Room at that time, and they were separating those

people where they put me in -- they wanted to make sure
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fabqut it-"Theyhc°uldnft'talk about it.-

that I - I was a public person then - I didn't get any
klnd of contact with them at all. So, they were putting
meiih a sepatate rooﬁ,ﬂand these people were, like,
gquarantined. And they_were stacked up against the walls.
They were just -~ it was incoherent, not there, very ill,

MR. CALDERBANK: And how was the --

MS. VAN SCHAICK: Because I had ended up in an
Ethic situat;oh, talking with Laura Anderson at that time,
the Medical Officer at that time -~ I had gotten a =~ I
don't knew'if it was foocd or the water;_the watar was
very poor. I_had getten an infection in my mouth -at tha
time.: And the water that, apparently, was coming to my
toom was not really clean.

And the Medieal Officer gave he alcohol and she
told me to rinse hy ﬁouth out with alcohol and then swallow
it. And I can imagine what the effedts would have --
luckily, I happened to take a whiff of the stuff before
that occur;ed. And that s when I got 1nto the discussion
of what was happening with Ron with the particular
people.’ Of course, it's hetvdiscussed.

And then, I heard rumor with other staff talking

I foundiouthlater from someone that's involved in

my Iitigation:'legally;lthat-that‘S'exactiy what was

N 7/”
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occurring. It was my own guess.

MR. CALDERBANK: The Medical Officer, then, pre-

scribed a treatment that you knew was harmful to you,

swallowing alcohol, denatured alcohol?

The children in séientology -

MS. VAN SCHAICK: Yes. 1I'll answer that, ves.

y

MR. CALDERBANK: The children were supervised by a

minor, a thirteen year-old, twelve --

MS. VAN SCHAICK: Thirteen or fourteen year-old.

MR. CALDERBANK: And they had many children that

they were taking care of?

MS. VAN SCHAICX: There was fifteen at that time.

MR. CALDERBANK: Fifteen was —-

MS. VAN SCHAICK: Or more.

MR. CALDERBANK: Was this —--

MS. VAN SCHAICK: I --

MR. CALDERBANK: =-- their job?

MS. VAN SCHAICK: This was their

MR. CALDERBANK: And they had_—-
~ they there supervising, approximately,

MS. VAN SCHAICK: - Well, the kids

job.
how long were
these minors or --

were not allowed

in any public areas: one, because they were dirty --

MR. CALDERBANK: Dirty?

MS. VAN SCHAICK: -- and it was bad public rela-
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,you'got a mother that would come in and'say; "Oh, well,

-by the minors?

tions as far as people that were cbming in and taking

courses. And this was one of the real upsets because

where's the nursery at?" And, you know, she proceeded
back into the nursery to see how tpe Sea Org. children
were doiﬁg, and it was a constant problem. Because
being anmother, they =-- you know, living a normal life,
just coming in as a public person and seeing the con-
ditions of the children always was a continual upset on.
Flag,,Clearwate?.

MR. CALDERBANK: Would vou characterize the living
quartérs»as sanita:y Or unsanitary?

‘MS, VAN SCHAICK: Very unsanitary; There was --
there were diapéfs on the floor; the kids had -- the
babies had rashes from not being cleaned and changed on
a regular basis; runny noses; most of them had flu. They
were really sick.

| MR; CAiDERBANK:' And would you say these children

were supervised by someone well trained in the area or

MS. VAN SCHAICK: 'Wéll, I have to answer that'_
honestly. I think that there was one fourteen year-old
that was very capable of handling the children. Shévhadxn/"

toc many torhandle,,unfortunately.
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MR. CALDERBANK: You never saw a child go to school
ghough, a public school?

MS. VAN SCHAICK: No, never.

MR. CALDERBANK: Why is that?

MS. VAN SCHAICK: Because school is society.

MR. CALDERBANK: Is that what -- how would you
;efer to that as the Church's -- did thg Church say that
directly, that the school is not good for their children?

MS. VAN SCHAICK: When my daughter was youriger in

~Las Vegas, the only reason that she was sent to public

school was because the public school systam in Las Vegas

was required for the children in the Las Vegas arsa. And

the Guardian's Office; because they didn't want a stink
at ﬁhat time, said that we had to put our children in
school, or my daughter would have never attended school.

MR. CALDERBANK: So, you -- would it be a policy
of the Church to prevent children from going to public
schools?

MS. VAN SCHAICK: Other than Apple Schools or
schools that have to do with Scientology.

MR. CALDERBANK: Okay.

You mentioned Quentin Hubbard's death. You said

~

there was some questionable surroundings about that.

Do any of those surroundings pertain to Clearwater

g
i
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brdther-in—law was found shot to death?

”psychiatric care and things have been basically the same

- the last incident that will be uncbvered”through the nex._

MS. VAN SCHAICK: He left Clearwater. He died in
Las Vegas. 
MR.'CALDERBANK: And your brother-in-law, you

mentioned that he got -- the R 245 process, and that your

MS. VAN SCHAICX: He was found dead in his room

with a .45, with a gunshot -- with a gunshot wound to his

head.

MR. LeCHER: Would yoﬁ like to --

MS. VAN SCHAICK: The result of David's death has
never really been -- David was doing some different -

things for the operation of the Guardian's Office in Las‘
Vegas. And at the time that the police found him, he

was found with a .45 and a suicide note. He had written
a letter to my parents; he was married to my sister. And
the last letter he had»written.was how wondérful Scien-
tology was, and he was doing a little mission and -- any-

way, the result of David's death put my sister under

since then. -

I don't think it will be probably the first or

few years, and if people really kind of wise up and look

¥
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a£ what's going on -- I think the only questions that
could really be answered on Quentin or David's death
would be Artie Maren, and it would be feally nice if
Artie appeared at these hearings.

MR. LeCHER: Thank you.

Mr. Berfield, do you have any gquestions -- if you
are finished, Mr. Calderbank?

MR. CALDERBANK: Yes.

MR. LeCHER: %Mr. Berfield.

MR. BERFIELD: Yes; ma'am. I have a cocuple of
Questions here: You séid that you had a suit that was
pending‘against Scientology: is that correct?

MS. VAN SCHAICK: That's correct.

MR. BERFIELD: Didbyou sue them first or did they
sue you first?

MS. VAN SCHAICK: Who attacked who first? They

attacked me first.

MR. BERFIELD: By "attacking," do --
MS. VAN SCHAICK: Who sued first? I sued first.
MR. BERFIELD: We -- one of our local newspapers,

in this morning's newspaper, have kind of led to believe

~that maybe we have not been drilling you people thorough-

ly enough to establish the authenticity of your state-

ments.
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interest is ‘so deep in Clearwater, but I must ask this

- people that are involved in my case or their own personal

it unless a'heating’like this actually happens. And

- because you have so many different Scientologists in so
»héppening in,Los Angéles or in other areas.

Clearwater. 'My'intehtion was“jﬁst to actuéllyvexpose the

N /'
]

I thought we had, personally. I think that our

qﬁestioﬂ, even ﬁnder'éxtreme emotional conditions: Did
you come because you wanted to be vindictive towards
the Scientologists or - ér what is your purpose in
béing heféé

MS. VAN SCHAICK: No, absolutely not.

I care about the people that are down at the Fort
Harrison. I would really like to see them straighten up
their act. I would like to see kids get an education,
which I feel that they deserve. I wculd like to see the

~—
dirty tricks stopped. And I genuinely would like for

the people that are in the Fort Harrison to realize that
cases genuinely care about what's happening with those
people. . And basically, just trying to let them know
there are other things that are going on.

A lot of times -- they don't want to find out about

many different areas .that one ma&vnot be aware of what's

My intention was never to be vindictive against g
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truth, and if they can handle the truth, fiﬁe.

MR. BERFIELD: Now, you earlier made some state-
ments about misrepresenfations; Mr. Calderbank went over
them pretty well.

But when you use the word "misre resentation," what
b'g P :

~ does that mean to you?

MS. VAN SCHAICK: They're representing themselves
as a religious organization.

MR. BERFIELD: Exclude the religion.

MS. VAN SCHAICK: As far as au&iting §rocesses?

MR. BERFIELD: Yes, ma'am.

MS. VAN SCHAICK: -Auditing processes are supposed

to be confidential; they are not. You walk -- you go in

- with the attitude that you are ~-- that your personal life

will be private. That i; not true. Your personal life,
oncé you léave} is totally exposed to the press, exposed
to other family members. 1It's an exposufe to your hus-
band, an exposure to anyohe that wants to see it.

MR. BERFIELD: I realige I'm asking thetopinion of
a layperson, but, in your opinidn, the living conditions
at the Fort Harrison -- is there alhealth problem tﬁere?

MS. VAN SCHAICK: There wés a health problem when
I was there. Whether there ére -- is now -- I have not

been to the Fort Harrison in over three years now.
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'Student, what have you -~ the last time you had contact

MR. BERFIELD: I also understand -- strike that.

These technologies: the Fair Game, the Blown

with Scientology, were those still in éffect? .
MS. VAN SCHAICK: 'Absolutely. They never changed
from day one.‘
. MR. BERFIELD: One of the biggest guestions I've
béen asked by people - and it would appear to be well

above average - what would cause a person to go 1into

Scientology? _ . |

MS. VAN SCHAICK: I think all peopls that come in

S

have an-inner nature of genuine caring about other people.
I think people that get in thé orgénization usually are
people that should go in£o the sefvice or Vista or Red
Cross or -- they're people that I consider that have
what's called a help instinct.

MR. BERFIELD: Okay.

Now --—

MR. FLYNN: Mr. Berfield, i understood that ques-
tion to be calling for her opinion as to what she thinks
therinne: reasons are and not to be a question of the

type: what representations were made to her at the out-

A
~—y

set that induced her to go in, but her inner feelings

that she experienced as one of the motivating factors.:
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MR. BERFIELD: That was a general question, and
the next one is going to be more specific as to what
motivated you to go into it?

MR. FLYNN: What representations did she --

MR. BERFIELD: What fepresentations -

MR, FiYNN: ~= rely on or =--

MS. VAN SCHAICK: Represeniations of how =-- well,
L. Ron Hubbard's background and what the group stood for.

MR. BERFIELD: Now, fou stayed in, roughly, nine
years; is that correct? |

MS. VAN SCHAICK: That's correct.

MR. BERFIELD:V Somewhere along the line, did you
céme to the conclusion that these representations were -
not correct or true or --

MS. VAN SCHAICK: That's when I got out.

MR. BERFIELD: Did this happen at the very end or
did you have doubts along the line or what?

MS. VAN SCHAiCK: I don't understand the question.

- MR. BERFIELD: Well --

MS. VAN SCHAICK: - Yéu mean,.did I doubt on and
off -~ |

MR. BERFIELD: Yes.

MS. VAN SCHA;CK:- -—- down thé line when I was in?

Yes.
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-get out. I couldn't get out.

saying that they had control over your mind —-

- they misrepresented or what?

-course, that's not what was being represented in Clear-

S

I didn't have the mental stability at that time to

MR. BERFIELD: 'What do you mean you couidn't get
out?
| MS. VAN.SCHAICK: I was so indoctrinated with the
whole group that I meﬁtally couldn't bring myself to
gettingvout. I couldn't get out.

MR. BERFIELD: Could I interprat that that you're

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. BERFIELD: The courses that vou last -- you
. - ) . . : . ' ) \/r
audited courses nhere in Clsarwater; is that correct?
MS. VAN SCHAICK: Yes, I did.
MR. BERFIELD: Those courses that you last audited

here or>took here in Clearwater, how would you define

those in layman's terms? Were they true courses or were

MS. VAN SCHAICK: It's interesting. The courses
I took here were what is called the Hubbard Communication
Ethics Officer. And basically, what that is is to
e#tablish ethics in the community and to have. the organi- |
zation run on a very ethical process.

And T realized that, after I finished the whole
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water. I took a course that was totally false.

MR. BERFIELD: Do you know the meaning of the word,
“Dianetics"?

MS. VAN SCHAICK: Yes. Dianetics is through the
mind. That's exactly what it is: it's through the mind.
Through the mind you get --

MR. BERFIELD: This is a little off the subject,
but it goes along fhe line. I noticed in the same morn-
ing's paper thét I was reading, that the City of Austin,
Texas was requesting that they declare a day of Dianetics.

Do you think Cleérwater ought to declare a day of
Dianetics? I mean -—

MS. VAN SCHAICK: Almost every other city has.

MR. BERFIELD: Why?.

MS. VAN SCHAICK: Well, it's public relations. It'%
a gfeat way to get the public interested in to whatithey
consider very good public relations, and get city and.
government officials thinking that they are very -- you
know, "Wé'ré just the nice guys." It's - it's wﬂat's
called a big scam, by promoting to agencies, special
politics, and press that they are the nice guyé, when
they are not the nice guys.

MR..BERFIELD: I have just two other questions here

I'd like to ask you.
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. about Scientology?

You have heard some of the testimony that has been
given here; is that correct?

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. BERFIELD: 1In your mind as a layman, do you feel]

that we have been fair in'attempting to detect the truth

MS.‘VAN SCHAICK:- Yes. I'd like to hear the other
side. I hoée the gther side cémes and appearé, I rgally
do. It -- it's -- I ddn'ﬁ want this to be a one-sided
session; I hope that they do show up and they do appear.

Bﬁt I want the..f— it's too bad that they couldn'+?
let‘the staff of the Fort Harrison sit in on these pro- N
ceedingég Of course, tﬁe staff is told not to read news-
papers or communicate with'anyone~that's left Scientology.
And I would reélly have iiked the whole staff to-have
attended ﬁhis, because I consider it a Committee of Evi-
dence and I'm sure the staff would understand that.

MR. BERFIELD: One laét éuestion,-and I ask this of
everyone -- ?ou aﬁswered the Mayor's guestion as to why
Scientoiogy moved here.

But if fou cﬁuid tell the people of Clearwater just
one'tﬁihg or a short statement as to what the? should be
l@oking';t, what would you ;éy to - them? ~

MS. VAN SCHAICK:_ Just be careful of the nice guy
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good public relations, because vou'll f£ind out in the

that's smiling on the outside, extending his hand with

long run, when your own personal life is exposed some

way to that individual - and they have ways of finding
out those things - you will find out that it will be used.
against you. |

MR. BERFIELD: When you use the word "nice guy,"
could you be just a little more specific?

MS. VAN SCHAICK: I -- I'm talking about peoplé
that afé currently in the Guardian's Office at the Fort
Harrisoh. They're creating an image of -- that they are
going to be nice guys now. It's interesting that a
religion has been not a nice guy for a long time.

MR. BERFIELD: Well, let's stay away from --

MS. VAN SCHAICK: All right. Well, whatever, an
organization has not been a -- they have not -~ they have
not represented what they really are.

I am glaa that the hearing is here because there are
people that are out of Scientology that are trying to
represent to the.press and to people exactly whaf they .
are. And it's, like, the onlj reason the witnesses are
here at this time -- we were in for a long time, we know
how thingS‘ére covered up, we know exactly what is going

on. And no matter how nice that they say they are being
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 and that's my extent of it. And it's just a nice front

~that they put out to press or put out to anyone else.

- these -- Scientologists are taping this entire four days.

' Office. And that's really unfortunate. Other than when

as an organization, I believe that for about two days,

that changes and it will go back to exactly what it has

always been, no matter what kind of public relations

I have not seen that dramatic of a change in the
organizatioh{ and I don'ﬁ personally belieye them. And
anyone else that does, that's entirely up tc theﬁ.

MR. BERFIELD: Thank vou. o

Mrs. Garvey,

I
[(}

MR. LeCHER: Just as an aside befo

we're hoping that Sciantologists would participate in

Q

Sy

And I hoge that,thgy will show it to their people within
the organizaﬁion at an opportune time and they bring
them all up here from the Fdrt Harrison.

MS. VAN SCHAICK: I doubt that staff will ever see
this film --

MR. LeCHER: Well, they --

MS. VAN SCHAICK: -- other than the Guardian's

they're splicing something, I doubt that staff will see
this film.
MR. LeCHER: They are here and taping it verbatim.

Mrs. Garvey,n
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MRS. GARVEY: Miss Van Schaick, you said you were
here in Clearwater in '76?

MS. VAN SCHAICK: Mm-mm.

MRS. GARVEY: What period, what month were you ==~

MS. VAN SCHAIéK: It was in the summer. It was —-
let's see, it was May or June, just before it started to
get real hot.

MRS. GARVEY: -Okay, because there are a lot of hot
months.

You left the organization in '79; is that right?

MS. VAN SCHAICK: That's right.

MRS. GARVEY: You made an interesting comment abcut

“that, when you came to Clearwater, you made a tour of the

Fort Harrison.

Why would you make a tour of the Fort Harrison? -
Is that your standard policy when you go sbmeplace to
make a tour --

MS. VAN SCHAiCK:A I Qas ethics-trained in the
organization, and standard policy from someone that's
ethics-trained is, basically, just tc see what's going on in
the area. It'é the way I was programmed for so many
yeaﬁs. |

MRS. GARVEY: Well, I think it's interesting that

you're the first one that ever really knew what was going
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definitely that I would report it. I mean, th2 course

- press or anybody and expound on what's going on.

- changed my contract because I was working for the Mission

‘sign a regular contract instead of the Sea Org. contract.

-~ billion-year contracts in - this is gdingrto sound out- \‘f

N

on. They never went beyond their room and their training
it seems.

MS. VAﬁ SCHAICK: I -- yeah, I had kind of a free-
dom in the fbrt Harrison, see, I had been in for years.>
And béing that I was taking aﬁ ethics ¢ours¢ -

MRS. GARVEY: They,didn;t doubt that you would
ever qﬁestion - |

MS. VAN SCHAICK: Yeah, that I would never guestion

what was going on. Basically, they didn't think -- and

that I was taking was ethics. SO, someone's +that taking !

those kind of courses surélyAwouldn't go around to the
MRS. GARVEY: You also made comment that you were
part of the Sea Organization. And yet, you came here as
a public person?
MS. VAN SCHAICK: Yeah. I was in Sea Org. and

ofrthe Meadows. And when you work for a mission, you

MRS. GARVEY: Your billion-year contract --

MS. VAN SCHAICK: Right. See, they cancelled our

rageous - Las Vegas because we didn't have a ship we
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could stick in the middle of the Qesert and do what =--
we didn't have a ship. But we had to go to what was
called Project 0 at that time, and we had this little
rowboat in this_;ake out in Lake Mead. .
| Anyway, they had to cancel our Sea Org. contracts
in Las Vegas, basically, because we couldn't go through
this'ship training because there was no ship. You can't
put a ship in the desert.
- MRS. GARVEY: Well, how do they go through this

sea training in Clearwater?

MS. Vau SCHAICK; Well, they have the ship chers.
Thé Objective was — is theApollo and the Excalibur were
here in port at different times, and they were going to
take each étaff member from the Fort Harrisén and go
through what's called this Project 0. Then, in Los
Angeles, they also had the ships off port there. So, you
could go through regular sea training duty. But we
weren't capable of putting a ship in the desert, so we
had.our Sea Org. contracts c;ncelled.

MRS. GARVEY: What is -- so, if you were a public
person, the living-conditions that you lived in were fine?

MS. VAN SCHAICK: I had my own room to.myself.

MRS. GARVEY: Did you go into any of the staff

rooms or their living quarters?
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MS. VAN SCHAICK: The only staff that I was in was
Executive Staff.

MRS. GARVEY: Which would have been --

MS. VAN SCHAICK: Would have been the saﬁe _k'ind of

quarters as mine. Either they had their own room -- other

‘than I walked into where the RPF was downstairs. That

was --

MRS; GARVEY: That was a small, closet-type area
with fifteen bunks, which vou sai@ earlier?

MS. VAN SCHAICK: Yeah, people‘iust stacked up
sleepiné.

MRS. GARVEY: What about -- was there anything in
the garagé ét that time? We were told earlier that
that's where dorms were. Did you get to the garage?

MS. VAN SCHAICK: That was -- that was their dorm.

MRS. GARVEY: Oh, that long room. It only had

fifteen. We were earlier told that it had fifty-four.

‘MS. VAN SCHAICK: Oh, in the dorms down -- see,

each -- the way they have.the rooms. set up, the =-- there

- was different kinds of staff there. There was staff

“there just for public that had money. Then, theré'was

staff for the staff. And there was seven different orgs.
at that time -- seven different organizationé operating

at that particular time.
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There was a Guardian's Office and then there was
public --.it's a very complicated -- I don't want to get

into all the organization details. But -- yeah, it would

‘take too long anyway.

The staff there basically had -- some of them had

their own rooms, some were sharing rooms. The ones that

were single -- I couldn't have told you how many staff

at that particular time. There was, probably, I think,
about three huhdred and fifty staff operating.

MRS. GARVEY: Exscutive staff or -;

MS. VAN SCHAICK: All staff. I'x talking about
all staff. And then, it varied between'three hundred
fifty and four hundred at that time.

MRS. GARVEY: What was -- what were you told about
the Guardian Office when yoﬁvfirst joined?

MS. VAN SCHAICK: That it was a prétective organi-
zation paft of Scientology.

MRS. GARVEY: In the oﬁtliﬁe we were given, there's
a comment about illegal aliens that are working in the
Fort Harrison.

Would you elaborate a little bit more on --

MS. VAN SCHAICK: I can't get into it because of
legal reasons --

MRS. GARVEY: Okay.
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- have no more problems.  That -- that's just a very simple

" basic.

MS. VAN SCHAICK: =-- right now.

‘MRS.'GARVEY: Were -- through the years that you

were you given when you continued auditing?

MS. VAN SCHAICK: Well, basically, that I would

MRS. GARVEY: Did you have an? encounter with a
blown student?. -
MS. VAN SCHAICK: Yes, I dia.
MRS. GARVEY: Someone that was physically brought
back?‘ | 7]
| MS. VAN SCHAICK: Yes. I have physicélly brought
back people myself.’
. MRS. GARVEY: You have?
MS. VAN SCHAICK: Yes.
MRS. GARVEY: You made comment --
MS. VAN SCHAICK:  I can't get into that.
MRS; GARVEY : i'm not -- I just -- okay.
¥ou-made commeng that -- |
MS. VAN SCHAICK: i -
VHMRS. GARVEY: -- you wére in the --
AMS.VVAﬁ,SCHAICK: Okay. - . | o S

I can testify to that.
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know, if we had to bodily set the guy in the car to bring!

MRS. GARVEY: You can?

MS. VAN SCHAICK: Yéah.

MRS. GARVEY: Okay.

MS. VAN SCHAICK: I'm trying to ;tay'away from my
case. |

There were severai incidents where I had *o gb out
and get blown staff members because I handled that'paf-
ticular area, and whatever it toock at that time, you
him back. And I brought back, oh, I gusss, through ths
years, probably -- I don't know, mayte, differenc times
where'we had to stick somebody in a car to pbring them
back to base.

- MRS. GARVE?: Whét happened -- do you -- are Yqu
aware of what happened to that blown student, once he
came back to base?

MS. VAN SCHAICK: As far as basic, on RPF.

Are you talking about a student 6r a staff member?

MRS. GARVEY: Whoever thét was --

MS. VAN SCHAICK: Well, people that were.public
persons that maybe would leave the course or would not be there
for a while were not RPFed.

MRS. GARVEY: Okay.

It was Just staff; that was all?
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MS. VAN SCHAICK: People with money were not RPFed.
And that's the --

MRS. GARVEY: Subjecfed to it.

What's.the -- you mentioned you were in EPFf

MS. VAN SCHAICK: It's the same as RPF. It's
Estate Project Force.

We - we laid carpet and painted walls.

: MBS. GARVEY: Why were you in the EPF? 'I'm just
trying to'establishvwhether this is a standard policy of
the -- | |

MS. VAN SCHAICK: 'Briefly; because I had an upset
with an executive in the organization, and -- well, I've\a
been in EPF severél different instances.

" The one that I can probably expound on the most

.was: I disagreed with the fact that Barbara Glass wanted

to leave my five year old locked up in the building by

herself and leave her there. And I did it -- that was

" the firét time -- that was one of the last times I

actually got EPF, because I got in a fight with an

executive officer because I refused to let them lock

my child up for any reason.

MRS. GARVEY: I can see why you blew.
Your husband isn't a Scientologist or -- ’ e

' MS. VAN SCHAICK: No, he's .not.
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MRS. GARVEY: He's not.

I can't think of anything else I was going to ask.

MR. LeCHER: Mr. --
MRS. GARVEY: Oh, freeloader's debt.

Were you charged a freeloader's debt when

you left?

MS. VAN SCHAICX: It was something enormous. I

think it was twenty-two thousand dollars I was charged

arter I worked fifteen hours a day, seven days a week.

MRS. GARVEY: You were hers in '77.

Did that not give you a feeling that there was

something wrong?

MS. VAN SCHAICK: Yes. That actually rem

of my experience in being at Clearwater. I knew definite-—

*

ly something was wrong.
MRS. GARVEY: But you still weren't able
MS. VAN SCHAICK: Not unti; almost a year
didn’'t pull things really together until almost
after that.
MRS. GARVEY: Thank you.
MR. LeCHER: Mr. Hatéhett.
MR. HATCHETT: I only havé two questions.
You spoke in terms of tﬁat child that was
dentally killed in tﬁe parking lot. |

MS. VAN SCHAICK: Yes.

inds me

+

to leave?

later.

a year

acci-
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MR. HATCHETT: Did you actually witness that your-

MS. VAN SCHAICK: No, I did not.

MR. HATCHETT: How close did you know that the

evidence may have been true? Did someone tell you or =--

MS. VAN SCHAICK: Someone told me. And there was

a lot of uproar at that --

MR. HATCHETT: Okay.

MS. VAN SCHAICK: " Just before I got there, there

was a lot of uproar going on. And that's when the whole

came abcut that éll the children had to ke removed
MR. HATCHETT: And where did they placeithem?
MS. VAN SCHAICK: »Good guestion.
MR. LeCHER: What was the question, Mr. Hatchett?
MS. VAN SCHAICK: Where did they place the children3
MR. HATCHETT: Whére did they place the children --
MS. VAN SCHAICK: I --

MR. HATCHETT: -- after they moved them from the

Fort Harrison?

MS. VAN SCHAICK: I have no idea.

 MR. HATCHETT: But you knew where yours was?

MS. VAN SCHAICK: Mine was with me, thank God.

MR. HATCHETT: I mean, during this time.
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MS; VAN SCHAICK: Mine was not, thank God, in
Clearwater at that time.

- MR. LeCHER: Will you ask her if the death of the
child was ever reported to the police?

MR. HATCHETT: Good question.

Was the death of the child ever reported?

MS. VAN SCHAICK: I -- as far as I know, no.

MR. HATCﬁETT: To establish whether or not the
Guardian's Office was_fiﬁally-rebuléed: When they used
Shake and Bake against y6u~-- is that‘the'correct term?

MS. VAN SCHAICX: Yes. 1It's called Shake and Bake.

MR. 'HATCHETT: All right.

Did -- were you aware if this was a written §olicy?

MS. VAN SCHAICK: No, I wasn't aware of, really,
Shake and Bake until.somebody actually left the Gﬁardian's
Office that told me. I know what they had done to me.

Shake and Bake was the name of what they were doing to

me.
| MR. HATCHETT: Can you describe what Shake and Bake
is? |
MS..- VAN SCHAICK: Well, I received two -- two
different incidents. One was a setup where I -- I was

told by Pam Bevin that she had cancer, so I was to go

and get prescriptions of pills at a motel for her cancer,
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graphs of me outside the motel and that there was some

became aware that in the motel that something was going

checked into th

Astick your auditor, the persdn’that you give all.your '5w’

N

not'realizihg at the time that they were taking photo-

people upstairs in é room that looked like me that stayed
in- the motel to throw a big scene; like, there was an
orgy.happening upstairs in the mdtel.

Now, that was not an incident that they campleted

because I became-aware -- or it was, like, a few -=- I

on, there was a setup. 'So, we got people out there to

the motel. Of course, there was some Scientologists

4

{1

motel that disappearsed right out. The

(¥4

just totally disappeared out of the motel.

The other one was was that -- an incident when they.
sent a gentleman by the name of Barry Clhxﬂerlto me to |
say things that might upset -- ﬁhat my husband was having
affairs, that my attorney was working with the CIA, that
I should get rid of my attorney. And I stole that docu-
ment that he had written out from the Guardian's Office,
thch is public evidence in my case.

Oh, by the way, Pam Bevin was my auditor and was
also responsible -- she was also the person that wasAin’

charge of setting me up. It -- it's ironic that they

persdnal:information to, as your key persoh to attack you
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after you get out. They have all of your personal infor-
mation about you.

I don't think that I'll be ths last casas that they
use that with.

MR. HATCHETT: Thank you.

MR. LeCHER: Do you have any questions, Mr.

/

/
Shoemaker? /

MR. SHOEMAKER: I just have one: 1It's my under-
standing that you were physically detained?

MS. VAN SCHAICK: Yes, I was.

MR. SHOEMAKER:. Could you explain that a little
bit, please, what happened?

MS. VAN SCHAICK: I was brought to a room --

MR. SHOEMAKER: C;n you give the aéte, please?

MS. VAN SCHAICK: What's the date? It was in
1974, Febrﬁary. |

And the house I've since located. 1It's out in the

middle of the desert in Las Vegas. It was Pam Bevin and

another guy; I still don't know the guy's name at that

time.

Basically, I was stuck under heavy auditing pro-
cesses.

MR. SHOEMAKRER: Was there somephing leading up to

this as to why =--
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‘and they, basically, wanted the money I had in the

I stayed in one room, the bedroom. So, I don't -- you

PR, or that that -- I think you said, "It was just PR,

public relations," relating to a question.

an ex-Scientologist reporting the truth, they do a whole

- campaign to show what a nice guy they are: open house,

and when press dies down and other people like myself

S

MS. VAN SCHAICK: Money. I had money in an account,

account.,?
'MR. SHOEMAKER: Were you -- you were actually
locked up and were not allowed to Ieavg during this --
MS. VAN;SCHA;CK: I wig not allowed to leave.
Whether the front door was éonstantl§ locked twenty-four

hours a day, I could not answer you that question because

know, I -- if -- if it was or not, I was not coherent
enough because I felt like I was really drugged out quit

a period of time. I was not home at all.

MR. 'SHOEMAKER: . A while ago you made a comment aboutfj

Did you -- are there procedures that are established
relating to public relations in terms of how these things
are dealt with with people outside of the organization?

'MS. VAN SCHAICK: Any time there's bad preés or

they clean up their act, basically. And until press --

i

that are ex-Scientologists go back to their normal lives,

N~
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a cleanup with the children, moving the children out of

they say -- it's kind of like a joke to them.

It's -- we've done this -- I did this several
times in Las Vegas with city officials there in Las Vegas.
Any tiﬁe we had kihd of an upset, we'd go through a
cleaning house and we'd remove our children to different
places. And it happens in every Scientology ofganization
across the United States.

MR. SHOEMAKER; And you personally ﬁad firsthand
knowledge of this occurring? I mean,'yﬁu actually‘par-
ticipated -

MS. VAN SCHAICX: 1I've dcne -- we've done a cleanup
in Las Vegas.

And at the time that I was on Flag, they were doing

the area.
| MR. SHOEMAKER: Thank you.

MR. LeCHER: Going back to that child that was run
over, I have no reason to believe that it certainly was --
I'm sure it was an accident, but yoﬁ don't know that it
was reported or you say you don't.think it was feported
to the police?

MS. VAN SCHAICK: I don't know whether it was
reported or net. The child was only, like, tworyears

old.
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MR. LeCHER: bo you know the name of the‘child?=

MS. VAN SCHAICK: Yeah, but I'm afraid becﬁﬁse of
my lawsuit.

MR.LeCﬁER; Okay.

MS. VAN‘SCHAICK: I don't =--

MR. FLYNN:‘ On this particular isﬁue, for the
information,of the Commission, we have been investigating
it for some time. I've had some conversations with one
or two city officials about it, and I can say that it --
my office is currently investigating it. There is a
person who has some knowledge about the subject. Aand
at the time, however, our investigatory efforts are
inconclusive.

-MR; LeCHER: You contributéd a lot of money and
the ofganization recéived a lot of money.

Do you know what the money went for? Apparently,
you weren't -- they were not -- I will not speculate.
Whaﬁ did the money go for?

MS. VAN SCHAICK: What did it go to?

MR. LeCHER: They took in millions of dollars a

- week, certainly, millions a year in Clearwater. Where

- did all that money go?

MS. VAN SCHAICK: So L. Ron Hubbard could live

Very comfortably and the executive staff could live very
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comfortably. That's my assumption.

I haven't seeﬁ moﬁey go back to staff. And I'm
sure that staff, currently, at the Fort Harrisbn, if
they'd ever sit down and look at their CGI, or their
gross income, and ask themselves the question as ﬁo
where reaily all this money is going, they would probably -
if they really studied their income policies really
closely, they would find out that it's not definitely
going back to the staff, and it's not going back into
what they think that it}s geing back into.

I would say it's going into people's pockeats.

MR. LeCHER: Well, these allegations and -- or
question -- why did it take‘you SO long to start raising
these questions in your 6wn mind?‘ Why did it take you so
long?

MS. VAN SCHAICK: After nine years? I was indoc-
trinated with 6ne thing, and}you tend to believe that
one thing. |

Tﬁe only thing I can say is I've been out for over
three years now, and it's only three -- it's only until
the last year I can see my lifé is normal for me. 1It's
a mental -- you become a mental cripple, and you're
terrified with the fact that, if you leave, yéur life

will be exposed, I mean, kind of a public board.
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your auditor.

after you learned the information would be made public?

-1 got out that my auditing was going to be used against

tion.

1 thing. You couldn't possibly, if you're.a‘staff member,

There are things that people all personally hide,
you know, whether it's their first kiss with a boyfriend
or -- they -- you all keep very personal and private

things in. your life. And those things are all given to’

And there's“nothing that they could personally do
to me. My life is public recor&. And it's like, how
many people sitting in this courtroom would like their
life public record?

MR. LeCHER: Did you continue to receive auditing

MS. VAN SCHAICK: Oh, no. I have ot received any |
auditing --

‘ Mﬁ. LeCHER: No. ‘When you were within the organi-
zation and you knew that information could be used against]
you, did you continue to receive auditing in spite of the
fact you knew thét? ”

MS. VAN SCHAIC$: No. I wasn't aware until after

me, honestly. I don't think any person's really aware

until they get out that their auditing is public informaf

You get -=- you're in the -- you don't believe any-"—
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believe anything other than—th;t the group is great. And
you dén't believe that's true. You're conditioned and
brainwashed, and you aon'trbelieve those things until
they happen. - -

MR. LeCHER: Why did you disconnect from your

 family?

MS. VAN SCHAICK: Because my parents were supposed

to be suppressive people, as far as Scientology was con-

cerned. I found that my parents are the most sanest
peopls that I have arcund me, currently.

MR. LeCHER: With all these things going arounéd in
élearwater, why didn't you call the -- well, I guess I
can probably answer the question: Why didn't you call the
Bogrd of Health? But, apparently, you were upset about
them and you just believed -- I'm not going tb speculate.

.Ms. VAN SCHAICK: That's a totally different issue.
I did end up in an upset over that.

Another thing: Being'in Clearwater and having my
child in Las Vegas, it was.not a very cool thing ﬁo get

in a fight with executives in Clearwater and have your

"child in a different place and start a Board of Health

thing. And I was too indoctrinated to realize the -- that
I had citizenship. I didn't realize I was a citizen until]

three years ago.
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-a-half ride from the For+t Harrisen?

. Harrison?

- parking lot.

AN

MR. LeCHER: You didn't realize you were a citizen?

MS. VAN SCHAiCK: Absolutéiy. I've not been a
citizen of the ﬁnited Staﬁes; I've been a citizen of
Scientology.

. MR. LeCHER: Oh, but-you doﬁ}t mean it that.you;re

anvalien? '

Ms. ?AN SCHAICK: No, I'mvnot an alien in that
seﬁse; no;

MR. LeCHER: Do you remember where the children
were kept when they weré taken.a mile and'--van hour.and-

. ' A

MS. VAN SCHAICK: No. They were at -- the children
were at Clearwater when I was there. Theybwere'setting
up a differént facility at that time, and the parents were
upset because the facility was being removed from the
Fort Harrison. Where the:children ended up, only the
parents at the Fort Harrison could answef'th;t.

MR..LeCHER: Okay. |

MRS. GARVEY: Where were they kept at the Fort

MR. LeCHER:: Ch, at the Port Harrison where were
they kept? 1In the back --

MS. VAN SCHAICK: 1In the back, right behind the S
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MR. LeCHER: Didn't the parents ever question that
they don't want their children taken a mile -- an hour
and—a?half.dfive away? | |

MS. VAN SCHAICK: Yeah. There were some parents
that questioned that, and they got RPFed.

MR. LeCHER: Well --

MS. VAN SCHAICK: There were parents that definitely
did question that. You know, motherhood and fatherhood

is scmething that is a natural instinct and thank God

for it, because that's why a lot of us,-as we got older, |
- !
got the nell out of chsre. - i
: !
MR. LeCHER: What did it take you =-- what were your
personal things -- what did it take you to start réising
.questio‘ns? What was the final straw that you just said: "I've
got‘td start questioning; I've got to get out of this
organization"?
MS. VAN SCHAICK: David's death.
'MR. LeCHER: David's deaﬁh. That'sryour brother-
in-law?
MS. VAN SCHAICK: Right.
MR. LeCHER: Now, you;re a mother and I assume a
good one and éll,-but when you saw these children in such

deplorable conditions and living in such deplorable con-

ditions, didn't that bother you? Why didn't you report it
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somebody in authority in the county or city government or
police department in thié countf?

| MS. VAN SCHAICK: I had this huge'ideal that I
could straighten it.out'intgrnally in the o:ganization,
that it could be corrected as an internal problem5

With the training tﬁaﬁ I had, knowing policy and
the way the operation of the orgaﬁization rﬁns -- was
running at phét time, that I tﬁought it would be better
dff to be handled internally and straighten things out.
And that's -- was probably my basic.coﬁCept for a lot of
yéars, and realizing nine years later that nothing really
internaliy gefs.handled( Ehat it really doesn't. 1It's
one game against another, one farce against another, and
that the whole thing was a lie.

. ‘MR. LeCHER: Well, the whole organization -- in
fact, these hearings have had a very disquieting effect
on the City of Clearwater.

if we had some $ort of.other fofum in the future

with other people that are currently involved in the

:Church of Scientology who would like to come forward, do

‘you think that would be worthwhile?

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

- I think that through-the yeafs, you'll have more

-and more Scientologists.leave the organizafion. I
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consider myself a minor person that's left the organiza-

tion compared to people that have been in twenty, thirty
years or longer.

I think what would be interésting is -- it's kind
of like you're only skimming the top of the =-- the very
top. And there are things that are wrong -- people will -
have no idea until five or ten years the other thingé that]

we will find out and I find out will get documented as

we go on, that there were a lot of things that happened.
And there are a lct of things that still will come out.
And I don't know. Maybe we all ought o taxe lie

detector tests. I mean, they'li Certainly believe us
then. That's what the E-Meter i35

But -- Ibcan'tAanswer your gquestion.

MR. LeCHER: Why would you participate in bringing
someone back against their will? Didn't that bother you,
either?

MS. VAN SCHAICK: Policy.

MR. LeCHER: Policy, okay.

Do you -~ you, especially, your mind -- you felt
like your mind was being controlled, but -- how do you --
hoﬁ was your mind controlled? By just -- by same thought,
repetition}_or -- how did they control your mind?

MS. VAN SCHAICK: Well, you can look at Korean
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brainwashing: no sleep, long hours. When you have some-
one.that - all right. When you take someone and you
don't put him on a diet, a normal diet_of food, and you're
eatiﬁg a diet of hea&y stafches, fifteen to twenty hours
é day, seven days a week, no freedom, you know -- no
frée&oﬁ tobfealif enjoy what's going on in life.
I'm sure if I was at the Fort Harrison on staff

now  that Séturday would probably be a big thrill if I
gotvlibérty and could see the beach. That you don't
really have -- you're not capable -- you get so entwined
in the organization: the repetitions, the terminology -
it's like a secret terminology and it's like a litt;e N
clique when you're in high school - and you get caught
up into that wﬂole game and the constant over and over and
over and over the same thing. -It's just like wﬁen your
Dad says, "Tie your shoes, tie your shoes, tie your
shoes."” And you tie your shoes.

| MR.'LeCHER: It seems Eo me that - I've asked this.
of one other,wiﬁness but - it seems that you're a house

divided"against itself and I don't know how you could

trust each other. I mean, if you're forced to work long

hours for little or nofpéy and your child is rarely with

'you, and others participating like that, how-in the worla—

do you learn to -- is the organization held together?
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'the fool that puts his name -- the only thing I have to

'nailed. Don't put it in writing, because you will —-

I mean, without trust and friendships'ahd loyalties =--

MS. VAN SCHAICK: They think that they all trust
one enother, that they're working for one godal of mankind,
which is a real fascinating thing. And if ehe staff
really took a look at internally what s going on ~-- I'm
surs they ve seen their GO Dersonnel and their high
executives -- they're the target ones, presently. And
if the staff, presently, looked around at all their

heavyweights that were there a year ago, they sure are

not putting their names on any kind of policiss and

they're letting some dumb staff members, as far as I'm

concerned, become the --
MR. CALDERBANK: The scapegoat?
MS. VAN SCHAICK: -- scapegoat, the kind -- the

guy that's going to end up in a Ccrmittee of Evidence is

say about it: Don't ever put anything in wriﬁing.

MR. HATCHETT: Why --

MS. VAN SCHAICK: Well, make sure that you don't
put it in writing, because that was L. Ron Hubbard's

stable datum. And that's exactly how you get yourself

they will -- you'll find out eventually it's used against

you.
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MR. LeCHER: Well, Mr. Walters was in for seventeen
years or more, two ladieé were in for seventeen years,
you're in for nine years. When ali these pebple.leave,
who's left minding the store?

MS. &AN SCHAICK: Wheh every --

MR. LeCHER: How will they replace these people?

MS. VAN SCHAICK: Well -- so, what is =-- what you'rd
realiy asking is -- when ail‘the people leave, what they
will have is what we used to call in Ethics the psychotic
cases. They will be the guys that are left there at the
Fort Harrison. It will be very.interesting to see how
the Fort Harrison operates at that point in time.

Becauée I think thét the able beings -- and I'm
seeing what's going on, and és far as I'm'éoncerned, the
able beings are getting out; they're not becoming the
scapegoats anymore. And the smart ones will get out.

And what you will be left with is a lot of crippled,
psychotic kids that have-no background, no -- their moral
justicé will be tied'into -- it's like a Nazi German
camp: spying, youAknow, who can spy on who. And you

will, probably, at that point in time have to have a lot

' of heavily trained people that know how to help them.

MR. LeCHER: Will they be classified as good ~1

Germans?




4-71

e’

10

11

13

14

16

17

18

19

21

24

MS. VAN SCHAICK: Well, if they take a look at
what's goiné on, that's exactly what's happening.

MR. LeCHER: I have no further questions. I ﬁhink
that we've been questioning you long;enough.

Mr. -- do you have something you want to ask?

MR. CALDERBANK: Just -- just one more.

LaVenda, you're -- you‘were an auditor and you had
a lot of professional knowledge in both giving and taking
the auditing in Scientoipgy'ip their courses and in
tnheir backgfound.

As a professional opinion, then, would you feel
that public scrutiny of financial transactions --

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. CALDERBANK: =-- in the Church --

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. CALDERBANK: =-- would either prevent you from
giving or prevent students from taking or impinge their
freedom? |

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. CALDERBANK:. It would absolutely not prevent
them, or it's absolutely needed to further this ability
o -—

MS. VAN SCHAICK: Do you'mean as far as - I'm

not sure if I understand - giving the money?
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MR. CALDERBANK: Would the scrutiny of their .
financial transactions --

MS. VAN SCHAICK: Would the scrutiny of what they're

doing color over their financial things?

MR. CALDERBANK: Would that have prevented you |
from giving -— | )

MS. VAN SCHAICK: Oh, if --

~ MR. CALDERBANK: ~- work as a staff member?

MS. VAN SCHAICK: =-- I had been aware of what‘they
aﬁtﬁally were -- what the high executives were doing with
the ihcome and been aware of what was really goiﬁgvon,
I surely wouldn;t have beeh in Scientology --

MR. CALDERBANK: That's --

Ms; VAN SCHAICK: -- as a staff member.

MR. CALDERBANK: But what I'm asking is: Would
that have érevented you, financial scrutiny of the trans-
actions,iwould that have prevented yﬁu from taking youf
céurses or giving your courses when you were a pro-
fessional guditor?

- MS. &AN SCHAICK: Would‘it have prevented me from
giving the courses?

MR. LeCHER: She has =-- I think she‘é answerédfther
question.i o o i | e’

MS. VAN SCHAICK: I've answered the question, yes.

Ed
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I would not do courses if I had known what was going on.

MR. LeCHER: I want to -- the attorney =--

MS. VAN SCHAICK: I don't think T understand it
in -- | |

MR. LeCHER: I believe that you have in various
ways, Miss Van Schaick.

Are you satisfied?

MR. CALDERBANK: I want to get back to the freedom
of religion --

MR. LeCHER: We don't want to talk about fresedom
of religion. Thatfs an --

MS. VAN SCHAICK: I can't --

MR. LeCHER: -- issue that we shouldn't get into.

I want to ask this question for theicity Aﬁtorney.
He wants to know about this big scam that you mentioned
in publicity and promotién. And how is this big scam
accomplished? |

You mentioned something and called it a big scam.

MS. VAN SCHAICK: Ten percent of their CGI has
always been unaccounted fof. And, basically, it's the
gross income and what you ﬁake off the top'in the organi-
zation.

- In each city there is a -- most of -- like, in

Las Vegas there was a mission and then there was what's
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called an org., or the main organization.

Thevmission holders, basically, were in control up .
until recently over moniés that were éoing in and out of
the organization, which made a lot of mission holders
very wealthy, until -- they have recentlj changed_thatf
Orgs. were taking all of,théir money and sending it on
tolLos Angeles énd to Clearwater. And théy wef;,
basically, just tﬁe workhorse -- it's like the ldwer
working ciass of the whole organization is what,
basically; the orgs. are.

And while the orgs. are taking all the people in
and flowing the money process, the executives are liying\“/
pretty high on the hog if they really-take a look at
what's going on.

MR. LeCHER: Would it‘be safe to assume that if an
org. takes in five hundred thousand dollars a week that
fifty thousand dollars would.be going to someone else?

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MR. LeCHER: Off the top? Okay.

'Do'yqu want to ask -

MRS. GARVEY: One question.

MR. LeCHER: One guestion.

-MRS. GARVEY: To your knowledge, is =-- Clearwater —

is Flag Base?
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- of the operation.

from it. In order to save some time, I'1ll skip over

MS. VAN SCHAICK: Absolutely.

MRS. GARVEY: So, all orders would come out of
Clearwater? Whatever happens in the organ;zation will
come out of Flag Base, which is Clearwater?

MS. VAN SCHAICK: Through Clearwater. Everything

gets cleared through Clearwater. Clearwater is the seat

MR. LeCHER: Thank you very much éor your testimony
here --
| MR. CALDERBANK: Thank you, LaVenda.
MR. LeCHER: You're anocther very bright young
woman. We admire you and thank vou.
- MR. FLYNN: At this time I will introduce the

Affidavit of Stephen Garritanoc. And I'll read briefly

portions of it and read the pertinent portions into the
record.

"My introduction to Scientology was in January of
1977 when the following representations were made to me
concerning the benefits of auditing in Scientblogy. Thesd
representations were that auditing was scientifically
guaranteed to confer the following benefits," and then
there is a number of them listed which I won't read.

- And then there's a statement about Mr. Hubbard's
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- reliance on them. "Based on the above representations,

my knowledge,'thié individual was not a medical doctor.

~and two single beds.

background and representations and Mr. Garritano's

I joined the Church of Sciéntology.' After two and-a-half
years experience as a Scientologiét, I eventually disf
coyered that the above representations were false and
made for ﬁhé single purpose to entice the people to
pufchase auditing and courses or join staff.

"In'early 1979, I went to Flag Land Bage in Clear-
water, Florida. I confracted an illﬁess which was later
diagnoéed as hepatitis. I received an injection)hypé-
dermic needlé from a Scientologist dressed in a white

uniform, which I was told was a hepatitis vaccine. To

"I was later diagnosed by my father, Dr. Garritano,
in the Beth Israel Hospital in Boston, to have suffered
from‘hepatitis, mononucleosis, and strep throat;

"While in Clearwater, I observed the living con-
ditions of staff members tévbe'unsanitary. Oﬁ one
qccasioh I enteréd a small,room, which was'constfuéted to
facilitate one occupant, inhabited by a minimum of eight

people. ' These individuals slept in two triple bunks

-"Conditions for those individuals imprisoned in

theARehabilitatiqn Prdject>Fotce;'RPF, were unhealthy

g
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and unsanitary. Those individuals were forced to live

and sleep in the garaée.“
It's signed, "Stephen Garritano," undef the pains
and penalties of perjury.
If need be, Mr. Garritano, at some.point,.can be
called to testify.
(The Afrfidavit of Stephen Garritano
was marked as Exhibit No. 45, as of

this date.) g

MR. FLYNN: The next witness is Jarnie Peterson.

JANIE PETERSON, a witness herein, i
having first been duly sworn by a Clerk for the City of
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Your name ié Janie Peterson?

MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: All right.

Miss Peterson, I'll ask you the same standard
questions I've asked all the other witnesses.

They are: Are you appearing today and testifying
under oath voluntarily?

MS. ?ETERSON: Yes.

MR. LeCHER: Ail right.

.Are you -- have you been paid by anyone for'your

testimony, other than expenses for coming to Clearwater?
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~ say something in your own words?

MS. PETERSON: No.

MR. LeCHER: boryou have a lawsuit ggainst the
Chﬁrch-of,Scientology? .

MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have a
lawsuit agaiﬁst you?' '

MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: Has anyone suggested to you that you
should statevanything but the truﬁh or has anycne
Suggested thaﬁ you change your testimony for any reason?

.

MS. PETERSON: No.

MR. LeCHER: Would you iike to make a statement or

MS. PETERSON: Yes. Basicaily, I'd just like to
briefly give you a.rﬁndown on my background in Scien-~
tology and then you can ask me whatever questions»yéu
want‘to. | | |

I was involved in Scieﬁtology for five years,
from 1975 until July of 1980; During that time period,
I held threg different positions in the oréanization.
The first one wés calledrthe Director of’Procéssing,
which is in charge of all ‘the auditing that occurs withipl
the organization.v I waé then promgﬁed to a position

calléd-Technical_Secretary,'which'was'in charge of all
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in Clearwater, Tonja Burden -- this was during the time

period when they were all leaving the Church and were

auditing and training that occurred within the,orgaﬁiza—
tion. About a year later, I was promoted to the Guardian's
Office,Awhich was the last position that I held.

During that time period that I was in the Guardian;s'
Office, was the time period when the Hartﬁells and

Lavenda Van Schaick and another lady who was involved

having various problems.

MR. LeCHER: You were the head auditor?

MS. PETERSON: I beg your pardon?

MR. LeCHER: Yocu were the head auditor?

MS. PETERSON: I was the executive over the audit-
ing that occurred in the Las Vegas Organization.

MR. LeCHER: Who devised -- I mean, who thought up
auditing and who used -- who improved upoh it? Wwho
dgvised the test? Who did the training? There must be
a train;ng manual that you must use as a teaching aid.
Was that you and --

MS. PETERSON: No. Mr. Hubbard.

MR. LeCHER: Every technique used in auditing was
Mr. Hubbard's? |

- MS. PETERSON: That's correct.

MR. LeCHER: BHe gave it to you and others, then,
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are run by the United States Guardian's Office, which is

you carried it out?
- MS. PETEﬁSON: That's correct.

You weren't ailowed to do anything on your own.

MR. LeCHER: All fight. |

I'd like to know what you did in the Guardian's
Office'vis}a vis these other people that you have men-
tioned.

MS. PETERSON: I beg your pardop?

MR. LeCHER: What did you do in the Guardian's
Officevwith respect to these other pecple that yoﬁ have -
mentioned? ' _ '/F‘

MS. PETERSON: Well, we were -- Mr. and Mrs.
Hartwell left Scientology very upset.A They were -- had
received a bill from the head office - and I'm not sure --
e#actly sure where - and they were -- they were having
some sort of an upset. Mrs. Hartwell's daughter was
ﬁxecu;ive Director of the org;nizétion at that time.

They -~ what's called a mission was sent out to
the orgahizatioh'from the United Statés Guardian's

Office -- I might point out right here that all of the

‘Guardian's Offices aré run exactly the same. They all

|

in Los Angeles. All orders and all procedures that come

into any Guardian's Office come from the United States
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There's no difference between the one here and the one

- He was also accused of trying to extort Church money

in"to -- it was sent here -- or to Las Vegas from the

Guardian's Office. ' They operate the standard policy.

in Las Vegas or Utah or wherever.

And the Hartwells were -- were subject -- subjected
to this mission that came up from Los Angeles. They
were -- they had several meetings with a man by the name
of Alan Hubbard, who was taping their conversations,
although the Hartwells weré not'aware of that.

Mrf Hartwell's auditing information -- copies of
the auditiﬁg inform;tion were made and circulated all
ovér the United States amnd out of ths country. They also went to
the Worldwide Guardian's Office, which is in England.

At one point, his auditing information wés -

excuse me. It was being used against him, in other words.

from the Church. This was based on mainly hours of
taped testimony that had been taken and edited down to
a very small cassette tape.

On Tonja Burden, her auditing information was sent

Guardian's Office here in Clearwater, confidential audit-
ing information that she had given. It was accompanied
with an order to the Public Relations person in Las

Vegas to take to the Review Journal( which is a newspaper,
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in an attempt to discredit her to show that she was this

bad person, supposedly; based on this information.

On Mrs. Van Schaick -- she already spoke about the

- program that was written up called Shake and Bake.

Basically, this -- all programs that were written up were

given names.> That just happened to be the name of that

" one. And the purpése of the program was to -- in fact,

it was either the first or second step listed on the

program. The wording was: "Plant seeds of doubt in her

mind concerning her attorney, Michael Flynn, and in her

husband's mind regarding her character." N
I really don't have -- on that particular area,
unless you have some questions.

MR. LeCHER: No. 1I'm just -- I just find it that

. you were the one --

MS. PETERSON: Oh, yes.

MR. LeCHER: -- that.audited some of the witnesses
who were brought before this Commission. And --

MS. PETERSON: That I audited them?

" MR, LeCHER; Weil,»thaf you were the -- pardon me,
youlﬁere in thé Guardian's bffice that did some dirty
tricks withrthetHartwelis and others;that_--

-MS. PETERSON: Xes.

Also, on the Shake and Bake program, a man by the
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name of Barry Clingler was sent to Boston to attempt to
what they call handle her, in 6ther words, to get her to
be quiet, to disassociate herself from her attorney,.to
drop the lawsgit, and to keep her mouth shut, basically.
He was sent because he was a friend =-- had used t§ be a |
friend of hers./'Also, Pam Eevin, who she already testi-
fied was her aﬁdito:, was sent because it was felt that

she would respond to Pam Bevin where she might not

- respond to anyone else.

MR. LeCHER: When you uséd-these -- what you
learned through auditing about a person, an individual
like Hartwell for one, and others that you have mentioned,
you concised it down and gave it to the press, did the
press use these -- usé this, normally?  Or did they check
it out and find out who you were, who thg Guardians
were, aﬁd become suspect?

MS. PETERSON: Well, an instance on Tonja Burdén,
the press did not use it,‘in fact -- well, did not use
it. I don't know if it was used in Clearwater; in other
words, I do know that it was not used in'Las Vegés.

MR. LeCHER: ?ut, specifically, did the press -‘or
generally speaking, not mentioning Clearwater or any
other ~ did they use this information that yéu gathered

through auditing'against an individual as a filler for a

|
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.Office by the newspaper?

slow day or whatever reasons they used them?

If the p;esé didn't use it, then, why -- who did
you give if to?

MS. éETERSON: Who did we give it to?

MR. LeCHER: This-information. Their séouse,
theif loved ones, or -- I think Mr. Hartwell said his
information, confidential information, ended'up in the
newspapers.

Apparently, the Guardian's Office gave thét informa-
tion té the newspaper.

MS.'PETERSON: fes. —

MR. LeCHER: Was that commonplace that newspapers

would use information supplied to them by the Guardian's

MS. PETERSON: I -- I really -- I don't know on a
general basis. It was only done a few times while I was
in the Guardian's Office.

| MR. LeCHER: So, you don't know if the newspapers
generally do this? |
. MS. PETERSON: Yeah. I realiy don't know.

MR. LeCHER: We have an outline here.

- Would you like to go into the Fair Game and
suicides, thé Biown Student Doctrine, et cetera? ' Or W6u.

you rather us just ask you questions?
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MS. PETERSON: Well, basically, on the Fair Game

Policy, I was always told that the Fair Game Policy was

cancelled, and I believed this to be .true until I went to
the Guardian's Office. And upon entering the Guardian's
Office, I found that, indeed, it was not cancelled. The

actual words "fair game" were not -- to my knowledge, not

,spoken; at least when I was around, however, the practices

were: inasmuch as there was a man, Mr. Walters, who had i

been in Scientolcgy for some time and he was under sus-

pect from the Guardian's Office.

He was, basically, unhappy with some of che things
that we?e occurring and he was speaking out against them
to other Scigntologists. And investigétions_were being
done, when I first went into the Guardian'g Office, into
Mr._Walters' background. They were looking for his éo—
called crimes. There's a pélicy by Mr. Hubbard in the
Guardian's Office called "Attacking Scientology," where
it says that if anyone says anythiﬁg bad about Scien-
tology, you look into their past, whether they have what
is called "blood-dripping crimes."™ So, Mr. Walters'
preclear folder, his auditing information, was té be gone
through looking for that. |

_He was expelled and declared a Suppressive Person,

and a list of people, including his wife and his
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-words, they were connected to Mr. Walters and either

.about thirteen or fourteen people.

stepchildren, was issued, stating that these people were

called what's called Potential Trouble Sources; in other

they -- either had to disconnect from him or they would

be also ekpelled from Scientology. There was a liét of

He Was -—

MR. LeCHER: Are you talking about Mr. Walters
now? |

MS. PETERSON; Yes.

He -- there was a -- oh, again, I'm referring to
the Fair Game Policy. There was a man whose name was
Don Coope:, who was a plant, in other words a spy, on
Mr. Walters and his friends. He had a code name of Mack.
He infiltrated Mr. Walters' group of friends and became
very good ffiends with Mr. Walters and his wife -~ family
apd friends.

And_ﬁack would call the Guardian's Office, at ieast
once a day, with information on what Mr. Walters and his
friends - this'inéludes the Hartwells and Tonja Burden -
as -to what they were doihg.

There was also another plant, what:they call
plant -- they either call fhem plants or friends. His

code name was Oscar. He later turned out to -- his name




4-87

12

13

14

15

16

17

‘established in Miss Burden's apartment building. And he

was =-- actually, his last name was Bill Broderick. His
main purpose was to spy on Tonja Burden.

At one point, they -- the United States Guardian's
Office was getting ﬁpset because not enough information
was coming back on Miss Burden's activitieé. So, he was
flown to Boston to Mike Flynn's office under the guise
of bginé a disaffected, unhappy Scientologi;t, and he was
trying to get Mr. Flynn to represent him so that he could

» s - » . el 3 ~ M . '
get sort of inside, privy information as to what was going

e}

er-

on. And at one point, it was even considered that,

haps, ne would then — after a lawsuit was filzd anrd all

that, ne would then -- Mr. Broderick would then drop the
suit and accuse Mr. Flynn of malpractice and raise the
point. |

I don't know if that was ever totally decided, but
it was at one point discussed.

Another -- another man by the name of Russ Ahdrews

was brought into Las Vegas from Utah, where he was

was going to become friends with her and give information
back to the»Guardian's Office regarding Miss Burden, also.
That was never -- .

MR. LeCHER: kHow old.is Miss‘Buraen,at this time?

MS. PETERSON: At this time?
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MR. LeCHER: Yes.
MS. PETERSON: About nineteen, twenty.
MR. LeCHER: .In your outline you have "Scien-

tology" -- number three, "Scientology Policies and

- Practices: Potential Trouble Source, PTS, and Dis-

connect, " if one uniformly appeared, and, number two,
ﬁpolidiéS'appLEﬁ to personal experience, divorce,
husband -- give children to husband."

Is that sométhing that you could -- that personally
happened to you or is it a common policy?

MS. PETERSON; That's something that was applied 7
to me. |

At one point, when I was in the Guardian's Office,
my husband wanted me to léa?e the Guardian's Office. He
did ﬁot want me to leave Scientology; he just simply

didn't want me to work so many hours and be away from

- my children so much. And I was sort of undecided as to

whether I should do that or not. He and I began having
a lot of problems over it. I -- basically; I just felt
that I didn't want him to push me into a decision. I
wanted to make it on my own. Ahd it was causing some
problems. I was gquite ill at the time. i was having
stomach problemsrand various problems because of thié

pressure.
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I was:seﬁt to the United-States Guardian's Office

in aﬁ attempt,td do what they call handle it. And I
was given what they call a Chaplain's Court, gasically,
Qhere a so-called minister of the Chﬁrch comes_and gives
ybu counseling,”marfiage céunseling. ﬁe -- his name was
Paul, Paul Sheffield.

| I wés told at that time by Mr. Sheffield, at the
very beginning of the interview, that he basically didn't
care whether my husband and I stayed together. Apd £hé

purpose -0f the counseling was to keep me con staff because

I was needed very badly. He then wrote up a program of

how my husband and I were supposed to handle ou£ differ-
ences.

And I was then called into the office and one of
my seniors, one of my bosses, told me that the problem
between my husband and I was becoming totally out of --
totally out of control, toﬁai;y out of hand, and that,

basically, he -- what he wanted me to do and what I

- should do and what others had done was to divorce my

. husband. And since I had two small children and I was --

financially, I would have been unable to support them, I
should give them to my husband because he could support

the children and I could leave the children all day long.

" And that if I did not do that, that I was letting the
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whole organization down and that there would be ramifi-

cations.

MR. LeCHER: What did you do?

MS. PETERSON: I left the Guardian's Office within

a few weeks after that.

MR. LeCHER: Did you leave Scientology or just the

Guardian's Office?

MS. PETERSON: The Guardian's Office. I left Scien-

tology about a year later.
I still did work for the Guardian'

on staff.

MR. LeCHER: Is your husband still in Scientology?

MS. PETERSON: At that time?
MR. LeCHER: At this time.
MS. PETERSON: No.

MR. LeCHER: You both then left?

MS. PETERSON: We both left at the_same time.

Okay.' In the Guardian's Office -

going to point ouu - there are various bureaus celled
Informatlon Bureau, Eagle Bureau, Publle Relatlons Bureau,
Social Coordlnatlon for various organlzatlons.

My posrtlon-was Social Coordlnatlon which was, /J
ba51cally, in charge of Scientology frout groups. How-

ever, 1t was a very small Guardlan S offlce and they were |

4-90 /’Jﬁ

s Qffice; I wasn't

there's two I'm




4-91

10

11

13

14

16

17

19

21

24

- under what they call attack by the Hartwells and Mrs.

-Van Schaick and various other people. So, I carried out

a lot of duties that normally I would not have done. In
other words, in a large Guardian's Office, usually

Social Coordination doesn't get ihto those activities,
but bgc;use of our limited personnel ana all the problems
that we were having, I took on other duties.

MR. LeCHER: Okay.

You've got Scientology frént groups: Apple- Schools,
Narcanon, ASI, Citizens' Commission for Human Rights,
;CHR, Gerué Society, and the Safe Environment Fund.

These are all front groups for Scientology?

MsS. PETERSONQ Yes.

MR. LeCHER: Are these used to get new recruits
or to gain respectability for the organization?

MS. PETERSGN: Yeah. Basically, the purpose of the
groups is to -- the stated purpose is to -- so that
Scientology becomes indispensable to the community.

In other words, an Apple School would be set up
and you will have non-staff members set up the school,

however, these are dedicated Scientologists and they're

.usually hand-picked.

MR. LeCHER: Do you have any information if any

of these five or six front groups are currently operating
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" tology is supposed to be.

in Clearwater?

MS. PETERSON: I believe there's a Gerus Society.
I'm not Sure what all there is.

MRS. GA:RVEY: There's a Narcanon.

MS. PE‘I%ERSON: A Narcanon.

* MR. LeéHER: Okay.

Many people don't know why in Scientology vou héve
these front groups.

What is an Apple Schdol? Is that -- that sounds
like the,Beaties group. I know the Beatles have a cor-
poration calléd Apple, and they would use this for their —
own promotional.material. But I -- what is an Apple
School? I mean, does that‘have-anythihg to do with the
Beatles or is it -- I'm sure it doesn’'t, but I -- and
Narcanon, what is that? How effectiveAi; Narcanon in
treating drug abuse?

MS. PETERSON: ’Wéll -

MR. LeCHER: In your view.

MS. PETERSON: Okay.

Apple Schools ére schools that are set up by
SCientology, the purpose of which is to gain respecté-
bility and to make the public aware of how normal Scien-

/"

' 'MR. LeCHER: Can non-Scientology children attend an
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Apple School?
MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: 1Is that encouraged?

MS. PETERSON: Most of the time, yes, because the
fees for Apple Schools are the same as most other private'

schools, and most of the time Scientologists don't have

the money to pay it. In other words, a staff member's
child'certainly wouldn't go because they wouldn't have
money to pay for it.

MR. LeCHER: Do teachers in an Apple Schcol have
certificétion? Are they certified by the state as wo

educational standards and practices?

MS. PETERSON: It depends on the state; in other

words, it depends what the state laws are regarding certi-

fication of teachers in private schools.

MR. LeCHER: Are you going to tell me about Narca-

non?

MS. PETERSON: Narcanon is a rehabilitation drug

program which is run by Scientology. My experience with

it was that it was not very successful. I really don't

know about any of the other -- all these groups are
set up and there's various programs in the Guardian's

Office on how to set them uﬁ.

Also, part of the training received while you're in
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the Guardian's Office is that if you're asked by ahypne
if the Guardian's Office runs these schools, you're to
tell them, "No." You're to say that you're involved

with or that you help out or that they use the technology
of Scientology. However, you'ée never to tell, outside
of the Guardian's Office, that you are, in fact,‘running
it or that the money g&es into the Church of Scientology
from these groups.

MR. LeCHER: Was the Church of Scientology success-
ful in getting Narcanon in any one of -- in Pinellas
County or throughout the country, were they successful
in getting this?

MS. PETERSON: You mean, successful in establishing
it?

MR. LeCHER: 1In éstablishing it and setting up
business.

MS. PETERSON: I really don't Enow.

MR. LeCHER: What is an ASI? |

MS. PETERSON: Applied Scholastics Institute is --

MRS. GARVEY: I didn't --

MS. PETERSON: Applied Séholéstics.

MR. LeCHER: What Ais‘ the purpose of ASI? Why'a' g
scholastic institute? |

MS. PETERSON: It -- to -- people that are having
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. problems in certain areas in their studies or --

MR. LeCHER: Primarily for school children or for
éollege-age-children or for adults --

Mé. PETERSON: 1It's primarily for school children;
however, they doéaccept people of all ages.

Mﬁ. LeCHER; Citizens' Commission for Human Rights.
What is that? 1Is that a civil rights group?

MS. PETERSON: 1It's a group that its ourpose is to.
expose psychiatric abuses and io cause what is called
black PR, which ié bad public relations for psychiatrists,
psychologiéts, mental health: to do sverything necessary
Zor -- everything that's possible to get rid c¢f psychia-
try and psychiatrists.

MR. LeCHER: It has nothing to do with civil rights
or human rights as we know it? | |

Ms. PETEﬁSdN: It's only to expose --

MR. LeCHER: 1It's to'expose -

MS. PETERSON: -- psychiatric abuses.

‘MR. LeCHER: Nothing to do with minority rigﬁts.

Gérus Society. 1Is that for the elderly? |

MS. PETERSON: Yes. And this is just to expose

.problems within -- that the elderly people have.

MR. LeCHER: I have personally heard members of the

Gerus Society at various talk :shows around.Pinellas
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- Guardian's Office. Did you see the programs in the

County at various times.
'MS. PETERSON: The whole purpose of ~- all these
programs were set up particularly by Méry Sue Hubbard-

under the direction of Mr. Hubbard, and they were to gain

good public relations for Scientology.

MR. LeCHER: The Safe Environment Fund. What is
that?

MS. PETERSON: The Safe Environment Fund was a fund
that was set up to collect funds and support for the
convicted - or the indicted - executives of Scientology:

' !
Mary Sue Hubbard and those people. !

At all times we were told that this was a big con-

spiracy by the government, that these -- that was the

‘reason these people were indicted, and that these people

had, at no time, ever done anythiné wrong or not legal,
that. the government had no information that was correct.
We were not told that they were, indeed, guilty of the
crimes or that they even later pleaded guilt§ to the
crimes.

_MR; LeCHER:_ Backrto the Guardian's Office: Did

you see the programs -- you mentionedrprograms in the

Guardian's Office? You mentioned the word "programs."

MS. PETERSON: Oh, yes, there were mény programs.
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Everything you do in the Guardian's Office is written --
is off of the program. You don't do anything on your
own.

MR. LeCHER: Did you participate in them; did you
see them; and can you tell me about them?

MS. PETERSON: Well, there were so many of them,

I ;- you know, I =-- everything you did, like I say, was
based on program. If you were going to set up a Narcanon
drug program, you worked off of the program. If you were
going to go to the police station and try to gét M.
Hartwell arrested for extoftion, you worked off of a pro-
gram. Everything was from a program.

MR. FLYNN: On that point, I might -- I might men-
tion that, before the hearings conclude, we will be intro-
ducing a packet of Guardian's Office programs, City of
Clearwater, Florida, which is pfobably about two;inches~
thick, a copy of which will be given to each Commissioner.
That was just Clearwater during a specific period of time
and only the dobuménts that we could get our hands on.
There are approximately another eighty thousand documents
which were destroyedrbefore they were received, and
they're all what they call Red Box Documents, which con-

tain the most sensitive and highly secretive operations

.of the Guardian's Office.
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MS. PETERSON: One program I remember inrparticular
was the gross income of the Flag Land Base at the Fort
Harrisdﬂ“dropped to about a million dollars a week or
a little below, which was considered to be a ﬁeavy drop
becéuse they'were mdst of the time making between two and
three million dollars. At that time the staff members
at the Fort Harrison for the following week, their diet
consisted cf beané and rice as a punishment for the gross
decline of  their income.

Somehow, this information - I'm not sure how -
leaked out to the public and, I believe, the press, and
a program came into our organization in Las Vegas - it's
called an Information Line - on how we-were”sﬁpposed to
handle.with the press this =-- thié fact. In other words,
1f the press ésked us about it, we were to tell tﬁem how
nutritious beans and rice were and to also change the
subject. In other words, we would say, "Beans and rice
are nutritious,.however, you know, the abuses of psychia-
trists are réally something to talk about," if you get
my meaniné. I mean, it was like, you know, a little bit
of information, then, drop it, That was part of the
public relations training. p
If they asked you -- if somebody asked you if the‘

wall was blue, in other words, you might'dr -- you might
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ithey call B 1, which is Branch 1, which is the Information

or you might not admit to that. But you would then talk
about how horrible the pink wall was, in other words.

MR. LeCHER: Throﬁ the blame on someone else?

MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: In your Narcanon and other‘programs,
did you ever have any MDs or DOs or anyons on your staff
that hés passed the state board?

MS. PETERSON: On the staff, no. Although, vou

were supposed to send the addicts to a doctecr if there
was proplems.

MR. LeCHER: How did You get cradipiiity without i
anyone running these programs having an educational back-
ground to back these up, these principles up?

MS. PETERSON: Well, yoﬁ know, I really don't have
too much experience with other drug programs. But it was
basically PR, you know. You'd go in and -- you had to 3
get all the licenses by the state and follow the rules
and regulations set by tﬁe state or the ci;y. But -- and
you would also agsure them that, you know, a medical
doctor was available and that type of thing.

Okay. Basically, a lot of these setups and the

questions you're asking in that area were part of what

and- Intelligence Bureau. I was not real involved in -that,
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Oother witnesses.

so I really don't know how exaétly they would go about
it. | | |
MR. LeCHER: Just for my curiosiﬁy: When and why
did you get in the Guardian's Office?
MS. PETERSON: Well, it was considered a promotipn-
basiéally. And -- |
MR. LeCHER: Did you feel like you were a bunch of
elitists, that you --.

' MS. PETERSON:‘ Oh, yeah, you were told that. The
reguirements to get into the Gﬁardian's Office wers qﬁite
high. 1In other wordé, you had to =-- very intensive tast
ing before you could get in. You had to be a true blue
Scientologist, vou had to have a ceftéin IQ, you couldn't
have a history of real heavy drug use or -- you had tb
have a stable background;

MR. LeCHER: Apparently, you had to be rather

bright to get into the Guardians and -- why do, then, the

MS. PETERSON: i'really don't know.

MR. LeCHER: School is evil or bad, I've heard from

.- Were you trained to be a Guardian?
MS. PETERSON: Oh, very heavily.

~MR. .LeCHER: -Can you tell me something about the
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training that went into becéming a Guardian?

MS. PETERSON:  Okay.

As I said, when you're first -- normally, you would
be approached to come irnto the Guardians. Someone would
approach you, like, the Assisfant Guardian who's in
charge of the Guardian's Office. And after this intensive
testing, you would be accepted. And they have various

vel

(1]

training levels. You had just a general training 1

1

wihich would show you kind of the inside scoop on %h

(1

Guardian's Office.

th
+th

One oI the very Zirst things -- first of all, Fou
were locked up and you couldn't have any windows open
because of security. They were very heavy on security
in the Guardian's Office.

Cne of the very first things that you would be
taught would be shredding, what they call shredding,

which, basically, was just take a piece of paper, perhaps,

- that you didn't want anyone else to see because of what

was contained on that and put it in the shredding machine.
Also, there's a procedure called vetting, and that was =--
when you get these various programs or orders, anything

that you didn't want anybody, other than a Guardian's

Office staff member to see, you would take a razor blade

and cut that portion of it out.
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' receive an order from my boss, I would shred out or vet

" little star by -- if it came from one person or a little,

~has just referred.

"0of these programs of the Citizens' Commission on Human

*designéd to help people who've been harmed.™ In other

Now, included in that would be anything that would

show who the order came from. 1In other words, if I would

out, rather, the area that showed who the order came
from, also} who the order went to. Then, you had to have
a code so that you wouldn't get all these orders confused.

You had your own personal code. So, you might put a

you know -- another type of mark if it came from someone
else.
MR. FLYNN: For the record, Exhibit 16 is the .

policy, The Vetting Hat Write Up, to which the witness

MS. PETERSON: Okay.
Anything else that might be vetted is anything that

would be considered sensitive. In other words, on some

Rights,'thére was a couple of lines in there about
obiiterating psychology or psychiatrists or someﬁhing.
Yoﬁ would vet out that area so that anybody logking at
it would think, "Oh, this is a really nice program jus£
words, the: real purpose of it would be vetted out so tha.

it wouldn't show.
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Another thing that wg were trained on was how to
avoid subpoenas, how to handle the press, because --

MR. LeCHER: How were you taught to handle the
press?

MS. PETERSON: Always attack, never defend. Mr.
Hubbard saicd thaf it was im?ossible'to defend, so you

would always attack.

That's also -- there was also training on how to i
: i
- [
handle your attorneys, which was pasically Zust to tell ’
them what to do. and if wcu ran intc an atterney wiho
wouldn't do what you zcid aim, You then weull firs aix

and find somecne elsa. How to handle public cfficials =--
MR. LeCHER: How do you handle a public official?
MS. PETERSON: Well, basically, it depends on what
they're after -- or what you're after, really.
If they make any kind of a comment that‘?ou think
is a slur on Scientology, then, you attack them.
Any publié official that yqu‘were going before,
an inveééigation would be done by the Information Bureau.
Their background would be checked out very, very thorough-
ly. And let's say, for instance, you found dut that therd
was something in their past that perhaps they think

wouldn't be known, rather than coming right out and saying

it, you would make an insinuation about it, .rather than




10

11

13

14

16

17

18

24 -

'shred it while stalling the FBI.

“ like breaking and entering?

4-104

coming right 6ut.'

 Another kind of traiﬁing was what they call FBI
Raid Dril;s;>which you would pretend th;t‘the FBI was’
coming to faia ydur organization and you would practice
on how you would ﬁéke care of that. Also, whoever was
invcharge”of‘ﬁhe’Iﬁfprﬁation‘Bureau -- whoever would
answer the door, in/bther'wérds -~ and let's say the
FBI was there, whoéver would answer the door would stall
whilé the Informaticn Bureau maﬁ wguld take all the real
sénsitive material that was in what's either called the

Gray File or Red Box -- would take that informaticn ang

Also, iﬁ there»was any threat of the FBI or the
police 6r anybbdy coming'toﬁthe organization,.the Gray
File/Red Box information was taken to what's called an
outside loca;;on, which only, maybe, two or three people
within'therrganizatiop even knéw about or knew where
it waS'at; |

That was the usual training that we had.

VMR. LeCHﬁR:"Were you trained in actual dirtyv
tricks?. | |

MS. PETERSON: - ]
"~ MR. LeCHER:  Or were you;trained in dirty tricks
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‘Commission?

MS. PETERSON: I was never trained in dirty tricks;
however, the Information Bureau was trained on that. 1In
fact, one of the -- one of the drills - what they call
drills, in other words, practices to give - in ﬁhe Infof—
mation Bureauéwas a drill called "Tell A Lie." The pur-
pose of this %as to learn to lie well. That was for the
Information Bureau; we were never -- I was never person-
ally taught that. ﬁut I observaed Intelligence people
doing it.

MR. LeCHER: Okay.

I have many qguestions, but I'm gocing to give -- turn
it over to my collesagues.

Mr. Berfield, I think we.start with you this time.

Before we start, do you have something for the

MS. PETERSON: Okay.

At the time I was'in the Guardian's Office, there
was a girl who I ﬁad been friends with for many years.
Her name was éarole Garrity; she was in charge of Public
Relations.'.She had a lot of information regarding the
vérious activities that myself and other people have
testified to. She was actually the person who would do
public events and that type of thingi

MR. LeCHER: Do you have any information that dirty
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tricks are'goingmon with the city gover

‘-'»the"cityvofficials within the City of C

 MS. PETERSON:

MR. LeCHER: Yes. .

MS. PETERSON:

‘MR. LeCHER:
answer is "No."

MS. PETERSON:

MR. LeCHER:

MR. BERFIELD:

Mr. Flynn made reference to this Qed Box and you

later alluded to it.
that?

MS. PETERSON:

but I really didn't know, other than the fact that it was

obviously very, very sensitive because it was kept some-

place separately.

asked the man that was in charge of it and he said that

‘T wasn't allowed to know what was in it.

" MR. BERFIELD:

what motivated you to get into Scientology, in personally?|

MS.. PETERSON:
" MR. BERFIELD:

MS. PETERSON:

You have no knowledge

Mr. Berfield.

Within the City of

I -- no.

I have no knowledge of it.

Yes.

What would there &

Well, I was in the

When I heard reference to it made, I

Listen, what -- I'm still not sure

In Scientology?
You personally.

Oh, a friend of my

nment now or with

learwater?

v

= of that or the

Cleérwater?

)¢ in scrmething like

Guardian's Office,

husband's came -
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up and discussed Scientology, the benefits and all the

problems that he had and how much it had helped him. I
was having -1 had a history of having headaches,

occasionally.“I aléo_had a condition called hypoglycemia,

which is a medical condition, low blood sugar. He told

me that that could be -- iﬁ was found that that was a
psychological-type problem, that it could be cured.

He said that they had a lot of classes anéd a lot
of different things that would help me with me my chil-

'd ;
ha =2k
22 28

-1

éren, that

= 1 - -, T o = R 2 T~
railse your 1IL; & LTt O &iZffsrantc TLingSs. ne gaves me a

book, entitlad Miracles for Breakfast, which is about

children, and it seemed like a good book. And I just
decided to check it out.

MR. BERFIELD: Now, these books, were they what
they call auditing courses - -

MS. PETERSON: Yes.

MR. BERFfELD: Did you ever‘take one of these
coursesé

MS. PETERSON: I took -- at one time -- up until
New Era Dianetics came out, which was delivered here at
the Fort Harrison a couple of years ago, I had taken the
largest amount of auditing that anyone could get.

MR. BERFIELD: And what did they do to help you?
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and other people don't ﬁnderstandL I couldn't even

- validity or the deception of ‘these courses?

“handled at a different'-- at the next levei. In other

MS. PETERSON: What did they do to help me?

MR. BERFIELD: 'Yes.

Ms. PETERSON: Oh, I-mean, I still have the prob-
lems. I stiil get headaches_and I still haverhyéogly-
éemia. |

MR;jBERFIELD: ‘Now, ali of the things that they
told you they would bel? you with they did not help you
with; is that right? |

MS.YPETERSON:' That's right.

They told me I'd be able to communicate better
S ' !
when, in fact, from my own personal experience and my -

observation of other Scientologists, they can't communi-

cate as well because you learn a whole different language

communicate with my own mother who I had always been very
close to; She'didn(t understand what I was sayihg, and
I didn't know how to tell her what it meant, really:

MR. BERFIELD: When you were taking all these audit—
ing courses and found out they didn't help you and you
went on, as I understénd,:to help other people regard-

ing -- wasn't there some doubt in your mind as to the

MS. PETERSON: ' I believed that I would get

-
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words,lwhen I would complain about that I'd be having
problems, I was told that it was the next level. And
then I was told that, you know, well, particularly, I

would go clear, what.they call clear, which is described

in Dianetics: The Modern Science of Mental Health, that
this would take care of all the problems and that some-
where along the line it would get taken care of.

SO, I believed this to be true at the time. After
I went clear and then I did»above clear, which is what
they ‘call OT Levels, one of the -- I know vou doa't want
to go into kind of the beliefs of it, so I'm a iittle
hesitant to go inte it too heavily, but there's a certain
level that you reach that_for me was very damag;ngias
faf as my dependency upon-Scientology.

After T took that particular level, I believed that
i needed more and more auditing to take care of the prob-
lem. It was not.a problem that I had entered Scientology
to handle; in other words, it -- I hope I make myself
clear. But it's like I went in for various reasons. As
I went higher and higher, I began to forget about the
reasons why I came in and I became almost consumed with
handling this one certain area.

MR. BERFIELD: So, the purposes for which you went

into Scientology =-- you never really accomplished theﬁ?
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courses in hopes that they would help you; iéAthat

-handle them.

‘what it's called..
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MS. PETERSON: That's correct.

MR. BERFIELD: But, yet, you kept on with these

cdrréct?
" MS. PE¢ERSON: That's correct.

I spent about forty thousand dollars in trying to

MR. BERFIELD: Now, you made refgrence to Hubbard
saying -- was this direct'cdnversation with him, or was
this just something commﬁﬁicated to you?

MS. PETERSON: Well, it would be -- I never had a —
direct communicati;n wiéh Mr. Hubbard, but there waé many,
many tapes by Mr. Hubbard."Ahd‘there's'aiso policies
thaﬁ were written by Mr. Hubbard.

MR. BERFIELD: Now, we had a lot of testimony on
policies. Now, you =-- I think you said Clearwater was
the-Flag Ship or the head ship; is that correct?

MS. PETERSON: Yes. -

MR.,BERFIELD:} Andryoﬁ'weré in Las Vegas?

MS. PETERSQN: >Yes.'

'MR.iéEﬁFIELD: SO, you were, to é'degree, in a
regionaiAéffice, then; is thaﬁ right? |

- MS. PETERSON: Yes. It's called an outér area is
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MR. BERFIELD: I guess what I'm trying to get
straight in my mind is: How did you know for sure that
the-policies that you had were Hubbard's policies? And
why didn't you tell.him to stick them in his ear or
something like that?

MS. PETERSON: Well, I knew they were Hubbard's
policies because they were signed by -; you know, with
his name, and because Scientology coperates on Mr. |
ﬂubba;d's policy. I mean, Scientology belongs to Mr.
Hubbard, and nothing is done without Mr. Hubbard'svwritier
consent. I mean -- you know, it's nct like Joe Blow
decides, you know, to do scmething; it's alli Mr. Hubbardg.

MR. BERFIELD: Well, there's a comparison here:
If it wéré the corporate world --

MS. PETERSON: Tﬁe what? I‘didn't -

MR. BERFIELD: If you were in the corporate world
and you had a policy and you disagreed with it, you'd
work on changing it or doingrsomething about it.

Did you ever think about that?

'MS. PETERSON: Yes.

-MR. BERFIELD: Why didn't you do something about
it? |

MS. PETERSON: I tried many times.

MR. BERFIELD: But again, did you have a right to
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‘challenge these-policies, to write back -- I guess, I

:have'to use the expression: How did you know that it

~ these policies for you instead of L. Ron Hubbard?

practice this -- whatever the policy would be that.

~ ‘Hubbard had,proclaimea?

“uniform.. Sc1entology is Hubbard as far as I'm concerne.

~'Anyth1nq else was con51dered what they call out tech, ln_v

wasn't some clown like Jim Berfield that was writing up

MR. FLXNN: I might -- that's a good question. But.
I might.just-point out at this point: The ingquiry is into»
the organiZation, SO the relevancy of whether it was
Hubbard or the organization -- that's a proper focus. But
if the organization is practicing it, that's what the
focus of'the'inéuiry should be. So, whether it was a
clown or whether it was Mr. Hubbard is somewhat irreleve—
if the organization did it from a legal point of view.

MR. BERFIELD: Okay. |

But’that;s what I'm Qetting'down»to‘is that, you‘
know, that ydt just practiced‘it because it was Hubbard's
policy? |

MS? PETERSON: . Yes. You wouldn' t -- there was
orders -— all the orders. were based on Hubbard's pollcy.

MR. BERFIELD: Do you know if -- did everyone

©. MS. PETERSON: Yes. It -- all over. They’re all
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other words, out ﬁechnology.

If you did something that's not based on Mr.
Hubbard's policy, you'd be sent either to Ethics or
what they call Cramming where you would be shown that
you were not practicing Scientology. It was éalled
either oﬁt tech or it was céiled squirrel tech.

MR. BERFIELD: Now, in some of your earL{ér testi-
mony, you also made mention of Mr. Waltsrs and Mr.
Hartwell.

Are those the same two People whe tastified earliar |

MS. PETERSON: Yes.

MR; BERFIELD: Do you know that to be a fact that
they are the two who testified -- |

MS. PETERSON: Yes.

MR. BERFIELD: And in these -- you also said that
you were told that the Fair Game Policy was done away.

with, but then when ycu got in there, you found out that

'it still was in efféct; is that correct?

MS. PETERSON: Yes.

MR; BERFIELD: Didn't you at that time challenge
the truth and -- well, the truth of the whole organiza-~-
tion that they're telling you, "We've doné away w;th it,

but, yet, we're still practicing it"?
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‘public relations to use the name Fair Game.
.things that were happening within the organization and

mehtéllyvfhat I needed Scientology to get rid of the

mind wonder whether there was sométhihg fair or square

'iway;~hOWever, I felt there was nothing I could do about

MS. PETERSON: I was told that it caused bad
Also, I did at various times doubt many of the
within Scientology in general. However, I still believed

problem that I had.

MR.'BERFIELD: Néw, I also understand you to say
that you Were involved in the attacks on the Hartwells;
is that correct?

MS. PETERSON: Not publically, but sort of behind ,—
the scenes, yes. | |

- MR. BERFIELD: .Didn't -- didn't you in your own

about that?

MS. PETERSON: Yes.

MR. BERFIELD: ﬁid yoﬁ'do anything about it?

MS. PETERSON: No.

‘Mﬁ.rBERFIELD: You just accepted it as being the
w;y the company should be run or -

 MS. PETERSON: I didn't think it should be run that

o

/

it. And I -- at that point I was so indoctrinated into

Scientolééy:thatrI felt that if I:left Scientology that |
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I would die.

MR. BERFIELD: Did you actually -- this was in your
own mind that you would die?

MS. PETERSON: Yes. There -- that's part of some
of the training I received, thatvif certain phenomena
Ooccur within a person that it means that they are out of
control'and that they could die from that. And I believéd
that that was conceivable that that would-happgn to me.

MR. BERFiﬁLD; Were you ever involved in any'of-
tﬂese blown student situations?

MS. PETERSON: I was aware of the policy: however,
I did not practice it. I didn't agree with‘it.v I was --
at the time I was in charge of the training in the organi-
zation, which is where the Blown Student Policy is
applied, I was not as indoétrinated as I was later and
I did not agree with the policy, therefore, I did hot
practice it.

MR. BERFIELD: This threadrtha; seems to run through
a lot of the conversation -- Scientology: 1If vour
ﬁarriage.comes between you and Scientology, then, Scien-
tology comes first; is that a fair --

MS. PETERSON: That's correct.

MR.-BERFIELD: I have no more.

MR. LeCHER: Mrs. Garvey.
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s-116 |
MRS. GARVEY: Yoﬁ,said you'jqined SCienﬁology
because you thought it would do SOmething'for'ydu.,
, Weré you impressed with Mr.'ﬁubbard's'backéround
as published?
-MS. PEfERSON: Very much so, yes.
MRS. GARVEY: Were you -- when you joined, did you ==
were you told that auditing was confidential?
MS. PETERSON: Yes.

MRS. GARVEY: And that it was based on those scientifiic

techniques?
MS. PETERSON: Yes. . f —l
MRS. GARVEY; When vou startad in the Guardian

Office and saw how this information was being used, did
that not bother you in relationship to your own auditing

information?

MS. PETERSON:

MRS. GARVEY:

wasn't anything you could do about it?

MS. PETERSON:

Yes, very much.

But you didn't have any -- there

I didn't feel at the time that there

gathered all the information. In other words, the Public

was.' I did do some questioning of the -- the man that

was in charge of the Information Bureau,'basically == they

//\‘

Relations Bureau would take it to the press or whatever.

The Information Bureau would gather it.
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There's also filed what are called B 1 Files, which
is Branch 1 Files. And a short time after I was in
Scientology, I wds askad *o help go through these files.
And at that time I fognd that -- well, let me just back
up a little bit. When I first went into the Guardian's
Office and I saw auditing inforﬁation being used, I was
told that it was because'these people were enemies of the
Church and that they were attacklng the Church and that
they had to be stopped, which I didn't agree with totally.
But somehow, if you can understand the state of mind I
was in, it made some sense to me and I aécepted it to a
degree mentally.

A short whiie iater I went through the Information
Bureau files, at which point I found that it wasn't just
the enemies or the people that were complaining about
Sciéntology. Scientologists who were actively in Scien-
tology contributing great aﬁounts of either time or
money or both, files -- auditing informaticn would be
kept in files on:them. Anything that was considered to
be out security, which would mean that they left the back
door open to the fact that they had sex w1th someone
other than their husband or that they had homosexual
experiences in their background, or that they were

involved in anything that Scientology considered to be
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‘happened in Cramming?

;Apple Schools and Narcanon drug orograms ‘was my main --

something that could be used against Scientology.
MRS. GARVEY: When you challenged some'of thesé
polioies, what happened to you?
MS. PETERSON: i was sent to Ethics on vé:ious
occasions and sent to Cramming. |

MRS. GARVEY: You were sent to Crémming?' What

MS. PE?ERSON; That's where you're shown oolicies
on.whateve;.it is you'ro complaining about, why it's okéy,
why it's okay to be done, until you have this realization.
Whether it actually happens or not, you say you do. va/N
you say vou do, then, it's fine.

_ MRS. GARVEY: So, you -- have you actually seen
written policies on the Fair Game and the Blown Student
and some of the other techniques by Mr. Hubbard?

MS. PETERSON: Yes.

MRS. GARVEY: Have you seen a written policy £hat
is in the Guardian Office on lying?

- MS. PEfERSON: I haven't seen the actual policy:;
I'vo just’éeen-it practiced.

'MRS. GARVEY: What were you told when you Jolned
the'Guardlan Offlce that your duties were going to be?

/_
MS. PETERSON: It was go;ng to be establlshlng '




4-119

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

21

24

the Citizens' Commission on Psychiatric Abuses was also
mentioned. I didn't realize exactly what it meant at
the time.

MRS. GARVEY: So, your job -- you were told yourr
duty was going to be to establish these worthwhile
community organizations?

MS. PETERSON: VYes.

MRS. GARVEY:. How much were you paid for that?

MS. PETERSON: It varied, depending on the gross
incoﬁe for -the week. I was one of the highest executivés

for a three~state area, and I made anywhere between

nothing to maybe twenty, twenty~five dollars. Aan average

week would probably be about six dollars.

MRS. GARVEY: You were the highest paid, good,

" good.

MS. PETERSON: No, one of the highest paid for
three states.

MR. CALDERBANK: Three states.

MR.  LeCHER: Twenty-six dollars, you say?

MS.'PETERSON: No.> The average income was-ébout
six. I said, sometimes -- some weeks you were paid
nothing or maybe twenty, ﬁwenty-five ; the average was
about six.

MRS. GARVEY: How many hours a week did you'work?
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twelve, fifteen hours a day most of the time. Some-

- days without a day off, twelve to fourteen hours a day.

who's in charge of the Guardian's Office, and we were

,walk out?

-half-yéar'contract.-'l wasn't on a billion-year contréét/:

: and'my contract expired, and I worked for some weeks

MS. PETERSON: Agaih, that varied. Probably,

times -- during one time period when the Hartwells were
cadsing what's called in Scientology a flap - in other
words, they were goiné»to the press and that type of

thing - we worked for about twenty-three or twenty-four

And myself and Carole Garrity, who Iralready mentioned,
became ill at that time; we became -- we hadvbad cdlds.
And we were taken into the Assistant Guardian's Office,
L
told that the reason we had become sick was because of
the FBI.
| MRS. GARVEY: What year was this, do you remember?
MS. PETERSON: The Hartwells were -~ I believe it
was.'79.
Mks. GARVEY: When you.-— you said you gof out of

the Guardian Office. Were you routed out or did you just

' MS. PETERSON: Well, I -~ I simply just said that’

I was leaving; and that — I had signed what's called a two and-a-

/

&ithout‘beingrqnfa contract. I activated a new contract,
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but because it was only, in effect, a couple of weeks --
and I just simply said I was going, that I would help,
but I couldn't continue the schedule T was and maintain

my marriage. And I wanted to stay married and keep my

- children. So, I just basically walked out and --

MRS. GARVEY: So, they allowed ycu back?

MS. PETERSON: VYeah, I was allowed back in. And I
did quite a bit of work for them. That was --

MRS. GARVEY: How -=-

MS. PETERSON: == part of the agreameant.

MRS. GARVEY: How much longsr before you lezitg?

MS. PETERSON: About a year.

MRS. GARVEY: And why did you lea&e? What finally
freed yoﬁ from the o?ganization menﬁally?

MS. PETERSON: Well, I guess it was just an accumu-
lation of many things. I saw so many things and I saw
it becoming worse and worse. I aiso_éaw that the people
who had been represented to me as honest; ethical, law
abiding people were, indeed, ;uilty of crimes, which I
certainly did not agree with.

.I saw that -- after being sort of free ffom there,
even though I was connected to a degree, I began to be
able to look at exactly what was happening in myself and'_

the people that I knew. And I saw that .I was certainly
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. bers were heavily, heavily under security at all times.

- ‘harassment that you received once you left, and were

"debt, no;

- where people woula'just call and hang up. . I'alsdzeqshmd |

4-122 -
no better than when I got in Scientology; in fact, I was
much’ worse. |

- I was'terfifiedtp-even Hiscuss the possibility of
leaving Scientoiogy with my own husband. I was afraid
that he would stay in Scientologyl I was afraid that.
he would writerme up fo the Guardian's Office and that

they would then come and take me away somewhere because

I had so much information. Guardian's Office staff mem-

Aﬁd I signed - I don't know how many - waivefs of how I
would never, ever talk about the Guardian's Office.to —
anyone, and if I did, I would have to pay them a lot of
money. |

MRS. GARVEY: Your husband, obviously, was having
doubt at the same time?

MS. PETERSON: Yes. I was unaware of it at the
time, until we discussed it.

MRS. GARVEY: Can you'describe a little bit of the

yoﬁ given a freéloader's debt?

' MS.-PETERSON: I was never given a freeloader's

I -- once I left, I received a lot of phone. calls
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a note in my car with the words "Watch it" on it. Also,
a note was left in my mailbox that said, "Die." And I
received several phone calls that -- in the middle of
the -- my husband works at night, and I would receive
phone calls at one or two in the morniﬁg where a male
voice would say, "Die," and then theyv would ﬁang up.
Also, at various times during the night, someone would
knock at my front docr and there would be nobedy there.

MRS. GARVEY: Did vou have to fill out a security

check =--
MS. PETERSON: Yes.
MRS. GARVEY: =- the thing that's got a mundred

some questions or something like that on it?2

MS. PETERSON: Many of them, yes.

MRS. GARVEY: Many of them.

MS. PETERSON: Oh, also, on the harassment-type
thing: Once -- after I had left SCientology, the man
that‘was in charge of the Information Bureau, who I have
alréady mentioned - he and I were quite good friends -
he and I got together, even though I had left Scientology.
Ivtrusted him to =-- in other words, I wasn't really
afraid to meet with him; I didn't think that he would
try to kidnap me or anything.

But when we got to discussing the harassment that.
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crash. I assume it was supposed to be a plane crash; I

- like --

 frame.  When did you leave the Guardian's Office?

I had received, he tried to convince me that my attorney,
Michael Flynn, was the one responsible for it.
Oh; Yeah,_before,l came here - I'm afraid to fly -

and before I came here, I received a phone call of a

don't know exactly what it was, but it was just a crash.

MRS. GARVEY: And you needéd that before you flew

MS._PETERSON:V I thought aﬁoﬁt it as the piane took
off. | ‘ |

MR. FLYNN: Evidencé of that type may be relevant,/J

MRS. GARVEY: Oh,'yes; who would know of your fear
of flying?

MS. PETERSON: It was in my auditing files.

MR. ELYNN: And referring to the Mayor's earlier
comment about;whether the leopard has changed its spots,
that péréiéular evidence in the last five minutes would
be relevant right ﬁp to --

MRS. GARVEY: That,céme today -- or this‘week.“

,MR.VLeCHER$ .When.did yﬁu -

' MRS. GARVEY: ‘ﬁhat wéé’;--
ZMR;'LeCHER: - leave.f- lét merjuét -- when did

_ o - 4 7 L
you leave -- I just want to get this in the right time
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MS. PETERSON: I left the Guardian's Office in 1979,
officially, as a staff mémber. But I was connected in
various ways up until July of 1980. |

MR. LeCHER: You left Scientology July of 198072

MS. PETERSON: That's correct. |

MR. LeCHER: Thank vou.

Mrs. G;rvey. |

MRS. GAéVEY: Did you actually see the written

report on the Fair Game against a number of people: Mr.

Walters, Mr. Har+twsll -=- Mr. and Mrs. Hartwell?
MS. PETERSON I s2w --
MRS. GARVEY: vYou actually did see some of those?

MS. PETERSON: Yes.

I alsoc saw copies of Mr. Hartwell's preclear,
auditing information, copies being made of it. And there
was an order on'Tonja Burden to take her information to
the préss, and attached to the order was a copy of her
auditing information.

MR. LeCHER: Mr. Hatchett.

MR. HATCHETT: Listening ﬁo you, I think thi; is a
good guestion to ask you: Were you aware before coming
here that certain beople were going to testify that you
yourSeif did elici; the order or were involved in the

dirty tricks? Did you know you were going to face them
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the heavy security, that must have been a place of great

written up: sﬁep'one, Step two,Astep»three?'

‘évprngam to get Michael Flynn disbarred,r Ican't

when you came here?

MS. PETERSON: Yes.

MR. HATCHETT:  Congratulations; that's what I want
to say to you. You.mustrbe very much dedicated to- consent
to come in and testify under such conditions. That's my
personalvcomment to you.

- Ms. PETERSON: Thank you.v

MR. HATCHETT: Seeing, in the Guardian's Office,

power. ‘Did you have ﬁhat feeling at the time?

MS. PETERSON: Yes,ronly to the outside world of —
Scientology; in other words, to other Scientologists and
tblthe outside WO:id.

A; far és feéling powerful within the Guardian's
Office,bi suppose there.are those feelings of that. But
yQu always knew that you were under orders from the
higher ups. |

MR. HATCHETT: Can you givé me an ideé, after
looking at that order of scme of those people, fibﬁ the
bestréf your mémbry, what, for example, the Guardian
Office.éftack on Michael Flynh - iﬁ'must havé been

- MS. PETERSON: Yes. There was -- there was also
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remember if it was the same program as the -- what was

called the Oscar Program or not, but I can remember -- I

. didn't read all the steps on it, but there was steps on

there to get him disbarred. There was also a step to
send letters to former colleagues of his about how
horrible he was, thaﬁ he had this bizarre baékground that
maybe they weren't aware of.

MR. HATCHETT: So, this Guardian Office, undoubted-
ly, had a largé'bﬁdget to do all the thiﬂgs that were

supposed -- able +to do.

Can you give us an idea of what it cost to run

3

these types of clandestine Operations?
MS. PETERSON: I really -- I don't know how much
it cost; it cost a lot of money. ‘I know that if there

was ever any money for -- if there was ever a request for

- anything, plane fares to go back to Boston or to fly in

somebody from Salt Lake City to spy on Tonja Burden,

there was always money. When I was in the organization,
in the actual organization as opposed to the Guardian's
Office, yoﬁ couldn't even get paper, moﬁey for paper, to
write down the auditing information. 1In othe} words,

the auditor -- when you're auditing, you would write down

what the person was saying. And staff, who made any-

- where between nothing ahdrsix dollars a week, had to chip
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in-mohey to buy paper for this to occur.

MR.

HATCHETT# Yet, there was always plenty of

money to do these other operations?

MS o"

MR.

never had

MS.

MR.

about the

to wait?

PETERSON: 'Yeah, there‘sure'was.

HATCHETT: And, also, in a timely fashion, you
PETERSON: You could get it right away.
HATCHETT: It's interesting to listen to you

vetting of material.

- I think Mr. Flynn stated that he was going to

introduce

MRS.

' MR.

. MR.

MR.

MRS.

MR.

you.

this as evidence, did you not, Mr. Flynn? o
GARVEY: He already did.
CALDERBANK: He did.

HATCHETT: Okay.
FLYNN: I beg your pardon, Mr. Hatchett?
GARVEY: No, that's --

HATCHETT:  I've got my answer already, thank

I have anidea about the Safe Environment Fund for

‘the protection of indicted Scientologists, that's some-

thing of&a‘heavy fund, too --

Ms.

MR.

. Ms.

PETERSON: Yes.

HATCHETT: -- in terms of ——

7PETERSON3"’Yeah;:there'was -- I'm not sure -
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exact;y how much, but'many; many thousands of dollars.

Another really interesting thing is that we were
drilied to tell any publib official, the press, orAanyone
that we did not operate the Safe Enyiranment Fund while
Qe were bn what's called Post Time; in other words, we
were to say that‘ié was totélly separate, it was something
we were doing on our time. We were ﬁot allowed to say °
that, in fact, it was a big part of our job.

MR. HATCHETT: The Guardian Office was directly

0
I
I

responsible toc cperate the Apple School

MS. PETERSCON: Y=s.

MR. HATCHETT: -- yet, they degied ihis?

MS. PETERSON: fes.

MR. HATCHETT: Did they tell you>whY?

MS. PETERSON: We were told that the reason why wasA.
that if the government and various officials found outr
that Scientology waé running, that there would be a lot
of problems because thé government was out to get Scien-
tology.

MR. HATCHETT: Do you know for a fact whether or not
these schools may have been ﬁp to any state accreditation
standards?

MS. PETERSON: The ones that I waslresp0nsible for

were, yes; they wére supposed to be. Whether they were or
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the codes and everything. s

not, I don't know, you know, everYwhere”else. But I know,
at least, mine were.

MR. HATCHETT: By the licensing ageﬁt, you know,

from some state or county or what not?

MS. PETERSON: Yes, we were. All -- as I said, all
the schools that I was responsible for all met up to all

MR. HATCHETT: All right.

Can you give me an idea what the average parent may |}
pay for the education of their child at that particular’

scnool under your jurisdiction?

7N
~ MS. PETERSON: It was -- I think it was about a
hundred and twenty or a hundred and thirty dollars a
-mongh, which, at the time, was about what'eveiybody was
paying for other schools in the area; it was about the
‘same.
MR. HATCHETT: That's all. Thank -you.
MR. LeCHER: Mr..éhoemaker, do you have any ques-
tions?
. MR.. SHOEMAKER: Yes.
 -Mrs. Peterson,’I;d'like to reiterate a couple of
ﬁhe comments that you've;made because I think they're
S o A , , , P

extremely significant. 550,_ifrI'm being repetitive,

- please bear with me.
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‘walked in through the front door of the Fort Harrison,

. know what's going on. 1In fact, the Guardian's Office --

MS. PETERSON: Sure.

MR. SHOEMAKER: Can you describe the overall pur-.
pose of the Guardian's Office, please? ‘ |

Ms. PETERSON? Well, as I said, it's various
bureaus, and each bureau has sort of a different purpose.
But the main purpose -~ there's a couple - the main one

is to keep everybody, other than Scientqlogists, away

th
th

from Scientology. 1In other words, if a public official
the person that then comes over to take ycu on a tour is
a Guardian's Office staff member, if thev kxncw that you'rsg
a public official.

They don't want anyone outside of Scientology to

other Scientologists éon't even know. Most Scientologistg
have no idea, fqr instance, what happens to their precleaq
information.

Another thing is to take care of the press) to
make sure that Scientology is well thought of so that
they can expand it and grow.

MR. SHOEMAKER: And your responsibilities, while
you were in the Guardian's Office, were runsing the
conditions relating to these various types of special

groups?
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- know firsthand; and the year that'they_were’séntz

MS. PETERSON: Yes. Although, as I said before,

- I got involved in a lot of other things because of the —--

MR; SHOEMAKER£ Right.

MS. PETERSON: -~ lack of personhgl.

- MR. SHOEMAKER: = But youf responsibility, though,
was, in fact, éontrol over those groups?

MS. PETERSON: Yes.

MR. SHOEMAKER: And that includes the Apple School,
Nércanon, Applied Scholastic Institute, Citizens' Commis-
sion for Humaﬁ Rights, Gerus Societf -

MS. PETERSON: Yes. | | - o~

MR. SHOEMAKER: - and Safe Environment Fund?

‘MS. PETERSON: Right.

MR. SHOEMAKER: And it was all -- it would be

'uhiformly set up throughout the country -- throughout
the world that those types of activities would be in the

‘Guardian's Office?

MS. éETERSON:»’Yés;

MR. SHOEMAKER: You had made reference to the fact
that Mr. Hartwell'slauditing files and so forth were sent
to the:Lastegas'bffice.'

,Couldryou tell méawhere‘they came from, if you

"MS. PETERSON: Okay.
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pardon. |

MS..PETERSON:- Oh, Tonja Burden?

MR. SHOEMAKER: Yes.

MS. PETERSON: That was sent from Clearwater. Actu-
ally, itiﬁas sent from Clearwater to Los Angeles, to the
United States Guardian's'Office;'and then sent to the
Las Vegas Organization. That was in, I believe'it was,
1979.

MR. SHOCEMAKER: The --

MSs. PETERSON: Either '78 or '79.

MR. SHOEMAKER: The éypes 5f operations that you
described, Qould your boss or who was head of the Guardian's

Office in Las Vegas have the authority to do one of those

himself, write one up and do it himself without any

instructions from higher up?

Msﬂ‘PETERSON: No. You could write up a program,
however, it ﬁad to be sent to the United States Guardian's
Office to be approved. You weren't allowed to do any- |
thing on your own.

In some instahces, it would not only go to the

United States Guardian's Office but it would go to the

Worldwide Guardian's Office. It would depend on the type

of progrém and who was involved in it.
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MR. SHOEMAKER: So, any of those types of organiza-

tions would have had to have been signed off on by some-

‘©one -- by the headquarters of the Guardian's Office?

MS. PETERSON: That's correct.

In“fact, most of the training the Guardian's Office
staff members received wésrreceived at the United States
Guafdian'sloffice.

MR. SHOBMAKER:. The -- you had made reference a
while ago that some of the conversations.that Mr. Alan
Hubbard was having with Mr. Harfwell»was, in fact, being
taped.

MS. P.E"I’ERSON: Yes.

" MR. SHOEMAKER: And'Mr. Hartwell had no knowledge
éf thaﬁ.

MsS. PEiERSON: As far as I know, he didn't, no.

MR. SHOEMAKER: How do you know that they were
being taped?

MS. PETERSON: I'saW'the taping’equipment on Mr.

Hubbard at one point,andai also heard Mr. Hubbard trans-

cribing them several times.

- .MR. SHOEMAKER: And it was the type of equipment
that would be hidden under élothes? ,

- MS. PETERSON: Yes. I happened to walk into some-

where that I wasn't supposed to at one point and he had
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his shirt off and he was pulling this off.

The tape was edited down, also, at one point.

MR. SHOEMAKER: Aand the Safe Environment Fund, which
was set up, I believe, as you described it, for the pur-
pose of -- was it donations, or how were the funds being
raised for this Safe-Environment Fund to provide legal
funds for the Scientologists that were indicted?

MS. PETERSCON: 1In a variety of wafs. Tﬁey woula
have rallies and meetings and that type of thing and talk
ebout the indictees and how muchmoney it was costing. And
then, the people were to give donations.

MR. SHOEMAKER: Were they -- was it given or would
it have been forced on individuals?

MS. PETERSON: I don't think it was ever probably
physically forced, but they were made to feel that if
they didn't donate the money, that they were letting down
the organization. Ard what would happen to the organiza-
tion if these top people weren't tﬂere to defend them
against the government, what would happen?

MR. SHOEMARER: Were records kept or any kind of
published list in terms of who gave what-or anything such
as that? I mean, that would be available, éor instance,

to just the general membership.

MS. PETERSON: You mean, to other Scientologists?
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'MR. SHOEMAKER: Yes.

MS. PETERSON: I really don't know; I don't remem-—

ber if it was or not. =

MR. SHOEMAKER: Are most of their’ efforts dlrected

towards the members in the Church or towards the public

people - I mean, the people that are ogts;de of Scien-
tology - in terms of rallies and so fbéth?

MS. PETERSON: Mostly,-other Scientologists,
although, I believe that they made some sort of an

affiliation with other groups that.were interested.

MR. SHOEMAKER: But it was cleariy stated that tna/\

was the purpose of raising this~money?%
'MS. PETERSON: Yes.
MR. SHOEMAKER: Mr. Mayor, I denﬁt have any more
guestions.

Thank you very much.

MR. LeCHER: Mr. Calderbank,'de'you have any ques-

MR. CALDERBANK: VYes.

Just very quickly, then: Do you substantlate the

testlmony of Mr. -- of the ‘Hartwells, Walters, and Van

' Schalck as far as dlrty tricks and act1v1tles that you

'saw come across the Guardlan Offlce desk’

MS. PETERSON-‘ Yes.

7 S

/!
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MR. CALDERBANK: And do you substantiate that the
Guardian's Office tried to frame or plant criminal.activi-
ties on people that they described in sworn testimony? |

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: ' And you also said that there was
a lot of editing of tapes of undercover taping tha£ were
edited to mislead people, like, the papers in Mr. Hart-
well's extortion attempt to make it seem like there was a
criminal activity being done?

MS. PETERSON: I know of one -- the one instance
that I discussed; I don't know about many times =--

MR. CALDERBANK: Okay.

But that one specific instance --

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDﬁRBANK: -- they edited it down for that?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: To féllow up on Mr. Hat&hett
and Mr. Shoemaker's commenté, the money for the GO -- you
said substantial amounts of money were used for this
operation, that you cpuld get typewriters when auditing
couldn't even get'paper; isn't that true? |

MS. PETERSON: For typewriters?

MR. CALDERBANK: Yeah, or for other equipmen;. You

said substantial money came in the Guardian's Office or
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they spent a lot of money on training to tickets to the

‘equipment that was used to tape Mr. Hartwell.

MS. PETERSON: Oh, yeah, I was -- I suppose type-
writérs, also. But I,Jmostly, was referring té; like,
airfa#es and paying the rent of Russ'Andrews in Tonja
Burdegls building, even getting in a certain amount of
money so that he could survive; that type of thing.

- MR. CA,LDERBANI{: Where did the money come from?

MS. PETERSON: It was sent from the organization;

-in other words, a certain amount of money would go into

the Guardian's Office. . —X

MR. CALDERBANK: So, you got -- what organization are
you talking about? |

MS. PETERSON: Well, as pe6ple.would come in the
front door and they would pay fof’théir auditing tréining}
it was‘in the -- it waé,in the actual organization. And
then, a cértain-amount.of that money was sent each week
over --

MR.»CALDﬁRBANK: .All‘righﬁ.

‘MS. PETERSON: ,} ,-V- to the Guardian's Office. There
was a -- there-were séparate accounts and that type of
thing, three or four»different'accounts. |

/J

MR. CALDERBANK: Oh, :so, the,money that'cameiin.ﬁd;

- . -say, éuditing,gthen, directly went -- or was part of the
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money that the Guardian's Oﬁfice used?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And that money, then, may have
been used to bug Mr. Hartwell or set up Mr. Fiynn in
Operation Oscar?

MS. PETERSON: Yes. That's where all the money
came from; it was from the .mmoney that people either paid
for auditing, training, or books. I+ didn't come from
outside sourceé; it always‘came from auditing --

MR. CALDﬁRBANK: These money sources, did ycu kncw
at the time that you were in the Guardian's Office that
they were elicited as donations?

MS. PETERSON: ‘Yes.

ME. CALDERBANK: Did you knsﬁ»that these were tax-
exempt donations for a tax-exempt crganization? |

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: Waé it common knowledge throughout
the organization that this money was being used for these
purposes --.

MS. PETERSON: Oh} no.

MR. CALDERBANK: -- even in the GO Office?

MS. PETERSON: 7In the Guardian's Office, yes; in
the regular organization;, no. @ost‘staff membefs have nb

idea.
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Thefe's.a booklet written by Mr. Hubbard, called
"What Your Fees Buy," and it tells you about how you
give it to runjthe.organizaﬁion with the money and it;s
used to help pay attorneyﬁ',fee# against the attaéks by
the government and thae.ﬁype of thing. But it doesn't
say anything about what your fees really do buy.

- MR. CALDERBANK: And you heard -- when did you
first hear the Hartwells? Did you hear the Hartwells'
testimony, the other testimony that was givenvto this
body when they gave it?

MS. PETERSON: VYes. T —

1
- s

the time

19}

)

MR. CALDERBANK: Who was your AGPRO
that you served there or the Guardian's Office Public
Reiations Officer? |

MS. PETERSON: Who was my what?

MR. CALDERBANK: AGPRO?

MRS. GARVEY: The Assistant Guardian —--

MS. éETERSON: Oh, the Assistant Guardian for
Public Relations?

MR. CALDERBANK: Officer, right.

MS. PETERSON: Carole Garrity.

‘MR. CALDERBANK: Carole Garrity?
/“

- MS. PETERSON: Yeah. Although, same pecple came in £

_theé United States Guardian's Office to help handle the pmblen%
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at various times.

MR. CALDERBANK: Who was your AGI during that time,
your'Assistant Guardian 6f Intelligence?

MS. PETERSON: Well, there was three. It started
out, first, Hamilton in the beginning, and then -- Bruce
Hamil?on wés taken out of the areé because he didn't
handle the problem, and a girl was sent in from the
United States Guardian's Office by the name of Julie

-

Bergman, and then a guy by the name of Dan Zalens then

MR. CALDERBANK: Ckay.

And because of policy, well entrenched poli;y,
you're saying that these people could -- had to have knowr
as to what was happening during their time, what was |
happening to people like the Hartwells with the Fair
Game Policy being put into effect?

MS. PETERSON: Are you asking: Did other Scien-
tblogists know about it?

MR. CALDERBANK: No. Did these people that were in
charge know about it? |

( MS. PETERSON: Of course thef knew about it; they
ordered it.

MR. CALDERBANK: And I see a pattern shaping up

with the GO and it goes back to the training routine of
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~ Gerus Society, et cetera, you were actually told that

. et cetera?

. about Don Cooper, who was an agent on Mr. Walters and

how to lie to someone.

~-Even though you set up and ran the schools, the

they were noti--"that‘you were not involved, basically,
that you would help, ét cétera, that you were told directly to.
éay—, "No," you dld not run them, you did not set thém up,

Ms. PETERSON: That's correct.

MR. CALDERBANK: And when you worked on theserpro-
graﬁé, Scientology covert programs, you were told that
you were doing it on your own and you wére not part of o
the organization, it was your own time; is that correct?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And -- so,. basically, adhere to that|
policy of lying to govermment officials or lying,‘ﬂﬁm.thig
is an example of it being carried out?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: Would this policy be deviated from
at all in Scientology? 4

MS. PETERSON: No.

MR. CALDERBANK: All --

vﬁ}Ms;'PETERSdN: As a matter of fact, I mentioned"

—

'the'Hartwells- He -- when his cover was blown, after
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myself and Carole Garrity left Séientology, he signed an
affidavit; which I later saw, that said that he was acting
pretty much on his own; in other words, he volunteered
that he was -- he was doing it.

MR. CALDERBANK: But you knew firsthand that that
was*ﬁot the case, that he was part of a program financed
by Sciento;ogy?

| MS. PETERSON: That's true.

He later -- also, after his ccver was blown, his

freeloadgr debt was cancelled. He owsd a gresat dsal of

41p and nad a humongous fres

n

money. He had left cn the
loader debt, and because of nis dedicated service, spy
service, his freeloader debt was cancelled.

MR. CALDERBANK: And so, getting back to Mr.
Berfield's position on pqlicy, you know, your policies
always have a reward and punishment in the corporata
structure.

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And if you follow policy -- Oor was
policy always followed from the Source? Or did the
Source>always write poliéy, L. Ron Hubbard?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And was what the Source said

followed throughout the world in every organization --
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MS. PETERSON: - Yes.
- MR. CALDERBANK: =- his policy was followed?
MS.;PETERSCN: Yes..f '
Now, there Qere.séme Qolicies that were w:itten
by other people, bu£.Mr; Hubbard's policies always toék

top'priorit§. ' In other words, if there was conflicting

information in two policies, you'd always follow Mr.

Hubbard's; his was the senior on the area.

MR. CALDERBANK: And did yoﬁ éver see a policy ever
not rigidly édhered.to?

MS. PETERSON: Yes. |

MR. CALDERBANK: You did? and what was thé punish-

ment for that? Was there a punishment for not following

- policy?

. MS. PETERSON: Yes. You were either sent to
Cramming or Ethics.

MR. CALDERBANK: And was it a severe punishment for |

. Scientologists?

-MS,>PETERSON: It would depend on the severity of
the problem.

‘MR. CALDERBANK: . So, if you-did not follow policy

’as a corporate structure throughout the entire Scientology

organization, thete was -a specific punishment? And if

' jbﬁa&id foilow_pqliéy,isuch as following out a program,
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Operation Oscar, to get M;. Flynn disbarred, you were
given an award or reward?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And that was a pretty well struc-
tured policy in itself, reward and pun;shmegt?

MS. PETERSON: Yes. It fact, it's in some of the
Ethics policies: it talks about rewards and punishments,
and rewgrding what they call upstats, which is-up statis-
tics, people who follow policy. It's in the Ethics
policies. |

'MR. CALDERBANK: Is the Fair Gams considerad cne
of the punishmenté for out policy people?

MS. PETERSON: Yes.

MR. CALDERBANK: And you said that you questioned

some of the policies or some of things you were doing

but you deqided not to change it or you couldn't change
it.

WhyAis that? Was it so rigid -- or why?

MS. PETERSON: Well, it was rigid and it was what
Ron wanted.

You have.to understand that the people in Scien-
tology do what Ron wants. And if they think that Ron
wants whatever it is they're doing, whether they per-

sonally disagree with it or not, they'll do it anyway.
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- twenty-six dollars a week, cofrect3

The ones that don't leave or they get kicked out.

~ MR. CALDERBANK: But if they don't leave énd they'rel

not Fair Game at the»time,:then, people do not do things
as a lark; they do iﬁ as a result of a épecific policy

and a specific program laid out in SCientology.. And fhis

i§ the way it goes no matter where you are in the country?>

MS. PETERSON: That's correct.

MR. CALDERBANK; And, finally, in the area of these

schools and front groups: Would you say front groups is

an apropos description 6f them?

MS. PETERSON: VYes. | /ni

MR. CALDERBANK: The Gerus Society: We have a very |
elderly population here in Pinellas County. 1Is the Gerus
Society active here in Pinellas County?

MS. PETERSON: I really don't know.

MR. CALDERBANK: Did you ever see the Gerus Society
in Pinellas County?

MS. PETERSON: No.

‘MR. CALDERBANK: Okay. That's all I have.

MR. LeCHER: At the peak of your career and your

Aearning power, withAall'this.study, ydu were making

MRS. GARVEY: On a good week.

- MR. LeCHER: On a good week.
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- 1 MS. PETERSON: That would have been a real good
2 week.
3 MR. LeCHER: Yet, you testified thét'you paid forty
4 thousand dollars into Scientology while you were working
5 there? |
6 MS. PETERSON: Between my husbapd and myself, ves.
7 MR. LeCHER: I just wonder how you can make, at the
8 peak of your career, twenty-six thousand dollafs and you
9 had forty thousand -- twenty-six dollars a week, vet,
10 vou had forty thousand dcllars spent.
i Is that scmething that rcu accunulats pricr o
TN
L becoming a Scisntologist?
13 MS. PEfERSON: Well, my husband and I had Been
14 mérried for several years before we got into Scientology.
s MR. LeCHER: Yeah.
16 'MS; PETERSON: And we had some money, and we had a
17 house that we could financef
18 ﬁR. LeCHER: So, then, you had to ---you refinanced
19 your house and things like that to afford to get this
20 money --
_21 MS. PETERSON: Yés.
2 MR. LeCHER: -- to take moré courses?
N 23 MS. PETERSON: Yes.
24 -MR. LeCHER: How long were you in the Guardian's




4-148

10

11

12

13

14

16 -

17

26 |

Asomeone-may have come-forward to testify to put Scien-

Office?

"MS. PETERSON: I was a staff member almost a year
and ‘then almost a year, also, as a --'juet as a worker.

MR. LeCHER: As I understand as a member of the
Guardlan s Offlce, you learned to lie and to give mis-
lnformatlon.

How do we know you're telling the truth now? And

do'you-think any of the witnesses that have testified

'could'peseibiy be dead agents?

MS. PETERSON: Well, first of all, that -- as faf

a8s you -- how do you know whether I'd lie or not, I guess—

you just have to take my word for it. I mean, I would

hardly, realistically, fly all the way down here when I'm

afraid to fly and sit in front of a bunch of people and,

'you know, in front of television and admit to all the

things that I was involved in that I'm certainly not
ptoud of.
:Asifar‘as the~other people being dead agents, I
den't know exactly what you mean.
MR. LeCHER: Weil I may be uSLng the term wrong,

but dead agentlng to me meant that we may be set up, that

telogy in a negative light when, actually, they may be

';settihg us ‘up, to be,dutrageode, which then could be

P
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verified if they were not telling the truth and make
Scientology look good.

MS. PETERSON:j Oh, I see what you mean.

- I don't know. The people froﬁ Las Vegas that I

personally know, I reaiize that they're -- I~meap, I
know they're on the square.

MR. LeCHER: As far as you know, this is‘not -

MS. PETERSON: Yes. - |

MR. LeCHER: You mentioned a public official's back-
ground could ‘be checkad.

How would you check the background of any public
official on this front table?

MS. PETERSON:- Well, there's two ways of doing it.
The first way is called overt data collection, where you
would go to - I .don't know - the public library and look
at some newspaper c1;ppings and voters' registration.
You'd check to see if they have any kind of an arrest
record. You'd check arouﬁd ﬁo find out if they were
connected in any way to a mental health organizatioh.
That type of thing. |

- There was also -- it was ealled covert data collec-
tion. I réally don't know how you do that; I was not
allowed to know that.

MR. LeCHER: If you hadfsomething on me, how would
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- you disperse that to the people to embarrass me?

. in-the organization; is that correct?
telex with reference to Betty Ors;nl, who, I belleve, was

reviewed coded telexes about Betty Orsini.

MS. PETERSON: Well --

" MR. LeCHEﬁ: To the press or to the.people at large.

MS. PETERSON: The Information Bureau would collect
the information in one of the two ways I mentioned and
they would then send it over to Public Relations. Aand
it/Would Just depend on what the problem was, how it was
handled. I mean, perhaps,'rf the PR person was confront-

ing you and they knew that you had a mistress or some-

thing, the might just, in passing, mehtion something
about people that have mistresses or somethiing. That ,J\
would be one way.
. LeCHER: Okay.
Just-one more and then -- you did all these things —
well, then, you went along with all this mistreating of
people to get Scientology -~ or to get more into it

because of the - I shouldn t say faith, but - the belief

 MS. PETERSON: Yes.

'MR. LeCHER: One other thing: What about coded

for the Salnt Petersburg Tlmes, and dld a story originally

_ : e
exposinglthejChurch;ofrScientology. I see here you.sent
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Can ybu tell me anything about that?

MS. PETERSON: Yes.

There was a time period when I was receiving and
sending all the telexes. And at one point we received a
telex from:the Fort Harrisdn'G;ardian's Office and it was
coded and I then decoded it. And I can't.remember the
exact terminology of it, but it was something to the
effect that Betty Orsini was in town and -- or, no, it
said that she was coming to town énd what time she would
be arriving and she had to be kept an eye on.

I gave this information to Alan Hubbard, who I
already mentionsd, and Julis Bergman, who I also men-
tioned, who worked in the United States Guardian's Office.
And I asked them who Betty Orsini was, and they ;old me
that she was one of the biggest SPs in the planet and that
they were going to have find somebody really trus»tw.orthy
to follow her and.that type of thing\to See what she was
up to.

-They were afraid that she was going to get in con-
tact with the Hubbards -- or with the Hartwells and Mr.
Walters. As a matter of fact, they were very concerned
about that.

MR. LeCHER: I see.

Okay. That's it, unless you have something you want
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to add, Mrs. Garvey.

that I was with Mr. Walters at the timé. Mr. Walters and

Clearwater that you would know of or spend any time?

~ the press or the people for quite a long time?

MRS. GARVEY: Jﬁst one; Do you have any knowledge
whether Broderick and Cbope; were ever trained in Cleaf-
water? ' : .

MS. PETERSON: Don Cooper is in Clearwater right
nok; i saw him last night.

MRS. GARVEY: That must have made you feel gecod.

MS. PETERSON: The interesting part about it was

I were taking a walk and we saw him. ﬁe came out and
said, "Hi." ' 3 S
MRS. GARVEY: Were any other of the higher ups in

the Guardian Office in your area have any training here in

MS. PETERSON: Well, a man right how by the name of
Bob Anderson, wpo is the Assistant Guardian in Las
Vggas --— he came originally from the Gﬁardian's Office
here. He held a position-here; I'm not sure whether he
was. the Assistant-Guardién'here or not, but he was iﬁ
the Guardian’é Office. He was sent ﬁo Las Vegas to take
care of the prob;em. |

- MR. LeCHER: Well, so, I guess, in conclusion, you
. - . VS

might be saying that Scientology has’begn tryihg to dupe
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MS. PETERSON: Yes.

MR. LeCHER: Thank you.

I appreciate your coming, my colleaguss, tco, and
you shed a lot of light on the issués, especially, from
coming from the Guardian's Office and how it relates to
the Hartwells ané the other people who we have listened
to.

Tﬁank you.

MR.‘FLYNﬁ: AMayor, at this time, I would point out,
for the record, that some of the documents pertaining to
covert data collection have been marked as Exhibits 14,
15, 1le, 17, 18, 19, and, specifically,»the document on
lying, TRL,-has been marked as Exhibit 13. I will have
testimony at a later poiﬁt on the individual who was in
B 1, who did covert data collection thréugh such things
as breaking and entering.

At this point in time, I would like to introduce
an Affidavit of Carole Garrity, to whom the witness has
just referred, and I will read that affidavit into the

record.

"I, Carole Garrity, being first duly sworn, depose

and say: I was a member of the Church of Scientology

from April 1975 through July 1980, and during that time

I became a staff member and worked full-time for the
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Scientology organization from August 1976 through July '
1980. |

"Bétween November 1978 énd July 1980, I was a member
of tﬁe Guardian's Office of the Church of Scientology.

The Guardian's Office is more commonly referred to as the

GO by Scientologists. It's responsible for intelligence

gathering, covert operations and activities, spying, and
pﬁblic relations. The Guardian's Office administers front

groups, such as schools and drug programs which are

designed to make money. The Guardian's Office headquar-

ters in the United States is in California. However, the |
Guardian's Office has ﬁhe power to go into a local Scien-

tology church and literally take over any section of i£

or the entire local church,‘if necessary. This is covered
in the‘policy letter written by L. Ron Hubbard, entitled

"The Guardian.'

“The Guardian's Office activities are conducted

: bursuant.tb a'Scientology policy entitled the Fair Game

Doctrine which states: The Fair Game may be deprived of

property or injured by any means by any Scientologist,

. may bé'tricked,'sued, or lied to, or destfoyed.

"I have persbnal knowledge of SCientology'organiza-
: .

',tlons actively and covertly conducted operations agalnst

AAttorney M;chael Flynn in an attempt to.destroy him. and
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thereby eliminate him as a representative of those indi-

viduals victimized by the Scientology organization. One

‘such operation occurred between January. and July 1980,

where the Guardian'é Office conducted a ser;es of covert
operatioﬁs to infiltrate the law office of Michael J.
Flynn by placing a plant wﬁbse code'name was Oscar and
whose real name was William Broderick. The Guardisan's
Office devised a second covert operation to stop Atteorney !

Flynn's ciient, LaVenda Van Schaick, from speaking out

1
3
=
(1]
;

ization. The ; 1 was

(0]

[\

r.

(2]

against the Scisntology ar cg
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» GO

arsceant to g

ry
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fu
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code-named Shake and Baks 2G
agents were sent to Massachusetts tévinterroéata ﬁs.

Van Schaick and try to encourége her to divorce her hus-
band and to fire Atﬁorney Flynn.

"The Guardian's Office perusedFMs. Van Schaick's
auditing fiies, whﬂﬂ1containedAthe most personal and
intimate details of her-lifé, and extracted confidential
disclosures for the purpose of blackmail and extortion.
The practice of reviewing confidential auditing files ana
extracting private and intimate details of.an individual's
life is a cqmﬁon Scientology practicé. The data gleaned
from an uhsuspecting individual's files‘are transmitted to

California headquarters for extortion and blackmail. This

practice occurs regularly;
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"I have personal knowledge of auditing information

-being sent to Clearwater and transmitted through Clear- .

water for this purpose. On one occasion I received a

Guardian's Office order instructing me to remove confi-

dential information from Tonja Burden's file, a woman

suing the Church of Scientology, and release it to the

media. I executed the order and brought the information.’

to the Las Vegas Review Journal.

"I became upset and in fear when I learned that

_ eleven top leaders of Scientology had been convicted of

felonies, including Mary Sue Hubbard, the Founder's wife. |

I do not agree with Scientology practices which condone

-burglaries, electronic surveillance, spying on former

members and others to deceive the critics of écientology,
and all the other unlawful and underhanded conduct that
the release of the documents in the FBI raid revealed to
the national media.
"I left the Church>of'Scientology on July 18, 1980.
"Dated this 28th day of April 1982, Carole Garrity."
This will be marked as the next exhibit.
(The Affidaviﬁ of Carole Garrity
. - was marked as Exhibit No. 46, as of
’_]thls date.) -
L

MR. LeCHER: For lnformatlon, do you want to brealk

or do you want continue on going at this point in time?




4-157

12

13

14

16

17

19

21

" 24

MR. FLYNN: . Perhaps, if we could take a shorter
break than our usual break, an hour instead of’two hoﬁrs?

MR. LeCHER: We norm%lly come back at two.

Commissioners and étaff, would you like to come back
at one?

Is that all right with Visioﬁ Cable?

This meeting is recessed for one hour.

(Whereupon, the luncheon recess was
taken.)

MR. LeCHER: Commissioners,-staff, consultants,
and ladies and gentlemen, press, welcome back to the
seéond half 6f the hearings today in the city with.respect
to the Church of Scientology.

Again, we will have the -- give the same opportunity
to the Church of Scientoiogy this Monday and hope that
they will participate.

We are waiting now for the Commissioners to return
from their lunch break. |

Do you have about another additional three cr four

witnesses, Mr. Flynn?

MR. FLYNN: I do. But I'm going to call a very
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short witness who's going to make a statement about one
thing. We're not goipg to go into her background; it's

very extensive and she could say a lot of things about

 the entire subject matter. She's going to be called for

one specific purpose, and her testimony will probably

take a minute or two minutes, and you can ask her, as

always, whatevér you like. And then, we're going to seek

to corroborate that testimony at a later date, the day

We just fecentiy learned about the information, and
I'd just like to ge
but this is an investigative proceeding, so it could lead
to these affiaavits>frdm other individuals who could not

be here today{ So, I'm just going to put her on for two

minutes for that --
MR. LeCHER:

sworn in?

‘that it's going to be sent to the Commission.

t it on the record. 1It's hearsay,

Should all the witnesses still be

MR. FLYNN: Absolutely.

MR. LeCHER:

All right.

Will you bring in your witness, Mr. Flynn?

~ MR. FLYNN: Sharon McKee, please.

having first been duly sworn by a Clexk}for'the City of

SEARON»MCKEE, a witness herein,

A~

~
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Clearwater, was.examined and testified as follows:

MR. LeCﬁER: Mrs. McKee?l

MRS. McKEE: Yes, Sharon Mckee; I'm from Connecti-
cut.

MR. LeCHER: You're from Connecticut.

Mrs. McKee, I must ask you the same standard gques-
tioﬁs that I've asked every other witness.

| Nunber one: Are you appearing here today to testi-

fy under oath voluntarily? | |

MR, LeCHZR: Hzvrs ydu been paid by anyone for yocur

testimeony, other than the expenses for coming to Clear-

MRS. McKEE: No, I haven't.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the
Church of Scientology?

MRS. McKEE: No, I do ﬂot.

MR. LeCHER; Does the Church of SCientoiogy have
a lawsuit against you?

MRS. McKﬁE:' Né.

MR. LéCHER: Has anyone suggested to you that you
should state anything but the truth or has anyone |
suggested that you change your testimony for any reason?

MRS. McKEE: Absolutely not.
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come home from Los Angeles, He'd been on his advanced
‘and they just had become friends.

Office, the Investigative Bureau in Boston. My friend —

~ data or not, but Gordon is a Very personable, handsome

and.gét'to know'MiChael.FIYnn's secretary, hopefully}<to

MR. LeCHER: Thank you.

Mr. Flynh.'

MR. FLYﬁNi Go ahead.

MRS. MckEE: Th;s would be in the end -- the end
of the summer or the beginﬁing of the fall of 1981. A

friend of mine -~ his name was Gordon Karas - had recently
courses, and out there he met a la&y named Elaine Segal

Elaiﬁe'Segal worksAfor Branch 1 of the Guardian's
wént'up'to Boston, I think, just to visit and stopped
into the Church there and saw her and they started 
chatting. Wﬁat she said to him is tﬁat she would like
him.to‘move ﬁp to Bostoq for the purpose of not actually'
becoming a student, but Elaine would provide documents
in @ local college to prove that he was - give him a
background, a cover story - that ﬁé was actually a
gtudént‘in a Boston college, énd éhe wanted Gordon to go
butAwith Michael Flynn's Secretary. |

I don}t‘know that: she specifically said to gather

, - -
young man and she wanted him to start dating this woman .
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become involved.

MR. FLYNN: That's all at this point. And at that
tihe'I was workiﬁg with the city in preparation of the
report to this Commission, the period of time in which
she testified about. And at a later point in time we'll
try to tie the information together for you.

MR..LeCHER: Apparently, ycu're trying to establish
a pattern with this?

MR. FLYNN: That's correct.

T hatra P ; = . = = T hzte had

4 A&Ve - Thls 1s asarsay infsrmaticn -~ I rave had
ER - = A s mimm e mlmn Vlesoge ) = ER
inI0rmMacTicon rCr stme time tToat the Church of sciento logy

nad the report to this Commission sometime in advance
of its public presentation.

MR. LeCHERQ_ Thank you very much.

Is there anything -- I guess that's it, then.

MR. CALDERBANK: Mr. Flynn, did the Church have
any documents or any other thing in its possession at
any'time since we -- of sincé you first made contact
with the city that would show that they have been
collecting 'data or locking into the city's activities
with respect to this? .

MR. FLYNN: The Church, pursuant to a variety of
legal proceedings in which we are involved, produced,

pursuant to court order, some eight thousand documents
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 dumpster, which is on a locked compound -a locked condo-

‘the City Manager, the City Attorney. And some of the

‘with the =-- Mr. Russell's office, the Pinellas County

over.

‘having first beén'duly-sworn'by a Clerk for the City of

of which the Church -- which are directly from the files

in my,office;' The Church claims they were taken from a

minium compound - with a Ewenty-four-hdur security guard
on -- in my office‘compouﬁd.

That ﬁatter is now in litigation. And at some point
it could become a subject of investigation by the appro-
priaté authorities in Pinellas County, because some of
thé documents pertained to éorrespondence and communica-
tion with members of this Commission, the City Counqil)

documents pertain directly to my work with this cicy

-
EPS

(&)

fu

some documents pertain directly to contact that I had

State's Attofney.

MR; CALDE?BANK: Sb, they were confidential?

MR. FLYNN: Absolutely. And they Qere in possession
of -- some eight.thousand of them were in the possession

of the Church when the court ordered them to be turned

The next witness is Scott Mayer.

. : o Ve
SCOTT MAYER, a witness herein, - :
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CleafWater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Scott Mayer is it?

MR. MAYER: Yes, sir.

MR. LeCHER: Mr. Mayer, are you appearing here
today tro testify under oath voluntarily?

MR. MAYER: Yes, I am.

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than expenses for.coming to Clearwater?

MR. MA?ER: Not at all.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the

MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have
a lawsuit against you?

MR. MAYER: Yes.

MR. LeCHER: Has anyone suggestgd to you that you
should state anything but the truth or has ahyone
suggested that yoﬁ change your testiﬁony for any reason?

MR. MAYER: Not at all.

MR. LeCHER: Would you like to make a statement?

- MR. MAYER: Yes, I would.

I find it a little bit difficult to distill twelve

years of experience with the.Church, and I.was.a senior

executive with the Church for approximately se#en of
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those years. So, to dlstlll all of that lnformatlon
into a small period of time is klnd of difficult.
So, I prepared an outline of things that'I'wduld

like to touch on and - in kind of a rapid sequence - and

after that's through,‘I'ﬁ willing to answer questions

about any of these areas Iltouch on, if that's agreeable
td_ydu.
| MR. ﬁeCHER: Yes, sir.
Why don't you just folloﬁ your oﬁtline and we can
ask you guestions when you complete your outline.
MR. MAYER: All right. ' o

I, basically, just wanted to let you know What I

was doing. I worked on an on-call basis as a legal

assistant and an administrative a?sistani for the City
of Santa Monica in the City Attorney's Office and the
Environmental Services area, and I worked for -- also,
as a consultaht to the Internal Re&enue Service in the
ﬁ.S. tax case that's bééh going 6n for some time now.

And I worked with the senior counselor for the IRS during

' that tax case as consultant.

The tax case I'm referring to is the time period
1968 through '71 ‘in the U.S. Tax Court, Judge Sterrit

presiding. It's the-Chu;ch,of”Scientology aéainstrthe

~ Internal Revenue Service.
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" one time, during the Viet Nam War, I was on a navigation

1]
I

In terms of getting into the Sea Organization, I
entered the Sea Organization as a result of having a

ship's,master training program being offered to me. At

team flagship in the Seventh Fleet and used to run air-

craft carriers in and out of various harbors around the

world, sg I had quite a bit of ship experience when I

was first exposed to Scientology. And I was offered a 5

n
Q
(D
2]
(t
|,.4.
th
[
Q
Y]
tr
[}

training program that woculd get me a master'

and I went in on that basis, that ané an =ducational

what I want to do real quickly here is just give
you some sort of a background on what I did because I
went ali over tﬁé world for the Qhurch for a long time,
and, basically, on a trouble~shooting basis. And the
main pdint that I think I-really waﬁt to stress here =
bring out from an insider's point of view ~ is the overall
administrative structure of the Church.

There's a great deal of publicity that's put out
that your individual churches are corporate bodies unto
themselves with their own board of directors. And many
of the boards of directors are onAthe planet that they
publicize, and I worked with those directors. And they

were just common, everyday staff members who signéd
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papers when it was nécessary.
So)'I want to kind of go over the post areas that
I've he1d in my job so that you can see what kind of a
background.I had. ‘And it will probably make it a iittle
bit easier for you to askrdirect questions later.
I have been at one time or another everything from
a bodYguard to the now deceased QuentinrHubbard to the
fleet captain for the Hubbard cruiseships on the west
coaét; I was an executive trouble-shooter for top manage-
ment of the Church; I went on a few missions cut of
Clearwater under control of the Church o= Scientology; -
and as an administrative director, in other words, as a
cdmmand team. |
" The basic command of the organization, for the
entire Churéh of Scientology, when I left in 1966, was
situated right here --
 MR$. GARVEY: '76.
" MR. MAYER: == exXcuse me ~- was situated here in

Clearwater, and had been on the Flagship Apollo. I was

- the ship's manager just prior to the move here, -and part

~of my job was getting the ship ready to come in here.

I did approximately eighteen successful missions /J

for the senior top management of the Church all over the

world,. includingLSOuth Africa, Scotland, Manchesﬁer, Saint
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Mary Sue Hubbard. Mary Sue Hubbard was Commodore's Staff

- Guardian, which the Commodore's Stcaff were the assistants

Hill in Eﬁglan@.. I worked with Guardian's Office staff
members. I worked with Jane Kember; I worked.with Mo
Budlong. I did an intelligence mission in Scotland for
the Church while I was tﬁere.

Jane Kember was the Guardian for the Church of

Scientology, the head of the Guardian's Office below

to the Commodore, to Ron, in each of the divisional areas

e 2 s s .
of the Church: £finance, disssminaticn, rvublic relations.
!
M ~] —- - R I —— = o~ o == - 3 -
Ron nad 2 staff member, Cimmcdora's Staff, for zach one

of those areas.

Here in Clearwater, they did evaluations on a week-
ly basis for the éntire worldwide-neﬁwork of the Church.
On the basis of the financial well-being of the various
organizations around the world, missions - people who
were top-management trained - would go out to various
ofganizations‘to back the income back up if it was down.
And your whole control or command information center for:
those evaluations centered in Tampa after they moved
here and then Flag Was‘movedrinto thé Fort Harrison Hotel.

So; that's just a little kind of a background on
the type of thiﬁg I did. I acted, primarily, as a

trouble-shooter, and as things were going on, I was sent
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‘where I could no longer in my own mind justify what the

~that I had talked to Martin Cohen, who's the senior

- that he said to me is "You know, Scott, you've been a year

at this now" - and I'm still on an on-call basis as a

>trying toftell'me-a year ago, we céuld have had a whole

' differenﬁ'tackAin this-cése.“'

out.
The reason I left Scientology, by the way, was
because of the things that I saw and participated in

through my tenure with the Church. It got to the point

Chﬁrchfs policy in handling government.agencies and
society was; they were allegedly there to save. I could
no loﬁger ;econcile that with the stated aims of the
Church. So, I resighed from the Sea Organization while

on leave of absence in 1976,‘and I was subsequently
expelled.froﬁ the Church. : P

Part of the reason I wanted to come down here is

counselor for the IRS in the tax case, about a week or
sO ago. And I asked him if there was anything that I
coﬁld, you know, do for them while I was down there in

terms of bringing back information. One of the things

consultant. He said, "If I had realized what you were

. 'And I have a ---and I have to admit to you that

,I'véfstayed pretty-well'in'hiding for the last three -
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- such a manner that everything is done on a neat basis,

.evaluations are done to keep various areas of the Church

years, after I had an experience when my car was blown

up on Christmas Eve iﬁ 1978 in front of a pléce where the
Church thought I was staying, but I was living elsewhere. |
I had planted that information with the Church so that
I'd know if they were trying to contact me.

So, I've stayed pretty much in hiding. Ané I feel
that these hearings.aré a chgnce for a little bit of
light to come out on this so that péople who are out in
the field now =-- and I know a lot of them. I'm small
potatoes compared to what some others out in the field
have done, things that the?'ve dcne and experienced. And
I would like very much for them to feel Iree to be able
to rejoin society and contribute to it, because that, in
essence, was their ma;n concern and reason for going into
the Church in the first place: it was to help evolve the
planeﬁ.

There's a tendency to kind of group Scientologists
ﬁogether in terms of the.reflection that the top manage-
ment presented, but.the average staff member is nothing
more, as far as I'm concerned, than a psychologiéal -- a

psychopolitical dupe. The organization is structured in

much like security in the military. So, all those -- and
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from operating°on their own goals and ourposes without
really knowing what's g01ng on in another area, although
tnere isian 1ncred1ble grapev1ne that goes through the
Church of Scientology.

And ; had.an amusing incident about a week ago

where I told a story to someone who was no‘longer in

,Sc1entology at a place in Los Angeles, California, and

w1thin a week, the story had gone across country through
some Scientologists and back through my wife's -- a friend
of my wife's and back to me. And the person that I talked
to could no.Longer get any information about the Church. —
But it took a week, just person-to-person, to get the
story. I won't bother with the story.

Getting back to my original point: I'm, basically,
here today to try to impress you with the magnitude of
the operation that yon are facing. And I want you to
know in no uncertain terms that there is constant evalua-

tion of this hearing going on, and all’of the things that have

. happened up to now. And right over here in the Combat

Information Center - if that's where they ve still got

it - evaluations—are being done on how to handle you.

- and I would like'to see the tables turned for a change,

/

because I don't think that they're going to be successfu..

a'Thefpoints that I would like to cover today are,




4-171

10

n

12

13

14

16

17

19

20

21

24

basica;ly: violations of clear cut =-- of policy, such

as registration and operation ofAmaritimeAvessels, viola-
tiénS’of those rules; transportation éf funds in and out
of the United States illegally; the violation of Federal
Communications Regulations on the use of telex and radio
communication equipment; tranéportation of personnel ‘into
and out of the country in violation of immigration laws;
conspiracy to impede the IRS; the use of cruel and unusual
punishment; and the attempt to défraud the United States
Postal Service. Aﬁd I have personal experience witﬁ the
Church in all of those éreas.' Also; the ill treatment of
children, parishioners; living conditions -- I've
travelled to almost all the organizations around the
Qorld, and Ciearwater‘is just another step in the whole
game.

In accounting, you know, you talk about the ﬁormal
course of businesg and business papeﬁs, things that are
written out and done standardly pretty much on a day-to-
day bésis, and you don't deviate. Well, the Church has

a standard operating basis, and it has an incredible

-amount of policy that it can show you to tell you that

it's not doing anything, but to $6meone who's really well
trained in the policy, they can show you policy that

makes it be all right. So, you continuously have a facade
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vbut ‘there is corollary -- corresponding policy that would

- make it all right to violate that policy.

" impede Scientology. And any staff member, you know, is

is part of that, which is aliegedly cancelled, but I havael

‘written by L. Ron Hubbard and, .you know, specifically

- bottom. I printed those captions; I used to be beputy
‘certainly not the way an Ethics Officer would handle a

" person who's trying. to impede the progress of the Church..

- I haveﬂno way'bfrproving that the Church of Scientology

belng put forth to ‘the publlc about what's Church pollcy,

MR. CALDERBANK: ' Superseding policy?
MR. MAYER: Yes.

Well, it happens to be a crime in the Church to

severely punished in terms of the organization for
impeding the progress or the expansion of Scientology.
That's called High Crime Policy; the Fair Game Policy
never found a Church official that could show me tha

policy that cancelled it because it would have to be

deny that policy, not a little caption printed down-at thel

Post Chief US in the early seventies. We put them on

all the policy letters, which didn't cancel anything, -

In terms of the Fair Game Policy itself, of coufse,

blew up my car. I just have the knowledge within myselt

that that's where I told them I was and'fhat's where it .
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got blown up. The fact that I didn't live there was to
my credit, not theirs.

In testifying before the U.S. Tax Court, the day
after my address went on the record; I was sued by the
Church by my ex-wife, who, I aséume, is still in Scien-
tology. The transcript hadn't even been puklished yet
and they had my name and address and had a little kid
come ou£ and serve me papers. So, I was being sued, and
I subseguently moved. I was under IRS protection at the
time, anyway; they staved at the house. ASO, I moved and
I've been moving ever since.

They also pulled out my -- what's qalled aBl
File, during the Scientology hearings. And what it
basically is is a list éf the things that I have done
wrong in the past that came out of my canfessional folder.

I'm kind of getting a little out of sequence here
in terms of what I wanted to talk to you about, but
since‘the point has been broﬁght out, there is a state-
mént by the Church that confessional folders are not
available to'anybody but the auditor or the minister.
Andql can't tell you the number of folders that I looked
at when I was éoing around in various organizations trying
to get the income ﬁp, beqauseVI had to know what was

going on with them in order to get them back on line and
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“know it was that thick; I was rather flattered. I didn't
'in_the'courtroom that had my name on it, and they didn't

'a time sequence - day/time sequence - 1list of all of the

- the files appearedQ

- year; it was about February -of last year.

- version of what was éoing on in the Church, whenever they |
. “would either>diréétlyvlie'or‘when they would present a
-poiiCY‘ietter that was supposed to tell what kind of -

'ﬁhat‘théir_pblicy was on the subject that was being

get them doing their job.

So, they brought out my B 1 File. I didn't even

know they could get that much stuff out of it. And there |

were a couple of files sitting right next to me with --

have anythingibut my confessional folders and my B 1 File.

The B 1 File comes out of the confessional feclder. 1It's

things they feel they can use.
) : !
That's a very good point. This was during the —

second day of the trial in Los Angeles, California that

MR. LeCHER: Which trial is that?
MR. MAYER: This is the U.S. Tax Court trial. The

approximate time would have been around February of last
I was -- about. two days into it --'you have to

realize that my function during the trial was -- when a

Scientologist woﬁld get up on the stand and tell their

//_.‘
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discussed, I would reach over to Mr. Cohen and I wquld
direct him to the policy letter, the definitions that
opposed that. So, I was not very popular with the
Church'é attorney, because we were shooting holes in
their stories.

For the next couple of davs, my folders arrived.
And it was just nothing more than thes standard attempt
to intimidate me and let me know that they were going to
try to make public what was in my confessicnal folders.
Well, I would willingly let any crne of you read them
now, because there isn't anything that anybody's gcing
to do to me anyway. I did what ; dié; I've been what
I've been, and I've either learned from it or I haven't.
So, I don't have any secrets that way. But it was an
attempt to,intimidate -

MR. LeCHER: Was that about when your car was blown
up?

MR. MAYER: No. That was 1978,-and I héd been
moving'around.

In addition, several Guardian's Office members
appeared at friends of mine's houses looking for me
during the trial. In fact, the dgy before I was supposed
to appear, I got a telephone call from a Karen Ryper,

who had <~ was originally out of the Minneapolis
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" Organization and married to Bob Kyper, also a Guardian's

-briefing'ceuriers,on how'to'get things in and out of the
_country.. I'm -- I probably have a hundred briefing tapes
of people, courlers, that I briefed on how to- get througl

. the various 1mmlgratlon and customs officials, postal

Office staff member.' She and another glrl harassed a..
frlend of mine down at Laguna Beach; they were trying to
get in touch with me before I went in and testified.

The ether areas that-I would like to cover with

you. is how Scientology actually operates against-the best
y

7

interests of the commﬁnity_and, possibly, touch on some
things‘that-Ivthink would help you in the incredible job
you've got of making ordinances out of all this. So, 1'd
like to get back to the use of various teleg equipment
and so on and so forth. ’ V
- During the course of my time in. Scientolecgy, as
senior executive, I was on call twenty-four hours a day.
I cohld be on course in Los Ahgeles and be ordered into
briefing because a set of Flag MiSsion Orders had come
in, oraering me to Austin, Texas or Boston or Florida
or South Africa. And I'd have about fifteen or twenty
minutes to get my stuff togethet and get into briefing.
And,,incidentally,Aone of my jobs when I first got

into the upper level of the exXecutive structure was

o
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'6fficials, attempts to get things out of the country.

I have been personally involved with people who have
brought money in and out of the United States.

My ex-wife and I smuggled twa thousand dollars worth
of rand apiéce into this -- into Clearwater on our last
mission-frog South Africé in 1976.

MR. LeCHER: Two thousand dollars worth of what? -

MR. MAYER: Rand, krugerand -

MR. LeCHER: Oh.

of the currency
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there.

So, I'm faﬁiliaf with the fact that it isn't just
ah aqcident that some money gets out of the country. It's|
a regular, established procedure.

There's an interesting thing aboﬁt the procedure,

too, because on the -- on the face of it it looks like

everyday business activities and students coming in and

out and so on and so forth. 1It's just éxactly what it's
supposed to look like. A Scientologist, for in;tance,

in Los Angéles who was going to come to Clearwater to get
some training would be taken into the briefing room in
Los Aﬁgeles and briéfed on techniques of getting through
various government ;gencies. They would even go so far

as to clay demo; they would do clay demonstrations of the
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ways they were gofng to do it: what if this happened.

And I would grill them on all the possibility -- all the

was certain that they could pass a security check, which
is nothing more than a lie détector test. And they could
go down and thgy could say that they understood their
mi;sion and they knew how té carry it out, and they had
no other reason for goiﬁg than to carry the mission out.

This was routine. They were routinely chgcked on-a
lie detector to make sure they actually got what I Qas
trying to tell theﬁ and, you know, didn't have any other —
reasons for doing it. We might send out twelve or fifteen
people in a week to Clearﬁater and to otherhplaces
earlier where Flag‘was.

I wés also at the time -- my cover was called
Operations in the United States. I was directly under
what was then the Céntinental Commander for the United
States area. I handled external cdmmunicaﬁions, telex
transmissions, Church manageﬁent across the United States
on a'éupervisor level, and data evaluations, orgaﬁization
analysis. I would'ahalyze things that were going on in
various.chufches,around the country and devise programs

. ’ ™~
or plans that people could be sent out to raise the 4

income ‘level of the organization.
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So, I might brief ten or twelve people a week to
go out to Flag. And my External Communications Chief

would have pre-wrapped, using two sets of wrappers --

the first wrapper for whatever was going out would have

the liaison office address on it for wherever the package

was going to go through before it was mailed -- before

it got to Flag, and the second cone would be a phony

address with a phony corporate name on it.

3 ’ -

And at cne time -- when I first inherited the jokb,
J

world. And all che packages that I sent had an outar
wrapping and then an inner wrapping, so that when the
courier successfully éot out of the country, the wrapping
could be taken off at the liaison office and then
forwarded to the next checkpoint.

- The -- after the couriers were briefed by mé, they
wére sent down to Finance where they would be given
packéges to courier to Flag. None of the couriers,
because of_the fact that the packages were pre-wrapped,
knew who had the loot or who had what. And they were all
instructed to act as though they were just corporate
pabers, and that was part of the standard, everyday

briefing.
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" country. I was sent out as a tourlst to South Afrlca

. the CommlsSLOn here. His background -- the relevance

: inrthe report and the considerations of the Commission

- are that the goals and purposes and representatlons,

- nature of the organization is. And that these policies

And people -- well, I was briefed on three missions

here in Clearwater; and I took documents out of the

and England and Scotland from Clearwater and came back
here and debriefed and then went out again. |

I have to say that in all kindness that when I --
I stumbled across a little of an invoicing fixing project
when I was atrFlaé. I was the ship's manager of the
Apollo before it came into Florida. The Church was doing
a little invoice changing project right underneath our
office onvthe ship. And I got -- my wife and I got sent —
out on a mission because I didn't want to be here when
the IRS got inte--- when they got into Clearwater. So,
I was probably not quite the perfect Scientologist in
that respect. But I just couldn't see how' they could
get away with it. As it turns out, they're not.

MR; FLYNN: I'd just like to make a legal poznt to

or importance of all his testimony is that the allegationﬁ

pollc1es of the Church are. mlsrepresented to people here
-

in Clearwater as to what-they':e paying for, what the
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mony is extremely important.

with regard to what the nature of the organization is

are uniform. And, thérefore, important for.your consider-
ation is whether there are uniform policies that have been
practiced for many years right up to the present time

here in Clearwater, which are in direct con;rad;ction to
those represented policies as to the nature of ;he organ-
ization for which people are paving millions of dollars

for here in Clearwater.

So, from a legal point 0f view, all of this testi- -

MR. LeCHER: Mr. Calderbank nhas

fu

i

P

t

Q

9
v

{

[

n

MR. CALDERBANK: Yeah, I've got a legal ppint, Mr. :
Flynn.

One of the newspaper reporters that'é reporting on
this legislative hearing continually refers to allega-
tions of fact, your allegations, as these witnesses come
up. For the benefit of the public and ﬁhe viewing pub-
lic, especially, at home, I'd like to have that, if it
need be, corrected.

Is £his testiﬁony and are these documents ;oming in
before this City Commission -- are they as the paper
says? And are they your allegations or -- what are they?
What do we consider them?

MR. FLYNN: Well, first of all, I haven't been
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- Sworn under oath, yet; I'm not the one testifying. So,

obviously, they're not mine.

Secondly, perhaps, whoever you're quoting should

' go to law school to realize the significance of what's

being done.

MR. CALDERBANK: So, this -- it is evidence?

MR. FLYNN:‘ When the final report is prepared and
the items of evidenée that have been intfoduced so far

and will be introduced the rest of the afternoon are

- presented to the Commission, together with the proposals

for the ordinances, the significance of it will become
guite plain.

MR. CALDERBANK: So, they're not allegations, -
they're evidence?

MR.AFLYNN: That's correct.

‘MR. LeCHER: That's a good point, Mr. Calderbank.
Many people have read those allegations, and I'm glad it'sg
cleared up and'néw understood. |

MR. CALDERBANK: Thank you.‘

'MR. LeCHER: Mr. Mayér. ‘

MR. MAYER; I'd like to say something about wh;t
jﬁstrtranspired'hére.r |

o , a
I have not heard any of the testimony that's gone

‘on before me, exceptré couple of minutes of the last




4-183

10

11

12

13

14

15

16

17

19

-20

21

24

person, as it was closing.

I am not here to make any legal allegations in
terms of ;he trial or anything like that. I am hers to
state to you.in no uncertain terms £hat there is.only oﬁe
Chﬁrch of Scientology; there's only ever been one church
of Scientology. Its entire management operation has been
run from Ron Hubbard to Mary Sue Hubbard to the Guardian's
Office‘to the Sea Organization, which is the arm of the
Church that carries out on the administrative policy
demands; It has always been that way. There has never
peen a board-of directors that has ever operated autono-
mously within the Church in any organization that I have
ever been in, and I've been in almost all of them.

One of the -- one.of the persons that -- I did a
mission -- for ingtance, Dennis Goggly, in Saint Hill,
England, is allegedly one of the officers of the Church
of Scientology. I did a mission with him; he was nothing
but a clerk. We did a mission to Scotland to handle a
gﬁy that was messing up an organization there. And we
used his confessional file and his B 1 file and knowledge
of Communist activities on his part and involvement that
he had had with a stolen gocds ring to run him out of the
area and stop'interfe;ing with the Church operations.

Mr. Goggly had never, ever been in a position -- he
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was kind of a laughab;e kind of a guy, as a matter of

fact. There was no way that he was intellectually

capable of beihg'an officer of a worldwide organization,

let alone the mother Church in England.

MRS. GARVEY: Would you just -- would you ha§e ﬁim
define "mission," what he is talking about?

MR. MAYER: A mission -- a mission is a specific

set of objectives. If T say I went on a mission, that

means that there was a specific area that needed to be

handled within one of the churchés, and a step-by-stap

sequence of actions for rectifying that situation was S

laid out. And I was very thofoughly briefed on what to
do and how to do it.. |

I could walk into the organization and remove the
exécutive director, whether he was the president of the
church in that state or not. I could walk in and show
him my Mission's Orders and say, "You're on your way ﬁo
Flag. Be ready iﬁ a half hour." And there wouldn't be
anybody that‘wouia give me any flap about it.

- Maybe I'm being strong in my language about it,
but I'm: trying td*get across to you that a Sea Org.
membef on aAflag.MissionfOrder.of'an L. Ron Hubbard
Personal Mission - which I haWabeen'on ¥ has unlimited

Ethics power in the organization, unlimited ability to

SN

1
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walk in and remove the direc;ors gnd send them packing
to appear before what the Church calls a Committee of
Evidence énd have their ‘confessional folders brought out,
gone through, and'charges made, and ﬁave them go to
Committee on it. Nothing to it. That was just standard,
everyday stuff.

Any -- the Church is.very fond-éf telling you that

nobocdy has access to those confessicnal foldsrs. It's

just not true. Any missioner can order them. I used to

order them brought into me so that I could ses which

b

pscple I wantad to take the time -- because i

1

ot

lenéthy prccess to do a lis detector test, especially,
to the degree that the Church does: to get into their

personal history, their personal -- it's just -- it's

looking for crimes against the Church is what it's look-

ing. for.

See, it's against policy to overtly impede the
progress of the Church. 1In fact, it's a crime not to
practice Scieﬁtology; you impéde the Church by not prac-
ticing it. So, it's very standard procedure to find out
who's been doing what, bring them into the office, and
let them know that you know what they 've beenvdping,
what's been going on.

One of the techniques that's also used is to go:
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"Listen, we know where there were some errors in your
auditing. We know where there are some case problems
here. Don't worry abéut it. As long as you'prOHUCe,
as long as your'produétion is up;.-- if a pefson was a
registrar, their sales were up for the week -; "as long
as fou're doing that, don't worry. You'll get your
auditing and wefll make everything all right for you."

So, I just want to really get that point across ﬁo
you that there is no separation in the --‘of the various
churches. |

If I -- in fact, before I left, I used to go into
the data files, while being briefed for a missiog; and I
could pull out =-- the Church is very fond of saying
there's no éonnecting financial prorts, vet, I cpuld wélk
into the files and get a cdﬁplete financial report on any
organization around the world. Of course, we stuck pretty
much to what we were doing for that particular mission,
what we were supposed to do there. But it's just éimﬁly
not true ﬁhat-there are no AC 2 forms, which are the
Church's -- a breakdown of the gross income that comes
into the Church are standardly sent every Thursday night.
to what s called Data Files so that, over that weekend,
evaluations can be done by the Commodore's Staff. And

if the income had~dropped,sufficiently in an area, a
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couple of people like myself would be gotten together and
rsent out as a team to stréighten the area out and get the
‘income up again. .

MR. FLYNN: One more legal point: The significance
of the record-keeping process of the Church of Scien-
tology, of which the witness has just testified, one -
oné-littl;.part Qf - is exﬁremely significant, and he
could testify fof weeks on that subject alone.

It's very significant for this Commiséion because,
if the Church of Scientology does produce any witnesses,
you may rest assured that any subject matters that'the
Commission wishes to question them on -- there have been
extensive records kep; on any of those subjects, as this
witness is testifying now, pursuant to corporate poliéy,
for many years.

So, if there were records pertaining to any educa;
tidnal processing that's been going on at the Fort Harri-
son, ciinics, patients being taken care of, people being
taken care of, what they were treated for, children that
were in the nursery, what typé of education they've
received, wﬁat type of grades they received, Guardian's
Office operations, any of hundreds of varieties of
issues, you can rest assured, as the witness will testify,

that there has been an extensive record keeping about
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-ment officials, too, because all of our missions were

that issue. And so, if a witness is brought onto the
witness stand, he could be questioned in detail as to,
for'ihstance, if there was a school at the Fort Harrison,
where ﬁhe séhool was,-what dates the school was run, who.
attehdedvthe.schéol, and what records there are pertaining
to all of those items. |
MR. MAYER: I think I can give you a real good
example of hcw confessional folderé are normally used.
I was fired on a mission from Clearwater into Saint Hill,
Englané. Flag'had arrived at that point in time =-- and

this ties in with the misuse of telex to mislead govern=—

operated by Mr. Hubbard's son-in-law, who was sitting
over‘he:e - Oor was sitting over here - at the Fort
Harrison, by telex. There was daily telex transmission
from wherever we were in the world into Clearwater into
what was called the Actipn Bureau, where missions would
be eﬁaluatéd on a daily basis.

As I said earlier, there wereréome problems in an
organizétion in Scotland and in Manchester. I was for a
short time on loan to the Guardianfs Office Intelligénce
Bureau in,Saint Hill, England. I was shown a B 1 file,

: o , .
an intelligence file, that came from the preclear folde:x

or'the-confessional,folders, of the person we were going
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to deal witﬁ,,which dealt with sexual misconduct, orgies,
and so and so.forth about -- of an executive airector in
the Manchester Organization.. His wife had élready come --|
had split from him and had come down to Saint Hill to
more or less turn herself in and get back into the good
gfaces, and she had suéplied a lot of information.

We walked into the organization, and I sat the man
down and told him what we knew and told him he waé on his
way to Séint HB‘.ll and that if he ever got back in the good
graces of phe Church, he could probably have his organiza-!
back. The man was a medical doctor, who was also the |
sxXsCutlive dirscior oI one of the organizations.

But I knew of at least a half a dozen people who
knew about the information that was in his confessional
folder. And it was used»to remove him as the executive
director and get him back dowﬁ ﬁo the Saint Hill Org.
for gquote, unquote handling.

Those operations were monitored via telex from the
United States, from your city. ﬁight here.

There has never been a command line anywhere in
Scientology that did not go through, either, the Guardian's
Office -or the Commodore's Staff to Ron and to Mary Sue.
Wherever they have been, their aides have passed down

their orders to the rest of the organization. When it
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of files. There was a room bigger than thls one filled

_w1th file cabinets with -- that they pulled off of the

‘i would like to maker-—
- MR. FLYNN: Therpotential legal ramifications of_
.much ofvthis witness’' testimony, as was Mr. Walters'
testimony, although not kno%n at the time,'are broad
: r‘arnxging,x andat a laterpoint in time they'll be made pl'ain.r

" All of this testimony is extremely important with regard

. to those ordinances.

moved here to Clearwater, it was no exception; the whole
operation was here.

There were just literally thousands and thousands

ship that contained the data cf all of the missicns that
héd been sent out from Flag. All that information was
available right here in your city. I read it; I used it
and did my job. I couldn't have déne my job without it;'
I had to know what was going on in the organizations in
order to oe able to handle the people we were having —
trouble with.

MR. BERFIELD;. Those files-were here in -~

MR. MAYER: Here.

MR. BERFIELD: 1In Clearwater?

| MR. MAYER: In the bank building right over here.

That's where I was briefed.
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MR. MAYER: I have a photostatic copy of the
original -- and by the way, the data that I'm going to
talk_to you about is available to the counselor, so if
you need copies of it, you're more than welcome to it.

I may have to.translaté tﬁis somewhat for you,
but == because of the terminélogy; however, the termin-
ology -~ you can iook it up in your own version of the
Séientoiogy dictionary, when you getvthe telex later on.

But this telex was sent té the LRH's -- L. Ron
Hubbard's personal secretary in the United States by
L. Ron Hubbard's perscnal secretary on Fiag, which was
then located in the Netherlands Antilles. This was in,
I believe, 1974 or. '75. The name of the person was Ken
Erkhardt; he's well known as the .LRH Qersonai secretary.

With translations, it reads: "To the LRH personai
secretary OB regarding the ship." At this timé I had
just inherited the flotilla of ships i# the -- on the
west coast, and I became the fleet captain. I'm qualified
to run any tonnage in any ocean in any weather. So, I
was a qualified skipper. And I had just taken it over.
Bu£ the ships were in very poor shape. They were run by
an unqualified personnel who didn't know what they were
doing, didn't know how to maintain them, and they were

placing the Church at risk, basically.
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+ I had taken aircraft carriers through ;enova;ions
while I was in the service. And I took the Apollo througﬂ
one? so- I knew what I was aoihg. And I was appointed as
the'captain. .However, there were -- the ship was sitting
alonggide the dock. You have to realize this ship cost --
it was one.hundred eighty-five feet long and it had a
couple hundrgd:crew'membefs on it, and .it was costing the
Church five thousand dollars a week to sit there. That
was our budéet per Qeék,Afive thousand dollars.

| The Chﬁrch wanted it out, cruising up and down the
coast, doin§ recruiting, doing events, public @Emts,mmega,

we could introduce éeople to Scientology and then usher

them into the local organizations where the registrar

would be signed up for courses.
The telex reads: "Leave the threat of the Rehabili-
tation Project Forces hanging over them for now." And

this was with regard to the staff, the ship's officers

that I inherited when I took on the post: the Public

Officer, the Finance Officer, the Chief Officer. These
are people who had not, quéte, unquote, made it so far;
it was.costing a lot of money.

- It says: "Leave the threat of the Rehabilitation /J

Project Forces hanginngver them for now. Have their

.confessional folders gone through, listing all crimes
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found. Crimes must be verified and not auditor errors,
and the criminals with the greatest treasonous actions
put on the Rehabilitation Project Forcas. The remainder
are told that they have one more chance to come clean and
go straight.' Have their folders summarized and pro-
grammed for vital corrections and then a securiﬁy check-.
ing. If there are no more changes, they go to the Rehabi-
litatiqn Project Forces.

"Regardless of any auditing or security checking,
those not going to the RPF are to get on the ball and pull
their weight énd complete the ship's programs by the
déadline already given. ;There‘s going to be no Captaiﬁ
Bill to reward you. They make itior'they don't. And if
they haven't woken up to that, wake them up.

"Love, Erk." Ken Erkhardt.

Like the linehin their own telex form, they ordered
people to go into confessional folders. They make it
obvious.

MR. FLYNN: For the record; we will be presenting
numerous, actual telex operations and operations with
confessional folders on tﬁe ove;head brojector at the
appropriate time.

Again, the significance of that issue -- where,

probably, per year, thousands, perhaps, tens of thousands -




10

1

12

13

14

15

16

17

19

21

24

t0 give now -- unless it's all right with you.

4-194 |

numbers'unknown‘by this Commission at this point - are
coming to yéur city and paying millions of dollars,
believing that all of that informatiqn'éhat is being giveJ
to this organization is ﬂighly'confidential i§ of obvious
legal éignifiéance.

MR. MAYER: The next point that I'd like to talk
about in relation to what was just gone over is the
Church's free use of telex lines and.confessionalvfolders
and breaking and entry ip oréer to gain an advéntége in
the community.

In 1971, when I was running operaiions for the

Church, I was involved with a man whose name I don't care

Okay. His name was Bill Foster. One of the péople
thét_he‘worked with on that operation is here today, so
he could be called up to corroborate what I'm going to
say to you.

I received a call from Bill Foster, while in New
York. I had been sent from the Apollo, which was operating
in the Antilles at the time, to New.Yorkvwith my wife to
operate the easte:n seaboard for tﬁé,Church on .a manage-
ment mission. | |
A

Mr. Foster had allegedly been expelled a couple of ’

years earlier for misconduct or something in Boston.

T
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I received a call from Bill Foster, and he came

into the org. -- we had been very close friends. And he
came in with an incredible story. He'saidrthat he had,

in actual fact, beén operating the Guardian's Office out
of Boston and Washington and involved in a break -- break-
ing and entering team. His cover had been blown because
cne of the operatives had been compromised ~ at the time

I didn't know who that was ~ and tﬁe Church was going to
leave him high and dry. 1In other words, théy were not

going to acknowledge the fact that he had been working
|

for them. They were upholding the story that he had been
expelled and was doing it on his sﬁn.

He came to me because, at that time, I was the senion
executive authoriﬁy on the eastern seaboard for thé
Church and in direct contact with Flag management. My
mission was being run by telex on a daily basis. When
he asked me if I could assist him, I called the person
who was then in charge of the Guardian's Office in
Boston - this is Bob Raimer,‘who had also been a friend
of mine, I had worked with him on a miséion some years
earlier in Boston - and I said: "Look it, foster's here,
this is what he told me. 1Is it true? Has he been working
for you in the field?"” And he said, "Yeah. Yeaﬁ, he

has."
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And I said, "Well, just on the basis of misuse of
policy in handling the man, I thought that I could help
him out with Flag management." And I started to get a

lot of heat down by telex lines about him and what he had

done and so on and so forth. So, I got

country; I sent him to a mission in Canada, where, up to
a fewbmonths ago, he was still residing, not being willing]
to coﬁe back to the United States, I suppose, until the
statute of limitations runs out on his jactivities.

MR. FLYNN: Some more detailed evidence pertaining

to that particular subject will also be

later time. The legal significance cf |that testimony may

relate to the disowning of the policies

tion to disown information or responsibility for the

actions of its operatives, such as Mary

the other top ten people who have just been convicted.

And the significance for this city is the fact that

the corporation is now disowning respon

people for any of the things that took place here in
Clearwater or around the world. And that disowning of
responsibility process began last summer and is taking

place right up to the'present time. The inferences that

could be drawn from the testimony of thij

ing that policy to disown are becoming 3

Ls witness regard

ipparent on their
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face. . »

MR. MAfER:- To elaborate on that even further, I'm.
not here to complain abou£ what the Chuich has doﬁe'éq
me. Understand that. I'm here to really impress upon'
you what you're :actually dealing wiﬁh, the'magnitude of
what you're dealing with.

In 1971, we had -- and, of course, this ties into
the treatment of children, too, actually, Because, in
1971, we had a baée in Mexico, and it had been put tha;e
as a training caﬁp‘fér Sea Org. members, missicners,
and a place to put what was called the Cadet Crg., the
children's org. Children wersas routinely transported
from Los Angeles to the Mexican base and berthed and
housed there under the caie of various base personnel
sé that their mothers and fathers could get onwwifh
their business within‘the Church. A lot of them had
staff positions and senior executive positions in fhe'
Church in Los Angeles.

We were having a great deal of problems at that

time with the city officials. I don't know what the laws

are here in Florida, but in Los Angeles, 1.1 person in a

one-bedroom apartment, excluding kitchens and bathrooms,

is considered overcrowded, anything over that. Of course,

the Church doesn't normally have bathrooms and kitchéns
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in this little room, so quite frequently - in fact,

almost all the time - those rooms are incredibly over-
crowded. So that it was a place to get kids éut of the
country and out of the way of production.

Megico, of course, is -- had at that time -- ten
years ago is still-pretty ldng -- in faét, there were
bandit groups roaming the hills. And they used to come
down to the base. The base fell under my sphere of
responsibility as an operating project; I was in charge
of operations. Bandits were coming in at night aﬁd they
were stealing grain and they were stealingfsaddles-and

whatever wasn't tiad down, whatavar they could get away

-with; and they were causing a lot of commotion.

And I was asked to go down with another ex-member
of the Church, whose name I don't care to give you
because he's still around -- we were asked to go‘down
there and eliminate that. That pefsdn and myself have
had extensive intelligence and, I think, counterintelli-
gence activities in the armed forces. The person at that
time had free access -- in fact, was'deéling in arms at
the time and was routinely used by the Church on various

Guardian operations.
g

/s

We were asked to go down and did go -- actually,

: went.into'briefing to go down and set up a little infra-
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red sniper scope in the m;ddle of the night and make sure
the bandits didn't bother us anymore. Fortunately, for
me, the lady ~-- one of the ladies who was managing the |
children's org. at the time shot one of the bandits -

I believe it was the leader - through the front door when
they were trying to break”in and they dispersed and the
mission was subsequently . called off.

I just want to get across to you that, at that

U

in time with the Church, that sort of thing -- that they

were impeding Scientolcgy. They were nothing but bandits

h

1

and had tc be gotten out ©f the way. AaAnéd that was the

t
(
(b

way it went.

I don't know what else to tell you about it. You

can ask questions about it if you'd like. All I can say

is at the time I was willing to go. I don't necessarily

feel good about that now, but at the time I didn't think
of it. |

I think, since I've aifeady mentioned children --
I have, in addition =-- I could say without.any reserva-
tion that the food, the supervision of children, the
education of children, in every orgénization that I have
ever been in in the Church, has been terrible.

I got into an incredible fire fight with a person named

Fran Broker, who was in charge at that time of financing

oint

i
i
é
I
]
i
‘
t




10

11

12

13

14

1s

16

17

19

21

24

" tarantulas, spiders. The area around the base house was -

. one of these kids gets bit, you know, you and I are the

‘the various operations in --

MR. SHOEMAKER: Mr. Mayer --

MR. MAYER: -- Los Ange;eé.

MR. SHOEMAKER: -- what do you mean by "fire fight"3

' MR. MAYER: Well, i was trying to get money for

the base and she had the power of the pen, all right?
And I had to convince -- I had to make a plea for monies
to adequétely feed and house the children. Aand the prob-
lem that I had -- it's a kind of a funnyfsfory'in'a way;
but at the time for me it was really serious.

. -
The caretaker used to come up from Mexico on a

//-\J N
weekly basis to get money to bring back down for day-to-
day purchasing in Mexico because of the price difference.

The area was ihcredibly infested with scorpions, snakes,

had a lot of shrubbery up against the house, and the
place had neVer-really been put -- you know, made habita-
ble.

The man brought me up a jaf full of scorpions,
tarantuias, and later he said, *Look it, we've got to
have money to clear fhis Brush out, so these kids -- if
ones'that are going to be ip trouble becausé We;re -

responsible for the area. The rest of the Church is going
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take the rap of getting us killed down here."

So, I brought -- I took the car and I b?ought it
into the woman and I plopped it down on her desk, and I
said; "Here they are. What I've told you is true, and
I'm laying it 6n you. I'm.notAgoing to be responsible

anymore for the care of those children if you are going

"to deny me the funds to gef the tools necessary to clean

around the house and to take all the brush and stuf?f away
and make it safe for tham." And I eventually got the money, by the

way, but I was no longer in -- and it was & little hard

or ne.

Hh

-

That persisted wherever I wen:s. Staff members were
always ill-fed, ill-clothed. I had a personal situation
where I had an abcess in my tooth and I was being.audited
for it. I'ﬁ ready to go to the dentist, and I was being A
audited for it. And I spent about a week,/§eek and-a-
half, doing various auditihg assists - what they call
touch assists - to get rid of the pain and get me out of
it. And, finally, it just =-- I was just delirious and =--
well, there wasn't any money for the medical is what it
boiled down to. Théy didn't have the money to take me to
the dentist, so they were trying to handle it with Scien-
tologf.

I went to the dentist, and this was in San bedro -

¢
i
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4-202
although, I don't recall the name of the dentist, the

records are certainly still available if it came to

that - he told me I had just made it. It was abcessing

and it was, you know, up into my gums and stuff, and if
it had been another day or so, I wouldn't be here to talk
to you.

You wanted to knoﬁ about conditions here in Florida
in your own city. When I first came back from -- well,
my last mission to South Africa, when I came back, I was
very, very disgruntled with the Church's operations. I
refused to take posting because it just was not within mY_

/7

sense of ethics. So, I went back to what was my origina.

job, which was management.

And the. person that I had trained to replace me,
when I went off on mission, Qas now the manager for the
fort Har;isqn. His name will probably come back to me:
Nick something. AAnyway, he had_—- I had been his senior,
and I came back and I said, "Look, I'm fighting this .
po;ting._ Until it's handled, I don't want to do anything
except do what the policy says, which is I have a right to
my old job back when I come off of a mission. But I don't
want t§ take your job, so just put me to work and,Aif |

—

{

you're willing to fight for me as a staff member, well,

I'm not going anywhere."
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So, fof several weeks before I managed to get out
of Clearwater and go back to ios Angeles onAa leave of
absence, I set up:bunk beds in the Fort Harrison Hotel
up to the ceiling and just pécked them in like rats.

MR. HATCHETT: You mean, people.

MR. MAYER: People.

There were rooms that were -- that weré smaller
than the division of this areé heré that héd bunks in
them five high and clothes strewn all over, sea bags full
of clothes jﬁst - in.fact, my wife and I were stuck in a
room that was already occupied by somebody because they
were out on another assignment for a couple of days, and
we had to -- we had to coexist with all of theif thingé
in the room in crowded conditions. We didn't even have a
place to hang our clothes.

And this is routine. I'm not talking about some-
thing that happens once in a While.

When I was in charée of operations in Los Angeles,
I used to drill the staff members -- we very often had
people that were sympathetic to the Church that would
apprise us of inspections thaﬁ,were going to take place.
And when we'd get a forewarning of it, we had drills set

up to pull the bunk beds out, move the dressers out, ship'

them over to one of the other houses until the inspection
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drill.

was over, and then bring them back and pack them.back in
again. |

Mﬁ. BERFIELD: That was here in Clearwater?

MR. MAYER:. No. I didn't do the drilling here in
Clearwater. But that is part of one of the régular drill
that the Sea Organization has on whaﬁ is called station -
it's naval terminology. They have drills on repelling
enemy mortars. Sea Org. members are routinely trained
on how to ao this.

~So, if, for instance, security here in the Fort
Harrison was apprised that there was going to be an —
inspection, there'd 5e more Guardian's Office personneil
running round than yéu could think of making ‘sure that
everybody got all the eviaence out of sight. It would be.
swept ciean before anybody got there. And then, a couple
of Guardian's Office staff members would be on the
inspection to feed them false data, maybe give them
reports of thei; own about the cdnditions, and just
generally distract them ffom carrying out their duties.

And this is not something that happens just once

cess. 1It's a common, everyday, garden variety training
7N

- I think -- I'm open right now for_anything you want
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to ask about it. I do have some other things, but I
think it would probably be --

MR. LeCHER: All right. 1I'll start out with a few
questions and then turn it over to my colleagues.

I think you're probably the best one to answer this
guestion that I've asked about two othe?s: Why Clear-
water? And why the United Churches of Florida, and why
not Tampa, Brooksville, or Miami? And why not Séien- ,
tology? The climate's not righﬁ?

MR. MAYER: Yés, in more than one sense of the word.
And you're talking about -- when you're talking about
setting up a base where L. Ron Eubbard might actually
come; yoﬁ're télking about an area that is very, véry
heavily evaluated in every sense of the word. Who's in
local offices? What have they done?

And I want you to know that every single person
on the City Council was very, very thoroughly -- their
background was very, very thoroughly checked to see if
thefe was any stuff in the woodwork that could be used
against you. | |

I Happen to know the man that purchased the Church
grounds here in Clearwater at thé time. Bis name was
Ron Strauss. He was a musician on Flag in the band when

he was selected ﬁor the mission and said he would do it.
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'the time, that Mary Sue had had enough of runnlng around

"story. The cover story was, basically, that Operation

' Aruba, I?bélieve it - was; we did a,project for them. This

"was all laylng a cover so that, when the Church came 1n,

These evaluations, of course, were done -- they're

~all done in advance. All this stuff was done in advance.

I was personally sent out on a mission with a man
by the name of,Commander'Bob'Young, by Ron Hubbard, to
find a base for the Apollo. It was only a rumor, but it

was pretty solid to everybody that was on the ship at

on Ron's rusty old yachts and wanted a nice place where,
you know, she could haye herself a little chicken farm or
something. It didn't, of course, work out that way .

1 ran all over the Caribbean with another man look~=]

ing for locations. We went into the places on a cover

Transport Corporation, which is now and never has been
anfthing else but the Church of Scientoiogy, was gaing ta
set up a training cénter where they could do their busi;
ness management consulting out of.

iThere was ahother dperation going on at the time
called Universal Media Organization, which was a promo-
tional organization: television shows, slide shows. We

did some work fér'one'of.the government officials on

all- the questlons that could be asked and all the




4-207

10
11
12
13
14
15
16
R
"

19

21

24

reéligious retreat for retired ministers.

investigations that could be done to discourage them from
coming in had been done on an orgaﬁization that really
didn't exist anyway, except as a facade to waste your
time on. By the time you'd finished running around try-
ing to sort all of that stuff, then, we were already
here, if I remember correctly.

MR. LeCHER: Well, I remember'the story in 1975,

when you arrived, and I first was in office -~ but the

story I had was that you bought the Fort Harrison for a

MR. MAYER: Yes. Well, the actual fact of the
matter is what we wers trying to do at that time -- Bob
Young and myself, Bill Azzeroni - I don't know where he
is now - we were the ones that -- and Ron's personal
secrétary or assistant at the time; her name was Liz
Osley. We conceived the idea of the media organization
in order to get Ron back out into the public. We all
felt at this time that he get out in the public.

The idea was -- and I used to read the scripts.
We'd write the scripts for what was going to go on and
we were shooting sceﬁes that were going to go on, and they
would go through this to Ron and/or Mary Sue énd be
approved, the actions. And the idea was to get Ron out

here in the community as a religious leader. 1In fact, I
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find somebody that the mayor talks to and get a trained
' Scientologist next to him, boy, you're in good shape.

~You can just feed anything you want to him'along that

‘governor's campaign in, I think it was, 1974. I was

h'nonetheless, I had them up there, and ‘I got. a commenda-
“-tlon for it - I Stlll have lt by the way - for myactuxm
-in- brlnglng Sc1entology into more good- favor in the Sta/(\v

';;of Callfornla.,

believe he did a couple of radio shows with some local

- Baptist ministers when he first came in here. And the

whole idea'wes, of course, to use the opinion leader:
policy of the Church, which is to get a trained Scien-
tologist alongside of someone -- not necessarily the
governmental head of an agent, but who he listens to.
th do jou go to when you have -- when you need
ad?ice, as a counsel? You have people that you -- you
respect their advice.
-Well,»it's a little too obvious to put a trained

Scientologist in the mayor's office. Well, if you can

line. And I assure you that's done every day.

I personally brought sixty people up to the

asked by the Guardian's Office to provide Rehabilitation
Project Force'personnei to back>one of the gubernatorial

candidates in California.r He lost, by the way, but,
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'And Brian was always a little paranoid. But he was a

4-209

And they stufféd-flyers and they handed out flyers
and brought people in to be talked to. These were the
criminals of Scientology.

MR. LeCHER: Why Clearwater? Why not Tampa? Why -
was Clearwater the right size, under a hundred thousand
people? Wés Tampa too big or wés, say, Brooksville too
small or --

MR. MAYER: Politics.

AThe reason -- we-found some beautiful locations
for the base in the Netherlands Antilles énd ran smack
into a man who was in the Guaidian;s Office at the time -

I don't xnow 1 he stili 1s. His name was Brian Rubenick.

Guardian's Office personnel, and he was very, very afraid
of the political situation in the Caribbean. At the time}
as I recall, they were storing a lot of éil over there
while we were having a warm winter and didn't need it
here. So, there was a lot of political things going on
in that area to make sure that nobody knew that there was
more oil and gas around than an?body could possibly have
areamed of.

So, the political.situation in every area was looked
at very, very closeiy and evaluated.

You had a situation here at that time, as I recall,
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tude f-vinwfaCt,:it wés,an_LRH'Executive Directive 500

tourist business wasn't doing all that good, there was
pléntyvof-pfoperty available at a good price, a lot of

people wanted to get somermoneyvback from the investments

 that they had made; Clearwater wasn't booming at the

time. _

I believe they did find some things to attack the
méyor's offi¢e withvat-the time, although, I was running
in and out of Clearwater at the time, so, I -- I, you
know, I wasn't directly involved, except for people
would tell me;things in eonfidence because they knew
that I wouldn't squeal'pn them if they told me somethine—|
that they couldn't cope with.

- Understand that a lot of the things that I heard,
I‘heardbfrom close, persohal friends who would ha&e been
in an awful.lbt of trouble had anybody known that they =
had disclosed what they were doing to me. In terms of
the rules of evidepce, I—think you realize what that
means. It's not hearsay.

MR. LeCﬁER: So,-you«invéstigated the personalities
and the teméé#aments-qf the local;officials, either |
appoihted_or:elected, correct?

';rﬁR¢VMAYER:  No.

Understand, a set of mission orders of the magni-
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series. I don't remember the last couple of numbers on

it. But this was probably a fifteen- or twenty-page

set of step~-by-step things that had to be done before

the Guardian's Office would approve the move,. all right?

So, you didn't have thg Church just willy-nilly
walk in here and set down. All of these things were
very carefully evaluated léng before they went into
Daytona and starfed to get into trouble there;

As far as I'm concerned, from what I've been able

to piece together from the people that I knew that were

involved in it, this was just a politicaily — a nice place.

MR. LeCHER: A nice town.
Before we get on to other gquestions: You said that
we are having a hearing against the Church of Scien-

tology, and they are back in the office trying to figure

" out how to handle us.

How do you think they may handle us? what should
I be éware of? What should my colleagues up on this --

MR. MAYER: Well, I'{l tell you, 'I sure wouldn't
want to have any skeletons in my closet; I'll be very
frank with fou.

MR. LeCHER: Now, you tgll me.

MR. BERFIELD: Mayor, may I ask one gquestion?

MR. MAYER: I =-- they're not of any value once
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~ing. And I've done their Ihtelligence PR course. 1I've
' 4

they're -- once they've been used.
MR. BERFIELD: If you got .a phone call in the
morning and the phone call consisted of: "I heard you

talking with a gentleman before. I know you have two

daughters and'they go to such%and such a. school," would

you consider that a threat, if the facts in the case
were the truth?

YMR. MAYER: In my caée, it certainly would be.
It's == | |

MR. BERFIELD: If that phone call came to me, would
you take that phone call seriously? ) /;\

MR. MAYER: Oh, sure. In fact, if -- it would
alreaéf have gone past the point wﬁere you shodld have.’
been doing something about it.

MR. BERFIELD: You mean, if you were me --

MR. MAYER: 1It's hard to --

MR. BERFIELD: If you were me, you Would not be
sitting here, you would be with your family?

MR. MAYER: You have been classified as an active

enemy of the Church. There are passive and active

enemies, and this is part of their GO intelligence train-

) . Y
been trained how to handle you guys if I wanted to -- i.

you were attacking me. In other words, I've been trained
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finding out what it was all about into somebody who was

to present the Church's position in a favorable manner.
I've been tr;ined to take everything that you say and
turn it around against you,.if that's wﬁat I needed to
do.

In your particular case; they would have already
classified'you as an éctive enemy. You would have done
something that impeded the expansion or the progress of
Scientology, and you would have gone from somebody who was

just in disagreement with the Church or was interested in

doing something about it..

minute yOu became active, then, you go under

m

the area of observance of GO Intélligence. That's when
they start gathering the data, when you become active.

I didn't get sued until I testified. As long as I
hid for three years after I gdt.out - and the IRS didn't
know where I wasvand nobody else - nobody botihered me.
But the IRS found me, and I agreed to wo%k with them. And
as soon as I did, the day after I put my testimony on the
record -~ it hadn't eveh been released yet --

MR. LeCHER: Well, Mr. Berfield is obviously --

MR. MAYER: -- they were right on my doorstep.

MR. LeCHER: -- concerned about the threats he has

had. I have -- well, unfortunately; I no longer live
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- why I'm asking you, as a person who has done these

dealing with me and a bunch of other Scientologists who

Church, so they sent a couple of registrars along to

~gone through in an attempt to get them back in se-ssion, :

with my family, but I'm concerned about that, too. That's

things, what -- hbw.they handle -- how may- we expect to
be handled?
MR. MAYER: Well, a friend of mine's daughter a

week ago turned her in to the Church of Scientology for

had gottén tqgethef outside of the, you know, the author-
ity of the Church to discuss the things with me that they
didn't like that were going on in the Church. Her |
daughter is a Sea Org. member and went straight into
the Church and turned her in for the activities, and
they pulled her in and grilled her.

In fact, .she has a lot of money still with the

try to get her to go back in‘here to Clearwater and get
her, gquote, unquote, case handled so that she would bé
no longer invdisagreement with the Church.

That's a standard qualifications action of the
Qﬁal Division. Anybody'thét becomes disaffected with
the Church, their confessional folders are immediately
being audited ﬁé»come»back“on line. e

~ MR. LeCHER::VA standard procedure, then, would be
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to, in order to stop these hearings -- would have been
to find skeletons in the closets of the five Commissiéners
and, possibly, the attorney behind it.

Would that be the normal way of --

MR. MAYER: That --

MR. LeCHER: -- having some point.of influence to
stop these hearings before they started?

MR. MAYER: If you want to know what the Church of

SCientoiogy will do to you, read The Art of War by Lao
Tzu, because that's one of the required books on the
training manual for an intelligence operative.

MR. FLYNN: The whole -- part of all the intelli-

‘gence operations, drills and policies, as I mentioned at

the beginning and a number of times; will all be put into
evidence. Some aiready have, but theré are hundreds more
to put into evidence.

MR. LeCHER: Well, I've alerted my family just to
watch themselves and Mr. Berfield has alerted his family,
and I'm sure the other Commissioners have done the same,
letting them know ﬁhat i know if anything does happen.

MR. MAYER: Sir, if T may, one of thé points thét
Counsel has just reminded me of that I wanted to bring
up was that: Whilé I was on leave of absence from the

Church in Los Angeles, I was approached by a Guardian's
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the local charities as fund raisers, using the father's,

you know, influence in the community to get -- you know,

- supposed to do was infiltrate the charities, do a lot of

were too well known, so they were going to use somebody

‘else to do it.

staff member. My wife at the time, Riva Bittelman, had 
parents that»lived in Miami; her father had been a
succeséful supermarket owner. They were very well knowh
and thought of:in the JeWish community.

We were asked if we would consider infiltrating all

go through the family ties, the lines. And what we were

good fund-raising things, bfing scme money in, and at the
same time, you know, impress the local charities with our |
competence and gradually gain some sort of control over
then.

4 It was decided about three weeks after we were
approached that, because we were so well known as Scien-
tologists around ~- we had travelled extensively for
fourteen months for the~Church's top management, bailing

orgs. ocut of financial trouble. They decided that we

I'd check your local charities. You may have some-
body operating in there like I was asked to do.
MR. LeCHER: Okay. Let's get on a little differer

traqk;;then,'
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You said that you could pass a lie detector test;
you were tfained to pass a lie detector test.

.If you'ie that .well trained, how>can you -- could
you also; then,_pass an. E-Meter test?

MR. MAYER: That -- that's the same thing.

M#. LeCHEﬁ: I know that --

‘MR. MAYER: An E-Meter --

MR. LeCHER: You were -~ VQu were -- you trained

people.fo lie =--

MR. MAYER: Yeah.

MR. LeCHER: =-- to lie so convincingly and so con-

vincingly well that you could éass a lie detector testf

MR..MAYER: No. That they could pass a lie detectorq
test on whether they could do it or not.

MR. SHOEMAKER: Oh.

,MR‘ HATCHETT: Oh.

MR. MAYER: -And they éouldn't go out until they'd
do it. That's how wellvtrained they were. They knew
in no uncertain terms,_when they left, that they could
get through any customs officials and complete their
mission. That's with officials -- immigration officials,
authorities, porters, whatever.

MR. LeCHER: They knew their --

MR. ‘MAYER: Job cold, so cold that you c¢ould put
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them on a lie detector and they werefreading.
When I say "a reading," I mean, the lie detector

test would show that ‘they were not 1y1ng when . they said

'they could,do it.

- MR. LeCHER: Then, how could you possibly faii the
E-Meter test when you were put back on that, like, for
auditing?

MR. MAYER: Well, if you had something that you
had done agalnst the Church and had never told anybody
about it, that would.read on the lie detector. It's an
area that you --

MR. LeCHER: You're taught to lie for specific.
reasons for a joh or a mission?

MR. MAYER: Okay.

There is a difference. between active use of Scien-

tology intelligence technology and the use of the E-Meter

to find out whether or not a person s dolng what they 're

-supposed to be domng. In one form you have, like, a

security check when somebody goes into a company.
Often‘-; now companiee likerRadio Shack, Tandy:Coroora-
tion, now uses a lie detector test with regard to the
application_form‘that you fill out for employment. So,
it's on that order of magnitude. T

A staff member could be brought in at any time.
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HCO - Hubbard Communications Office - had the right to
call in any staff memberraﬂd put them on a Meter and find
out whether they had been doing'their job, whether they
had béen using Scientology standardly or not, and if they
failed,'take whatever measures necessary to correct that.

On the other hand, you had trazining somebody so

well that vou knew that they could do their job, and to

verify that they themselves knew that, put them on a lie

'
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detector. .Ard if they didn’

fidant, it weculd read. |
Ine -- I can't begin to tell you niow many hours ;

some oI thase people spend. I used to -- I'm sure ycu'vez

ali heard the -term "tone scale," emotional tone scale.
Maybe you -- oh, you haven't gbtten into that.

Well, basically, what it is is it's a set of tech-
niques where you can bring somebody emotionally up or
emotionally down by being able to ascertain what they're
basicélly_not confronting in life, what they're not will-
ing to face, take responsibility for. And I used to drill
with flash cards with another Guardian's Office staff
member on being able to move somebody involuntarily up
and down that scale by simply spotting where they were
really coming from in terms of their ability to confront

life.
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. only they're modified with -GO intelligence personnel

reporter?

‘that I know of personally was a fifty thousand-dollar
“cash Shipment that wént to Flag when Alex Bersky was

~ called to Flag in 1971.. Thérg'are other people that I

' Those drills are constantly run on Scientology
people that deal in public lines. They 're done on

auditors‘and they 're done on GO intelligence personnel,

for situations like a reporter: "Is a reportér buggiﬁg
you," to just, you know, take him upard take him down aan just
confuse the heli out of himrand get him out of your hair.
;t's not-all.that hard to do. I've ==

| MRS. GARVEY: If you're having a problem with a

~MR. MAYER: And, listen, I've worked in intelli- o
gence, Naval Intelligence, and it's not technology that's
unknown in this world7 It's just modified for the use of
the Church. 1It's not sdmething that L. Ron Hubbard just
made up on his own; it’s_standérd intelligence procedure,-
standard brainwashing technique.

'MR;~LeCHER: When you took money out of the country
in phony packages, did you take it out in cash?

- MR. MAYER: The incident -- the biggest incident

R . - R . ) . ) ) ,/_\ 3
know of ‘that took it back and forth -- this is a situati

where I wasvin.the office'énd he said, "Yeah, I'm going to
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bring Ron fifty thousand bucks." I think we made five
hundred thousand dollars that week ih gross income.

In fact, I don't know whether you know it or not,
but, when I left Scientology, the Church of Scientology
in Clearwater, Florida was -- had a gross income of
five hundred to seven hundred thousand dollars a week.
And I know you people didn't see any of that money.

MR. LeCHER: Neithgr did the tax collector.

How much of a skimming do you think in Clearwater?

MR, MAYEﬁ: Well, you know, the policy of thé -- of
LRE is to try to run an organization on twenty-iive per- |
cent or less of the gross income. Just how successiul
they are now or anything, I don't know. But I know a lot
of staff members that ate potatoes and beans while £here
was money being shipped off to the Guardian's Defense
Fund tg/handle the next enemy that they had created for
covertloperations.

MR. LeCHER: So thaf's -- if you‘made a million
dollars, then, you would be a month -- a week, you would
be spending twenty-five -- two hundred and fifty thousand
dollars here, and the rest woul@ go to L. Ron?

MR. MAYER: It would be filtered probably through

Wworldwide, when Flag was not here in Clearwater, of cowse.

Well, during the course of theAIRS, probably there
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were some twenty some -- at one time thirty some bank
accounts in other countries where money could be sent to. .
That came up J.n the IRS. At the time we did that trlal
last year, they still had- about twenty accounts that
were active, still had money in them. |

MR;.LeCﬁER: Well, the previous witness said about
ten percent is.taken cff the top.

MR. MAYER: That's just for the Gua:dian's Defense
Fund;'that combats-the-kihd of heafings we're having
right now. |

MR. LeCHER: I’m'—- who gets to start off again,
Mrs. Garvey? .

MRS. GARVEY: I don't know where to start. I want

- to keep him --

'MR. MAYER: I have to catch a plane at five-thirty,

~so that's all the tlme I've got. I wish I --

MR. CALDERBANK: You hadn't said that? ,

MRS. GARVEY: Let me first start on his background

‘or the outline..

Whath-- Cne on here was see check, Operation see
Check underneath Lt's got E-Meter, lle detector -

MR MAYER It probably should be sec check not

- see check thatﬁs a typographlcal error._

MR HATCHETT°' Securlty.~
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MRS. GARVEY: Okay.

MR. MAYER: Security check.

MRS. GARVEY: Okay.

LA officer with a security check.

Then, you go down, there's one under large amounts
of caéh out of the United States: ianating OTC expenses.

What are -- what's 0TC?

MR. MAYER: Well, OTé was what Flag was cutside of
this country.

When I Iirst joined the Sea Organization, I thought

T
b

-

was Ciming the Church cf Scientology Sea Cr

(9}
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to go tnrough a ship's master training program. When I

went into my- initial training, the first thing I got was

the policy letters or Flag orders that told me what I

had actually done was sign a contract with a corporation
called Operatioh Transport Corporation.

In the 1970's there was another corporation which
had been set up called Operation Transport Services,
which allegedly was another corporation that provided
management services and fécilities, the lease of ships;
to the Sea Organization. It was all one thing, OTC, OTS,
Sea Organization, all the same animals.

In fact, we had'to take people who wéfe’new to

Scientology that were going to Flag, and that was part of
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. they were really OoTC: when they got out of this country,

used to prove otherwise. OTC was always run by L. Ron

Hubbard and always has been.

b’which is a corporate entity, whichhowned all of the build-
ings in Clearwater, Florida . until last December l3th

. the corporate entity. They say, "I'm sure you under-
-agency, is under no obligations to the Church of Scien-

- tology of California to provide information that it might

deem goes~beyond the .scope of a reasonable ingquiry by

. company is the Operation Transport Corporation, of which |.

4-224

my briefing job -- was to brief them on the fact that

and there was nothing anywhere in writing that could be

" MR. FLYNN; I might note for the record at this
point, this particular item/has legal significance for
a logical reason, which will become significant for
logical reasonslat a later point in time.
It hae personal significance for Mr. Meister, because

the Church of Scientology of California, which owned —

=
=

-
-4

buildings -- the Church of Scientology of California,
wrote a letter to Mr. Meister involving the situation
of the death of his daughter under their letterhead of

stand that the ship's company, an independent Panamanian

bereaved parents." .

The independent‘Panamanian-agency of the ship’s
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the witness just referred..

MRS. GARVEY: Well, under the next one: Bgildings
of the Church of Scientology of Clearwater -- I .mean,
you'd -- from the opefation of OTC,'fou'd build a church?

MR. MAYER; Let me explain this to you. I have a
letter, as a matter of fact, on ofc letterﬁead that intro-
duces me as the captain on one of the vessels. It Gas

written by Lieutenant Commander Bob Young, who was the i

(]

nu—

(=0

US Fleet Capt;in at the time. He .was z Sea Org. Sc
tology staif member. But he was also, in terms of this
letterhead, the US Fleet Captain for the Board orf
Directors of OTC, Limited, Panama.

I have it. I have the originai with the seal, the
OoTC séal on it, too.

What would.happen is the Church ~- every -- either
twice or once a month, they would do what was called
financial planning. At that péint-in time the people
that were on the Flagship would requisition money to
ship's operation, all right? I don't know if any of you
have the remotest idea how much it costs to keep a ship
going.

But it's incredibly easy to have =-- in a ship the
size of the Apollow, which ﬁad about four hundred crew

members on it ~ it was, roughly,.about three hundred fifty




10

11

12

13

14

15

16

17

19

21

24

- Food costs.

-did a convention on it in 1970 that I was a part of, and

A-r'at.the time. I never saw a,log’book in'any organizatidn

feet long - you can lose eighty thousand dollars in the

engine room in the spare parts bin. It's really simple.

We had an Qrganization called OTS - which we were
instructed to no longer mention - which was actually
part of the Church; and was billing for services that it
then deliﬁered to OTC. And.the people who were deliver-
in§ the services were Scientology staff memberé and
Apollo crew members.

I don't have to -- I don't think I have to go any
farther with showing you how it -- there is another.poinﬁi
though; A -

The Chﬁrch_uses a finance system which basically
breaks down into weekly income packeﬁs. Originally,- .
there was suppésed to be an invoice log in all churches
that showed with invoice packets and number that were
given to Treasury so that the logs -- so people couldn't
mess afgund with the invoices.

What had basically ended ué happening was the .
Church had Scientology printers that wogld print up a
couple of seés of invoices. And I noticed after -- we

. - 7
the IRS was making an inquiry into the Church's finances
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. after that point, all right? My wife's handwriting, later

on in '74, was on invoices that she couldn't possibly
have written. In other words, what I'm saying to yéu is
income packets tan be ?ulled out.op even so small a
thing as a weekly basis and totall& altered, and there

will never be a record anywhere else that says that there

was any more money coming into the Church. 1It's all on

an invoice machine and it's done Geliberately.

D, SO

MRS. GARVEY: The next guescion I was goiﬁg -- again

down this outline is you talked abocut -- or mentioned

that vou were placed in Enemy Condiﬁion.

When was that? And we've all been hearing about
RPF. What was RPS? |

MR. MAYER: Well, you could be assigned to a --
primarily, it has té do with a lot of crimes against
Scientology. Ana those crimes could be things like not
applying the policy letter when you should have, not
having a good gross income for ﬁhe week, not having it
go up steadily, maybe it went down for six weeks or some-
thing like that. So, you could be pulled off of a post
and put on the Rehabilitatibn Projeét Force. You were
held up to ridicﬁle by literally everybody in the organi-
zation, you were not allowed to communicate to or --

communicate unless you were first communicated to by




4-228

10

11

12

13

14

16

17

18

19

21

24

somebody.

MRS. GARVEY: What --

MR. MAYER: I spent time in bilge one time for being

late from coming'off liberty, and I spent twelve hours in

bilge water that deep in the bottom of

éleaning the scum off of the hull because I was late. And
I went without sleep at that particular time for about

thirty-six hours giving my amends to the Church for my

crime of not being on post in time.

I observed people in a chain lock

one of the ships,

cer on this ship

for a week cn bread and water. A lady

in a place called American‘Sa;nt Hill drganization in Los
-Angeles spent something like nine or tén days in a closedA
room on'bread and water, writing uP.al# of her crimes

:against humanity for the last trillion‘

Ethics Officer would throw them back into her and say

that wasn't enough.
MR. FLYNN:

porate policy: You may correlate that

just heard to the testimony 6f‘David Ray in the dumpster.

with the garbage up to his chest.

) MRS. GARVEY: Right.

You're also ‘going to testlfy to some of the underrT\

cover criminal operations as to breaklng 1nto offlces, B

‘A point of correlation in terms of cor-

‘named Holly Judd —

years, and the

testimony that you




4-229

10

11

13

14

15

16

17

18

19

21

24

-an employer. And that's commonplace.

burglarizing, pladting false information --

MR. MAYER: Well, that had to do =--

MRS. GARVEY: -- as part of your missions?

MR. MAYER: == with the Bill Foster story. I mean,
let's face it, I helped a man who was wanted by the
federal government get out of this country, and I got him
out real fast.

MRS. GARVEY: That's =--

MR. MAYER: I don't kno& if the statute of limita-
tions is up or not. ‘

I'm not nere to defend myvself. I've done what I'vef
done and you can make do with whatever you want to of it.
But I'm here because I kﬂow of a lot of very, very decent
people who've»been jacked around by this organization, .-
their families disrupted, their lives -- I have-not been .
able to live in one place for the last three years. I
had to structure my whole occupation not around what'I
can do but around what I am limited to doing iﬁ order to

avoid my background with the Church from being exposed to

And I would like to see people, like -- the stuff
I've got is nothing. There are people that I know of that]
have got things that would really curl your hair, and

they're afraid to step out. And I hope that these
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- things that happen will make them too undermanned to

, people.' And the people who would like to come out,

- do it without being chastised for having made a mistake

_ of the individuals whom Mr. Mayer refers to -- or many,

 have contacted my office. I am under confidentiality with

4-230
hearings will discourage off a little the staff right now

in handling all of the flaps and, hopefully, all of the
resort to anythlng silly like, you know, physical harm to

would like to resume their place in soéiety and become

productive members of the community, could come out and

in joining the organization.
MR. FLYNN: As City Consultant and having been
involved in the investigation of this organization for ]

three years, I can tell you that the individuals -- some

regard to their identity.

But I can_simply say; as the City Consultant, in my
investigation efforts, not only spec1f1cally for this |
pro:ect but for the last three years, many, many, many
such individuals Would like, in fact, to.come out, but
they'rebin fear. -

'MRS. GARVEY: One of the vicious policies thatrwe'vé
heard about in the past.-- and it seems to relate to you,/-J

also, is the dlsconnect w1th your wife. -

MR. MAYER: Mm-mm.
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MRS. GARVEY: I§ there something about Scientology
material demanding divorce?

MR. MAYER: Well, initially, when I. -- now, this
goes back to 1969, when I was on staff in Tustin, Cali-
fornia; I was still married at the time. I was intro-
duced to Scientology through a friend and heard lecturss

and so on and so forth.

Because I had had & background in public speaking i

in the United States Navy -- for sometime I exXplaineé my

submarine warfare tschnigues to Annapcliis, Cadets that
ws —-- and, understand,
this was during the Viet Nam War and we were the Flagship |
for the Seventh Fleet. So, part of my daily duties was
to take a group of offiéers_and train them on how to do
various things, and I had quite a bit of experience in
talking with people. |

As a result of that, I was offered a job in the
Tustin Orgénization to teach their Communications course.
And I was just told that if I was willing to come in and
do it, they wouldn't charge me for the course or any;
thing, they'd give me the training on how to do it and I
would just do it. And I, subsequent to tha_t, became

their Communication Course Supervisor, and I gave intro-

dﬁctory lectures to public every Friday. night that would
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asked a bunch of questions. AaAnd after it was all said

- @ Scientologist." "That's right.". What else is there

‘the job -- I'm not go;ng to try and tell you that I came

_back from Viet Nam in' good shape; I didn't. And it was

come in and sign up.

So, I was hav1ng a lot of marital problems at the
timé, as a result of my assoc1atlon with Scientology.
So, I was asked to bring my wife in. There was an

attempted handling on her; she was put on a Meter and

and done, she said,v"I don't want to be a part of this."
She.didnf£ know why; she just knew thaﬁ she didn't. I
don't waht to go into that any further.

But as a result of that, I was -- I was considered
to be what is called PTS, or a Potential Tfouble Source —.
to the .Church. The policy very clearly says, "Handle or

disconnect.” And I said, "Well, she's not going to become

to do? Disconnect.

So, at that point in time, you have to reallze, I
had -- I had gotten into this a bit to the point where
I actually believed that part of my spiritual future was
involved with the'church. My wife was very heavily into
drugé at the timé,'and”irhad just come off of them. TIn

fact, one of the things-that I had to do, in order to get

/—\

years before I cpuld7stop hearing the gun at night. So,
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I had to write a letter, promising that I would no longer
use drugs, in order = and that I was clean from them - in
order to be allowed on staff, all right?

So, basically, my wife was just another one of
your garden va;iety humanoids that was socked into drugs,
and I was better off without her. 2and I went for it.
Whether that was right or wIrong to decide on that, I did.

And that marriage was ruined as a result of my believing

the Church policy on the matter, that I couldn't recon-

cile a marriage unless my wife was a Scienteologist.

MR. FLYNN: Ior the record, that policy is Exhizit

'~ MRS. GARVEY: How much pay did you get over -- or
your average salary?

MR. MAYER: Well, I had the tendency to make a
little more at it because I had bonuses that I would get;
I was a senior executive. But probably ~- I probably
didn%t average more than between fourteen and twenty
doll;rs a.week for six years.

MRS. GARVEY: That was for the first six years.
What about the latter --

MR. MAYER: Well, I got a few bonuses: I got a
hundred and twenty-five dollar bonus for raising the

income at Saint Hill when I went over there with my wife.
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Aﬁd i tried to collect my earlier mission bonuses; some
of them were up to two hundred dollars for -- well, I
went into the Boston Organization and brought the income
up from about two thousand dollars.to sixty thousand
dollars; I went into the Hawaii Organization and brought
the lncome up from about six or seven hundred dollars to
sixteen thousand dollars; Austin, Texaé from nine doliérs
and fifty cents to three thousand dollars a week.

I was supposed to be getting bonuses for tbat{ you
know, just a nice little way to say, "Thanks fof your
contribution." : ‘ —

MRS. GARVEY: How much bonus would you get if you --

MR. MAYER: I never got it.

MRS. GARVEY: Oh.

How much bonus would you have gotten if you had goné
down to Mexico to take care of the bandits?

MR. MAYER: Well, if it was a power mission - in
other words, there was no more problem'— there could have
been up to a couéle of huhdred dollars, maybe two hundred
fifty doilars. .

MRS. GARVEY: Oh, that’was good.

MR. MAYER:V But when I say "power," I mean, there‘s

, N
no situation to be handled; it's terminatedly handled. _

1‘fact, that was what a mission was to do.
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You didn't go out to do continuing handling on an
area; you didn't go out to provide progress reports about
what you were doing'to overcome the situation there. You
went out there -- |

MRS. GARVEY: And did it.

MR. MAYER: -- to turn in aqdone; "I.handled it.
The situation no longer exists.”.

The org. -- in fact, my -- the success of a missiong
or not was judged on how well the income did for six N
weeks after I left.. If it dropped, I hadn't trained the
people that I put in to take over again well endﬁgh, and
I would have been considered a failed missioner, I Qould'
have been made mission ineligible. Oui;e frankly, I
would.have probably had to do a few amends' projects and
gotten a lower condition assignment.

There -- there's just no end to it. I don't know
how many incidences I could tell ybu of things like this
to get across to you that this is coﬁmon, everyday, oper-
ating policy, always has been.

MRS. GARVEY: How much influenced were you By L.
Ron Hubbard's background -- |

MR. MAYER: I probably --

MRS. GARVEY: -- as ggtting in and staying?

MR. MAYER: Well, an awful lot, because I had come
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out of the United States Navy.

And then, understand eomething, from the time I was
a little kid, my father was an Intelligence Aide to the
head of the Joint Chiefs of Staff in the Pentagon.” He
was with Army intelligence for twenty-five years. All
I had heard about all my life wes Army, Navy, war games,
this sort of thing. And I had always wanted to be a
captain of a Ehip.‘ I had had eome success with the
navigation of the'flagship that I was on.

It was my chance -- you know, it takes-eight years
or more te get a certificate through the U.S. system, and
at times it's questionable about who controls that,
through the maritime system. Here I was offered a chance
to get my master's papers just by working -- you know,
in exchange for the work that I did. And in addition, I
was promised that I would get business degrees and -- I'vg
been very highly trained in business management tech-
nigue.

I don't have a degree to shqw for it and, therefore,
when I go out for a job now, I ﬁave to hide those abili-
ties. I can'ﬁ_bring them out. ‘I have no way of guali-
fying that because, if anybody calls OTC or the Church of
Scientology to verify my employment, I'm the worst guy

in the world.
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MRS. GARVEY: 1I'm assuming that when you first got
into auditing, you assumed itrwas confidential.

Did you do any auditing yourself, once you realized
that it could be used against you?

MR. MAYER: You know, this ‘is an interesting thing:
I was so busy beipg trained and going around doing
administrative things that I got véry, very little Scien-
tology auditing, uﬁtil my vefy last portion of time in
the Sea‘Organization. I didn't go on the clearing course

until I went to Saint Hill in '75, which was probably

six months before I was -- I got out; I went on a leave

of absence.

So, consequently, I didn't necessarily at that time
know an awful lot about the technology I was selling, but
I sufe had been trained to sell.

MRS. GARVEY: But you also were using auditing
information?

MR. MAYéR: Oh, certainly.

MRS. GARVEY: I mean, if you weren't audited, they
wouldn't have gotten any information out of you to use.

MR. MAYER: Wéll, no, not true; not true.

MRS. GARVEY: Not true.

MR. MAYER: Every Sea Org. member signs up, goes

through a security check =--
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MRS. GARVEY: All right.

MR. MAYER: =-- on a Meter, your whole background.
There's -- at the time I went in, they were calling it a
Johannesburg Form, and it was just pages and pages of

questions about, you know: "Have you ever killed anybody?

Have you ever done this? Have you ever done that? Have

you ever‘infiltrated an organization? Are you here to
infiltrate us?" All done on é lie detector.

All of that data is then sent - and I was apprised
at the time that that data would be sent to Worldwide -
to the Guardian's Office Worldwide for an International
Ethics Clearance. If I passed =-- if they could not find
any connection with what I'haa éais on this form -- and
I mean, they asked some pretty personal questions.

MRS. GARVEY: Can you ==

MR. MAYER: My sex life in Scientology is so well
documented that I can't even begin to care about it; you
know, it just wouldn't be.worth it.

MR. FLYNN: That's Exhibit 6.in the record. The
Commission has seen some of those guestions.

MRS. GARVEY: Yes.

MR. LeCHER: On his sex life?

MR. FLYNN: The Church of Scientology has been.after

me for three vears, and draw your own conclusions.




4-239

14
15
16
17
}8
19
20
21

22

24

MR. MAYER: So, to'answer ~- in answer to your
initial question, all that initial data was sent t6 Inter-
national Ethics in Saint Hill, England. From that point
on, if I ever got into any trouble with the Church, and
there were a number of occasions when I did get into
trouble with various people, that information -- in fact,
at one point in time Ron Hubbard said,'"Okay. We're going
to forgive you, you Scientologists, of all of the things

you've done against the Church." Well, they had us

writing up things that we had done throughout our entire
lifetime. ' i

I sat for probably>three days trying to think up
all the things, you know =-=- chopping the Vines off my
mother's bushes, you know, when I was a little kid. And
that wasn't enough. They came back to us and said, "It's
not finished. Make sure it's finished." That all went
to the Guardian's Office and into our B 1 files. And we
had to do that to get the amnesty; we had to do that to
get forgiven. And that was not in a confessional‘session;
it was not done in session on the Meter.

MRS. GARVEY: Mm-mm.

MR. MAYER: That was: "Sit down and turn it over
to the Guardian's Office when yéu're done." The Assistant]

Guardian of every organization collected them, and they
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were forwarded to the files.
MRS. GARVEY: S0, everyone in the Sea Org. had to

do this?

MR. MAYER: Any Assistant Guardian in any organiza-
tion of Scientology can call up the Secretary, the Techni-
cal Secretary, and order your folders brought in, your

confessional folders brought into his office. He can have

one of the Guardian's Office's own technically trained
people go over it and list all the crimes. That;s how
they get the B 1 files. All the B 1 file is is a time
record, a day/time sequence of all the nasties you've
either done to others or to Scientology, and it's right
there on the cover apd it's indexed just like a legal
file. I'm sure you've all seen legal files; it's just
like it.

So, if you get into any trouble anywhere, that
information is used for bringing you around in line.

MRS. GARVEY: To answer the guestion, though,
knowing that =--

MR. MAYER: Sorry.

MRS. GARVEY: That's okay.

MR. PLYNN: 1I'll just make arpoint.

As the evidence will show as we proceed, the pro-

cesses of collecting information - by which this
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organization collects information - are not just limited

~to auditing information. As Ms. Peterson testified,

there's overt and covert data collection.

And the essential purpose of all of these processes
is to get information, whether you do it by breaking and
entering or breaching the fiduciary obligations with
regard to confidential auditing information.

MRS. GARVEY: The question that I was trying to get
at: Knowing that, that the auditing file will be used
against you - would not be kept confidential -~ did you
take any auditing after that?

MR. MAYER: ©Oh, sure.

MRS. GARVEY: Why?

- MR. MAYER: Well, if T had refused the auditing, I
would have been refusing to apply Scientology myself and
I would have been expelled.

MRS. GARVEY: Okay. That --

MR. MAYER: I applied -- while I'm on the subject,

I myself have used data in a person's confessional folder -

against him, all right?

'One of the missions that I did - it was a Flag=-
originated Mission; Flag was not in Clearwater at the
time - there was a staff member there who had been doing

some stuff with some animals. And the woman that was
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sent -- she was in the country illegally, by the way;

she was sentkwith me. We brought the guy int6 the office
and jus£ laid it out in-frcnt of him and said, you know,
"You either ggt on the stick or you're going to be
éxpelled; and that's your spifitual future." 1I've done
it myéelf.

| MRS{ GARVEY: Were you prom;sed any kind of cures
for problems at any step you went?

MR. MAYEh:' I was promised that I would become a

>worhibeing, capable of operating with or without a body.

And the -- actually, actually controlling, being able
to controi, things and create effééts in a room such as
this without‘having to be physically preseng.

MR. LeCHER: fhat could be characterized as
religion.

MR. SEHOEMAKER: How about your -- any type of
physical condition -- |

| MR. LeCHER: What about Paul Hatchett? Do you

have a wien

MRS. GARVEY: Well —-

MR. LeCHER: We should follow in line.

MR. SHOEMAKER: I'm sorry. I was just trying ﬁo
follow through on Mrs. Garvey's guestion.

MR. MAYER: I lost track of what the question -~
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MRS. GARVEY: Aﬁy physical ailments that they pro-
mised they'd cure or any mental problems that they pro-
mised that they would cure for you,.in particular?

MR. MAYER: Not me in part@cular, no.

MRS. GARVEY: But they did promise other =-- I mean,
that's standard practice?

MR. MAYER: Oh, yes.

MRS. GARVEY: The arthritis; cancer -~

MR. MAYER: .That‘s -- that's ==~ that‘is.standard.

I mean, in fact, that's a very well publicized bit of
information in Scientolegy, that the medical profession
itself will admit to seventy percent plus of illnesses
being caused by psychosomatic conditions within a person,
and it was always hinted, in fact, that it was a Aundred
percent, you know, in Scientology. Ron has stated it on
tape; he has it all taped. The road out of all that stuff
is already well mapped, we're the only ones that have it,
we don't owe it to anybody else, and they're going to

pay for it. |

That's part of the training that.you receive in the
Sea Org.

MR. LeCHER: Okay.

Paul Hatchett, I'd like to hear from you,.si;. Do

you have a guestion =-- any questions?
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MR. HATCHETT: Mr. Mayer, you were a senior execu~
tive, you know, for several long years, and you got real
close to Mr. Hubbard personally; is that right?

MR. MAYER: I worked directly with him on some'
projects, but I wouldn't say that I was a élose, personal
friend of Mr. Hubbard's, no.

MR. HATCHETT: Okay.

Why this Apollo? Apparently, it was used for
retreats, right? Was it ever used for a‘retreat while
you were captain of it?

MR. MAYER: I was the ship's manager of the Apollo.

It was not a retreat; it was a training center wherg

high -- allegedly high-level services could be delivered

to the Church parishioners. And that could be anything
from a Flag Executive Briefing Course, which was how to
make a superexecutive for an organization, to some of
their spiritual‘counseling. It c;uld be -- we used to
routinely send -- in fact, we Qould be ordered at ﬁimes

and billed for it to send staff members from various

‘churches for special events and training courses, manage-

ment rundown, big league sales courses. Up registrars
would be sent to get a big league sales course, which
would teach them how to effectively handle opposition to

sell Scientology.
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.area: Aruba, Curacao, Bonaire. And I was subsequently

I sold scientology as a Flag Service Consultant
myself for a while.

MR. HATCHETT: W=re you ever -- on the Apolio, did
iﬁ ever set sail through the Mediterranean, Africa, or
anywhere =--

MR. MAYER: No, not there.

MR. HATCHETT: Just the eastern part of the United
States?

MR. MAYER: Yes.

MR. HATCHETT: <Can you give me an idea of some ports
you‘stopped in along the eastern coast?

MR. MAYER: Well, the only ports that I was involved

in before I left was, basically, the Netherlands Antilles

sent off on a mission from there before I was able to do
anything'-- at that time they were in the process of
getting ready to come into the United States or go some-
where to have a Flag Land Base.

MR. HATCHETT: Thank you.

If I understood you correctly in your testimony,
you mentioned something about that you were aboard ship
and you observed people being -in chain lockers?

MR. MAYER: Yes. A chain locker is where the

anchor chain goes down into the very rusty, scummy, dirty
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area of the ship, because mud that comes up from the
anchor chain and throggh the hawse pipe goes down =--
falls down into it. So; it's notoriously the filthiest
place that you can find on a ship. Well, that's where
somebody would be sent to think it over.

| MR. HATCHETT: Okay.

MR.:MAYEﬁi You}d get bread and water until you
come out and your thinking was in line with the goals and
purposes of the group.

MR. HATCHETT: Can you just help me a little bit

how you regularly defraud the American government and cus-

toms?
MR. MAYER: I.feally?
MR. FLYNN: Regularly.
MR. MAYER: Oh, regularly?
MR. HATCHETT: How you =- .
- MR. MAYER: Well, becéuse there were regular ship-

ments that went from -- all of the churches in the ~-- for
instance, in the United States, at the time I was active‘
in the Church, sent all of their weekly income statis-
tics - how much they'd spent, how much they made, how
many hours of auditing they had delivered - sent it to
the central location, which was called a Flag Operations

Liaison Office. From there, all the data would be
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compiled, checks -- whatever they were going to Send.
And what took place within that liaison office is
called External Communications. The person who direcfly
ran External Communications was the only person that was
allowed to know either where the Flagship was or where

to send that material to another liaison office so it

.could be then forwarded on to the Flagship.

So, you're talking about everyday trips out to the
airport; Everyday trips out to the airport may be any-
where from six to ten cou?iers a week going buﬁ. And
this is for years. So, there's an incredible amount of
Scientology traffic all around the world, and most of it
is done’under the guise of tourism or students.

I sent Japanesé nationals to the United States for.
training when I ran a project in Tokyo, Japan. Gée, it
was easy to get Japanese ;8 sign a billion-year contract,
because they sign life contracts over there anyway. If
you'd ask them to go to work for three years, they'd think
youbwere crazy. See, so, it's real easy to sign them up.

All you would do is provide them with a letter for
Immigration, stating they were either coming for a visit
or they were going to get some training at the local
Church, and then they would be -; well, most of them

didn't stick around; they -- it -- what was really funny
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was the living conditions were too crowded for even the
Japanese.

MRS. GARVEY: But they're small people.

MR. HATCHETT: Thank you.

MR. LeCHER; Mr. Shoemaker.

MR. SHOEMAKER: Mr. Mayer, we had testimony before
about the -- thefe are certain groups which are in the
Church now, which wére referred to as front groups, the
Gerus Society for the elderly -- several types of éebﬁces
who were actually located under the Guardian's Office.

MR. MAYER: Right. .

MR. SHOEMAKER: I don't know what they were called
at the time that you were in the Church, but --

MR. MAYER: I can teli you one right now that has

-£to do with children: Applied Scholastics.

MR. SHOEMAKER: That one's still in, vyes.

MR. MAYER: All right.

A good frieﬁd of mine, Amanda Ambrose, who was at
one time a siﬁger -- Amanda was a Sea Org. member. I
worked with.her -- she worked with me out of a Celebrity

Center; we socidlized together. She's a black singer.

She did a very successful run in one of the productions

in Los Angeles; the name escapes me.

But she was loaned by the Sea Organizatién to the
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Guardian's Office as the Executive Director of Applied
Scholastiés.v Her husband was the educator; in other
WOrds, he had all his degrees, all his gualifications and
stuff."But she was the one that ran the show, and she was
a Sea Org. member. She took her order, her project, from
the Guardian's Office. And she was a Sea Org. member.on'
loan to them as Executive Direcotr of Applied Scholastics.
That's a direct incident that I know, because I

B

had -- I took one of my friend's children that was having

Wl

troubl

€8
o

a2 reading and had him put through the program.

£

=
LN

U3

MR, JARZR:  Whet was the basic purpose ¢ those
Rinds of programs, do you know, at the time?

MR. MAYER: Infiltration in the community.

That =-- I think, maybe, I could sum this all up with

a guote from LRH that I got out of one -~ I think it was

Control of --‘it's called S8CS: The Mechanics of Con-

trol. And it comes from chapter fourteen, and it says:

“Man has too long suffered under a school of thought,

miceoclogy, which teaches one to conform to the environ-

ment. A Scientologist, however, knows that the real

victory can only be achieved by commanding the environ-

ment, and this is the task that we have on our hands."
That's a direct LRH quote.

MRS. GARVEY: Control --

i

l
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MR. MAYER: And I'm talking about your community
being infiltrated on a regular basis by psychopolitical
operatives who have been well trained. And that is the
basic simplicity.

And everything that I have said today is to try and

drive that point home to you. It isno accident.

Vg
/
7

I trained éome, and I know some of them.” And now
I would like to see that facade all broken apart because
Scientoldgy does not deliver what it promises.

MR. SHOEMAKER: Mr. Mayer, you had referred before
that, when you were up here in Clearwater, that there was
a department that was actually changing invoices and had
an invoice machine and so forth. |

Would I be correct in saying that they did not kéep
regular types of acéounting bocks of the accounting?

MR. MAYER: Oh, no. There's specific policy for-
bidding it.

MR. SHOEMAKER: §So, there are nv books which say --
or ledgers which show -- |

MR. MAYER: Standard accounting pfocedures are
forbidden: too easy to rectify.

MR. SHOEMAKER: Well, how do they --

MR. MAYER: Every.sale that is made by the Church

is written down at one time on this four-part - and I
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~of the matter is that they 're broken up into weekly and

believe it's five~-part now - invoice.
One of the invoices is supposed to be a running

record, okay, it's supposed to be unbroken. But the fact

monthly packets so that they can be retrieved very easily,
all right? The various copies go to various places in
the organization. A copy would go to the Public Division
so that name would be on file and that person could be
contacted for services later on.

A couple of the parts were kept -- one went into
the Purchasing Files so we would know who the vendors
were, who we bought from, prices and things like that.

The other one was, of course, your regular copy tha£ you
séved for your records.

Other than breakdowns done for the Guardian's
Office, there were no ledgers_kept as you would in stan-
dard bookkeeping procedures. And as a result of what
I went through with the Church and what I testified to in
the IRS, those documents are very, very easily change-
able. All you have to do is take out one week's income
packet and slap in a new one with the same number. When
you've got your own printer and a printing press, it's
pretty easy to make two sets of invoices or thﬁee or four.

I can't prove the extent that they did it. But the
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figures that I gave to the IRS, in terms of‘the Church's
overall income during the time I was responsiblé for it,
did not jive with the reports of the Church of Sciéné
tology. And they're still iooking for the money.

Okay. Cash flow goes from the Church to the Banking

- Officer. Every organization has an Assistant Guardian

for Finance and a Flag Banking Officgr:or a Finance Bank-
ing Officer. The Finance Banking Officers are under the
charge of the Commodore's Staff for Finance; thch was
last year Fran Broker, and eéch organization has an
Assistant Guardian for Finance. And that data goes up
through Worldwide to Herb Parkhouse, who is‘the Guardian
of the Church and its fﬁndsf And then from there it
goes -- reports are sent back to wherever she happens to
be. For a while, it was here in Ciearwater.

But the point I'm getting at is that that money
is traceable from'tﬁelorganization directly to the Flag
Land Base or to wherevef Flag is or Mary Sue or whoever's
in charge of £finance. |

ﬁow, uﬁderstand, it is a policy of the Sea Organiza-
tion to be baiting you. To pu£ an organization like
Saint Hill there, that you think is the organization that
runs the Church on a role-model basis, énd, while you're

buSy trying to get éomething out of them, all the :ecords
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can be put on a ship.and moved somewhere else in the
world.

One of the --‘one of the jo?s that I had as the
station ship captain on the west coast was to have that
ship ready at ahy time to go into LA harbor and cart all
the files off, plus whatever execﬁtive staff we could fit
on the ship, totake them -- part of the land base'wés’to"
have a land base in Mexico where we could scoot into LA .
and load them all up. The Excalibur was bought for that
purpose: to load the executives and files up and right
down the coast into Ensenada and set it_up and méve it
on out from there. |

MR. FLYNN: You will recall, when I stated earlier,
that all of the Red Box data, some, probably, eighty to
a hundred thousand documents, were missed by the FBI
because they went, first, to one location and the Red
Box data was somewhere else.

MR. SHOEMAKER: Mr. Mayer, you‘had indicated that
you worked with the IRS on their particular tax case in
Los Angeles and, also, that you worked -- did some legal
research, I believe you said, to the =-- Cit§ Attorney, did
you say?

MR. MAYER: Oh, that's private. I d§ legal

administration =--
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MR. SHOEMAKER: Right.

I was just goihg to ask, though: Have you testi-
fied before any other governmental agencies or have you
talked to any federal authorities, like, the Postal
Service or =--

MR. MAYER: For thé last several years, the only
two éeople - and I say "people," because I'm grouping Mr.
Flynn and his associates together - the only two persons
that have khown where I am, including my family a great
deal of the time, was Martin Cohen of.-the IRS and Mr.
Flynn and his associates. And whenever I would move, I
would call them up and tell them how to get in touch with
me.

You have to understand, I was very reticent to
testify for a long,‘long time because I waﬁted to have a
chance of enjoying my life after I did so. And I think
that there's been enough light shed on the operations of
the Church now where they'd have to be a fool to start
knocking people off.

And I know people - I know a person that was askéd
to do éway with somebody that's still out there. And one
of the -- and Mr. Allard, who testified at the IRS trial,
had been searched for by that person for quite some time

and actually had met. So, there are people -- I went
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through a self-defense training course with one of the
Guardian's Office biack belt people when I went to get
Quentin Hubbard's body bacic. You know, Isaid, "Well, I've
already had self-defense training from the service," and

SO0 on. And he said, "Well, listen, what do you think

‘they're == you better be able to defend yourself. What

do you think that they're going to do when they find out
what you guys are doing? You better know how to defend
yourself."

MR. SHOEMAKER: Do you - this doesn't really, I

think, have anything to do with our hearing but - do you

nave any idsa c¢I what, in fact, happened to Quentin
Hubbard?
MR. MAYER: I -- I have a very strong personal

feeling about what happened to Mr. Hubbard, based on some
things that were told +o me iﬁ confidence from his con-
fessional foldef by my wife, my ex-wife. And I don't
know whether it's all right to éet into that area or not.

MR. LeCHER: That's immaterial to these hearings.

MR. MAYER: I don't believe that --

MR. SHOEMAKER: Thénk you.

I don't have any further questions.

MR. LeCHER: Jim Calderbank, do you have any

questions?

f
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MR. CALDERBANK: - Yeah.

- I'm going to follow up on something Mr. Berfield
has been using quite a bit.’ And that's, number oné,'
your credibilify, Mr. Mayer;

You éome before us and you talk about -- I want
to get this straight;'first. You talked about some very,
very criminal acts, conspiracies, raqketeering charges,
international crimes. And, you know, you have to first
see who's saying it. |

MR. MAYER: What's that?

MR. CALDERBANK: You have to first try to establish
who is saying it. .

Now, you've been é witness for the IRS in their
tax cases?

‘MR. MAYER: Yes, sir.

MR. CALDERBANK: Was that under oath and --

MR. MAYER: Yes.

MR.'CALDERBANK: -; was the testimony utilized
extensively in their case? |

MR. MAYER: Yes, sir.

MR. CALDERBANK: What is‘your -- what is your reason
for coming here today?

‘MR. MAYER: Because I want to go back to living a

normal life. And an incredible amount of decent people
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that went into Scientology in good faith have been
betrayed and they are no longer able to live normal
lives and they have to fear for their family, because.of
the fact that they're afraid of gettingvbumped off for
what they know.

And that's what it really boils down to. You know,
I'm probably being heavy bearing on this fact, but I don'y
let anybody know where I'm living. And I can't get
married until I'm certain that I know that my daughter,
who is hidden - well hidden somewhere - and my ‘wife, Bedie,
are going to be able to live a normal life.

And if you want to know about my credibility as an
executive, I have it in writing from Ron Hubbard. And I
have it here in my pobket.

MR. FLYNN: On that point, I might also say‘that
many people that Mr. Mayer has referred to -- our office
has encouraged many people and told them that, perhaps,
the best approach to the whole problem, to which he just
referred, is to go public, be public in the public light.
And that may be their -; in fact, forever, their best
protection.

MR. CALDERBANK: Mr. Mayer, we just =-- that -- that
wasn't on you personally. We've.asked that of every wit-

ness because the City of Clearwater might be well educate#




4-258

10
11
12
i3

14

16
- 17
18
19
.20

21

24

to what has been happening over the years, with documents
all the way to this hearing. You know, there are other

people in other government agencies after this that may

~be looking at these hearings and they're not as familiar

with this typé of thing as we are. So, that's why for
each witness Qe try to also establish some credibility.
MR. MAYER: You have to realize, too, that during
the course of the IRS trial, I had been ﬁhrough all of
the federdl government's doéuments on Scientology, I mean,
stacks of them, and I read them all.
With regard to the other thing, I have a letter from

L. Ron Hubbard, my ex-wife and I, that states, I quote:

"I want you and Scott placed where you can do the most

for Scientology. You are both very capable executives
and you well know how merited this is." ‘And it's signed.
by L. Ron Hubbard and it's dated 12th of July 1975.

MR. CALDERBANK: dn the -- you were talking about
records and how quickly they can be moved, destroyed,
falsified, changed.

If this is true and you do get records, and records
are -- are records meticulously kept of times, places,
people? How do you tell which records are true and which
records are false?

MR. MAYER: Well, I would guess that would be in
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' coming into Los Angeles, and it got -- I believe it was

relation to the area that you were examining. I per-
sonally would not look at -- I was sitting in an office
with Marty Greenberg,‘who was a CPA for the Church, when
he told us how they were beating the IRS investigation.u

MR. CALDERBANK: So, why --

MR; MAYER: 'So, I certainly wouldn't place any
confidence in their financial records at all.

MR. CALDERBANK: You're saying the IRS was investi-
gating ‘the Church of Scientology and the Church employed

a CPA that actually falsified the records?

MR. MAYER: Yeah. He's a member of the Guardian's

MR. CALDERBANK: And you also said that --

MR. MAYER: He wasn't any way -= he wasn't availablg
for testimony during the IRS trial for some reason.

'MR. CALDERBANK: When these coufiérs went through
custoﬁs, were any caughté

MR. MAYER: As in -- well, in one particular
instance that I recall, one of the couriers misplaced a

package with about twenty-five tHousand dollars that was

recovered, but it was lost on the plane for a while.
I don't know of any incident where anybody was

caught in terms of -- as a crime.
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‘And in actual fact, he was going to take over an ocrganiza-+

MR. CALDERBANK: What did Mr. Foster do? You
stated that you helped him eséape from the countrylwhen
he was under federal indictments or he had warrants out
for his arrest. Can you get into that?

MR. MAYER: Yes. But I wanted him connected to the
Church when I did it, do you understand --

MR. CALDERBANK: Right.

MR. MAYER: -- because he was very,; very afraid of
being left high and dry. So, I sent him out as a Church

staff member to Canada, across the border, as a tourist.

tion in Canada at that time, and did so.

MR. CALDERBANK: Well, what was his -- what did the
officials in this country waht him for?

MR. MAYER: Breaking and entering. He was part of
the team that did all the busting into the newspaper
offices and Mr. Flynn's office at the time. His cover
had been blown.

MR. CALDERBANK: Okay.

And then, so, you -- when you =--

MR. FLYNN: 1I'd iike to correct that for the record.l
There will be testimony from the individual -- from
another level individual, who Mr. Mayer didn't know at

the time, who is in the room here who will be testifying
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about the offices - some of the offices - in his group
that were broken into.

MR. CALDERBANK: AaAnd -- okay. Let's get back to
the money leaving the'country.

You said most of the money either came through
Flag or was generated from Flag, which is Clearwater,
Florida?

Mﬁ. MAYER: You know, we're talking about a seven-
year time span wherein the exact location of Flag was
moved many, many times.

What I was telling you about was the procedure, and
this is what I think is really important because we're
dealing with day-to-day business activities: a system
that is used to take records, money, anything, personnel,
transport personnel under the guise of one thing when,
in actuality, it was another thing.

I could not testify, for instance, as to the exact
number of thousands of doliars that were couriered out.
I just know that we didn't have it to spend in Los
Angeles after we made it; it was gone.

MR. CALDERBANK: And in -- how =-- which money was
this? How did they get the money?

MR. MAYER: Well, it's -= understand; all of the

income from every organization is reported to the Guardian
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Finance personnel and the Banking Officer on a weekly

basis. Those persons -- for instance, Mike Smith, who

was the Flag Banking Officer at the time - he was US
Flag Banking Officer - would be given quotas. He would

be telexing quotas of money to send to Flag. And as a

result of what requirements were, I would be required to

brief couriers to have that sent out.

MR. FLYNN: One more clarification for the‘record:
In 1970 and '71, I was in the law firm of Bingham, Dana &
Gould; I'm not currently in that law firm. One of the
Guardian's Office operations was to steal documents from
the firm of Bingham, Dana & Gould, to which I am no longer
affiliated. At the time, of course, I didn't know it:
I didn't know anything about the Church of Scientology.

The individual who was involved in that particular‘
operation; or some of those operations, is in the court-
room. But substantiation has to be made on the record
between my present office and the firm of Binghém, Dana &
Gould, to which I used to be attached.

MR. CALDERBANK: Okay.

'You mentioned a lot of military references: mission,
elimination, cheék operatives, security checks, mission
completed, and that type of thing.

Did you ever see or use any stolen government
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equipment? How did you get these intelligenée procedures
from the U.S. government?

MR. MAYER: Where Mr. Hubbard got his original
information, I have no idea. I'm -~ what I was referring
to -- these were -- these are technigues which you your-
self as a hearing committee can go out and research and
read about yourself, now.

The point I was trying to make is that they're not
something that was just dreamed up out of the sky as some
supertechnology. 1It's pretty standard stuff.

MR. CALDERBANK: And very interesting.

What would you say as your final comment to the
people in Clearwater? You said you wanted to remove the
faca&e? What would you say to Clearwater and what would
you say to the Pinellas County tax authorities? What
would you say to people that should be interested in the
Church of Scientology?

MR. MAYER: Wéll, I've got probably about eight or
nine points &own here.

I think that -- understand something, having worked
with a municipal government - like I said, I'm on call
to the Environmental Services in Los Angeles and the City
Attorney's Office - I'm familiar with a task force type

of activity. The City of Santa Monica has established
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within the several advisory départments of the City
Attorney's Office, an office called Consumer Affairs,
whereby people in the community who have been mistreated
by bdsinesses may call up and make a complaint and they

will be contacted by the Consumer Affairs person and a

" hearing will be set up and arbitration will be attempted,

11 right?

1 recommend that very highly to this city, unless
you can provide a communicational liné and someplace safe
for all the people that are sitting over in that hotel
right now who would get out if they thought they'd stand
a chance of making it, you know, without getting hung
for criminal activities. I think they'd start popping
up like crazy, and they've got stuff that I never even,
you know, came close to doing.

MR. CALDERBANK: My last question is what the Mayor
was asking about why you moved into Clearwater. It's
just a personal question.

You mentioned about politics when they came in.

And at the tJ'.mé the City Commi.ssion -- did they feel,
either by having skeietons in the closet of by inactivity,
that they would not be as hotly pursued?

MR. MAYER: Well, I can't answer that in terms'of

 what they or the operations officers at that time were
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_volunteer or someone appointed but operating from the

doing.

The simplicity of it is is tﬁat it's the goal of
Scientology td make every single'person on this planet a
Scientologist‘apd to get the technology that Scientology
has, quote, administratiVe and counseling technology
integrated into the society. And every single person
that signed one of those billion-year ¢ontracts was will=-
ing to put their life on the line to make sure it happened

for a billion years.

MR. LeCEER: You asked him a guestion, Mr. Calderbank,
and I don't know if you completed your answer, Mr. Mayer,i
but you asked him for advicé. And you were going to give;
us eight or nine points.

MR. MAYER: Oh.

MR. LeCHER: 1I'd like you to give us those eight
or nine points.

MR. MAYER: All right.

MR. CALbERBANK: And also, advice on what we should
do if we feel there are any dirty tricks up the road.

MR. MAYER: Okay.

I firmly believe that you should have either a

City Attorney's Office in terms of a consumer complaint

line.
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You're talking about -- when somebody plopsAdown
eighty thousand dollars to come to Fiag - and I've sold
packages that big - to come here, to get services and
they don't get them, where are they going to go to deal

with that, religion or no religion? I don't believe for

- one second that Scientology is a bona fide religién.

MR. SHOEMAKER: We can't =--

Mk. MAXER: So, you know --

MR. LeCHER: We don't want to get into thatt

MR. MAYER: So, there ought to be a place where
somebodyv that's mistréated by the Church can.call to get
some assistance, to be able to lodge a formal complaint.
Unethical sales practices are unethical sales practiées
no matter what product you're using.

Inthink that a hot;ine could be established, much
like the hotlines that people use for turning in crimes
or if there's a suicide line or something like that.
Perhapg, one of the lines could be made available to'
people who have complaints or are being what they -- they
feel they're being held against their will. And I think
thét those kinds of calls, once the person is safely
oﬁtside, in other words -- I think that stuff should be
publicized.

Perhaps, halfway houses could be -- to contact a
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" there are legitimate counseling groups around that can

 whatever it is that's bothering them. There could be

volunteer to provide a place to stay for a staff member
that wanted to make -- have a reaéonable chance of getting
to that airport and out back to -- some of them haven't.
seen more than ten dollars in their pocket for years.
And most of that was spent on, you know, little thiﬁgs
they just needed. So, where are they going to get the
money to get out of here?

All you do; you see, when you allow them to stay
here is to allow the Guaidian's Office to get into its
thing about handling them and coﬁtinue to make this sort
of thing grow. So, if there was a reasonably safe line i
e@stablished where people who wanted to get out ~- Scien-
tologists who didn't want to be in the community/to get
out. That would be really great for them;
| I think you could have a research team look into
legitimate counseling techniques, legitimate professionals
in the area that could be called upon to do volunteer
work or could be advertised or promoted by your city

information area to let people with problems know that

help them, so they won't have to feel like they have to

stay within the Church of Scientology in order to handle

lists published of people where people could go.
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I think that you could well make use of your Fire,
your Zoning, your Building Inspectors to ensure that
local régulations, the municipal ordinances, fhat you
have are complied with. And I very highly advocate that
those are surprise, freqpent, not standard inspections,

but be done on a basis where you just walk in and go

through it: you list the violations and they're recorded

-and you issue your warnings and so on and so forth, and

come back and check it out, not only when it was supposed
to be done but maybe a week after it was supposed to be
done and you received evidence. Go back and see if it's
still there. You might have ten people in a room that
you;gertified as now being habitable - a -week after

you -- they've reported compliance.

So, 1 tﬁink you could use those ordinances to --
the main point that I'm trying to make here is that if you
are willing to be responsible for making Scientology
behave in an ethical manner in this community, they are
going to have to do it. They ~-- I don't think that they
have the guns anymore. I think there's too many people
leaving the Chuirch too fast for them to cover all of the
areas that they're already in non-compliahce with in

terms of local breaches.

I think you could inform the Customs officials out

|
|
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here, Immigration officials that there are regular ship-
ments of people that are coming in and out gllegédly as
students or tourists who are not in the cduhtry legally.
And make sure that thoée get -- make sure that -- check
it out and see whether of not there aren't four or five
different businesses out here at Tampa Airport that are --
don't really exist but are shipping out SCie#tologists,
materials, money =--

MR. CALDERBANK: Mr. Mayer, th&nk you very much.

MR. MAYER: Yes, sir.

#R. LeCHER: Mr. Berfield, do you have any gues-
tions?

MR. BERFIELD: Yes, just a few.

Mr. Mayer, you made mention of these fileé that
were brought in here about the size of this room.

The last time you were in Clearwater, do you know
if those still existed?

MR. MAYER: The iast time I was here in Clearwater
I used them.

MR. BERFIELD: You used those files?

MR. MAYER: FSure. I was being briefed here for a
mission. I went out of here on a mission to go handle
anothér area of the world. All of the data on those

organizations resided here. It was used to evaluate the
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situation so somebody could determiné that I had to go
in thé first placge.

I didn't just get -- somebody didn't just indis-
criminately call me from a job of fixing up the Flagship
Apollo to send me’to South Africa to handle a situation.
There were a lot of reports that were sifted through,
evaluated.” The local political scene in south Africa,
at the time I went -- I left when twenty thoﬁsand Afri-
cans were marching on Johannesburg during the Zaire riots.
I got out of town the day that happened, all right? So,
the political scene was evaluated; And I was ordered to
get my eh-eh out of there.

So, it's no accident that those files were there,
and they'were use&lfor the purpose‘of evaluating Church
operations.

MR. BERFIELD: But are these files that we're making
reference to files that are here in élearwater from
people all over the United States and, possibly, all over
the world? And they're files that could be used for
covert actions, is that correct, blackmail, or whatever
you wish to call it?

MR. MAYER: Anything they wanted to do with it.

That's a.good point. It would be pursuant to the

policy of the Church at the time.
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MR. BERFIELD: Whatever the Church policy, there's
sufficient information in these files to --

MR. MAYER: Understand that Church policy is a very
malléable tool, all fight? There is a staff of people
that work -- have worked under Ron Hubbard and Mary Sue
to carry out their intentioné, their goals and purposes,
on a planetwide basis.

Every little treasury secretary in every organiza=- .
tion around the world reports, at least once a week, to
a Gugrdian's Office staff member and a Flaé staff member
here to Clearwater that is responsible for that area.
Here it would be, like, CS 3, Commodore's Staff.

Commodore's Staff means, "I do this action for L.
Ron Hubbard." That's the job. And the assistant for that
area evaluates the overall internatioﬁal scene with all
the other assistants from various areas to come up with
what is called The Weekly Battle Plgn, and it's not mis-
named, either. It is a weekly battle plan on how Scien-
tology is going to be expanded in all its operations all
over the world.

MR. BERFIELD: This is jusf kind of a curious ques-
tion: Did you ever get your mate's papers from =--

Mﬁ. MAYER: I have them, but --

MR. BERFIELD: == U.S. Customs, U.S. Coast Guard
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papers, or --

MR. MAYER: No. I was -- I am registered as cap-
tain in the Honduran and the Panamanian Merchant Marines.

MR. BERFIELD: Do you know -- you had mentioned --
I call them shell or front for paper companies.

Do you know whether or not the Church of Scientology]
has ahy shell or paper companies here in the State of
Florida?

MR. MAYER: 1In pfesent -~ at the present time, no.
I haven't had agything to do with Clearwater since I left
in '77 -- '76.

MR. BERFIELD: Now, I don't mean to sound harsh
on this, but in what you have told us, you have a tre-
mendous background in Scientology~and you've given us a
lot of facts and figures.

And one of the things that Mr. Calderbank tried to
elicit from you - and I'm not so sure we got it all from
you - is: With all of this information and the fact that
your family or your child's life is at stake and, possi-
bly, yoﬁr futu?e is at stake, what would provoke you
from coming down here -- not provoke you, what caused.you
to come’down here?

If I could go a step further --

MR. MAYER: A coward dies a thousand deaths. And
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I don't intend to run from Scientology for the rest of
my life. We're going to have it out; that's all there
is to it.

I'm not going -- I'm not going to destroy my life;
I'm not going to be away from my faﬁily; I'm not going to
remain away from my daughter because there's SOme organi-
zation that puts out the picture to everybody in it that
it's powerful enough to come out and do them in if they
don'f play ball. Ana I think it's time for‘that kind of
stuff to stop.

All they -- I made it through Nam. My life's been
blessed since then, all right? I don't nave anytiing o
lose except my life, and I've livedva very full life.

And I don't inténd to spend the rest of it running from
the Church of Scientology, period.

MR. BERFIELb: The story that -- the 7£ory that
you have told us sounds like something thaﬁ one of our
novelists might be able to write if they took the time.
And I guess what I'm trying to'say to you is: It is so
fictitious -~ not fictitious. It is so fantastic and
incredible =--

MR. CALDERBANK: Bizarré.

MR. BERFIELD: -~ and, as Mr. Calderbank just said,

bizarre that, unless the people are watching television --
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MR. MAYER: You can't see the forest for the trees.

MR. BERFIELD: -~- this story will not get out to

. the public. How can we gef it out to the public?

MR. MAYER: You guys have just scratched the sur-
face; you haven't ~-- you héven't even touched any of the
good stuff, yet. You're just getting to it. And, hope-
fully, what's going on here will bring people out of the
woodwork that can tell ydu stories that make my stuff
look like small potatoes.

MR. BERFIELD: One other guestion that I have and
then I'll leave you alone because it appears liks I'm
trying to crucify you: Did you know what these heariﬁgs
were about before you came down here?

MR. MAQER: All I knew was that heérings were being
conducted. There were people that I had known in Scien-‘
tology that were going to be here. And -- well -- see,

I made my commitment when I went -- when I agreed to
teSt;fy for the IRS.

| Commander Bob Young, who I was in business with
at the time - a business outside of Scientology, but we

were in business together - was also approached by the

"IRS. Mr. Young chose to take a trip around the world

and become no longer visible to the Church of Scientology,

and I had to decide at that time whether I wanted to stay
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in hiding another three, four, five, or six years until
somebody found out enough abouﬁ what was going on to give
me a running chance.

‘Now, I'm not asking for police protection for the
rest of my life. I just want a reasonable chance to be
able to continue it without having to be looking over my
shoulder all the time and worrying about whether my
daughter is going to get into some kind of ﬁroubla at'
school or whatevgr. Maybe it's only a possibility, but
would you take.the poséibility with your daughter?

MR. BERFIELD: That's not even a good guestion
with my daughter.

MR. MAYER: Well.

MR. BERFIELD: Just a couple of guestions -and then
I'll leave.

You had mentioned the possibility of a safe haven
for counseling or something like this. And this is one
of the questions that I asked several of the previous
witnesses, you know, where did they feel that they could
go in the city to feel safe. Most of the answers that
I recall writing down that, mentally, they felt they couldn't.go
anywhere.

MR. MAYER: Well, they're supposed to feel that way.

So, I mean, if this is the mecca for the most




4-276

10
11
12
13
' 14

15

16

17

18

19

20

21

24

advanced technology on the planet for all of the birds
in flight, then, where else could you go? And that's the
whale point that I'm trying to bring about.‘

You afe supposed to be at the only place you can
go for.ﬁelp in the whole world, in the universe for that
matter. And all the rest of you guys Are gadabouts.
You're just simple, everyday, garden variety humanoids,
and you haven't got what it takes to do the job. And
that's the attitude that Scientologists come here with.
You are the enemy. We're the oriental gentlemen; WOGS.

I don't particularly feel that way, but, when I
was in Scientology, I treated you like that and got
commendations for it.

.
«

MR. BERFIELD: I have just one parting comment -

~and I don't know if you had it written down or it's off

the top of your head there - that -- and I couldn't take

it down fast enough. That was: That you had trained all

of these people to commit all these acts and you were con-

cerned about the people of Clearwater.
MR. MAYER: The people of Clearwater?
MR. BERFIELD: Yes.

MR. MAYER: I think the people of Clearwater can

deal with Scientology for a long time. How effective you

are at it, I have no -- I'm trying to give you suggéstions
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about it.

But understand, when I left Scientoiogy, I left
eight years of friendships, people that I love and
respect, who, I know, came into the Church of Scientology
with good intentions: to do something cqnstructive for |
mankind, for the communities that exist or that they were
a part of for their friends and their families, and they
have been sold down the tubes.

I can't talk to people that I dearly love now
because they're sfill in Scientology. 1If I got anfwhere

near any one of them, I'éd have more Guardian's Offic

i

(1

staff members around me‘than Carter's have liver pills.
They are forbidden to communicate with me.

And I don't know how long I've got.to sit and take
that kind of crap. I think I'm done with it. I may have
to continue on and go through more hearings and stuff
like that, but sooner or later people that I know and
love - and who, in turn, love me and respect me that are
in the Church - are going to graduate from Scientology.
If I've done anything to help that along, that's what I'm
here for.

MR. BERFIELD: Would you - and this is it - would
you say that the health, the safety, and the welfare of

the people in Scientology -- that their health or their
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safety or their welfare is at risk or in danger?

MR. MAYER: They're illffed; they're ill-housed;
they're ill-clothed; they get horrible dental care; they
get horrible care for their children.

I have a personal friend who was left in the middle
Oof one of their Scientology drug rundowns incomplete and
committed suicide a couple of weeks before I could get
to him in Hawaii. Lavonne Jentz, who is no longer with
us, was a very, very clbse friend of mine. 1In fact, part
of tﬁe problem I got into with the Flag people was I was
trying to go to her-office and be in her office. She's
dead now because she depended on Scientology technology
to cure a tumor. I can't~ever talk to that woman again.
She's dead because she went to.a Scientologist instead of
a doctor. | |

If that doesn't indicate danger, I don't know what
does.

MR. BE#FIELD: Thank you, Mr. Mayer, very much.

MR; LeCHER: I jﬁst have two quickies.

‘iou mentioned-Marty Greenberg. Does-Marty Green-
berg keep and mainﬁain’anvaccurate list of the income data|
of the organization?

MR. MAYER: I couldn't answer that queétion. I

don't know the extent of the files that the Church keeps
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in LA at this po;nt in.time; that's beep too many years.

MR. LeCHER: But if you takekin all this money and
you put it in one big hat, somebody must know where the
records are, even though they may not be records fhat you
and I would recognize from Accounting I, accounting~
principles.

MR. MAYER: I'm sorry. I don't -=-

MR. LeCHER: Somebody must maintain records, some
sort of records; they may not be recogniéed stancdard
accounting. principles.

MRS. GARVEY: Of how much mcney is in --

MR. MAYER: Well, all of the organizations would
have, in their treasury -- you know, they would have
invoices, their copies of invoices. Remember I told
you =-

MR. LeCHER: Yes.

MR. MAYER: =-- it's like a five-part form? They
would have their copies and stuff, all right?

Now, they might be ordered to send all of those
copies to Flag or to a -- like they did in the early
sixties and change all of those records -- or in the late
sixties, they changed those recordsi |

I mean, how hard is it to take out a week's worth

of invoices and put in another set, when you've got a




4-280.

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

24

nine dollar and fifty cent a week labor cost?

MR. LeCHER: Okay.

.Within the organiéation, do you think that they
would ever disown Mrs; Hubbard and the other eight or
nine that were convicted?

MR. MAYER: Well, you want my personal --

MR. LeCﬁER: Well, that's why I asked the question.

MR. MAYER: I believe it depénds on how well
they've gone about disappearing the money that everybody's
suing for now. In other words, I firmly believe that, if
it was for the pest interest of the top management of
Scientology to disconnect - if Scientélogy could dis-
establish - they'drdo it in an instaht.

I don't think for a moment that they would stop
operations. You might not have the Church of Scientologf,
but there would be something else. And then, again,
there have been an awful lot of govermment agencies for
a lot of years trying to nail £hem down and haven't dbne
a very good job of it. So, how long do-you think it's
going to go on? 1It's anybody's guess.

I know they’'ve been taking ten percent of the organ-
ization's income for many, many years and putting it in
the Guardian's Defense Fund, specifically, to handle all

this kind of stuff.
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MR. LeCHER: Can Scientology exist without
decepﬁion and fraud --

MR. MAYER: I don't knbw how ==~

MR. LeCHER: -- as a viable organization?

MR. MAYER: -~ becéuse it.couldn't compete in the
rest of the mental health community.

MR. LeCHER: That's a good answer.

One final one: What would you compare this organi-
zation to?

'MR. MAYER: I think it's -- I think it's -- you
have to realize something: My‘father operated in the
intelligence community. I have told him stories that,
when I first started getting the heavy.trainihg, he was
just -- I mean; he was shocked at what I was -- how I was
being trained. We would sit down and go over how those
techniques were the same =-- my father did security for
the Nuremburg trials, so he's no slouch. You know, he
was an intelligence advisor to the Joint Chiefs of Staff
at the Pentagon.

I have never had any problem asking him questions
about whether or not this was intelligence technique‘and
getting an answer out of him. He wrote some of the
training manuals, all right?

So, you are dealing with an organization that has
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taken the most effective techniques of all the intelli-
gence services, not only taken those techniques and used
them to train their own personnel but, then, taking those
personnel and putting them into those organizations as
operatives.

I've heard, for instance, Artie Maren brag about
people in congressmen's offices that called up and
reported to the Guardian's Qffice §n a daily basis. These
are secretaries whd do this. I personally know a couple
of ladies from Vermont that were on a senator's line that
routinely gave info;mation to the Guardian's Office.

Sc, they're much more effective in most cases
because of the fact thét they operate under the illusion
of a religion, so you can't touch them.

MR. LeCHER: We can't talk about that, either.

MR. MAYER: Exactiy. That's my point.

MR. LeCHER: That's right.

Thank you very much. You're a very bright, articu-
late man.

MR. HATCHETT: I have a =--

MR. LeCHER: All right.

One quickie. Mr. Hatchet£ would like to ask you
about one --

MR. HATCHETT: Mr. Mayer, I purposely left this
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question until the end.

As I obsefve the Fort Harrison operation and some
people going back and forth, T don't see what I physically
would call the minorities, you know, in the Church of
Scientology. I want to know about the Clearwater opera-
tion.outside, you know, what I observe. <Can you accéunt
for this reason ;n any way?

We thought that they were streetwise - and we

defined that one time --

MR. MAYER: I know what street -- T was porn in
Chicago.

MR. HATCHETT: All right.

Can you =-

MR. MAYER: Ilwent to school through -- I fought
my way to school through your neighborhood.

MR. HATCHETT: All right.

MR. MAYER: I know what streetwise is.

MR. HATCHETT: All right.

MR. LeCHER: Why did --

MR. MAYER: I think you're probably quite right.
I don't know of an awful lot of black people and minority
people in Scientology. I don't know what the statistics
are, certainly, over the last six years, but there were

very few when I was involved with the Church.
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MR. HATCHETT: See, the thing about the low wages,
you know, you're talking about a labor force, we've been
accustomed to that for years and years.

MR. MAYER: And it pays less than unemployment.

MR. HATCHETT: Right. |

MR. LeCHER: We want to thénk you --

MR. HATCHETT: Wekjust don't go for that --

MR. LeCHER: =-- for being a good witnéss and being
very articulate, and you have a very engaging personal-
ity and you've --

MR. MAYER: Thank you.

MR. LeCHER: =-- shed a lot of light on the issues..

We have four more witnesses to see in the next
two hours, so let's take a little quick break and then
we'll come back and run right through it.

(Whereupon, a recess was taken.)
(Whereupon the heariﬁg resumed.)

MR. LeCHER: Well, we are waiting for the -- Mr.
Hatchett and Mr. Calderbank. Mr. Hatchett is here.

Mr. Calderbank, are you out'there?

All right.

Ladies and gentlemen, please take your seats. The
officer will close the door.

We have had a very interesting four days. We want
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to conclude by six, ladies and gentlemen. We have_four
more witnesses. I ask that the Commission, and that
includes myself, will not be repetiti?e.in guestions.

So, we will go immediately to Mr. Flynn and his
next witness.

MR. FLYNN: Okay.

First, I'm going to read quickly an affidavit, just
on a corrbbora;ive point, and read it into the record and
it will be marked as an exhibit, the next exhibit. It's
an Affidavit of Stan Herrin.

"I, Stan Herrin, reside with my wife, Annette
Herrin, in Las Vegas, Nevada. I was involved with the
Church of Scientology from the summer of 1972 throughA
1978.

"During the time I was a member of the Church in
Las Vegas, Nevada, I had gone on board L. Ron Hubbard's,
the leader of Scientology, ship, the Apollo. I paid more
than thirteen thousand dollars to Scientoiogy. I paidl
this money to L. Ron Hubbard and SCientolsgy after being
told by Church members and reading L. Ron Hubbard's books
representations concerning L. Ron Hubbard's background
and the benefits of Scientology.

"Some of the benefits I was promised in Scientology

included a higher 1Q, faster reaction time, total recall,
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complete physical health, and perfect thinking. I was
told L. Ron Hubbard researched, discovered, and developed
cures for illnesses using the technology of Scientology.
I was told L. Ron Hubbard was a nuclear physicist, he
had graduated from the finest institutions in the United
States: Princeton UniVersity and George Washington
University. I was told that L. Ron Hubbard was one of
the most decorated heroes of World wWar II, he was a world
traveller, a discoverer of far off cultures, and was able
to heal himself after being crippled and blinded from a
wound received in battle in World war II.

"While.in Scientology, I joined a force known as
the Sea Org. The Sea Org. works to carry out‘Hubbard's
orders from aboard the ship, Apollo. While on board
Hubbard's ship, the Apollo, I was trained as a Finance
Banking Officer for the organization. As the Finance
Banking Officer, I was familiar with the gross income
of the Scientology orgs. Orgs. were required to file
weekly reports to Church headquarters and to L. Ron
Hubbard. At one point, I was responsible for insuring
at least ten percent of funds from a particular Scien-
tology org. was sent to Hubbard.

"One primary- task I had while on board the Apollo’

concerned accompanying George Beasley, the head Flag
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Finance Banking Officer, as a courier for L. Ron Hubbard
of huge sums of cash in bank-wrapped bundles and carried
in a briefcase to the ship from banks on shore. George
Beasley told me that Hubbard had accounts in Switzerland
and Africa. He told me the money was from funds sent to
the Operation Transport Cor?oration ana then, subsequent-
ly, transferred to numbered accounts in Switzerland and
Africa.

"Conditions on board the‘ship were extremely harsh;
sleeping quarters were dark, damp, and crowded. Cnly
thirty-second showers were allowed. Worsﬁ of all, any
person who disobeyed any of Huboard's orders was placed
in the RPF, Rehabilitation Project Force. The Rehabilita-
tion Project Force was Hubbard's internal prison for those
Scientologists who disobeyed his orders. All mail to and
from the ship was censored for I was told ship;s.security.
During this tiﬁe, I received only"a couple of letters
my wife sent to me; she received only one of about six
I éent her. Hubbard ordered the censoring to prevent
Scientologists from writing and exposing facts about L.
Ron Hubbard's broken arm, colds, sicknesseﬁ, et cetera.

"Signed under the pains and penalties of perjury
this 27th day of April 1982, Stan Herrin."

(The Affidavit of Stan Herrin was
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marked as Exhibit No. 47, as of thid

date.)

MR. FLYNN: The next witness is an individual named

Robert Dardano, and he'll give a statement. And after

that, we'll read portions of the Affidavit of Tonja

. Burden.

MR. LeCHER: Would you have Mr. Dardanoc sworn in,
please.

Madame Clerk, swear the witness.

ROBERT DARDANO, a witness herein,

having first been duly sworn by a Clerk for the City of

Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Mr. Dardano, I want to ask you the
same five questions: Are you appearing here today and
testifying under oath voluntarily?

MR. DARDANO: Yes, I am.

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than expenses for com;ng to the City
of Clearwater?

MR. DARDANO: No, Sir.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the
Church of Scientology?

MR. DARDANO: No.
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MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have
a lawsuit against you?

'MR. DARDANO: No, sir.

MR. LeCHER: Has anyonebsuggested to you that you
should state anything but the truth or has anyone
suggested that you change your testimony for any reason?

MR; DARDANO: No. |

MR. LeCHER: Thank you.

Proceed however you want. Do you have a statement
to read or do you have an outline or whateQer?

MR. DARDANO: I'm working from an outline.

I became a member of the Church of Scientology in
'71, and was on staff as a staff member from '71 to '73.
In '73, I left the Church because of fémily problems.
And my mother had attacked the Church through the Better
Business Bureau, so I was immediately taken off staff
because of her legal threat to the Church.

During the summer of '73, I was working in
Worcester, and I was shortly -- in August of '73, I was
contacted by a ﬁember of the Guardian's Office and asked
to do covert data collections.

MR. SHOEMAKER: Did you say "Qvert“ or "covert"?

MR. DARDANO: Covert.

MR. SHOEMAKER: Covert.
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MR. DARDANO: ‘This was happening in Boston, Massa-
chusetts. |

The group that I joined was seven people. We were
all assigned - we all got our orders from the Boston
Church, directly:from the Guardian's Office. And we had
people in the Boston Puﬁlic Library that would collect
information and data on individuals that were attacking
the Church. That would be the overt data collections.

| The covert data collections consisted of doing

surveillances on pecple, such as newspa?er reporters,
other individuals that were attacking the Church at the
time.

The covert data collections had made placements in

various government offices, such as the Attorney General'sg

Office, the Better Business Bureau, the Consumer's

- Council, and the Law Assistance -- LEAA, Law Assistance -+

Law Enforcement Assistance Association.

During the year that we operated together, we were
able to pull off quite a few operations on different
people; some of them were successful. One of thé more
successful operations was stealing Paulette Cooper's
medical files from her doctor's officé in Belmont, Massa-
chusetts.

Along with this, we also were to -- were able to
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interrupt the.correspondence between the Boston Globe
and the attorney's office. The law office was Bingham,
Dana & Gould, and we placed an aéent in the building to
Cclean the law offices at niéht, aﬂihe was able to review
the files daily to see what correspondence was going on
between the Globe and the Scientologists. That was 1974.
We also worked with letter~writing'campaigns to
smear people, individuals, who worked on Project Freak-

Out, Operation Snow White. This was some of the oro-

grams given to -- the programs that were nationai and
worldwide programs developed by the Guardian's Ofifice
for the protection of Scientology.

Paulette Cooper's file was -- we were able to find
out what doctors she was seeing and locate the office
that the files were in, and it was just a matter of walk-
ing in, taking it, Xeroxing it, and brinéing it back in,
putting it back in the file. There was a mistake made
that we kept the file out of.the office for a lbnger
length of time than Qeﬂshould have. Other than that,
the file probably would have never been missed.

The group of’people that I was with -- there were
seven people; and we rented a house about thirty miles
north of Boston. We operated like a -- like the Church

would operate under the Church policies. Our deadline -=
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‘being in these offices, it's very easy to pull anything

our week ended on Thursday at two o'clock, as the Church
didT We all kept statistics on particular products that
we were sﬁpposed to produce. Our products were connec-
tions and instances.

For instance, if there was someone who was attacking
the-church, we would try and find as many connections
they had tec other individuals, other groups, what they did
on a daily basis. And those would all be counted as.
statistics and sent, first, into Boston and then up
lines, eventually, to Flag.

The file was -- Paulette Ccoper's file was stolen
on a Saturday afterncon. It was just a matter of driving
down to the office. A gouple of people got out of the
van, went into the office. They were able to jump over
a small partition wall and get into the office and look
her name up ih the file, pull the file, and just walk out
of the buiiding. There was no great security.

Most of the files and most of -- in fact, just

you want out of this office. 1It's security -- people

don't realize what Scientologists are after or why they
may be after it in the first place. And it's very easy
just to walk into most places and get any.information that

they want because it's not considered valuable and it's
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not very well protected.

David Grace was the agent who wés plaéed at the
cleaning company at the lawyers' --— the Boston lawyers'
office. He was in the.lawyers' office at Bingham, Dana &
Gould, and he was able to go in the file, take the
information that he wanted, use-their Xerox machine,
xerox it, bring it back in thé morning, and we could
send it up lines to the GO in the Boston Church.

Any moﬁey that we needed for things that needed to
be done, such as xeroxing or traveling expenses, the
Church would give us tc use what we had to.

The people that were in the Better Business Bureau
would interrupt complaints coming from public people
about the Church. Aand, basically, it was turned right
around and sent right back to the public with no satis-
factioﬁy/although the public felt they were being satis-
fied because they had reached someone in the Better
Business Bureau.

The Attorney General's Office agent was -- he had
uncovered a couple of attacks coming from public people.
And his cover was finally blown by the fact that he
requested information on the Church from the Justice
Department. This -- Mr. Mayer mentioned Bill Foster's

name before. Bill Foster was the head of this ~-- he was
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the captain of this particular group, and he had been

there since 1871. He was operating the overt data/covert
data collections from '71 to '76 in Boston. And it
wasn't until George Bristol's cover was blown ac ctac
Attorney General's Office that the line was disbanded

and the group of seven people were sent to Aifferent
parts of the country.

Nancy and Bill Foster went to New York: George
Bristol went to Canada; tﬁo other ?eople went out to
California; and a couple'of others, David Grace and his
wife, Nancy Grace, went to the Sea Org. in LA. So, the
Church has just an ability to move people around very
quickly to get them out of sight.

We used code names and our reéorts were writtan
in code names, normally. It could have been at the poinﬁ
where we were or where we were coming.from.

The letters that were written in the smear cam-
paigns -- the typewriters were stolen and usually used
just for a short time and then the typewriters were

destroyed and new typewriters were gotten. Everything

'was done with plastic gloves so that there wouldn't be

any fingerprints or things like this.
My position on the line was -~ initially, it was --

I was the head of the overt data collections and I
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handled, roughly, five people in the Boston Public
Library. We'd use all different sources to gather infor-
mation on public officials, senators, whoever the Church —
we woﬁld get a list from the GO's office of who we had
to investigate that particular week, and we would go ahead
and get as much information as we could on those people.
Shortly after that, the rest of the people in overt
data collections understood the -- what they were doing,
so I was able to train someone and they took over that'
particular post. And I moved into covert.data collec-
tions.
From the covert data collections -- this is where
I would handle péople like George Bristol, wh§ was in
the Attorney General's Office, Nancy Foster, Consuﬁer
Affairs, ﬁancy Grace was in the Better Business Bureau.
And each week these people would file reports of what
went on on a daily basis in each one of these offices.
The -- it was very difficult for a public person in
Boston to make a complaint about the Church and have it
go anywhere. We had all the bases covered. They
couldn’t -- if they called the Attorney General's Office,
George Bristol was sitting there and he's handling all
Scientology cases. SO,'it was just "Fine, ma'am, we'll

take care of it," and it wouldn't go anywhere from there.
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Anything that was even a hint or a mention of Scien-

tology was brought out, as much information as -- we would

‘immediately look into that individual that brought up the

issue of Scientology and he was completely investigated

to find out what he did. We put people under surveillance

to find out where they were going and what they would do.

/ .
/

MR. FLYNN: Oh, incidentally, I think I said this
before; but it's rather an amusing anecdote from my point
of view: My old law firm was Bingham( Dana & Gould - and
it was burglarized, and my present léw firm has just
surrendered some eight thousand documents to the same
organizétion.

MR. DARDANO: The one thing about Scientologists is
that they are there because they.think they are buying
themselves spiritual freedom, and they are toﬁally
committed to the organization and to their goals. It
takes an individual a long time after he's left the
Church to be able to have the freedom to believe that
he's going to be okay without Scientology.

You've got to -- as a Ccmmission, you are going to
have a tough job in trying to decide what to do with
this group.

That's about all I have to:say.

MR. LeCHER: In the interest of‘time, I'll only ask
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you one question: Do you feel that there is now in the
City of Clearwater, or has there been, a smear or cover
up, either of any civil officials -- city officials or by
any city officials with.re5pect to Sciéntology?

MR. DARDANO: A cover up by a city official or --

MR. LeCHER: By city or county or state or any
local officials, if you know of any?

MR. DARDANO: No, I don't know of anything like
that; But Scientology operates standardly with every
org. and every mission, and it's certainly going on; it's
just that it hasn't been uncovered.

MR. LeCHER: Well --

MR. DARDANO: There are probably undercover agents
here now fr&m the Church.

MR. LeCHER: Since yoﬁ had your -- you had every
act -- your act covered in Boston, I wonder if the act
is covered here, too.

MR. DARDANO: There's a good possibility, but it's
very hard to teil.,

MR. LeCHER: I will -- again, because of time, I
will yield to the next Commissioner. ~Is that Mr.
Hatchett?

MR. HATQHETT: I haven't any questions.

MR. LeCHER: Do you haVe any guestions, Mr.
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the -- or .what made you decide to come to Florida to

" contact with Mr. Flynn for almost two years now, so it

you go to see Mr. Flyan?

bother the individual just as far as our own personal

Shoemaker?

MR. SHOEMAKER: Mr. Dardano, how did you leave

testify?

MR. DARDANO: Well, I had been -- I have been in

was just a matter of knowing that.

MR. SHOEMAKER: Why did he come to see -- why did

MR. DARDANO: I wanted some way out of the -- that
I was really tfapped and not being able to live my life
freely the way tﬁat I had been before I got into Scien-
tdlogy. You're brainwashed. A Scientologist is a person
that's been brainwashed. |

It was very.difficult to get’back into the main-

stream of life, and there's usually a lot of things that

life is concerned.
MR. SHOEMAKER: Did they attempt to use thé informa-+
tion that you were involved in covert activities against
you to try to keep you in the organization or to keep
you quiet or --
MR. DARDANO: No.

They -- I had to sign -~ as all Scientologists, if
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you're cahsing ahy sort of flap, you have to sign docu-
ments saying that you will not attack the Church in any
way .

MR, SHOEMAKER: Have they interfered since you've
left with yourvlife in any way that you're aware of?

MR. DARDANO: No, not that I'm aware of.

MR. SHOEMAKER: To be clear on this: What, in fact,
you're stating is that you have firsthand knowledge of
criminal activities occurring in the Ciﬁy of Boston
against various people; 1is that correct?

“IR. DARDANO: Yes, sir, that's correct.

MR. SHOEMAKER: And you =-- so, you actually saw
it; it's not something that somebody told you about --

MR. DARDANO: We did it --

MR. SHOEMAKER: -- on that basis.

MR. DARDANO: -~ és a group. We were a conspiracy
formed by the Church against the Boston Globe, the
Attorney General's Office, the Better Business Bureau.
We considered every =-- anyone and everyone an enemy of
the Church. And Paulette Cooper.

Paulette Cooper was a major -- a major task to work
on for a long time. Beside -- just =-- not just the fact
that we had stolen her medical files, but a lot of other

types of operations were done against Mrs. Cooper.
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MR. SHOEMAKER: You had indicated that the éaptain
of the group was Fbster, Bill Foster =--

MR. DARDANO: Yes.

MR. SHOEMAKER: -- who had been alluded to earlier.

Who was over him?

MR. DARDANO: He was run by Deac Finn, who was

"head of B 1, Bureau 1.

MR. SHOEMAKER; Buresau 1.

And could you explain what you know of Bureau 1 té
be?

MR. DARDANO: Right.

Bureau 1 is -- B 1, it's the collections -- the
Information Bureau of the Guardian's Office.

MR. SHOEMAKER: And who was over that person?

MR. DARDANO: That would be the AG in Boston, the
Assistant Guardian.

MR. SHOEMAKER: And do you know where they went
after they left Boston?

MR. DARDANO: The individuals?

MR. SHOEMAKER: Yes.

' MR. DARDANO: You're going to love this. Deac is

down here working in Florida. I don't -- he's not in
Clearwater, but he's within one of the missions close by.

MR. SHOEMAKER: He's here in Florida =--
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MR. DARDANO: Yes.

ﬁR. SHOEMAKER: -- someplace?

" MR. DARDANO: I believe he's working in the group
called WISE.

MR. BERFIELD: What was that name, again?

MR. SHOEMAKER: Called what?

MR. DARDANO: WISE.

MR. SHOEMAKER: Wise, W-i-s-e?

MR. CALDERBANK: That's a business, bﬁsiness
community of Scientologists.

MR. DARDANO: - It's the World Institute of Scien-
tology Enterprises. It's a group that sells Scientology
technology to businessmen. You get the businessmen to
use Scientblogy data and technology in their business.

MR. SHOEMAKER: Are you aware, Mr. Dardano, at
any time of confidential information from auditing files
or something such as that being used against individuals?

MR. DARDANO: Yes, I'm -- well, it's just the --
it's one of the major lies of Scientology. The auditing
files -- they're passed around the org. all the time. It
doesn't make any difference who you are. Just about any-
one can get information out of the auditing file.

MR. SHOEMAKER: Did you personally ever --

MR. DARDANO: And I --
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MR. SHOEMAKER: -- see anyone else go in the file?

MR. DARDANO: No. I never had anything to do with

;t.
MR. SHOEMAKER: _Thank you.
MR. LeCHER: Okay.
Mr; Calderbank, again, I'd like --
MR. CALDEBBANK: 'Thfee brief questions.
Where did you learn your burglary skills?
MR. DARDANO: ;mé;tiy from books and practicing.
MR. CALDERBANK: Where did you get the practice and

the books?

MR. DARDANO: Just around the house that we were

'living in, the lock picking; we'd get practice lock pick-

ing.

MR. CALDERBANK: Scientology taught you and suppliea
you with the information you needed to help train you?

MR. DARDANO: Yes, sir.

MR. CALDERBANK: Is that a poliéy of the Chu&ch to
do that or -- |

MR;~DARDAﬁO:' Yes, they're very specific: intelli-
gence packets that are -- intelligence are trained |
specifically on how to do breaking and entering, how to
lock pick.

MR. CALDERBANK: And this is supported by the policy
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places.

of Scientology?

'MR. DARDANO: Yes.

Nothing we did -- we had qguite a few -- we would
go in and look for information under the guise of students
doing research or =-- baéically, lying to get information,

using cover stories to get information about people or

MR. CALDERBANK: 1Is this a policy that's done world-
wide in the Scientology organization or utilized world-
wideé

MR. DARDANO: Yes. It's done under the training of
Bureau 1 in the G -- in the Guardian's Office.

MR. CALDERBANK: Any information or communication,
while you weré in Boston engaged in these activities,
come from or go to Clearwater?

MR. DARDANO: Yes, it did because all -- Clearwater
is Flag, Flag Land Base.

MR. CALDERBANK: So, in ==

MR. DARDANO: Virtually all information across the
planet comes to Clearwater.

MR. CALDERBANK: S0, we control these type ofA
criminal activities all over the world from Flag here,
Clearwater?

MR. DARDANO: Yes, sir.

i
I
{




10
11
12
13
14
15
16
17
18

19

21 .

24

4-304

MR. CALDERBANK: Okay.

The person that ran the criminal praqtices -=
what's his naﬁe, Deac --

MR. DARDANO: Deac Finn.

'MR.'CALDEREANK: Deac Finn is now, to the best of
your knowledge,/here in Cle;rwater iﬁ a local mission
running the WISE --

MR. DARDANO: WISE -- just -- I'm not sure what
city it is; it's not Clearwater.

MR. CALDERBANK: But it's in Florida somewhere?

MR. DARDANO: In Florida, somewhere within an hour
to an hour and-a~-half from Clearwater.

-MR. CALDERBANK:.‘Working.with W-I-S-E --

MR. DARDANO: Ves.

MR.~¢ALDERBANK}- -- which is selling Scientology
technology to private industries, private businesses?

MR. DARDANO: Yeé.-

MR.‘CALDERBANK: That's all.

MR. LeCHER: All right.

Mr. Berfield.

MR. BERFIELD: Just a couple bf guick ones: You
said you had a lawsuit against the‘Scientologistﬁ?

MR. DARDANO: = No, I don't --

MR. BERFIELD: Do they have one against you?
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MR. DARDANO: No, sir.

MR. BERFIELD: . Can you tell us just very briefly
what made you come down here toaay?

MR. DARDANO: Just for the fact that I know it's
important. Scientology has bgen putting the screws to a
lot of people for a long time. And I spent six years and
fifteen thousand dollars.

. The kids -- the people that are being indoctrinated
into the Church are =-- they;re being duped into it. Most
of them are just .swallowed up by the Church. They're not
allowed to think fcr themselves.. You go into the Church
and you're immediately fed with L. Ron Hubbard's data.
You're not allowed to use any of your owh information and
experiences to evaluate the present situation. You're
completely isolated from society.

'You think you're dping the best thing in the world.
You think you're going to help tpe world. And you become
so dedicated and ingrained in thg doctrine of L. Ron
Hubbard.

MR. BERFIELD: How would ybu describe the practice
of Scientology?

MR. DARDANO: How would I describe it?

MR. BERFIELD: Yes.

Are they honest, deceptive =--
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MR. DARDANO: They're just -- money making; that's
all they want to do, just make a buck. |

MR. LeCHER: Okay.

Mrs. Garvey, any questions?

'MRS. GARVEY: Yes.

Just -- sir, why did you leave? What finally was
the break point?

MR; DARDANO: I was -- after the line was broken
up because of the.out security and George Bristol's cover
being blown in the Attorney General's Office, I went down
to FOLO, Flag liaison office in New York. And I was
trained there for -- to become a missioner. But Deac

Finn and I had several personality conflicts. He had

‘called me back to Boston and I was security checked for

about six hours.

And after that -- security checking is -- it can
get pretty bruﬁal at times, and I had just had enoﬁgh and
decided-to leave.

MRS. GARVEY: Why -- what was your justification

‘for your burglarizing and stealing of files?

MR. DARDANO: I thought Scientology was going to
save the planet and free the world and we were right and
everyone else was wrong.

MRS. GARVEY: Did you s2e -- did you receive
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detailed reports that you had to follow on your =--

MR. DARDANO: No. Our reports were all typed and
handwritten. We didn't receive any written information
from the higher sources; It was all given verbally or it
was given in written form, but all of the written form was
destroyed immediately after it was received.

MRS. GARVEY: That's it.

ﬁR. LeCHER: One just gquick question for the record:
You mentioned someone recruited you into the dirty tricks
movement from the Guardian's Offiée.

Would you like to give me that name of that person
who recruited you?

MR; DARDANO: Yes. It was Gary Brown.

MR. LeCHER: Gary?

MR. DARDANO: Gary --

MR. LeCHER: Gary Brown.

MR. DARDANO: -~ Brown.

MR. LeCHER: Okay.

Again, because of the time constraints we're under,
we're going -- that's all the'quéstions we have.

MR. CALDERBANK: I've got just one question.

So, your beliefs in Scientology, L. Ron Hubbard,
and the policies that come from that orgahization induced

you into criminal activities in Boston?
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MR. DARDANO; Yes, sir.

Mr. Flynn has asked me to clarify: At the time that
I was involved in these activities; Flag wés not located
at Clearwater; Flag was still on board the 2Apollo, because
these activifies ended in -- well, as far as I was con-
cerned, they ended in early '76. .

MR. LeCHER: Okay. Thank you very much.

MR. FLYNN: 1I'd like to see if we can clarify that
date.

What's your best memory as to when -- whatever your
best memory is --

MR. DARDANC: I believe it andad in 1976.

MR. LeCHER:  Thank yoﬁ.

Do you have a witgess, Mr. Flynn?

MR. FLYNN:’ I do. The next witness is going to
be Paulette Cooper.

I'd like to put a couple of documents quickly on
the overhead projector, if I could.

MR. LéCHER: How many documents do you have, Mr.
Flynn?

MR. FLYNN: We'll put --

MR. LeCHEﬁ: Approximately?

MR. FLYNN: We'll put about five or six on.

Kevin, why don't we start with Project Owl.
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This -- in interest of time, we're going to really
narrow this down. We're going to put‘the entire exhibit
into evidence. Some of the exhibits involvé the Ops
Checksheets on clay demoing things, like Mr. Mayer was
talking about: how they do it, the documents they have
to read. Some of the docuﬁents invol%e how to commit a
burglary, the various steps; discussions and lessons on
lock=-picking devices, how to use them, with descriptions.

Some of the documents ihvolve things like making
an evaluation of what has been a successful and an unsuc-
cessful acticn. And they include things like: burglar-
izing, larceny, smearing, covert third-partying, launching
anti~press campaigns, tracing individual reportefs,‘
various types of harassment,.and things likefthat,v

It's a -~ they're multi-page documents, and I'm
not sure we have the time to go into them. The.Commission
will have theﬁ all at their dispgsal.

For instance, one of the documents is lists of
agencies across the country that the orgapization is going
to burglarize to steal documents from,'and it contains
the name of just about every national ageﬁcy that you
could probably think of.

The first exhibit on the projector is an operation

called Project Owl. And in that operation, I would refer
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" handle the attack being generated on Wise refund‘cycle,

both with Wise and his attorney and at the Suffolk County

you to the second page -- well, you see under -- there's

an example up there, a major target. To handle the =-- to

DA's Office, and then it goes through various primary
targets.. And there's names: "Deac, Gary B., Kathy B.,"
all of which the witness could give direct testimony os,
if we took the time.’

If you go over to the second page, you'll see a
heading under "Vital Targets," and then going down ts
"Operating Targets," you see: "ODC and time trscks done
on the following" - that's overt data collections -
“Stanley‘Cath, Attorney John Lynch, John Wise, John Wise's
father, Reverend Steves," and then there's some others
penciled in there, including "Thomas Dwyer," who happens‘
to be a colleague.of mine from law school, who was then
in the Assistant District Attorney's Office.

Then, number two, you will see: "Obtain Cath's
files on" - then in parentheses - "(by FSM" - which is
field staff member - "or other means as appropriate) " -
of which there's been testimony - "a, John Wise, b, Scien-H
tology." And Dr. Cath is a medical doctor from Boston
or Belmont, Massachusetts upon which Miss Cooper will

testify because it was her doctor. And then number c is:




4-311

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

21

24

"others as needed" - parehtheses - "{including Paulette
Cooper material not previously obtained)," which would
éuggést that they had élready gone in before then.

"Cliff Stanton files, Cath personal files, materiél
on deprogramming, Mrs. Elaine Lieberman, Van Roeschmann,
International Foundation for Individual Free&om" =~ IFIT -—
IFIF - "Return to Personal Choice, Dr. Taylor and Ted
Backer. Do.CDC" - that's covert data collections - "on
Cath for data on his book, fish for leads that Cath knows
Wise and/or Stanton, use Cath to establish lines to other
areas for CDC," et cetera.

What the Commission needs to be aware of in the con=-
text of all of this information is that this is just one
project of which we're getting a littlé more specific.
And that entire project will go in as the next exhibit.

(A copy of Project Owl was marked
as Exhibit No. 48, as of this date.)

MR. FLYNN: Operation Freakout is a mul ti-page
exhibit, which the Cbmmissiog can read with regard to
very specific instructions as to who was to do what in
order to carry out this operation, which -- the reading
of which is rather remarkable.

The first item of attention is -~ under "Major

Target," right at the top, "To get PC incarcerated in a
g g _
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mental institution or jail, or at least to hit her so hard
that she drops her attack."
I would .suggest to you that the Project Owl was a

part of Freakout when they attempted to obtain Miss

Cooper's psychiatric files from Dr. Cath in order to put

her in a mental institution or in jail, of which she will

testify.

And I would also -- I would also direct the Cémmis—
sion's attention -- we'il.have to go back to Owl and put
ﬁhe last éage of Owl on'thé transparency. And as you can
see, there's all'kinds ~= there's very spec;fic instruc-

tions on what they do, when they do it, et cetera, et

‘cetera.

But going down to the bottom, you'll see & name
at the bo£tom, "Mike Cooper." Mike Cooper is Mitchell
Hermann, who is one of the individuals whthas been con-
&icted and is now in jail, and he was the Guardian of the
Soutﬁeast~U.S. Sect, during this period of time, which
was Clearwater. And this particular project origigated in
your city. |

MR. CALDERBANK: Mike, these people seem to have an
affinity for infiltrating district attorneys' offices.

Would you give any information or any documenta-

tion. = I've seen some -~ as to the information or
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infiltration.that was either gained or the office infil-
trated for our State Attornéy General, Mr. Russell, or for
the local office? wWas it éver targeted, or do you have
documentation to that effect, Cléarwater documents?

MR. FLYNN: Yes. There -- as I said, we've got a

whole separate package just on Clearwater, which is two or

. . !
three inches thick, which is, I would suggest to you, just

& mere sampling of some of the documents. All of the Red

Box data was never received. Another seventy or eighty

I
i
1

thousand documents are up in the Clerk's Office in Wash-
ington, D.C. under seal. These documents are not under
seal. And the documents that have been under seal have never
been viewed by my office - and I don't know who else
they've been viewed by - but I would suggest that there
may be other documents pertaining to Clearwater.

MR. CALDERBANK: I'd just like the people to know
that our DA offices, also, are a target - or at least in
a document - a projected tafget for infiltration.

MR. FLYNN: Oh; yes. The exhibits that are in the
Clearwater packet start right at the beginning with
Operation Normandy to take over the City of Clearwater,
outlining all of the offices that are goiﬁg to be infil-
trated and documents are going to be stolen from, people

are going to be planted in. There's probably thirty or

{
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thirty-five such offices. Wg‘li reach that at another
point in time. But they're all laid out very clearly in
Operation Norméndy. And you might remember &hat,Normandy
was a beachhead fqr - in.World War'II, and C}earwater
was a beachhead fdr Mr. Hubbard. |

Okay. We'll now go forward with Paulette Cooper.

I will have these other documents marke@ on how to
commit burglaries, evaluations of which types of covert
operations are successful and unsuccessful, as wgll.aé
the drills that one goes through, suéh as Mr. Maver, Mr.
Dardanoc, Mrs. Peterson, Mr, Walters, and otﬂers have

described as to how you're trained to do very specific

things.

(A copy of Operation Freakout was
marked as Exhibit No. 49, as of
-.this date;
Documents on how to commit burglar-
ies, evaluations of covert opera-
tions, and drills were marked as _
Exhibit Nos. 50, 51, and 52, as of
this date.)
MR. LeCHER: Would you like to call your next
witness, now?
MR. FLYNN: Miss Cooper, please.

MR. LeCHER: Miss Cooper, will you be sworn in,

Please?
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PAULETTE COOPER, a witness herein,
having first been duly sworn by a Clerk fof the City of
Clearwater, was examined and testified as follows:

. MR. LeCHER: Miss Cooper, are you appearing here
today and testifying under ocath voluntarily?
MS. COOPER: VYes.
MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for yéur
testimony, other than the expenses for comiﬁg to the
City of Clearwater?

S. COOPER: No.

¥

4

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against ths
Church of Scientology?

MS. COOPER: VYes.

MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have a
lawsuit against you?

MS. COOPER: Yes.

MR. LeCHER: How many, eighteen?

MR. FLYNN: And for the record, the Commissioners
may remember that one of the earlier exhibits on the
purpose of a lawsuit, which was read, to harass and
discourage and to destroy the person.

MB. LeCHER: Has anyone suggested to you that you

should state anything but the truth or has anyone

suggested that you change your testimony for any reason?
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MS. COOPER: No.
~ MR. LeCHER: How do you defend yourseif against
eighteen lawsuits?

MS. COOPER: I work day and night to support the
léwyers.l |

MR. LeCHER: I don't know how you could simply
afford it.

MS. COOPER: I figured out just recently that it's
cost over fifty thousand dollars for legal fees on the
suits.

MR. FLYNN: For the record, I haven't received any
of that.

MR. LeCHER: Start at the beginning, please.

MS. COOPER: Okay.

I'm a freelance writer; I live in ‘Manhattan. I'm
the author of several hundred articles, two of which are
about Scientology; I'm also the author of six books, one

of which is The Scandal of Scientology. I have been

studying Scientology since 1968.
The last couple of years, the Scientologists --
MR. LeCHER: I don't think they can hear you, Miss
Cooper, in the back of the room.
‘MS. COOPER: Okay.

The last couple of years, the Scientologists have"
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been telling the people of Clearwater that they've
changed and they've advanced a lot in’the‘last couple of
years. I certainly haven't noticed it. As I said, the
eighﬁeenth lawsuit was just sérved on me last week.

I am being sued now repeatedly by individual
Scientologists, who, in somé cases, I don't even know,
suits for supposedly distributing literature at functions
I didn't even attend.

Part of the purpose in harassing people with law-
suits is to keep deposing them and prevenEing you freom
writing or making a living and making you show up at
legal depositions. I've been deposed for nineteen days
total since this started, with four more coming ﬁp in
a couple of weeks. |

Thére has also been some other harassment in the
past six months or so: continued calls to me, calls to
my family. The Scientologists find out what the person's
buttons are, as they put it, and the way to get to them.
And they know that a way to get me is to harass my
parents. So, they have been under a great deal of
harassment, as well as my harassment.

They 've put out libelous publications about me;
they've sent letters saying that I was soon to be

imprisoned. And you saw the Operation Freakout and




4-318

10

1

12

13

14

15

16

17

18

19

21

24

attempts that have been made to put me in prison. They've
sent false reports about me to the Justice Départment,
the District Attorney's Office, the IRS. As you know,
government égencies have to investigate any complaints
that they get. So, then, Scientology sends out press
releases that Iam under'investigatioﬁ by the Attorney
General's Office, I am under ihvestigation by the DA, and
SO on.

They have put detectives on me; they have puf spies
on me. A few months ago, they put an attempted'spy on
my mother to try to get information about me from her and
to fix me up with the woman's son, so they could get

direct to me. They cancelled my plane to -- well, some-

'body cancelled my plane to Florida about a month ago, and

that is the third time that happened to me this year
while I was traveling.

I'd like to say that this was a very good year
compared to the previous years. 2aAnd I'd iike to discuss
a little bit what it was like to fight Sciehtology alone,
starting in 1368, because I was the only one who was
speaking out. This is a wonderful thing that there are
people speaking out now. But when I'started, absolutely
nobody else did it. And I was the only person until --

from 1968 until 1973.
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In 1973, Nan McLean joined, and the two of us
spoke out publically. And then in 1976, Gabe Cazares
joined, and there were the three of us.

When I started in 1968, fhgre was no support from
the press, there were no rallies; there were no grand
juries looking into Scientology, there were no lawyers

like Mike, Mr. Flynn. There was no peer acceptance

about what you were doing; there was just no understand-

ing that anything was wrong. It was somewhat_like d
sociél group that people were joining and it had a
veneer that everything was going along well, although,
based on the testimony you've had here, you know, these
dirty tricks were going on. But if I said that they
were, people thought that I was the one that was making.
these things up about them.

I'd like to give a little background as to hoy/i
got interested in the subject. I never was a Scientolo-
gist. My basic interest is as.a writer; I like investi~-
gative things. 1In addition, I have a Master's Degree
in Psychology, and I studied Comparative Religion at
Harvard for a summer.

A friend‘of mine, in 1968, joined Scientology and

he ended up in a mental institution. I'm not saying that

one caused the other, but it Ccertainly peaked my curiosity.
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When he escaped, he.came to visit me and he told me that
he was Jesus Christ. I then had --

MR. BERFIELD: He.waé who?

MS. CéOPER:i Jesus Christ.l And he'd been.a pretty
normal person before then. | |

I then called our mutual friend who had gotten him
in and said, "He thinks he's Christ." Arnd my friend said,
"Well, he really is." So, I thought, "Well, this bears
some investigation." |

I went in and'took their weekend course. During
the time, I wandered away from the group where they were
teaching the particular, weli, TRs, as they call them;

and I came upon a list of people, who -- I don't remember

- for sure if it was a Fair Game Order, but I think it was,

because these people were being declared enemies of man-
kind. And it was very odd terminology. I remember.one
woman's hame wéé on there and it declared her enemy of
mankind for puéhing five men down a flight of stairs.
And what -- how could she délthét? It just didn't ring
like true.

And I decided to contact some of these people when
I came homé. And I think I took about five names, the
five top people, and every one of them had an unlisted

number, disconnected phone. Well, this is 1968, and the
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on my phone; I was being multiply sued already at that

time. A number-of -- oh, people kept calling me and

people it was attracting were twenty-two, twenty-three
years old. And just by chance, a wholevgroup of péople
are not going to have five unlisted numbers unless
there's a reason for people to unlist their number.

So, it began to bother me that, you know, was
this so-called respectable Church pefhaps harassing
people? And in that one weekend, I had noted that they
had lied about certain things, and I wondered about a
church lying to people. And I decided to look in the
libra:y and see if I coﬁld get ény information, aﬂy book.
And I discoygred that all the stories had been clipped
out of every single magazine pertaining to Scientology,
and I wondered whether this Church was, perhaps, possibly
séealing things.

Well, I spent the next couple of years doing
research into Scientology. And my first article came
out in December of 1969. That's also the mqnth that I
received my first death threat. Aand then a number of
mysterious events occurred, both then and during the time
within the,next.Year and-a-half until my book came out.

I was followed on several occasions; we found a phone tap

trying to take me out, and it seemed like people were
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trying to get to me.

And this went on for four unpleasant years, includ-
ing four lawsﬁits, one of which was for somebody else's
book. And when that happened, I got really annoyed. And
I became the first person to sue them for harassment;
and this was aétdélly shocking to theﬁ because Hubbard
had written that an enemy of =-- that no one would ever
sue Scientology, that they had too much to hide and that
the peoplé were criminals whoever attacked the Church,
and, therefore, we were going to just wither away and die.

So, they then decided ~ as we know later and I'm
going to discuss this. later - at that time that they were
out to get me and they would have to silence me because,
after my book came out, I began to receive very, very
disturbing calls. And the type of things that you've
been hearing for the last few days were ‘the type of
things that people would call and tell me what -- mysteri-
ous things happening to them, that -- all kinds of very
unpleasant things. And that everybody had a sort of
paranoid feeling and they were afraid to speak out; people
were very afraid to speak out. And ye£, when enough
people who‘don't-knoﬁ each other tell you the same thing
happening to them, you begin to realize that something

is going on.
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Well, about October of 1972, they started a big
campaign to finally silence me or attempt to stop me.
The -- that month I received the second of what was

ultimately to be five anonymous, absolutely disgusting

_ smear letters about me. This particular one called me

a part-time prostitute, and you can imagine how upsetting
it is to open up something like that and read it.

During this same period of time, there were a large
number of attempts to get into my apartment, which was
on the ground floor of the building that I lived in at
the time; it was no£ well guarded, and I was quite con-
cerned. I received a tremendous number of really dis-
gusting calls, and I remember one day counﬁing eleven
calls.

Remember that I work as a freelance writer. That
means that if I get upsetﬁing calls and I'm unhappy, it's
very hard to just pick up and to write what you we#e

working on. A lot of abusive calls then and over the

years, just the sort of -- you pick up the phone and

somebody says, "Oh, what are you doing?" And they'd
hang up and call back, so you have to take ﬁhe phone off
the hook. And if you're trying to reach somebody, they
can't call you back.

Well, I finally decided that I was going to move to
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a higher-security apartment, even though I really could
not afford to do so at the tiﬁe. I moved on December
15th. On December -- the person who took over the
apartment was my second cousin. We bore a physica;
resemblance, but -- basically, because we're ébout the
same age and she was very petite and we both had short,
brown hair at the time.

And a series of mysterious circumstances occurrad.
The important thing was that she opened up the door to

someone who had flowers and rang my bell. And I was

no longer living there, although, my name was still on the |

door. And SO,_Eddie Walters told you about R 245, and
you've heard the policy. When Joy opened the door to
get.these flowers, he unwrapped the gun -- he unwrapped
the flowers and there was a gun in it. And he took the
gun and he put it at Joy's temple and he cocked the gun,
and we don't know whether it misfired, whether it was

empty and it was a scare technique, what happened, but,

‘somehow, the gun did not go off. And the -- he started

choking her, and she was able to break away and she
started to scream. And the person ran away.

And.so, she called a detective and he said, "It's
a very wild attack because there doesn't seem to be any

motive for it." There was no attempted rape, there was

|
|
!
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no attemptea robbery, and why should somebody just
suddenly try to kill her.

The -- aﬁout a week or two latef ét.my new apart-
ment, I received a visit from the FBI. And they informed
that the public relations person for Scientology had
cléimed that she had received a couple of bomb threats
and asked ~- and had named me as somebody likely to send
bomb threats. So, the -- I didn't take the whole thing
very seriously, and the FBI asked me if I would mind
being fingerﬁrinted;- And I said that I would not, and I
was fingerprinted.

At the same time my cousin Joy's boyfriend had been
very, very upset about what happened. And he said, "Boy,
you better let your Scientology spies know that you have
moved and where you are because I don't want anything to
happen to her again." And I did.

And'éhortly thereafter, in my -- to my new buildihg,
half the tenants, which is approximately three hundred
tenants in theibuilding, received a very, very disgustiné
anonymous smear letter about me, trying to get me kicked
out of the apartment, and saying that I had venereal
disease, that I would sexually molest little children.
The only thing that was true in the'letter was my age,

which was not something I wanted known anyway. And it
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‘time. At least, I didn't think this was anything very

the least we could get was five thousand~dollar retainer,

4-326 |

was very, ?ery embarrassing; As I was walking through
the bulldlng -- and I've heard people talking about me
in the elevator, and I was just sort of slinking along
and I was really --‘a month later my parents received an
anonymous smear ietter abéut me, accusing me of prac-
ticing séxual perversions with their clergyman. These
were not very good moﬁths.

" So -- and I was called for grand jury around this

serious and did not bother to retain a lawyer, had very

-

little money becanse I had used all my money to move to
this more expensive, higher-security»apartment.

And when I got there, they told me that I was the
target of an investigation into the bomb threats. And T

went and had to hire a lawyer,_and every lawyer wanted --

which, in thosé years, was like payiﬁg ten thousand
dollars, you know, today. And to suddenly have to pay
this sum of money and find out that you're in serious
trouble, and no one would -- the government would not tell my
lawyers whaf.the evidence was égainst me. They wouldn't
show me thé letters. | _
~~

Anyway, finally, I went before the grand jury, anc

I tried to answer every gquestion as'truthfully as.- I could.
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and they asked me what my social security number was,

- piano had just hit me on the head. I -- I fainted sitting

more money.

I never took the Fifth Amendment. And they kep; géking
me again and again, "Did you ever see this letter? Did
you ever touch it? Do you know who might have?” And I
said, incidentally, "Yes," that I suspected they might
have sent it to themselves because we pad some unpleasant
confrontations in the press.

And then they asked me -to step outside the room.

And when I came in, I knew I was in very serious trouble,

whether I was on drugs, and did I realize what I had said
|

so0 far. And again, they asked me the same series of E
guestions.
And then they said, "Well, Miss Cooper, if you've

never ﬁouched this letter before, could you tell us how

your fingerprints got on it?" And I felt like a grand

up; the whole room just turned upside down and I didn't

know what to do.' And then, of course, the lawyers wanted

And on May -- let's see, May 19th, 1973, I was
indicted on the three counts of sending bomb threats
through the mail; two counts were for two letters. One
was for perjury for saying before the érand jury that I

hadn't done it and that I thought this public relations
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 person I ever knew in New York would re

the trial and these accusations.

adopted me when I was six years old, an

person'might»have done it. On May 29t¢h, ten days later,

I was arrested and I was arraigned.

The ‘next eight months were a terrible, terrible

nightmare in my life that I still feel

suffer from to this day. I had fifteen years in jail
over my head and fifteen thousand dollars in fines. I

was petrified.about going to jail, mére so, perhaps,

because of my small frame and the fact

women's federal prisons were rough plages.

sometimes that I

that I heard that

I risked having my career totally destroyed i

because -- and i had been successiul.
lance writer, what editor is ever going
ment to someone who's been indicted or
sending bomb threats to someone they'op

I was very concerned about the in
the trial coming ocut in the newspapers.
ndt know the difference between indict
they think ﬁhat if you're on trial for

have done it or where there's smoke, th

left with the terrible public humiliation that every

I was most concerned about my par

i

And as an a free-
to give an assign-
convicted for
posed?

dictment and

The public does
and convict, and
sométhing, you must

ere's fire. I was
ad -the details of

ents, who had

d how humiliating
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~into debt to try to continue to pay for them. The -- in

it would be for them énd their friends to have to explain
and to go through a trial like this.

During this period of time, I went through a
terrible, terrible depression and a number of my friends,
which I can't blame them for, did not stick by me. I
was depressing to be with. I had been seeing a2 man fcr
five years and had intended to marry him, and he left as
a result of my depression. I was released on my own
recogni;ance, but I was not allowed to leave the state.
And this made it difficult because I had friends in
Connecticut ané in New Jersey, and it was just ail I
could do to get away for a»weekend. But it was so humili-
ating to havé to go to the court and ask permission to go
twenty miles away that I couldn't do it.

I went through a period of very, very acute anxiety.
I would go to sleep -- I couldn't fall asleep till about
four in the morning and I'd wake up about six with my
stomach just in my throat and worrying about what the
next day would bring and what was going to happen at the
initial hearing. And this went on for eight months, and
I was just tﬁtally exhausted, sleeping two to four hours
a day. I couldn't drag myself around anymore.

All the money I had had gone to lawyers, and I went
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. period. Mentally, I just totally fell apart about half

the eqd, ju;t the main lawye;s Ccost nineteen thousand
dollars. |

I was totally unable to write during this period.
I was -- the depression was very, very bad and I couldn't
concentrate. I attempted to write, but it was really
very bad writing. And I stopped egting because i was
filled with such nausea and exhauééion. I tried to force
myself to have -- I took a sixteen ounce-glass of tomato

juice each day and two €ggs. About half the time, T

would just eat it and then GO to bathroom and throw it
up; I just couldn't hold food in my stomach. o
Oh, a year earlier I had been Ooperataed on and a

Iot of the --' I was physically ill as well during this

way through. I developed,'for the first time in my life,
acute agoraphobia; I couldn't leave the house. I think
that this really started with this attempted murder that
I felt had been intended for me. But ﬁhen, you have‘to
remembe;, I didn't want to walk around my building
because I was hearing people talking about the lady with
VD.

' And i;had'been vefy concerned when they were going

.

to arrest me that they were going to arrest me -in the

lobby of my building and humiliate me among my neighbors
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further. So; this was the genesis of a sudden inability
to go out.

And some of my friends were very, very good; They
would come over and try to force me to get out and get
my mind off what was going on. It worked for a while.
Around September/October, it didn't work anymore. One
friend came over, &larmed that I had not left the house

for a week, and he said, "You've got to walk around the

- block." And I remember we stepped outside about two or

three steps and I just started crying and I said, "Don't
make me. I can't do it; I just can't do it." Aané then
I went home and I stayed inside for about two more weeks.
And meanwhile, during this period of time, there
was-a friend, a new friend, who I met under somewhat
mysterious circumstances, but he was very, very helpful.
And I obtained an apartment for him in my building, and
he did some of the food shopping that I could not get out
and do. And his name was Jerry Levin. | '

And everybody -- the worst period of time was

approximately two weeks before the trial. - My lawyers

informed me that, with a federal case, it was a ninety-
five percent chance of conviction. They then gave me the
good news that, for the trial, they wanted my parents

to be seated in the front row and watch the entire
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it in the paper." And they said, "You don't understand,
. 1f you're parents don't show up, the jury doesn't

realize," you know, "that this is what you want. They're

‘that might get me acquitted was the mutually close

.Jerry Levin. Now, I felt norribly betraved, but at the

-very naive, and his name was a very common name,

proceedings. And I kept saying, "You can't do that to

them. It's going to be awful enough for them to read

just going to" -- they felt that the one clircumstance

relationship with my parents.
On top of that, gding through.some'Sciehtology

material that I had obtained, there was the name of
same time I simply did not want o believe it. I was

especially, in a city like New York.
Meanwhile, we had tried every single move possible»
to get the triél stopped. And -- but I was in a very,
vVery nervous state and it was impossible for me to be
tested correctly. And we went to some doctors who said
that they felt_the only thihg that might work would be
if I would go into a state where I didn't knbw what was
going on, meaning sodium pentothal or truth serum,
because to do that, you have to be -— you're unconséious;
it's like an operation. | .

So, the problem was we couldn't find a doctor who
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. ninety-eight. And it became very, very dangerous to go

would give me a sodium pentothal test because, by this

time, I weighed eighty-three pounds; I had started about

and put somebody under, as if for an operation, and do
that. And I just said I didﬁ't care if.the operation --
not the operation, but if the sodium pentothal killed
me Becauéé, if T had to stand trial for what I didn't do
anéd humiliate everyqne ;nd goAthrough this humiliation,

that I would just as soon be dead anyway.

And we finally did find a doctor two weeks befors
trial who gave me a sodium pentothal test. I was uncon-
scious f&r seven hours. I don't know what I said during
that. I do kpow that; when I came to, my mother was
standing there and I said, "What happened? What did I
say?" And she just said, "It's okay. 1It's all over.
There won't be a trial."

The government wanted to save face because they
don't like to admit that they've maae a mistake. So, they
said that they wouldn't actually -- they would postpone
the trial, but they woﬁld not actually drop the charges
at that time. They also ordered me to see a psychiatrist
which I thought was very humiliating.

The government did not drop the charges and, for

two years after all‘this) I still had to worry on a daily
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. basis whether one day there was going to be a trial and

'so on, was gbing to happen.
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all of these things that I was afraid of, the prison and

V"The'next year was 1974, and there were a nuhber of
new.lawsuits against me. Oh, conﬁinued harassments;
including harassments of my family and their clergyman,
new spies.. By the summer, which was about seven months
after the worst peiiod of this whole thing, I remember
that one of my friends séid that htat wés‘the first time

he had seen me smile in a year and-a-half.

And so, I decided, in fact, that T was going to .

try télget back this gentleman that I was interested in.
And I threw a birthday party to have an excuse to invite
him to something and I sent an invitation, and he then
wrote ﬁe the most incredible letter back. And what I
found out was that there was then a fifty anonymous smear
letter about mé, this one sent to him and his bosses, and
he would never talk ﬁo ﬁe again; and he never has.

In 1975, thé charges.against me were finally
dropped. But during this period, they started a new type
ofrharassment.' And then I began receiving things in.the ‘
mail, such as copies Of“f I had kgpt a diary from when
I was seventeen to about twenty, and there was my diary

suddenly coming back to me, copies of letters that I had
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‘tating my voice to a degree that was good enocugh that

‘and so on. And I said, "I didn't call." And then I

sent out - or my carbon copy of it - and a psychiatrist's
report that Mr. Dardaﬁo explained that he stole.

In 1976, the charges were -- no, excuse me. In
late '75, the charges were finally dropped. At that
point some very bizarre things happened that, it wasn't
until later, I wogld learﬁ were part of another attempt
to put me in jail. Buﬁ -- for example, people were --

somebody was calling a number of my close friends, imi-

some people stopped talking to me, others called and

velled at me: why should I have called and been so rude

went to a writers' meeting and someone said, "Gee, how
was Washington?" I said, "I haven't been to Washingtqn
in two years." They said, "You called frcm Washington."
I didn't understand at the time why these things were
being done.

Also, at a -- I was with a group of writers and
someone showed_me a joke, and I realized afterwards that
it appeared to be an attemp£ to get my fingerprint§ égain.
And I became very, very upset because, after all, I had
a, quote, record, end quote. And I was very concerned
about the possibility of more bomb threaﬁs. |

In -- there were many, many more things that were
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done to me over the years, but this is -- I'm trying to
summarize a little bit. |

In becembervof 1976, I became very, very tired of
it all. By that time there were nine lawsuits against
me. Righ£ Before I went»to court, all the stuff was
remailed to me that was mailed in the past, sort of a
subtle blackmail: "This is whatis going to happen if you
don't settle." scientology wanted mé to settle guite
badly. |

Also, they convinced me at that time that they

changed and that they really were a very nice organiza-

tion, and that, by my continued statements and stance

against them and my book, I was preventing them from doing
the good deeds that they wanted to do or that they were

doing by bringing up the bad things all the time. And

in December of '76, I agreed, in a sense, that -- it's

easier to just say that I agreed, in a sense, not to bad

- mouth them and they agreed not to bad mouth me.

While they were ;elling me that they had changed,
unbeknownst to me, there was a man named Michael Meisner -
and he had been a top GO operative - and they were hold-

ing him under gag and handcuff. And this man knew that/J

"I had been criminally framed& and he knew about a lot of

~ things that had been going on.
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In the summer of 197?, the FBI raided the three
Scientology organizations. On October 12th, 1977, the
F$I called me. Now, remember, this was a‘five-year
per;od that I had never been able to'prove my innocence;
the government considered me a criminal; I had a, gquote,
recdrd, end quote. And the FBI called out of the blue
and said, ?We'havé'just received evidence that you were
innocent of this -~ those original charges." ‘And I hung
up the>phone and cried and I, in fact, tried to reach
that person that was no longer talking to me, but he had
since remarried.

I workéd witﬁ the FBI for the next couple of years.
I did learn ﬁefore - ;n the investigation that was going
on that the murder attempt on Joy was seemingly intended
for me by Scientology. I learned that they had broken --
Scientology had broken into my New York lawyer's office
and — this was one of many lawyers to break into, but
that was the first one. And I learned, whicﬁ was, to me,
the most important thing, that they had framed me _in
1972.

And -- let me skip'ahead a little bit to some of
the stuff that -- there were more lawsﬁits.

Anyway, at the end of 1979, I finally saw the

documents that had been seized. There were twenty-three -

|
i
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it very clear that I had been criminally framed, and it

me on, like, you know- "She can't sleep again, that she

thousand documents. And there were documents -- I'm
SOorry, twenty-three thousand that were available to the

public. And there were two documents that finally méde

Qasrvery important to me that, at last, I was publically
;ble to proclaim my innocence and not worry about the --
what anybody would say, and that I.no longer -- I always
felt that I had to hide the fact that I had been arrested.
And if 1 would meat someone and if they had any polltlcal
ambitions, I wouldn't tell him why, but I would quickly
Stop seeing him for his sake. So, it was scmething thaE/{
I was hiding, and it was affecting my life in various
ways.

_ﬁe found one dccument that, apparently, indicated
that they were considering the use of the Mafia on me,
but that they decided instead to criminally frame me, so
that‘Scientology would not look bad. We found a document
that -- we found a number of documents that proved that
this fellow who had been helplng me, I thought, during
the period that I was, oh, having such a bad time -- he »
was calling a diary into'Scientology as to what I was

do;ng, how close I was to suicide, and, you know, cheering

talklng su1c1de. - Wouldn't this be great for Scientoclogy?"
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' because, part of Operation Freakout -- Operation Freakout

It's very stranée from reading the diary of somebody that
you think is a friend and is wishing you dead:and working
in your behalf towards that direction.

Incidentally, this particular fellow, who's name wasg
Jerry Levin ~- they changed‘his name to Don Alberto, and
hé became one of the biggest dirty tricks operatives down
in Clearwater. He also was the person that was sent to
Washington and'planted the bug in the IRS.

We saw a document called Operation‘Freakout, which
Mi. Flynn started to sho& you before. Remember, I men-
tioned these very bizarre phone calls, people posing as

me? We think that they were trying to test my voice

consisted of six different ways to try to get mé jailed
again, since the charges had been dropped. One of the
ways was to call/ih bomb threats in a voice that would
sound like mine; another was to write bomb threats very
similar to the original ones 5ut pasted on Writers' Digest
stationery, so that they Qould come to the conclusion
that -~ so that the FBI.wou;d come to the conclusion that
this must have been done by a writer.

Operation Freakout consisted of plans to have some-
body pose as me =~ find out what I was wearing, have some-|

one dress like me, look like me, and they would crack up
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originated in Clearwater.

_ For example, my mothér once complained to me that she

pPublically and they wouid try to get ﬁe arrested for that
person threatening to bomb various pléces.

| The other document that I saw was‘that a number
of these lawsuits against me were'being mali;iouély
created. For example, they were bringing my book, Igé

Scandal of Scientology, into countries where it had not

even been published and they were saying -- you know,
SO -- "brought the book in so we can Sue."

The'reason for those terrible calls that I had men-

tioned was tﬁat they had put my'name up on walls through-
out Manhatﬁan and -- with my phone number, sc that peog}aj
would give me these calls.

Operation Owl was in there. T don't know if I
mentioned thaf Operation Freakout originated in Clear-
water, even though the basis of the attack was against

a New York resident, namely, me.

Mr. Flynn showed you Operation OWl, which also

Oh, a copy of m§ diary -.the one‘that had been
mailed to me - was found in a file marked "National
Council of Churches.™" They had hidden a lot of their =--
the stuff that they shouldn't have.had.v And there were

also things that I didn't even know that they had gottei
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couldn't figure out why for the last few years my father
kepﬁ being audited again and again, andrﬁothing ever
turned up; he's an excrutiatingly honest person. Aand
there was an order to give an anonymous tip to the IRS
that my father was evading taxes, and I don't know if
that waé the cause of it. But I'm saying that it was
this type of thiné; -

I also learned from.the décuments that they were
suing me for things that were #rue. For example, they
repeatedly sued me for saying that Charles Manson was a
Scisntologist, and there were fifty to z hundred docu-
ments Showingvhow they were trying to hide the fact that
Charles Manson -had stuaied_Scientology;

Therglwgre surveillance reports. I think I had
mentioned that I'd been followed at various times and
was pretty sure of it. 1It's kind of spooky sitting
there and reading, you know, "She turned up Aken Street,
walkéd for five minuées there, stopped in the candy
store."

And there were reports that my friendsiwere being
harassed. There was a notétioﬁ to cause trouble with
this gentleman that I mentioned. There were spies'
reports and taped transcripts of telephone conversations

that I had had with people.
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read what they told you. .

I was in Washington, D.C., at the Washington Hilton, and

-been studying this for many years. And I have heard them '

" The -- 1 thinﬁ I spoke to 60 Minutes when I was
down here in Clearwater lasﬁ, and I saia then that I had
been‘saying*that theSe-types of things had been going on
and people kept saying,- "Well, what is-she talking about?
This is a church." and it was incredible vindication to
look at these documents and see that everything I had
said about Scientology since 1968 was true, and that they -
had turned out to be worse‘tﬁan anything I had said or
even imagined. |

Now, Scientology, at that time, had said thet they
had changed. Ane I know»because Gabe -- Mayor Cazares s

mailed me the same things from the Clearwater Sun, and 1
While they were saying that, they had learned where

Planted a bug by my bed there and, also, a bug on the
telephone, during this period of time while they were
making these statements in Clearwater about how they had
changed.

aAnd I do not believe that they have changed, and
that -- this iS'one‘of>the-reasons; Oor the main reason,

why I wanted to come here and warn you, because T have

say that they have changed and, gee, they don't == they
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méy be issuing that kind of statement after this is over:
"Well, you know, there were some things that were said,
but, you know, we don't do that anymore" kind of thing.
And I've heard before - even before I stafted
researching Scientology - they were saying this. For

example, in 1965, there was something callad the Austral-

ian Inguiry, a Commission to look into Séientology. Any-
way, after studying écientology, the Commission came to ;

: !
the conclusion that'SQientoldgy -- guote:  "Scientology ;
is evil, its techniques'evil. its practice is a serious ?
threat medically, morally, and socially. Its adherasnce é
often establishes it with the mentally ill." And at that
time Scientology issued a statement that, of course, they-
had changed.

In 1968, I believe, with the Foster Report, when
the.English held an inquiry to look into Scientology, and
Scientology issued a statement that Fair Game had been
cancelled, that the Disconnect Policy had been cancelled,
and that everything had changed.

In 1975, they had Worid Prayer Day, and the press
all believed at that time that they had changed.A-In
December of 1976, when I settled with them, I believed
they had changed. 1In 1977, when the FBI raided them, they

said that they had changed.A'In '79, when statements came
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out about what was in the documents, and in 1980, again,

they were telllng people that they had changed.

And.my final point is that I believe that they
haven't changed:- I bélieve that their basic policy,
ever since the policy was first.ﬁritten, has been thé
Fair Game Policy. The policy is to trick people; the
policy is to Sue people; the policy is to lie to people
and to'destroy them. And I‘ceftainly know from a per-
sonal standpoint.

And I've only briefly told yoﬁ some of the things
that they've done to me, so that you're not decsivad by//J
their trﬁe nature. I've been studying  them fér fourteern
years and, unfortunately, I've been a victim of this
cult for fourteen yeafs. And T believe that Scientology
has never chanéed, will never change, and will keep
issuing statements to people saying that they've changed

MR. LeCHER- Thank you for your --

‘MR. FLYNN: If I could just make one‘point of
information fpr the Commission ﬁhat I believe is sig-
nificant: The mdst relevant portibn of Miss Cooper's
testimony is the fact that for years she suffered from
haréssment and'framing, which was -- has been proved
by §ome of the documents already in evidence, to which

she's testified, and the documents that we put in-evidence
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before this Commission.

The finalrarea for this Commission to examine is
that of deception on all of the items that I mentioned
earlier: deception of confidential auditing information,
Mr. Hubbard's background, the goals, policies, purposes,
and practices of the organization to the thousands of |
ﬁeople that are coming here to Clearwater and paying
millions of dollars. |

Miss Cooper's evidence vividly describeé tﬁe policy

of the Church to utilize the Fair Game Policy, of which

- ‘el v — - =~ - ey -~ - - - - = i |
most Church members who ars paying millions of dolilars

do not know. And that policy has been described, from
1968, in her testimony right up to the present time.

And the Commission will be able to derive whatever
inferences are appropriate frbm her testimony with regard
to the practice and deception regarding the goals and
purposes and opera£ions of the Church of Scientology in
this city.

MR. LeCHER: 1I'd like to say: Thank you for your
story and thank you for the evidence that relates
spécifically to Clearwater.

I have at variéus times talked to members of the
Church of Scientology who have tola me that they've

changed, too, as recently as Hebert Jentz a few months
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ago, who said that they had changed.

And I thank you for telling us your story. I
don't -- every story today seems.to get mofe incredible-
as the people come on..

And I aon't know th you could survive what you
have survived, and I think that you must be one hell of
a woman. |

I -- I really have no questions. T don't know how you

even -- you can trust anybody anymore:- a man that you

might meet that he is one of them and trying to get you |
again. That must prey on your mind. And what with -~ /*i
even with just day—ﬁo—day contact with business associ-
ates and females and family members.

So, I don't want to put you through any mére of
your story; You've relived it, an aberration for these
many yeérs.

‘And I will then refer to my colleagues, and I
hope that they will alsa be sensitive to that fact and
also be'briéf.

Who do I 5tart with?

MR. BERFIELD: I have -- I have just one question,

and it's not so related to what happened to you there.

//\1 .

But you said you've spent fifteen years in studying

Scientology?
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MS..CQOPER: Well, I started researéhing in 1968;-
it's fourteen years.

MR; BERFIELD: In this study .--

MS. COOPER: Yeah.

MR. BERFIELD: -- without any reference to
religion =-- ” |

MS. COOPER: Mm-mm.

MR. BERFIELD: =-- and going back, have you found
out where they picked up :these déceptive ideas from or
whose --= were they L. Ron Hubbard's or did he get them
froﬁ somebody else or what? |

MS. COOPER: Well, when I researched thé book, I
went through a tremendous-number of early policy lgtters
by Hubbard, things that he wrote about in the early
1950's, even when it was Dianetics. And the fraud was
just started way back; Hubbard excelled in it. He was con-

stantly lying to his people. You find that, you know,

- that one thing just totally negated another. AaAnd I think

the deception and the lies all stem from Mr. Hubbard.
MR. BERFIELD: Thank you.
MR. LeCHER: Okay.
Does anyone have any gquestions?
Thank you very much.

MR. FLYNN: At this point I'd like to show on the
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easel a document -- all right. we'll put .into evidence

the outline of the organization. And if Mr. Walters

could come forward - he's still under ocath - to simply

explain- to the.Commission what the ogtline of the organi-
zation is and Precisely where, at this point, for |
instance, Mitchell Hermann would fit in with regard to
flag. |

~ MR. LeCHER: What is that chart, again, that you

have, Mr. Flynn or Mr. Walters? What are you showing us?

EDWARD WALTERS, a witness herein,i/\
having previously been dﬁly sworn by a Clerk for the
City of Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. WALTERS: Right here is~the organization, the
top.of the organization for the Guardian's QOffice.

MR. LeCHER: ‘Why don't you go over it with your
pointer.

MR. WALTERS: _All right.

It starts at the top with L. Ron Hubbard:; he's
listed as Commodore and Founder. Below him isAthé CSGs,
Commodore“siStaff Guardians, CF 6, there are séven divi-
sions: that's-Mary Sue Hﬁbbard, by the way. A | /Jv

Now, I'll go down this way, first. Right below

her is Guardian Worldwide, which is England, Jane Kember.
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She has been the Guardian for -- since the inception.
It's a lifetime appointment, which is interesting, becausd
she just got sentenced and she's in jail.

MR. CALDERBANK: Do they still have these posts?

MR. WALTERS: Yes, they do. And your headquarters
now is in Clearwater.

MR. CALDERBANK: So, convicted felons are serving
on an administrative hierarchy qhart?

MR. WALTERS: No. These eleven that got indicted --

MR. CALDERBANK: Convicted?

MR. WALTERS: =-- convicted were’in Scientology until
they were put in jail. People who have been trained by
them have replaced them and are here in Clearwater.

All right. Below Jane Kember is yoﬁr divisions
for Worldwide Divisions. Information, which is really
intelligence, is Mo Budlong. He's the name-you saw in
a lot of those documents. Anything done in Clearwater -
and you'll see correspondence, the FBI has it, I've seen
it - is in correspondence between Mo Budlong and Clear-
water concerning operations.

David Gaiman, Legal, just what it says; Finance is
Herbie Parkhouse. This man here probably knows more about
the financial structure of Scientology. You will not see

him on the RPF.
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Now -- it shouldAbe David Gaiman; is says Sheila

Gaiman. Social Coordination is David Gaiman's wife.

David was -- oh, you've got David over here for PR. David
handled all Public Relations Worldwide, and his wife
handled the-Social Coordinations.

And these divisions, by the way, are the same

throughout the world, throughout the Unlted States. For

'example, in Las Vegas, Information was Chuck Reese; I told

you about it. Oh, okay.
But I just want to make a point --
MR. FLYNN: Kevin, put that back up. . —
MR. WALTERS: -~ that this organization you see

here is the same everywhere; the structure is exactly

,the.same: L. Ron Hubbard's here, Mary Sue, it goes down.

And then in your orgs. you have the exact same positions.
So; to familiarize you with Clearwater, so you can under-
stand your Cle;rwater operation, in Clearwater, you will
have a Director of Information, yduill have abDirecto: of
PR, which, I believe, is -- no, I think he's out.

MR. CALDERBANK: Will you §i§e us also --

MR. LeCHER: I heard he's‘doing missionary work.

‘MR, WALTERS: - Yes.

- I'1l1l tell you who's hefe;

MR. FLYNN: I think it's --
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MR. WALTERS: Wilhere.
MR. FLYNN: -- Wilhere.
MR. WALTERS: Yeah, Wilhere.
MR. CALDERBANK: Okay.

Will you connect those people with testimony that

‘'we've had before, such as Director of Information -- he

was the person --

MR. WALTERS: All right.

Director of Information is involved in all the
codified and overt_intelligencé operatiéns for collecting
information on enemies of the Church. 3o, in Clea:wat;r,
I would say, and I say it under oath, that the Director
of Information in Clearwater has the files on all of
you people.

The Director of Public Relations is here in Clear-
water; you have a Legal Bureau here in Clearwater; yoﬁ
have Finance hgre in Clearwater; you'll also have Social
Coordination: ithat directs WISE, Narcanon, et cetera.
They will not éell you it's run by the Guardian's Office,
but I'1l1 guaraniee you it is.

All right. Going back to the Worldwide organiza-
tion, below them you have your Deputy Guardians. Deputy

Guardian in the US, that was in Los Angeles; it was

'Henning Heldt. He was indicted and is in jail at the
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moment. Below him was Duke Snider; he was his assistant.
| Then, again, you have Informatlon/Intelllgence -
MR. LeCHER- Not the baseball player?
MR. WALTERS: No, no, no, no. This is .another
Duke Snider.

Information in the United States; then you have PR

- for the United States, which was Artie Maren, who, when

I was in, used to be sent here to handle quite a few

things. Legal, Mary Rezzonico; Finance Msry Heldt, ﬁhich
is the wife of Henning Heldt.

You'll notice that it's a very close-knit organiza-—
tion.

Director of Social-Coordination is a good friend

of mine, Laurie Zurin, who, I will say = it should get

her in a lot of trouble - she's going to be out and

appearing some day.

MR. SHOEMAKER: Mr; Walters.--

MR. WALTERS: She's a godd girl.

MR. SHOEMAKER: Mr. Walters -

MR. WALTERS: Yes. 7

MR.. SHOEMAKER: ;- the -- just for clarlflcstlon,
now, the top row that you went through there, whlch was
theerrldw1de -

MR. WALTERS: . Right.
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MR. SHOEMAKER: -~ Guardian's --

MR. WALTERS: That's in England.

MR. SHOEMAKER: =-- Office, that'é in Clearwater?

MR. WALTERS: No. That -- this -- the one I'm
showing you is England.

MR. SHOEMAKER: Is in England.

' MR. WALTERS: In England.

The Worldwide is officially at East Grinstead,
England. | -

MR. SHOEMAKER: Okay.

Now ==

MR. WALTERS: But here's the thing: You seé,Athis
man up here rﬁns the operation.

MR. SHOEMAKER: Right.

MR. WALTERS; All right.

An intelligence agent can't do anything unless it
runs through the thing to L. Ron Hubbard. So, the real
base of operations is where he is, and the connection.to
him is through Clearwater.

MR. SHOEMAKER: Now, that's located in England.

'~ Now, the United States section that you just went
through, is that still in Los Angeles now?

MR. WALTERS: Information is in Los Angeles; US is

still -- Artie's in Los Angeles; Mary's in Los Angeles;




4-354 VR

10

B3

12

13

14

e

17

24

Angeles.

~ to him, because I can give you a bit of information -- is

‘this trial -- these hearings. They did not stop you. A

Heldt is in Los Angeles; Laurie Zurin is still in Los

But that's -~ that is an organization point of view;
the operations arevstill-run out of Clearwater --
| MR. SHOEMAKER: Right.
MR. WALTERS: =~ as the senior Flag of all of them.
As you know, the guy up here -- these ‘people are
all in England, the United States. This man cannot be
found. So, there are Ooperatives that work thfough him
wherever he is ;- is where they run. 2and my best know-

ledge is that the operation is frcm Clearwatsr directly |

it okay to say it?

MR. FLYNN: You're -- yeah, you're under oath.

MR. WALTERS: All right.

I don't know -- they have just -= this is what I
hear from insiders. Insiders tell me Mr. Hubbard is very
hafsh when things do not go right. Apparently, the

Guardian's Office was'sﬁpposed to stop you people from

lot of them have just been sacked. He has brought in his
young crew of CMO, Commodore Messengers Org.. These.are
_ R |

all the young kids that.havefbeen-trained by him since

they're thirteen yearsfpld.‘ They are now going to put

|




e 4-355

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

-24

Ethics in on Clearwater.

MR. QERFIELD: Question: Is this the same group
that one of the witnesses the other day referred to as
almost in terms of the Gestapo?.

MR. WALTERS: That's right.

These young kids are starey-eyed, devoted to
Hubbard, and.ﬁayofé and éeople like you will not scare
them.

MR. CALDERBANK: Another witness already mentioned

that these CMO people have had so little contact with !
the outside world, they cdon't recognize govérnmental ' i
agencies or éoliciés dr iaws.

And these people{ according to hearsay, now are
in charge of the entire operation. Can you comment to
that?

MR. WALTERS: Yeah.

I know some of them; they started on the ship.
They've had no outside schooling at all. The& know these
policies inside out; they can quote them verbatim. They've
been trained by Hubbard. They are tough little cookies,
I'll.tell you.

MR. LeCHER: What does Ethics mean on Clearwater?

MR. WALTERS: Ethics means that, apparently, there

are attacks -- they look at this open hearing as an
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open attack, and Ethics will be to come and éléan this

_ up.

MR. LeCHER: Expiain this a little bétter,~"clean
this up."

MR. WALTERS: Well;.that means that -- I'll tell
you exactly what - ” |

MR. LeCHER: What will happen?

MR. WALTERS: All right.

This is what'll happen: This division over here

will go through_all the files that they have, covert and

overt on you, and £ind out what they can use. This —

division will start a campaign written up to make it look
like a beautiful church. This divisionAwill sue all of
you.indiQidually, collectively, and probably the City of
Clearwater. |

MR, LeCHBR}  They 've done that.already.

MRS. GARVEY: They've alreaay déne that. -

MR. WALTERS: They have?

MRS. GARVEY: Yes.

MR. WALTERS: The Finance Bureau will have to do

. whatever they can to make sure the records are safe.

The SOClal Coordlnatlon Bureau will have to set up thlngs
that show that Narcanon, et cetera, are not part of

Sc1entology.
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MR. CALDERBANK: You mean; Sammy the Seagull, Gerus

Society, Narcanon will be on call to help the publicity

throuéhout Clearwater?

MR. WALTERS: VYes.

MR. CALDERBANK: The Pﬁ will =--

MR. WALTERS: It will be a massive campaign set
here.

MR. CALDERBANK: It's in éperation -

MR. WALTERS: Oh, it's in operatioh already?

Now, if you want to know what -- I know that some
of this stufi sounds like I'm trying to make up -things,
you know.

Here is an actual document marked "Secret," con-
cerning Clearwater. Iﬁ's an operation’done by 5eputy -
Deputy Deputy Guardian US. It says here that "Dﬁke" -
Duke Snider, you saw his name on the other board - "you
asked for a chart for enemy lines used up to this point
for Clearwater attack after research of the files was
done." This is the files they have on you people.

"Attach this~chatt} it looks cdmplete to me. From
this, I see the areas of priority to infiltrate are" --

MRS. GARVEY: The Saint Petersburg Times.

MR. WALTERS: -- "Saint Petersburg Time;, Mayor" --

MR. CALDERBANK: " Gabe Cazares.
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MR._WALTERS: == "Channel 13 TV, Bruce Snyder" -
is there a Snyder here?
MRS." GARVEY: He's a radio -- -
MR. LeéHER:' He's a radio personality.r
MR.VWALTERS: Has he been handled? 1Is he still
around?
| MRS. GARVEY: No.

MR. WALTERS: "Florida Attorney General s Cffice,

vFlorlda State Attorney General Russell.

"As'things have been quite hectic with the-first
few days, I wanted to send you this to go over. Any o
change or additions you want to add would be okay."

I would suggest they've probably added quite a few
now. |

MR. FLYNN: For the record, that ;- this exhibit on

the easel is part of one of the hundreds of documents in

an exhibit which will be entitled "Scientology Operations

in»Ciearwater;"'of which we have made a copy for each of
the Commissioners.. Aqd.that's just one of the documents.
That's not Operation Normandy to which I referred.A
That's just a piece of correspondence about a particular
operation. Operatlon Normandy, which you'll see right at
o

the front of your exhlblt, lays out all the areas of

lnflltratlon.
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'Thisvparticula: —=- at this particular time and date,
they put that down as a priority.
MRS."-GARVEY:. This is dated 1976.
'MR. FLYNN: That's correct.
MR. BERFIELD: I have one more question ~-
MR. WALTERS: Yes, sir.
MR. BERFIELD: -- it'll be a loaded one.:
In your qpinion, if this new guard comes in, how.
would you define'them?
MR. WALTERS: As young, tough, highly trained,
elite, totally dedicated to Scientology.
MR. BERFIELD: Rationél?
MR. WALTERS: Well, not-—j not rational or sane
in our sense. But do not underestimate their clevernesé
and dedication to duty.
MR. CALDERBANK: Mr. Walters, we've heard evidence
fhat.shows that policy is still being adhered to.
Is that what lgads you to believe that this typerof
thing is happening in the city today?
MR. WALTERS: Oh, yés.
You see, one of the key words for me and a tech
person is "prediction." See, the Guardian's Office gives
prediction to an area. You must know what your enemyris

going to do. By keeping files on you ?eople and on the
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city, they can predict whét you'ré going to do. 1In fact,
the whole Guardian;s Office Information is -- that's
their goal; it's called prediction.
And if you fellows ever dofanything thaf,they did
not expec;, that Hubbard-gets surprised at, then, most
of the fellows here get their heads slapped.
- MR.'ieCHER: Are you saying that |local government
is iﬁ danéer? |
MR. WALTERS: To Scientology? 'Of c§urse it is.
MR. LeCHER: Because -- yeah -=-
MR. WALTERS: Yes. | -
MR. LeCHER: =-- we are in danger?
MR.» WALTERS: Yes.
MR. LeCHER: To whatever’thé young and eiite may do3
MR. WALTERS: I would not be;surprised if you have
some new secretaries coming in looking for jobs of-have_
had in the past. Because Hubbard is not fooling around.
MR. LeCHER: Okay.
MR. FLYNN: Why don't you just describe what --
wheréiHermann‘s positién is. Where is it?
' MR. WALTERS: Oh, okay.
All right,vMitch Hermann here -- you're familiar
withahim; he's had a lot to do with Clearwater things.

He's in the Guardian's Office, handling [the Southeastern:
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Section. I see there's an assistant --

MRS. GARVEY: That's Mike Cooper that —-

MR. WALTERS: Yeah.

Anyway, this shows he's directly on the Intelli-
gence/Information line, and he's well known. I mean,
there's no doubt who he is to anybody that's in Scien-
tology.

MR. LeCHER: Okay.

We have another witne;s. Ladies and gentleﬁen,
we have two more witnesses.

MR. FLYNN: What I think I'll do at this time --

I don't know what the Commission -- how late the Commis-
sion intends to go.

There are some documents that I think need to be
shown in order to put some of the issues of -- or one of
£he issues in perspective, which kind of translates into
a lot of the other issues in front of the Commission.
It's particularly important because of the fact that therd
are auditing files of thousands of individuals sitting
over in the Fort Harrison. All of the people‘thaticame
here to this city thought that they would be confidential,
and, as you know, one of the fundamental issues before
the Commission is that one particular consideration.

So, I'm going to put into evidence ‘at this point
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some of the -- just a.few of the documents that were
seized by the FBI with regard to auditing ihformation.
And“I'again caufibn you that this ié‘simply a sampling.
- Very guickly tﬁis-is a project that the entire
exhibit will show regarding -- Mary Sue>Hubbard, regard- 
‘ing the usihg of the files as Operating targets: "To
make uée of all files in the organization to effect a

major target. These indlude the personnel files, Ethics

files, dead files, central files, training files, pro-

cessing files, requests for refunds."

It's simply one of their programs with regard to
one of the files to give ybu‘an idea of the program.

This is -- you'll note the date 27 September '76;
-tﬁis.pertains.to one individual who they were checking
out for whatever reason.

"Donna's auditing files start in July 1963 at
Saint Hill, United Kingdom, where she was on the"” -- some
type of briefing'course; Mr. Walters would know. QShe.
was being run on GR 6 érocessing at that time. During
tﬁis auditing, she worked with rock slam" - RS means
rock slam, which, basically, means to substantially fail
a security check, where the needle 6n thg Meter slams /J‘
against the side, which means you've got a very serious

withhold or a very serious condition that has to be looked

|
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into - "on Jane Kember, LRH, Herbie Parkhouse, and Fred
Hare." What that means is she was asked gquestions and

security checked about Rember, Hubbard, Parkhouse, and

 Hare. And it immediately became very significant because

she rock slammed on that pérticular part of the security
check. -

"Donna has been in Scientology since at leasf 1952;
she attended the Doctor's course iﬁ Phi;adelphia,at that
time. While at the PDC, she was promiscuous; she slept
with four or fivé men during the course, two of them on
the org. premises. She has quite a record of promiscuity
in these early years. With three ﬁale.PCs, shevlet them
touch her genitals during sessiéns because they got into
sexingness. She has masturbated regularly since she was
eight years old. Mehtions doing it with coffee grounds,
doesn't say how, and once had a puppy lick her."

As you can see, the whole thing goes through. Aand
it's just to give you an indi;ation of the type of infor-
mation that's being used and --

MR. GREENE: Read nﬁmber three, Mike.

MR. FLYNN: And in three, you'll see an "Enemy
Formula Writeup” done at ASHO, that's the American Saint
Hiii Organization. "She mentions leaving her husband,

Mo, in May 1952, but she does not give his last name.
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around while she was away. Donna denied him sex even

- some have crimes, some have sex, some have drugs, some

people, some of them are against news reporters who tried

There is no mention of it in our files. She was also
married to Eill'Fisk, who was shot while she was on
the" - that brleflng course - "at Saint Hill. Bill had
been sleeplng with Phoebe Hjelm and Helaine Grlmes, now
Slmmons( before he got shot for sleeping with'a student

at Seattle Org. Donna had agreed that he could sleep

when she was with him and would masturbate to satisfy
herself." ‘

Yeah; there's another indication there that they
were also using the Ethics files. And you'll note the P
date, 27th September '76, when the Church was in this
city'aneﬁﬁr. ~— Mayor Cazares. was trying to find eut who
they were.

There is a succession of these_documents} there are
hundreds of them. That's an example. We'll put a num-
ber of them into evidence, but it will give you an 1dea.‘

MRS. GARVEY: Is lt all the same flavor in all of
them?_. |

MR. FLYNN: They're all basically the same flavor;

involve spec1f1c operations to blackmail: how they're

"
going to do lt, extort, some of them are against news
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to coﬁduct:investigations that worked where the neWs
reporters drﬁpped their investigations; the Scientology
investigations disclosed extramarital affairs, whatever.
MR. LeCHER: All right.
You have told that they may ~- you or Mr. Walters.
I wonder about the newsmen that afe covering this event.
Do you think they should take special care them-
selves? , , -
MR. FLYNN: I would say_that,vyou know, they'ré on, |

&s Mr. Walters would describe,'they're on the PR end, and
they've just besn getting hit with heavy PR day in and
day out. Probably, for the last three or four .months,
every other hour,'someone has been going down to the
Clearwater Sun and the Saint Pete Times, Clearwater
Station, and just hitting the reporters constantly with
PR. They seﬁt out that booklet in Siéarwater, "The Way
to Happiness," you kpow, the --

MRS. GARVEY: He meant from the other side, the
harassment side.

MR. LeCHER: I mean harassment.

We may all be able to indicate a few things that
we suspect, but I wonder about the reporters, they may

have to be on their guard, too.

MR.. FLYNN: It depends whether they're cooperating
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or not.
' MR. CALDERBANK: Dianetics —-

MR. FLYNN: If they stili pose a threat, then, they
would;gof'as Mr.-Walters and as many witnesses have
testified, they go to the next le%el of operation. If
they still pose a threat, they go to thg'hext level of
operation.

MR. CALDERBANK: Mr. Flynn, how would you charac-

- terize, say -- Austin, Texas was mentioned by Mr. Mayer.

And there is an article in one of the newspapers today

about Austin, Texas having a -- what is it - | -

MR. FLYNN: Proclamation.

MR. CALDERBANK: -=— Proclamatiocn, proclaiming how
great Dianetics was. Now, this appeared in the péper.

Is this an example ofnreporéers and the heavy PR
that they are fed day.in and day out? How can something
like that occur?

MR. FLYNN: You can draw your own inferences from

the evidence based on policy. The -— it significantly

Vappeared next to the Clearwater =- the article about

' Scientology in'today's paper. You can draw your own

TN

you've heard to this point.

MR. LeCHERi I believe I owe their mayor a letter.




4-367

10

11

[
|-

13

14

15

16

17

18

19

20

21

24

MR. FLYNN: jack Clark, please.

I say Jack Clark because i've come to know him;
it's Dr. John Clark, and he's one of the -- well, I won't
state his cfedeﬁtials.

MR. LeCHER: Dr. Clark, will you be sworn in,

please.

JOHN G. CLARK, M.D., a witness herein,

having'first been duly sworn by a Clerk for the City of

h

t

as follows:

Fi

[
Q

5
e

Clearwater, was examined and tes

MR. LeCHER: I must alsc a the same "five

0]

k pgo)!

[

standard questions, sir.
- Are you appearing here today and testifying.under

ocath voluntarily?

DR. CLARK: Yes. Yes, I aﬁ.

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than expenses for écming to Clearwater?

DR. CLARK: No.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the .
Church of Scientology?

DR. CLARK: No.

MR. LeCHER: Do they have a lawsuit against you?

DR. CLARK: Yes. |

MR. LeCHER: They do.
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Has anyone sﬁggested to you that you should state
anything but the truth or has anyone suggested that you
chaﬁge your testimony for any reason?

DR. CLARK: No.

MR.>LeCHER: Thank you.

Mr. Flynn, do. you want to Present your witness? -

Or Dr. Clark -- how you would like te proceed.

| MR. FLYNN: The purpose of this testlmony is
ba31cally in the line of expert testlmony, because there
are mental health condltlons involved in this city.
There are mental health issues that have been p..*:esented/\J
befere the Board.

AIn addition to that,-there's a level of harassment; .

which goes to some of the bolicy’considerations I men-
tioned earlier, that Dr. Clark has been subjected to. But

his basic testimony is of an expert nature with regard

to some of these mental health issues.

MR. LeCHER: Since YOou are an expert witness, state
your qualifications.
DR. CLARK: My name is John G. Clark, Jr., M.D. I

have been an M.D. from'l953, at the time that I graduated

-from Harvard Medical School. I have been trained in /J

psychlatry in the-Boston area in the Massachusetts

General Hospltal and McLean Hospital in. Belmont
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.very many other kinds of conversions which are expected,

Massachusetts, also é part of the Massachusetts General
Hospital. I have worked on the staff - I want to say on
staff - on the staffs of these two hospitals, as well as
another organization in the same area. I am now in
private practice since 1973.

My work has been very, very wide, moétly clinical.
and having to do with people from adolescence on up, as
well as community work in various placeé around the Boston
area.

My interest in Scientology came along at the same
time as my interest in rapid conversions and the Dro-
cesses that led up to those conversions. This is not a
well-known area. in the psychiatric world.

MR. LeCHER: Explain "rapid conversions."

DR. CLARK: Rapid conversion tends to be a massive
chahge of personality, of belief systems over a very short|’
time, brought about by usually deceptive practices of

the peoplé who want to get these people. There are also

useful, sometimes related to real illness, such as tem-
poral lobe epilepsy, for instance. 1It's a very, very
interesting area.

I showed my interest two years after I began to do

some studying. I studied as a result of beiné asked by a




4-370 .~

10

11

12
13

1

16

17

19

21

2

" me to try to get me out of this business. They seem to

- Harvard professor, who could possibly talk in a negative

in religion itself; I'm interested in the behavior of

fellow physician for help; he had problems with his son,
who was a disturbed young man, who had gotten himself
involved iﬁ the Hare Krishna doctrine -- cult. Two
years‘later;.approximately, I had begun to believe thesé
astounding things that I was hearing about and actually
seeing. If was very hard to believe. 1In other words, I
did not go into this study clearly knowing what I wanted
to hear. | |

I then spoke —Vgave testimony - tovthe Special --

a8 group, the Special Committee of the Senate of the

th

Vgrmont Legislature in '76. And from that time the ran
has been in the fire because I did mention, among a few
other people, the Church of Scientblogy. I founa 6ut
much later, just very rgcently, that they‘had been
worried about me before I even got to that particular
place to speak my words.

From that point on there has been an unrelenting

kind of harassment, whatever they wish to try to do to
be very, very frightened of somebody legitimate,;as a

way about their group.
VS

I might say in this regard that I am not interest.
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look into the mating processes of the -- of some of the

groups and the relationshi§.of thbse behaviors to what
I would consider to be harmful results, and; especially
thfough the process of conversion. And I will not have
time to give you the'entire,yiew of that.

I would like to first show you how hard it is for
any kind of a professional to look into thi; area. This
is very much like an anthropologist who decides that he

must go up to see the river in New Guinea in order to

natives up there who are still eating one another to a
degree. Now, I don't mean to put down their culture; .
their culture in some ways is just as valid‘as'ours. But
the people who come in from the outside are not necessari-
ly going.to be tieated all that well. And it was my
interest of looking into the cultures of these groups to
find out what had happened to the individuais who had
been taken into them and why had they changed so much

and why had they become so mean.

Now, if I can give you a brief listing of what has
happened: In my writing, I have put down séme of thé
attacks on me. In '77, the -- I got my first letter from
them, telling me that I had said the wrong things in the
Vermont legislative -- the hearing and I'd better stoé it.

I got a series of calls, which I pretty much ignored.
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They, also, quite simultaneously, wrote a whole series

of letters to the Deans at Harvard MeQical School and
the head of the Massachusetts General Hoséital.

In '78,‘three of my patients were investigated
eﬁough so that their places of work and their places of
living were'énown to Scientologists, who then called them
and asked them about my behavior in ‘treating them. To.a
doctor, that is extremely bad business, just terri@le.

Shortly after that, in about '78, I was called a
Communist because of their intérest in my daughter and ny
having gone to Russié to vi;it. And they put that intq
Some very interesting fiction'whichvthey had put togethe.
from all of théir investigations of my neighbors and
friends, whiéh they then presented to the legislative
committee that was beginning to looktiqio some matters of
other cults. |

They aiso tried twice to keep me put of England by
sending a very strong Protest to the proper authorities
in England, looking iﬁto the matters on Ron Hubbard._

In 1979, I and a number of .others were picketed
by the SCientdlogists‘twice, once in Pennsylvania at a
meeting we were having, talking about cults, and oneat/\J
the then IMH where we were hévingzthe oqiy.meeting on

the cults thatnthe government has been able to put -
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together so far.

In 1978, they lodged a complaint toAthe Board of
Registration of Medicine. 'This is the Board tﬂat gives
us our right to practice medicine, and thét's in xassa-
chusetts. This had to‘do with my behavior in court on a
case that had to do with the original fagily that.brought
me into this, guote, business in the first place. That
particular problem with the Board of Registration ' i

stretched on for a very long time.

By 1979, they were in Montreal passing cut flyers
at the place where I was giving my lectures at McGil:i. i
This time they were calling me a Nazi. ‘

In 1980, they were sending an articleito‘all kinds
of people vefy high up in myAprofessioﬁ, purporting to be
something rather favorable to me, except that it was
about ECT, electroshock treatment, and it had some
material in it that claimed to be diréct.quotes from me
saying that deprogramming could be brought about by the
use of electroshock treatment. Fortunately, I have
friends who called me up and said, "What's this all
about?" But I'm still quite sure that some people think
that I'm advocating ECT.

They began to blow hard in various ways toward me

in their magazine or their Freedom paper. And we have one
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~also lodged, a third one now lodged against me, both of

r it had all the earmarks of the Scientology capacity to

- mischief.

copy of the most recent ones, '78 to 'S8l. They call me

a Nazi:and oﬁe of the leaders of the ARM, as they call it
in their 6wn internalfrecordé, and that's the Anti-
Religious Movement. :

Several people approached my professor, one a
college student who was lookiné for information and just
ﬁappened to mention me.in some way that was really quite
derégatory,‘a patient who tried to get into my office and
taik to me; somebody 6ﬁ‘one of'the television shows from
the Citizens' Commis;ion on Human Rights talked about my
use of drugs and ECT and my terrible attitude toward P
these people.  another -- in about '80, another student
wanted to study deprogramming, and it was gquite clear,
when we checked up, that was certainly nét wﬁat she was
interested in. It goes on and on and on.

In 1981, another complaint was lodged at the Board

of Registration, and in this attempt -- a second one was

them very, very clear -- one from a Scientologist and

the other one, again, purportedly from a Moonie; however,

- By the way, all of these complaints have been dis-

missed. The first one was dismissed with a little bit of
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nastiness on the bart»of the Board, who could not -- which
could not understand what was going on. The last two,
which recently came to me, are clear, clear releases from
any obligation at all.

This past year from last July, there has been a
fire storm of atﬁacks. The;e's almost something once or
twice every week coming. Because I haven't answered to
them, they can't do-some of the things they did to
Paulette. But they‘did a few other interesting things,
such as picketi@g the Mass. General Hospital and passing
out some very inﬁeresting leafléts, offering a twenty-
five thcusand dollar-reward, for instance, for informa-
tion leading to my conviction. This wés done several
months. 'They approached every newspaper, every TV out-
let --

MR. CALDERBANK: They wanted --.

MR. LeCHER: They only offered four thousand nine
hundred fifty for ours.

DR. CLARK: Well, that's beginning to make me think
that I'm bigger than I reallf thought I was. I was
thinking, as I was listening to everybody here, "I'm a
pretty small‘potatd,“

These are all -- it even goes on further. They also

informed me, in the midst of all of this, of the kangaroo
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court Ethics trial last fall, and they had —— I guess you
coul@ probably believe that they convjcted me. They

offered me the possibility of some kind of release if I

would just admit that I was wrong. And so it goes on and

on and on.
And it's o?yious that this 6rganization does not
want to be critiéized, and the;yay of han&ling criticism
is the ad hominem attack,‘wpich is whait we've been talk-
ing about all along. It is very, very| unlikely that they
will feélly argue on the basis of the facts or of the
allegations against them. They will shimply try to do —
what they have done before, that is, t¢ make life too
Painful for anybody to go-on with this kind of attack,
which they are launching on me.
Theyibonsider me sameone with some sort of animus
against:them;fof course, that they will try to prove in
these various cases'against me. As a matter of fact,

they make their own enemies, Obsessively make their own

_enémies. They try very hard not to let anybody know '

that, but énybody who evenfbegins to lopk into this and
speaks out at all is going to find that| the enemy situa-
tion has once again arisen. P

T would like now to talk a little|bit about what

happens from a clinical view. T'm really not all that
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happy just to talk about my own predicament, the dégra-
dations against me. I'm surviving them and -- but I
think they are somehow illustrative of --

MRS, GARVEY:- We know what we're going ﬁo have to
go through.

bR. CLARK; You might as well face up to it, you're
becoming heroes whether you like it of not. We'll talk
about suggestions for them maybe later.

What happens, and in gehera;, what happens to the
people who go in;o Scientology? .Why do theiichangé so
much? How does it happen? What is there about the human
mind that most of us do not want to know that does it
make it possible for one of our children, who has been
thoroughly healthy in every'way, to be caught up in one
of the groups and, suddenly or over a few months, are
simply lost to the parents and to the.community?

The change in these people tends to be very, very
large. The parents who have said;to me that "My two
older kids got into drugs, sex, and they led me on a
merry chase. But I knew that Qas just sort of added on,
applied to them.” And my younger daughter, who was the
nice one, behaving herself, went into the Divine Light
Mission. The change was integral." This is also

true of the changes of people who go into the Church of
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Sciento;ogy.-‘In fact, in some ways it -- the changes are
even more complete.

It'é'no)wdnder, for instance, that they tend not
to like to have people in and amongst them whose parents’
and.famili do not agree with their choice, if you wanﬁ to
call it choice; they're PTSs, and often they do not allow
them to stay in. 1It's much easier to bring about these
changes and have it not noted - or them no£ note it - if
the parents-don't -- either don't give a damn or they
sort of like the quiet, controlled people that have now
stopped taking drugs and are very, very busy doing what//J
they're supposed to do.

Buﬁ, in fact,>the human mind is capablé of an
enormous amount of change in a short time. It can, as 1
said; happen from natural forces. It's quite commonly
seen in temporal lobe epilepsy, and sometimes - I should
also mention just for your imaginations to work on -‘that
the people with temporal lobe epilepsy;are also charac-
terized by their absoiute need to write, constaﬁtly
write: turn out poetry and they just write in a des-
criptive manner. I'm not suggestingrthat anybody we have
talked about might have this.

It's very clear that at some point these people WH/J.

also go>through various kinds of conversions do have --
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.2 limit of elasticity. If you push it hard enough, you'll

that those who go through conversions naturally do have
real changes in their brain structure. But you don't
have to have that. 'You can be an ordinary kid who's just

going through a bad time, and that's why the late ado-

The process is guite fairly simple to bring them
in. First, get their attention, entice them into some-
place where they can then be bombarded with information;
it'é a élosed system where all the information‘is con-
trolled and where the seduction caﬁ be set up. Over a
éeriod of time - and it éan be very short ffbm minutes to
two weeks --the attention of the individual is very care-
fully narrowed, just‘ narrowed. These various processes that
are used in Scieqtology, for instance, are attention-
narrowing procésses. It requirés the individual to
attend to only the task for a very, very long time.

‘There is in this a great relationship to formal
hypnosis;‘in fact, exactly the same is just done to them.
And the object is té push the mind, the attention, to a
narrower and naffower state until something kind of
breaks. It's a system - the'mind is a system that is

highly flexible. But with any flexible system, there is

crack, snap, whatever you want to call it. Any one of us,
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under certain circumstances of very high pressure, might.
find themselves cracking one way or another.
Then, if the person who has brought about this

cracking, this changing, this snapping, this trance

and keep it under control - in other words, the person's
old mind has been taken down under this heavy pressure,
a kind of emergency - if they can keep it under control
long enough, the individual must then identify with those
people who are managing the whole system; they identify
with everything. * They begin to take in information: |
the rules, t;e language, everything. It's like falling
in love. It's the same process, except that it's managed
differently.. |

| That's why this is so mundane in one respect:
There's nbthing about this that is feélly, really spooky.
But if thi$ management is done just the right way by
very intense processes and by people who signal their
intént to‘control — which, again, applies to this
matter today -~ the individuai, as Irsaid, becomes almost
as all those other peééle. . The 6nly way to survive, for
the mind éofsurﬁive,'iﬁ to become as much like the per-
soné whp have begun to hold you as hostage as possible.//\

There has been a lot written about the Stockholm
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-the hostage for a long time in a very ambiguous state,

" not knowing whether or not they're going to be killed

effect in hostage taking, where the people who are with

or tortured or something -- they're -- these people some-
times fall in love with the person who has held them
hostagé. Again, go back to the fact that most of this is
ﬂormal but it is mahipulated.

It must be remembered that in almost al; -- in fact,
really in all of those organizations which are most
dangerous, nobody 1s told in advance what is going to
happen. Thers is nc argument about the virtues of the
organization - and it's interesting - until after the
change of the mind or conversion. -It's a snapping, it's
whatever you want, a leap into another world. |

Now, this means that these people who have gone
that far are now in a different state of mind, essential-
ly, a separate personality; it's a dual personality. The
first personality is put on hold. Again, it sounds like
science fiction, but it can be done and it can be
replicated; it's been done in ---by hypnosis. And it has
to be managed by more and more and more processes, SO
that the whole thing just sort of gels and people just
can't get out of'it; they cannot get out of it.

"But it's made easier for them to stay in if they are
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to sort of talk -- talk it out with people completely
outside. And this is what happens.

Now,kin this state, these varioué kinds of cults
become the most dangerous of all people, that is, they
take on as a mass the we/they psychology. That is, "We
exist and we're real; they" - ﬁhey're all of you - "you
don't understand‘us." And because they're so focused and
cannot remember any oﬁvtheAtendérness of their earlier
times toward parents or friends or others, ﬁhey are
extremely intolerant, extremely iﬁtolerant. They are X/#

behavior paranoia in their simplicity of thinking and are

easily pushed -- well, they're totally pushed around by

the leaders.

This means that within two weeks individuals who .
have first'comevinto the Moonies have signed checks for
2 hundred and fifty thousand dollars to go to the Moonies.
You see, it isnfﬁ just the Church of Scientology that can
gef_a lot of money out of people in a hurry.

The -- in-these.gfoups, a;most -= in almost every
case - it's almost a real rule - the peoplg who run them

are living still; they're the living leaders who are

—~I

charismatic individuals who have found out how to manipu

late other People's minds. 1It's very hard for most cults
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to continue to go on; probably, 99.9 percent of them
die within one generation for very good reasons, often
because the children doﬁ't go along with it.

They are in this state, the we/tﬁey state, entirely
non-charitable. They do not see others as valid; they're
not real. In the case of the Church of Scientology,
those who have gone far enough through their processing
cannot believe that it is important to be a human being;

they're something else. And those of us who are human

th

o

(8

beings are =-- have no regaréd from them; our iives zar

u
1]

no importance whatsoever. It's something slse. ~Ferhap ,
you'll say that's getting into their religious beliefs,
but sometimes you have to know something about the nature
of belief in order to undersﬁand behavior, especially,
as egregious as that which we are talking about today.
'Another factor in this is all too often the reason
that individuals come out in a really hurt state, and
that is, they reject all magic except their 6wn. Now,
I'm saying that somewhat ironically.- They think, fqr.
instance, that medicine is bad magic and, thus, the --
because they also reject the scientific view of know-
ledge, they are unable to understand the medicine, medi-

cal position on anykhihg. Thus, too many of these

groups - and, again, I'm talking about Scientology in
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particulat T are not at all capable of approaching doc-
tors effeétively, and they're often too late when they
do. They have a few captured physigians work;ng with
tilem, and I say this with no Prejudice to the -- to them, _
that many; many chiropractors have been gotten in.

It is necessary in the case of all of these groups
that they isolate these people that they have just
brought in,rthe pProselytes - isoiate them from their
families - because their families remind the.m too much
of the past, and they can sometimes break into the ming
control state. ‘ ' | —~

‘And one other little thing, just -- 1'11 just men-
tion the TRs and the bull baiting, which are seen as -~
by me, as managing the focusing of the mind. Thére are
many, many ways of doing that. I think that the par-
ticular ways the Church of Scientology does this can be
extraordinarily damaging_over the long run and over the
short run. |

VThese are exercises involving two people across
the table with the E—Mgter in the middie, with the face
of'the E-Meter to the-auditor.  And, thus, certain kinds
of‘procesges == questions are asked over and over again//\
in such a way that it is impossible for the individual

to answer them really quite right, depending a little bit
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on what the auditor wants to get from these persons.
Well, this is also'eye-to-eye contact. The individual
who is brought in must pay absolute attention to the
auditor or will have to flunk and go béck to the begimning
of the rather painful processes. And by'the time the
individual gets through with this — themind is already
-controlled. And by the time they go thrbugh the first
auditiné courses successfully, they are entirely under
control of the auditor himself and'will tzke almost any
oréer from that person.

One of the more heavy auditing processes that I
have heard of is the one of sitting knee—to-knee for
about eight hours, looking at ohe another, and ‘saying
nothing and not blinking or answering some absurd ques-
tion over and over and over and over and cover, perhaps,
/ébmetimes with bull baiting, which means they'll have to
answer these guestions cofrectly no matter what else is
going oﬁ in the room, whether or not tﬁere are personal
touches, some kind of laughing, some kind of nasty state-
ments, sexual approaches. The person being audited
cannot even begin to show any movément on the E-Meter
or any in the féce; it‘must absolutely be flat. 1In

other words, that person must not respond emotionally to

anythiﬁg.
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'This kind of treatment of the individual,-to:édt‘
out any résponse to, for instance, conscience or the
ouﬁragepus brocesées that.are going on, simply empties
them of this capacity to act really in a humah way.

Now, for a while it feels fine. But often these

:people havefgone through an enormous amount of pain to

get to the point wheré they think they're beginning to
be happier. and, in fact, very few of them are happy:
they're just reaching for that which they have been
promised but never comes.

There is much to say about the Church of Scien-
_ .

télcgyvthat may not sound exactiy scientific, but it is
nonetheless, sort of cohclusional. One is that what
tﬁey do is, .in general, very hurting} often to the detri-~
ment of the mind.. ‘A number of people have come out of
ScientologYVWith‘no minds at all, no flow of conscious-
ness. It has taken years to reinstate the mind. And all
they remember as they come out is hurt, hurt, hurt.
Almost every one of these processes, unless you happen
to be a celebrity, is extremely painful.

If you are doing the wrong thing, just like the

child you are subjected to pPunishments. Many of these

things we've talked about today are very much like a ]

punishment to a bad child, except it goes so much further.
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But here, when the mind begins»té fail and is entirely
held up by the proéesses and by the orderé of an organi-
zation like this, i1f something goes wrong within that
system - that is, that the biological self, which cannot
always be kept completely programmed, or the system
itself, which has its own glitches - the individual may be
suddenly put out on a ledge, as it were, with nothing |
holding =-- nothing to hold on: _the mind emptied of any
naiural‘flow of consciousness, of memories of ihe past,

of an adeguate control of the English language. Yes,

"they almost never seem to be able to put a document

together that is in decent English language. Ané these
individuals either must go flat out mad or - in several
cases we've heard about, probably many cases that have
been lost - in suicide.

Fortunately, for a lot of people who have come out by
themselves, after a while - as with the other cults -
their minds will reassemble themselves ovér a period of
time, at least a year is necessary. The first year or
so may be one of great péin, much anxiety for all of the
rest of the family, and it gets even worse whquthey
realize how much of the world they have lost, how much
of a ch;nce_for'a happy-life they have left behind. |

Thank you.
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MR. LeCHER: ‘Thank you.
- Is an E-Meter similar in controlling your emotions
to a bio-feedback machine?

DR. CLARK: Yes, it is. And it's —- it's a lie

detector, in effect.

One of the great achievements of the Church of
Scientology is that it seems to be able to teach people
how to beat the polygraph, and I have my reservations

about the worth of that. But that's essentially what it

is.

It short circuits the certain kxinds of mental pro-—
cesses, if used by a very trained person, that is, that
they can appear to be a little magical about_their under-
standing of what's going on in the person who is being
aﬁdited. They get that person's attention mofe and more
focused. 1t's very simple to do without the E-Meter,
as a matter of fact.

But>almést-all of us know that in hypnotism -- the
old-fashioned mesmerizers used to do this kind of thing
with some kind of device to~center‘the mind on, aﬁithﬁiis
really what the E-Meter is all about. |

MR.-LeCHER: B those that are so éommitted, so //J
hooked, can somehow“réad the newspaper or watch thése |

hearings; do youAthink they'd have enough to be questioning
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their lifestyle énd want to get out?

DR. CLARK: I somehow think the threat of the cult
conversion and the kind of dreadful things that happen
after are not as likely to lure a victim as, for instance,
drugs, because they believe that they can handle drugs
over a shorter periqd of time.

However, drugs are not being handled by quite such
clevér people as the cults. And the cults aiso have the
friendhsip of the Civil Liberties Union ard some of the
leaders in the major denominétions to sort of stand
behind them ahd stand aside of them, saying this is alsc
iegitimate reiigions of whatever kind.

In that sense, I.can't answer your question really

‘yes or no.

MR. FLYNN: If I may just interject one minute:
The city received a letter from Branch -~ it was the
National Committee Against Repressive Legislation, which
was sent to Mr. Shoemaker, and it opposed these hearings.
There are =-- there is at least one name, perhaps, two
names - but definitelf_one name of an individual attorney
on the lis; of that National cOmmittee Against Repressive
Legislation who defended Mary Sue Hubbard and other
defendants in the Washington criminal case. And upon

various items of information that we have received, the
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 doing, but they know that from another point of view what

lagal fees ia éonnection with that defense were in the
range of.foﬁ? to Six million dollars.

MRS. GARVEY: We're in the wrong business.

'MR. BERFIELD: You better well believe it.

MR. LeCHER- What - all .right, I know we 're getting |
late but - what suggestions can you give us? What should
we do and what can we do as elected representatives of
a fair-sized city taken over by a large organlzatlon
that has.much more, frankly, money than we have? |

DR. CLARK: That's right.

I did not;mention at the very beginning that I hav
been facing two nuisance suits for conspiracy, and they
are nuisance auits} And, indeed, the nuisance suits will
be a part of the future.

It's up to us to rally our allies, the pecple who
believe in the-ppen saciety, who can smell tyranny when
they_hear about it. It's about time in this particular
period that wé admit that we're, as a country, in a lot
Of trouble, and countrles in a lot of trouble have always
ha& bus;ness w1th cults all through history. But, now,
lt‘satlme to stand up and say that "This isn't working."

. Now, theserare groups who do not like to deal with

TR

the truth about themn. They believe in ﬁhat they're
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they're doing is impe:miésible. What we can ask of them
in meetings like this, when they have their time, is to
speak to the issues instead of attacking individuals -
which they will do, they'll attack individuals - so that
they can compete in the marketplace of ideas and beliefs,
and we'll let them compete all they wiéh. But we must
not forget we're talking abogt their behavior which is,
essentially, terrorist. |

MR. LeCHER: I think thaé's very well put. What
you're saying is that -- do not attack individuéls but
compete in the marketplace for ideas, and i think that's
very well put, ana I appreciate it.

Do you want -- Commissioners,‘do you want any ques-
tions? I know i;'s getting laﬁe and --

MR. CALDERBANK: How would you guide us? This
Commission is very concerned about the difference betééen
church and state and secular or religious.interest. How
would you guide us on -- you mentioned behavior. How
wouid you guide.us? How would you give advice to this
Commission on how to proceed?

DR. CLARK: I face that right now. It evolved --

in this country, the behavior of religious organizations

'is not somehow guarded by the First Amendment. There's

a lot of nonsense about that. This whole country is not
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set up in order that religions can do whatéver they
wanted to do; we're really quite frigntened of the word
"religion."

On the contrary,'the First Amendment has two sides:

It's there to protect us from religioug zealotry and

fanaticism, ‘as much as the other way'afound. How many

of our first immigrants were running a%ay, not from

government but from religious persecut?on by religions?
This 1s going to be the problem %f the next genera-
tion of religious organizations and ne& organizations of
minds and groups. Now, sometimes, theﬁ will not call dg;a;
religious-organizations, but right now%in this country,
because there's a First,Amendment} it is useful to do so.
In the case of the Church of Sciebtology, you can
almost say that it is an ad hoc religio%; it became a
religion because it realized that it'wa;'convenient to be
a religion.
MR. éAiDERBANK: Do you feel your First Amendment
rights have been impeded by their.actioms?
DR. CLARK: Well, in —
MR. CALDERBANK: Freedom of.speech.
DR.'CLARK} -~ my case,. T dén't think they have.
I think théy've blown it so far. They've just simply g

made me more interested in what they're doing.
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MR, CALDERBANﬁ: Lasf queétion ié: ﬁe've heard
belief and behavior, and we've had a lot‘éf peoplé say .
their behavio; is either criminal .or frauéulent.

How'would §ou characterize their beéavior?
DR. CLARK: I-think I would charaéterize this
Qrganization by the definitions of the court of their

leaders: 1it's a criminal organization. And, certainly,

the behavior toward Paulstte Cooper and to many others
is truly criminal. Their willingness, their readiness

to do anything criminal in order to do what they want

Hy

toc éo 1is charactefistic of their criminal @ind.

MR. LeCHER: Thank you.

We have a =-- Commissioners, I'd likejto get to the
last witness. If you have something you mﬁst ask.Dr.
Clark, go ahead. |

Thank you very much, sir. You have %ummed it up
Qery wgll. |

We have one more witness that won't iast too long,
but because of things beyond our control w;'re going to
take a five-minute break and come right baék.

(Wﬁereupon, a recesé%was taken.)
(Whereupon, the heargng resumed.)

MR. LeCHER: Am I on?

Ladies and gentlemen, take your seaté, please.

!
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Gentlemen in the aislé, ladies and gentlemen, please take

your seats. We don't have much longer to go, but we do

want to conclude this evening.

Madam Clerk, will you swear the witness.

BROWN McKEE, a witness herein,
héving first been duly sworn by a Clerk for the City'ofr
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: What is your name, sir?

MR. McREE: Brown McRee.

MR. LeCHER: Brown McKee, ockay. : o

I'must‘ask you the same five standard guestions.

Are’ybu appearing hereAtoday>to testify under oath
voluntariiy?‘ |

MR. McKEE: ‘Yes, I am.

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone, excépt
exXpenses to come to Clearwater?

MR. MéKEE: No.

MR. LeCEER: Do you have a lawsuit against the
Church of SciéntologY?

. MR.VMcKEE:' No.

MR. LeCHER: Does-the Church of Scientology have a

lawsuit against you? |

MR. MCKEE:. No.

e -,
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. MR. LeCHER: Has anydne suggested to you that you
should state anythiﬁg But the truth or has anyone
suggested that you change your testimony for any reason?

MR. McKEE: No.

MR. LeCHER: Thank you.

Mr. Fiynn, do you want to present your witness?
MR. FLYNN: Go ahgad.

MR. MCcKEE: 1I've been a Scientologist for twenty-

four yeérs; I'm what's called a field Scientologist. I'm

not a member of the Sea 0Org., never have been. I operateE
or did operate groups in Connecticut called missions,
whiich are autonomous Scientology.groups. I left the
ChurchAin 3anuary of this year. -

This is the second»forum-that I've been to in
Clearwater recently. The first one being in December of
last year, where a group of field persons such as myself,
approximately fifty - we're all mission holders, we're
the executives of the field groups - got together and
demanded that officials of the Church and the Sea Org.
be present to hear our protests and our demands for
reform within the Chu;ch.

Now, this hearing went on for five days. And §uring
this time, it was probably one of the most emotionally

moving experiences I've ever had. I heard people give
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tology; these are people still in Scientolog&, by the way.
And I thought that some of my hardships were terrlble,
but after hearlng those I found I really got off quite
easy. '

I heard a woman describe how her husband went to
Flag when it wae on the ehip because he had a heart con-
dition, and one of Hubbard's Prescriptions for that is
Vitamin E. And he came’ back, and according to her des-
cription - I knew the man, by the way»- he came back a
broken man and died twoc or three months later. and it's—
a little gory, but the autopsy showed his stomach to be
filled with undissolved Vitamin E capsules.

.Another'ﬁother was -- spoke>at this, and it was
almost.likenlistehing to a pregnant woman ctazy with
grief. Her daughter, who was a young4mother, had -- was
also a field Scientologist running a group in Sacramento,

California and had come to the Flag Base for the high-

level auditing called NED for OTs, and had become so

distressed and so upset that she kept calling her, "Come
do ‘something to help'me.". she couldn't travel from Cali-
fornia to Clearwater because she was 51mply too ill. SO/N

couldn't do they something, couldn't she ‘transfer her

money to Los.Angelee and get the auditing to help her?
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- people of this so-called Church was one of the most

. which they told us were all a matter of the past, we

And they said, "No, we can't transfer the money. "
Shortly after that, the young woman died. The
autopsy disclosed it was from a ruptured pancreas, which
I'm told is a stress-induced condition.
Hearing hervmother who's an o0ld, old friend of
mine,- as was the young woman, and her husband fell these
things to the Church offic;als as examples of the inhuman-

ity and complete lack of regard for the humanity of

difficult tasks that,Ivhéd to ever sit througﬁ.

I probably have a reputation in Scientclogy as
one of the more vocal malcontents. I've been pressing
for some form of reform for many, many years.

After this meeting in Decembér, we went back to
Connecticut with the firm conviction that there was no
interest within this Church for reform. The dirty tricks,

the Guardian's Office operations, and that type of thing,

found out were not a matter of the past. They tried to
break up the meeting that we field people had called - .
they didn't call it - that we had called down here to try
to get some of these things corredted.

Now, I've been a ministeriof this Church for some

sixteen years, and I really took it'seriéusly. I've
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married people, I've buried them, and |to me it was a duty

and an honor. And to find out what my| Church had been

doing -- it's a little hard on me.

Now, there's one other point: And one of the main

reasons why I wanted to be here is that

pfoféssional auditor and éase superéisor, and I've been
doiﬁg it for many years. I know what is taught and the
technology of Ron Hubbard. I've heard lhis tapes by the
hundreds and have read his book by the |thousands. And I~
can quote almost anything you'd liké quoted right now. I
Xnow what this man says about illness, And illness is "z
cured only by auditing. That is not what is told to the
pnblic,bbuttthat is what is taught us, we, who are the

practitioners and the ministers of the Church.

The reason why I say this is becay

dangerous. My };te'wife, Julie, and I Yere in Washington
in.1977 taking training. And I had rec%ntly had one of -~
at that time had another one of my run-ins with a -
Guardian; they know my people to be vocal. An&.so, I was
ordered to sec checké, sécurity checking, and a guard

posted on me and my wife, who was guiltyl because she was

my wife.

I manéged'to get through the security check becausc

I'm én expert security checker, and T know how to get

I see == I'm a

1se I believe it's

TN




4-401

10
i1
12
13

14

16
17
18
19
20

21

8

24

ji
u

through them. You learn these things -- you know how

to -- we people in the field learn how to survive at the
Flag Lana Bgse and at the orgs.; we've learned the rules
cf the game, if you understand my point. We're -- we
don'trwalk in like a wide-eyed virgin walking into a
military brothel; we've learned how to survive.

At any rate, this was a very, very hard ﬁhing on
usS because there was a.degree o{ duress. And we went
home kind of beaten. We didn't really -- we aidn‘t want
to do anymore Scientology studying. And Julie complained
CI tirescness and thls and thét. Julie rérely aver com-
plained of anvthing. But anyway, I saw her beginning to
slow down, and by the summer of 1978, she, who was also‘
a very highly trained auditor -- and, also, you must

realize both of us were totally pursuaded that the source

of all illness was mental, except fof, say, a broken leg,

and the way of curing it is with auditing. This is

what -- it's our business.

So, during the summer, Julie lost more and more of
her energy and had some swelling and some small chest
pains and this and that and began to lose her voice. So,
I thought, "Well, Flag has the best auditors in the world
and should be able to help-her out."” So, I sent her down

here to Clearwater in, I'guess it was, October of 1978.

i
1
|
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We never even really thought about going to see a doctor;
that's just not what -- the Scientologist doesn't think
about that. |

Well, they sent her back a Qeek later sicker and
she couldn't speak fOri—- she couldn't even whisper any-
more. She'd write notes. So; I tapped on her back,‘
because she was complaining about her chest, and on one
side I could hear the sound of -- the hollow sound that
you hear when you tap, and the 6ther side; it wasn't
hollow. AaAnd so, I knew that there wasn't any air on
that side. ’ .

So, we went to see a doctof, and he had her in the
hospital very quickly. She was there two days when we
were given the report. And what it was was adenocarcin-
oma, which was a cancer of the lymph glands of the lungs,

and her right lung had totally collapsed, and which this

cancer had also infiltrated her throat and paralyzed her

vocal cords. And it had Progressed to the point where it
was totally hopeless. I mean, they didn't even suggest
chemotherapy. | |

l And they sent her home, and I cared for her.for-
ten days. And she died in»my‘arms. And I began to,thian
a little bit about this type of thing at that point.

-This type of thing isn't too easy to say, but I
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think that it's impo:tant that somebody say it. And

this is what is taught the'professional Scientologist.
And by following the instructions and following what we
work very hard to learn, it cost my wife her life. She.
may have died anyway; we don't know. If we had taken hef
to the doctor early, perhaps not. We can only speculate
on that.

But what I do know is, because of my faith in this,
man, Ron Hubbérd, she didn'trhave é chance. |

MR. LeCHER: VOne or -- just-a few guestions from
me.

Do you think the organization can survive a reform
movement such as you want to iﬁitiate?

MR. McKEE: The organization that you have heard
about could not possibly survive a reform movement.

MR. LeCHER: What percentage of the field people
feel like you do?

MR. McKEE: I would say ninety-five percent.

MR. LeCHER: How would you describe the people that
are left at Flag now, which is Clearwater, left running
the organization, the Church? |

}Are théy the =--

MR. McKEE: I can describe them all right; I just

don't want to get sued.
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Or virtually their entire life with them, or are they the

‘MR. LeCHER: Are they the old-timers like you --
MR. MCKEE: No.

MR: LeCHER: -~ that Spent their -- half their life

younger peoplezthat are --

MR. McKEE: They're immature,_ignorant, brainwashed
religious zealots. That's my persogal opinion.

MR. LeCHER: Commissioners.

Yes,-ma'am-

MRS. GARVEY: Ié there anything -- you;ve been
heafing the testimony for today -- yesterday?l o~

MR. MCKEE: Yes.

MRS. GARVEY: 1Is there any single piece of informa-
tion that we need to have yet? Or have wéﬁcdllected -
have we asked ali the right questions? 1Is everything
clearly out in the open now?

MR. McKEE: I think you've done a remarkable job
of asking the Proper guestions énd getting specific
information.

The only protest that I personally have - and I'l1
say thisibefOre scmebody Says I can't - your task is --
yéu have béeﬁ operaﬁing limiting»or restricting the hear-
ings somewhat'becausevyou'?e aiscuésing a Church énd a .

religion - and you see, I'm a minister of this and i'm
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trained in it - and it didn't become religious or

‘spiritual until it was necessary organizationally to

gain First Amendmept protection in the 1960'5. Religipn
had nothing to do with if‘and still has néthing to do
with it, in fact. | '

MRS. GARVEY: Even though you consiéer yourself a
minister? |

MR. McKEE: Yes, I'm é minister of the Church.

Look, in ordér to AO that, I had toivefy-cérefully
sort out what is a minister; it}s one who cares, and I
care fér people. Andé so, I think I could gualify.

MR. LeCHBR: Mr. Hatchétt. |

MR. HATCHETT: No.

.MR. LeCHER: Mr. Shoemaker.

© MR. SHOEMAKER: Mr. McKee, the incident you des-
cribed last December, you said that that Was prompted
by indiviauais such as yourself, demandingéthat th;t
meeting be held?

MR. McKEE: That's correct. It was called by two
individﬁals who are field Scientologists, hot Church
members.

MR. SHOEMAKER: Are -- approximétely; how many of
thé field members attended that meeting?

MR. MCKEE: Well, we started out with about fifty
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on the first day - which was supposed:to be a two-day

meeting - and by the fifth day,.there'were about two

hundred there.

MR. SHOEMAKER: These were all -- from all over ther
ehtire couﬁtry that were expressing yqur concerns aboﬁt'
the way that the operation at Flag was being carried out?

MR. McKEE: All_ovér the United States, Canada,
Mexico, Gréaﬁ Britain, and South Africa, yes. It was
video taped by the Guardian's Qffice compléte -~ or by
the Sea Organization completely.

MR. SHOEMAKER: What happered to the video tapes?;fd

MR. MCKEE: And those tapes exist somewhere.

‘MR. SHOEMAKER: Did -- was therebany type of change
that occurred after -- from that>meeting?

MR. McKEE: Well, the highest officials showed up
on the sixth day, and they didn't want any further

comment. They, essentially, told us what we were going

to be doing. I made the mistake, from their viewpoint,

an organizational mistake of standing up and speaking
anyway. And so, I was very quickly aftér that declared
to be a Suppressive Person.

They implied scme—p;omises that tﬁere might be

some changes with -- and made one specific promise which

was broken two weeks later.

|
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MR. SHOEMAKEﬁ: You were declared a public person --
Suppressive Person after standing up and making your
feelings known?

MR. McKEE: That's correct.

They also declared -- the date of the meeting was

the first week in December of last year, and I was

declared, I think, the second week of January.
MR. SHOEMAKER: Did they notify you of this? Or

how did you find out that you were considered a Suppres-

- sive Person?

MR. McKEE: When the US Guardian people came and
gave me the piece of paper -- laid the piece of paper on
the table and said they'd like to handle me.

MR. SHOEMAKER: And from that point, what was your
response?

MR. McKEE: Well, handle meant that I had to recant
and apologize for everything I did, and I didn't have
anything to apologize for. So, I said, "¥ou're going to
have to take your best shot because, not only am I out
buﬁ_so are my groups." | |

MR. SHQEMAkER: So, with your leaving, were there
a number of 6thers~such as yourself that have also left
the Church on that basic -- |

MR. McKEE: I had -- I ran two missions, was the
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birector for two missions in Connecticut of a total of
about fifty active people, people that would come two or
three times a week. Every single individual and every
staff member left with me.

MR. SHOEMAKER: 1In your two missions?

MR. McKEE: Yes.

And my friends in Rochester also left.

MR. SHOEMAKER: Mr. McKee, the -- I_'m sure you've
heard éescribed over the last few days terrible situat;ons
relating to health conditions.

MR, McKEE: Yes. 2

MR. SHOEMAKER: Are you -— do yoﬁ,have any first-
hahd;knowledge;;elating to --

MR. McKEE: Not firsthand khowledge; I've heard
the stories.

MR. SHOEMAKER: What --

MR. McKEE: I haven't Seen it.

I saw it on the Apollo; I was on the ship. And I
saw the conditions on the ship; it was inhuman.

MR._SHOEMAKER: Am I to understénd that those types
of conditions did not exist where you wefe in Conneéticut
or -

MR.. MCKEE: Oh, no. We didn't -- no.

See, in the Church of Scientology like Boston, New
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'York, or the Flag Land Base are Churches of Scientology.

We are_Church of Scientology Mission of New London,
Connecticut, Cﬁurch of Scientology Mission of.

I am the president of the corporation, and there
are no members of the corporation that are not members
of the group. 1It's a franchise group. It's like
Connecticut's McDondld's franchise. ]

MR. SHOEMAKER: You had indicated that yoﬁ had
problems off and on by the Guardian's Office.

-Are you familiar -- or aware of any --with firsthand
knowledge in which they've attempted to obtain auditing
files from you for use?

MR. McKEE: Well, yes, I -- in relation to the
extraction of information for nefarious purposes, I do
not have any firsthand inforﬁation.

I always assumed that no one would ever dare touch
a confessional folder. I wouldn't -- since I heard that,
which was not too long ago, I refused to send any folders.

MRS. GARVEY: You mean, you did previously?

MR. SHOEMAKER: You were before this?

' MR. MCKEE: Oh, yes.

MR. SﬁOEMAKER: And you sent those to Clearwater?

MR. McKEE: Oh, yes, many, many.

I realiy -- I have a very hard time believing
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LeCHER:

Do the field people -- are they -
MCKEE: The confessions of people are guar-
LeCHER: =~ of all the dirty tricks?
McKEE: No. There is a gradual awareness
in.
have to realize that the informatiop within
tology network is very restrictive. Not many
en read newspapers and, if they do, we're L

And it's'really
e.
LeCHER: You were rather isolated, then, ,and
of this existed? |

McKEE:

LeCHER: Okay.

McREE: We're not that isolated. We're just

- that naive, maybé.

-LeCHER: Do you have a copy of the'paber
"you a Suppreééive Person?

McKEE: I don't think I have it with me.
LeCﬁER :

t?

No, other than what our Connecticut --

But if we ask for it, could we get a

o
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MR. MCcKEE: Absolutely.

MR. LeCHER: Gentlemen on my left.
MR. BERFIELD: Where wasrthe meeting held?
MR. McKEE: Where?
MR. BERFIELD: Yes.
MR. McKEE: At the Sand Castle. It's.one of the

hotels owned by the Sea Org.

i

MR. CALDERBANK: What made yocu belisve in the LRE
technology? Ycu were a good minister and an upstanding

N all the way up until a few months

MR. LeCHER: Twenty-four years.

MR. CALDERBANK: -~ twenty-four years.

What made you believe in it?

MR. McKEE: Well, I coﬁld pass it ofé as stupidity,
bu£ the fact of the matter was that I had been; ti:ajning as an
engineer. And the book, Dianetics, has a very logical

development of the subject, and that appealed to my

- thought process very much. And the thing it promised,

which -- what I wanted, being only a so-so student, was .

a higher IQ.

MR. CALDERBANK: They guaranteed you that?

MR. McKEE: Yes.

MR. CALDERBANK: Did you ever consider L. Ron




10

11

12

13

14

16

17

19

21

24

VHubbard’s background, the promises held out? You were

an engineer. Did you believe him more because he was a
nuclear physicist?

MR. McKEE: Well, I never bit on that one because.
I do Know a little bit about nuclear physics and mathe-
ﬁaéics. But I rendered the man Some poetic license.

MR. CALDERBANK: And my last question is: Do you
think the belief in the technology would be hindeﬁad if

this Flag Base waS'put under any type of financial

scrutiny?

MR. McKEE: That the technology would be hinderedz
MR. CALDERBANK: Yes.
MR. McKEE: Absolutely not.

What little there is workable to it, which really

isn't very much, would be all they would have left. And

it would be a tremendous favor if that's all they could
do.

MR. CALDERBANK: You. mean, that instead -- or, in
fact, it mighﬁ help this thread or belief in this tech;
nology if there‘was some kind of financial controls?

MRS. GARVEY: For financia]l --

MR. McKEE: No. I'd --

MR. CALDERBANK: Str-ike that. Fiﬁancial scrutiny.

‘MR. McKEE: In my opinion, at thig point in time,

o
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'my own, and orgs. - it's shrinking rapidly.

not only will Scientology no longer spread, it has
stopped spreading about four years ago. By my observa-

tion - and I've observed quite a number of other missions/

and I think that if the idea of financial scrutiny
is viable - and I think it would also be allowed by law,
corporate law - thét the funds are handled as ptescribed
by law for non-profit corporatiops -- were that doné,
all they gogid do bver'there is service peoplé.

MR. CAI;.DERBANK: Ahd‘ that would actually help?

MR. McKEE: It would help the people. It would
help the people, but the little.neo-Nazi types wouldn't
have anything»to do.

MR. LeCHER: Okay.

Mr. Berfield.

MR. BERFIELD}/'NO.

MR. LeCHER: ;Do you héve any other witnesses?

MR. FLYNN: No.

What I'd like to do at this point, guickly -- ﬁhis
is very Vitél to Mr. McKee's testimony and to everything
else in this case. |

If we could put on the -- I mentioned at the outset

in my opening the decree in the case of the United States

v. Article or Device. Thé case, as I said, came down in
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'item.on the outside front cover or on the title page in

" be in-eleven—point leaded type on the cover page or on

1971, and judgment was entered in 1972. At that time,
after the Scientologists had lost two jury trials. w1th
regard to, basically, all the issues we've talked about
here - the medlcal issues - the court requlred == if we
could go down to number three.

The court issued the following order, which is still
in effect.and has always been in effect since 1972, and
it says: ﬁAny and all items of written, printed( or
graphic matter‘which directly or indirectly refers to the
E-Meﬁer or to Diénetics.aﬁd/or SCientology and/or audit-
ing or processing shall not be further used or distribupéi_
unless and until the items shall bear the following .

Prominent printed warning permanéntly affixed to said

letters no smaller" --

MRS. GARVEY: No. That's the wrong one.

MR. HATCHETT: That's the Wrong one.

MR. FLYNN: -- "than eleven-poiné type -- than
eleven-point leaded typé.“

| Just bring it down,-- the other way.

I've just read from number three: "Any and ali

items of written."

: —
And then there's the warning, which is supposed t¢
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the title page: "The device known as the Hubbard Eiectro-

meter or E-Meter used in auditing, a process of Scien-

tology and Dianetics, is not.medically or scientifically

useful for the diagnosis, treatment, or prevention of

any disease. It is not medically or scientifically

capable of improving the health or bodily functions of

anyone."
That's what the court ordered
the last forty-eight hours, we have

e T s PR M T T
sutlications from the Fort Harris

0
i}

- . L - « . -
aLlsaqy Deenl LnTrcaucsC Inn @videncs

the bock, Dianetics. And nowhere in

warning appear.

14

in 1572. And within

purchased a couple cf

allQ Cne O tTaemm 1S

that book does that

There is a little -- "To the reader," which you

can barely read, which discusses Dianetics as some type

of a religious philosophy. And, also, the book, All

About Radiation, by a Nuclear Physicist and a Medical

Doctor -- also, the warning is not affixed in that pub-

lication.

So, I will put the judgment intoc evidence.

MR. LeCHER: Would you say they are in violation

of the court orders?

MR. FLYNN: That's correct.

MR. LeCHER: The '72. court order?
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MR. FLYNN: That's correct.

MR. LeCHER: Within thg State of Florida, the city,
or the county, who éhould be made aware of that informa-
tion, what ageﬁcy?

MR. FLYNN: Mayor, it could range from the Secre-
tary of State; dealing‘with the Charitable_Corporations
Division, the State's Attorney éeneréi, the Pinellas
County State’'s Attorney'Gen?ral, the Pinellas COunty

Consumer Protection Department, and if thers was a

- Consumer Protection Department in the City of Clearwater,

they could enforce it, also. e /“\
And the next exhibit is an exhibit, entitled
"Scientology Opeiations in Clearwater,"'which is several
hundred pages of Guardian's Office activities against |
your former mayor, Méyor Cazares, including Operation
Tacoless, Operation Speedy Gonzales, Operation Keeler. I,
Operation keeier.II - some of these things you've
probably read aboﬁt in the newspaper - as well as Pro-
ject Normandy, the first pagerof which states: "Pro-
ject.Information. The_major purpose of:ithis project is
to obtain enough data on the Clearwater -area to be able
to determine what groups énd.individuals B 1 will need /,J
to penetrate and héndle in order to estah;ish area con-‘ *

trol. "v V ) : ) ™
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And then Operating Targets aré Jjust about every
major organization in the City of Clearwater.

And the other -- the last exhibit is simplyv—- or
the next to the last exhibit.is a collection of décuments
;nVolving, basically, how to commit criminal operations.

And then we will be entering into evidence, approxi-
mately, ten to twelve affidavits of various individuals
that corroborate the testimonyv, and in some dggreg add

to in some degree of some of what you heard, inciuding

the Affidavit of Tonja Burden, who was a Sea Orc. member i
at the acge of thirteen to the age ol seventeen; she spent§
two and-a-half years in Clearwater. During this time
she received no education, as the affidavit states. She
worked sixteen téveighteen hours a day, between the ages
of fifteen and seventeen, coding and decoding telexes
for some of those operations and other criminal opera-
.tions going on in the United States.

Those codes were double- and triple-coded in the
‘Owl.Code, the Eagle Code, and codes of similar type. So,
..she was coding and decoding, and she didn't even know
~what she was coding. .
Zos And she also -- shé ended up in the RPF, and she
..describes conditions in the RPF, some owahich you've

‘heard here today. She describes an individual. chained
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the Guardian's Office did to her when she escaped from

. releases to L. Ron Hubbard, Mary Sue Hubbard, the Church
- of Scientology, waivers, admitted-that it was all her

- misconduct, and that she owed the Church of Scientology

to the boijiler in the Fort Harrison Hotél; she describes

conditions on the ship; and she generally describes what

the Fort Harrison, went back to Las Vegés, was kidnapped,
taken to California, told to Pick up the cans, the
E-Meter, and was subjected to an inteﬁ%ive‘Seéurity

check, during which period of time she signed legal

sixty-three thousand dollars. e ~

MR. LeCHER: Is she still a minors

MR. FLYNN: No. She's noﬁ>ébout3tﬁenty-two years
old.

MR. LéCHER: At’that‘point, was she still a minor?

MR. FLYNN: Correct.

And the individuals that are now running the Church
of Scientologyrwere Sea Org. members of her age that.
grew up with her with L. Ron Hubbard, in the age of
twenty—one,.twenty;two years of age.

And there are many other affidavits here thét per-
tain to various.subjects, including a widow; Peggy Baer,

: —d
from whom in.two weeks they got thirty-three thousand :

dollars shortly after her husband died - she was - .
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.~targeted - andbsimilar types of items.

We'll mark éll of those affidévits.

At this point in time, we'll wait to hear from
kSgientology.

MR. LeCHER: Well, ladiés and géntlemen, we thank

‘”vgggﬁfgp'being with:'us for four days. We will bé!waiting

for the Scientologists, as you will be, Monday.

h;I wonder -z .2s I said earlier, before thése hear-
ings started, that it's not the big'éity'fightingfthis
gggé;qorgadization,: It's little old Clearwater tbat's
trving to defendéd itself against'a worldwide organization
trhat!s taking in over a million dollars a day in

Llearwater. .
Thank you for‘staying with us.
s~ = -This meeting is adjourned.
.. {A copy of the Organization Chart
for the Church of Scieqtolcgy"was
- marked as Exhibit No. 53, as of
this date; ’ .

A document, pertaining to the use
of files, was marked as Exhibit No.
54, as of this date; .

Documents, pertaining to the. use of|

auditing information, were marked
as Exhibit No. 55, as of this date;

Bieteli

A copy of the Judgment in the Arti-
P cle or Device case was marked as
- Exhibit No. 56, as of this date;,
sdz .
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h Affidavité"'were mé}ked“as Exhibit
., No, 39, as of ~this .date.)
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Documents, under the title of "Scien-
tology Operations in Clearwater, "
were marked as Exhibit No. 57, as
of this date;

Documents, 'pertaining to how to do
criminal operations,.were marked as

Exhibit No. 58, as of this date;

DIIN S

(Wh‘e,reupon‘, the h_/earintq was adjourned
until Monday, ‘May 10, 1982, at 9:00
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N&ta §’Publlc, do hereby certify that the foregoing

I, Karen E. Rizman, a certified court reporter¢%nd

iné'transgript of the City of Clearwater{Ccmmissién;

i,

Hed lnqg‘Re-'éfhe:ﬁhuréh of Scientology, pages 4»th§ou§h

420, lS a true and accurate transcription of my dlctated

. vv,.._ ‘ PR

tape. recordlngs of the proceedlngs taken at the Clear-

water City Hall, Clearwater Florida, on Saturday, Mavg: )
8, 1982. ) &
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<£;:;L&Z&u-éi el v
Karen E. Rizman o
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